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سرنوشت 
دندانپزشکان 

ایرانی در         انتاریو
 چرا دندانپزشکان

 ايرانی به کانادا می روند؟
   جزئیاتی دقیق  از 

هفت خانی که بر سر راه 
آنان وجود دارد

ســارا ســبزی |  هفته پیش دوباره آماری از 
مهاجرت پزشــكان ایراني منتشر شد كه طبق 
آن ۴۰۰ دندانپزشك ایراني به یكي از استان هاي 
كانادا مهاجرت كرده انــد. خبر را علي تاجرنیا، 
عضو هیات مدیره انجمن دندانپزشــكان ایران 
اعلام كرد، اما این امیــدواري را داد كه با توجه 
به موج مهاجرت ها و میــزان ورودي و خروجي 
دانشــگاه ها، تناســب حضور دندانپزشك در 

شهرهاي مختلف تغییري نداشته است.
نكته اي كه تاجرنیا و قبل تر از او پزشكان ایراني 
ســاكن كانادا و اروپا گفته بودند، این است كه 
آزمون مجوز طبابت در این كشور پیچیده است و 
به همین دلیل هم چهره هاي ممتاز پزشكي جذب 

این كشورها مي شوند. 
منظور او مراحل معادل سازي مدارك پزشكان 
ایراني و غیرایراني با استانداردهاي كاناداست؛ 
كشــوري كه به یكي از مقاصد اصلي مهاجرت 
پزشكان تبدیل شــده، اما ادامه این حرفه در 
این كشور چندان هم ساده نیست و هفت خاني 
پیچیده و البته بسیار گران دارد. همین مراحل 
دریافت مجوز طبابت باعث شــده بسیاري از 
پزشكان ایراني نتوانند شغلشان را در این كشور 
حفظ كنند یا با همان تخصص اصلي به كار ادامه 

دهند.
دندانپزشکان برای معادل سازی مدرکشان در 
این كشور چند مرحله سخت پیش رو دارند كه 
از شركت در پنج امتحان و معادل سازي مدرك 
آغاز مي شود. بعد از قبولی در پنج امتحان و به 
شرط دریافت اقامت دائم كانادا، اجازه طبابت در 
این كشور را به دست مي آورند. تجربه پزشكان 
ایراني شــاغل در این كشور نشــان مي دهد 
كه کانادا یكي از ســخت ترین کشــورها برای 
معادل ســازی مدرک دندانپزشکی و پزشکی 
است چون علاوه بر ســخت گیري در این روند، 
هزینه هاي زیادي هم به پزشكان تحمیل مي شود 

و زمان بر است.

این راه پیچیده از كجا شروع مي شود؟ 
دكتر امین میرزایوســف،  دندانپزشك ایراني 
ساكن كانادا، جزئیات مراحل و هزینه هاي این 
آزمون ها را توضیح مي دهــد و مي گوید میزان 
درآمد دندانپزشــكان در ایران و كانادا چقدر 

است؟
  این روند از ارســال مدارك آغاز مي شود كه 
بررسي آن چهار تا شش ماه زمان نیاز دارد. بعد 
از آن هم آزموني به نام اي.اف.كي برگزار مي شود 
كه هزینه كلاس هاي آمادگي و ثبت نام آن بین 
پنج تا شش هزار دلار هزینه دارد و فقط دوبار در 

سال برگزار مي شود.
 ۹ ماه بعد از قبولي در ایــن آزمون، نوبت به 
شركت در آزمون دیگري مي رســد تقریبا به 

همین اندازه هزینه دارد. 
 اگر دندانپزشك موفق شود این دو مرحله را 
پشت سر بگذارد، نوبت به سخت ترین و گرانترین 
مرحله مجوز طبابت اســت: این آزمون هرماه 
برگزار مي شــود و خودش به تنهایي دو مرحله 
جداگانه دارد، ولي آنقدر متقاضي زیاد است كه 
حداقل شش تا هشــت ماه باید در صف ماند تا 
فرصت شركت در آن پیدا شود.  این آزمون آنقدر 
پیچیدگي دارد كه پزشكان بسیار كمي در آن 
پذیرفته مي شوند؛ در واقع فقط ۱۴ تا ۱6 درصد 
از متقاضیان امكان گذشتن از این سد را دارند. 
هزینه ثبت نام آن هم چندان ارزان نیســت و 
تقریبا هشت هزار دلار كانادا، معادل 3۰۴ میلیون 

تومان ایران است. ادامه در صفحه ۰3

دماوند!   این تویی؟  
ترسناک ترين تصوير سال

 در شمال شرق تهران   

ساعد برقی |یک دهه پیش به دغدغه های محیط زیستی 
می خندیدنــد. در مراکــز تصمیم گیــری، چالش هــای 
محیط زیست عموما با تردید و شــکاکیت مواجه می شد. 
نوعی تمایلات لوکس. حتی روایتی هست از معاون دولت 
نهم که رســما دغدغه های محیط زیســتی را حاوی نوعی 
توطئه می داند. پایه این دیــدگاه و صغرا و کبرایش آن قدر 
دقیق چیده شــده بود که نمی شــد حرفی درباره اش زد. 
دل شیر می خواست! بعدها داســتان کاوه مدنی و پرونده 
محیط زیســتی ها هم این نوع نگاه منفی را محکم تر کرد. 
فعالان اصولگرا در فضای مجازی پیش بینی ها و نگاه بدبینانه 
به شرایط محیط زیست ایران را مورد تمسخر قرار می دادند 
و باز هم بر روی همان تئوری توطئه پافشــاری می کردند. 
ترســیم دورنمای تیره محیط زیســتی برای سیاه نمایی و 
ناامیــدی و وادادن برای نفوذ چهره هــای متمایل به غرب 
)که این نوع تمایلات زیســت محیطی را دارنــد( و نفوذ و 
این طور چیزها. نکته عجیب آنجاست که در بخش نه چندان 
خطرناک و حتی می شود گفت لوکس ماجرا یعنی حقوق 
حیوانات ناگهان همه گروه های حاکمیتی وا دادند و طرفدار 
حمایت از حیوانات وحشــی و نیمه وحشی شدند حتی به 
بهای خسارت های سنگین به دامدارها و یا کودکان بی گناه. 
خرس هــا و پلنگ ها و گرگ هــا با دلایلی نخ نمــا از جمله 
توجیهاتی درباره چرخه طبیعــت و این طور حرف ها مورد 
توجه و حفاظت قرار گرفتند و جمعیتشان به شدت افزایش 
پیدا کرد و کشته شدن اتفاقی هرکدامشان به یک سوگواری 
عمومی بدل شــد اما در مورد بلایای زیســت محیطی این 
مسئله تا ســال ها با مقاومت روبه رو بود. حالا یک دریاچه 

زیبای خشک شده روی دستمان مانده است،  یک کوه بلند 
که زمانی دیو ســپید پای دربند نامیده می شد و حالا هیچ 
نشانه ای از سپیدی بر کاکلش برجای نمانده است و داستان 
فرونشســت های مداوم زمین در مناطــق مرکزی ایران از 
تهران تا قم و کاشــان و اصفهان و داستان دست اندازی به 
جنگل های هیرکانی و این طور حرف ها. حالا محیط زیست 
با لبخندی سیاه دارد قدرت خودش را به ما دیکته می کند. 
حال نه فقط مســئولان و دســت اندرکاران و کشاورزان، 
 که مردم کوچه پس کوچه های شــهرهای شلوغ هم مدام 
چشمان نگرانشــان را به آســمان دوخته اند که پس برف 
کو؟ باران کو؟  و در هوای آلوده ای که به ندرت از ده دوازده 
درجه بالای صفر پایین تر می آید دچار اضطراب و تشویش 
شده اند. مسافران جاده هراز با شگفتی به قله خاکی دماوند 
خیره شده اند که این روزها ترسناک ترین اتفاق برای ماست. 
ترسناک ترین تصویر. دلهره ای از تابستانی که در راه خواهد 
بود: »پیش بینی ها حکایت از آن دارد که اگر کم بارشی ادامه 
یابد، نرســیده به بهار، آب در تهران جیره بندی می شــود. 
بهزاد پارسا مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران درحالی 
حجم آب سدهای استان تهران را ۲۸۱میلیون مترمکعب 
اعلام می کند که با احتســاب یک میلیارد و ۹۳۰میلیون 
مترمکعــب حجم مخازن این ۵ ســد، تنهــا ۱۴/۵درصد 
مخزن این ســدها پر اســت... حجم کلی ذخایر سدهای 
سامانه شرق تهران شــامل لتیان، لار و ماملو نیز هم اکنون 
۵۶میلیون مترمکعب اعلام شــده که بر این اساس حجم 
کلی سدهای سامانه شرق در حال حاضر در مقایسه با سال 
گذشــته ۲۲میلیون مترمکعب کاهش را نشان می دهد« و 

یا این که:  مجموع ریزش های جوی ثبت شده توسط شبکه 
سنجش ایستگاه های آب و هواشناســی در حوزه عملکرد 
استان تهران، از ابتدای سال آبی جاری تا پایان فصل پاییز 
۳۸میلیمتر بوده که این میزان نشان از کاهش ۵۱درصدی 

میزان بارندگی ها نسبت به متوسط بلندمدت دارد. 
خبرهــا و عکس های زهرآلــود این ماجرا را تشــدید هم 
می کنند. تصاویری از برف ســنگین در مرز ایران و ترکیه 
البته در سمت کشور همســایه، تصاویر برف در عربستان، 
برف در مسکو و... چرا در تهران خبری نیست؟  چرا میزان 
بارش برف،  این گونه دماوند زیبا را خجالت زده کرده است ؟  
یک اتفاق نادر آب وهوایی اســت؟  نشانه قهر آسمان است؟ 
حتی پای هارپ را هم وسط کشــیدند. یک سلاح موهوم 
که هیچ کس از نزدیک ندیده اســت اما آوازه ای ترسناک 
پیدا کرده و در هر زلزله و هــر بداخلاقی آب وهوایی پایش 
را وســط می کشــند. برخی از نقش دریاچه خشک شده 
نمک در ارومیه گفتنــد و نیرویی جادویی که با شــقاوت 
امواج آب وهوایی و باران ها و برف ها را درست لب مرز بعد از 
عبور از عوارض گمرکی بازرگان، قلع و قمع می کنند. احد 
وظیفه در این مورد می گوید:  »میانگین بارندگی های ایران 
حدود ۲۳۰میلیمتر ثبت شــد و این درحالی است که در 
سال های ۹۷ و ۹۸  میزان بارندگی ها به حدود ۳۲۰میلیمتر 
رسیده بود.« امیدوار باشیم؟  امیدوار باشیم که بخشی از آن 
وعده های خوش النینویی تابستان محقق شوند ؟  اصغری 
کارشناس آشنای هواشناسی دیروز در یک برنامه تلویزیونی 
این پیام را به مردم مخابره کرد:  فقط می توان با فتوشــاپ 

برف را به تهران آورد.

پایان دوران 
سردرگمی
استقلال بر پیکان 

غلبه کرد و حالا در 
تعطیلات نیم فصل، 

نکونام می تواند تیمش 
را بهتر از قبل بسازد

 صفحه 12 را بخوانید

دوئل اهالی سئول با شهر آفتاب
تحلیلی بر زنجیره بی پايان برگزاری نمايشگاه های خودرو در سراسر کشور صفحه05

رفاقت 
کاظم و 

احمد
100 قصه 

ديگر از لابه 
لای تاريخ

   صفحه 04 را بخوانید

رابطه پر دوام    تورم   و    یزد
بازار مسکن يزد همیشه جزو پنج استان 

نسبتا ارزان کشور بوده؛ آيا اين مسئله نقش 
موثری در تورم 50 درصدی دارد؟   صفحه 06

محاکمه تازه عروس و 
داماد به اتهام قتل رفیق 

متهم در دادگاه ادعا کرد که مقتول قصد آزار 
همسرش را داشته است     صفحه 13

بازی سرنوشت در     ریاض! 
درباره سوپرکاپ و وعده و اينترنت     صفحه 04

یک سری اعداد و ارقام که 
شاید آرامتان کند    صفحه 03 را بخوانید
قیمت و کیفیت اينترنت در کشورهای ديگر 

»هنوز کسی روزنامه می خواند؟« این سوال را دست کم روزنامه نگاران 
زیاد شنیده اند. سوال تلخی است، خصوصا که اهل این حرفه باشی. 

من برای این سوال دو پاسخ دارم. البته هر دو پاسخ مثبت است.
بله، هنوز هم روزنامه خوانده می شــود. قطعا تعداد کســانی که هر 
روز بروند تا دکه های روزنامه فروشی و یک نســخه از روزنامه ای را 
بخرند، نسبت به گذشته بسیار کمتر شده اما پرسش کنندگان توجه 
نمی کنند که روزانه به شــکل های دیگری در حال خواندن روزنامه 
هســتند. توجه نمی کنند که آنچه به عنوان یک پست در یک کانال 
تلگرامی، یا صفحه ای در اینســتاگرام و یا شــبکه اجتماعی ایکس 
)توئیتر سابق( در قالب خبر، گفت وگو و یا گزارش می خوانند، بسیاری 

از مواقع از همان روزنامه ها آمده است.
درواقع رد هرآنچــه را که رنــگ و بویی از جنس اخبــار و مطالب 
ژورنالیســتی دارد، بگیرید، یا بــه خبرگزاری ها می رســید و یا به 

روزنامه های کشور.
اصلا دلیل اینکه روزنامه نمی خرید، همین تلفن های هوشــمندتان 
است که شما را راحت تر و غیر مستقیم وصل می کند به روزنامه ها و 

رسانه های کشور.
البته این موضوع مفصل تر از آن چیزی است که در این سطرها نوشته 
شده، اما ترجیح می دهم زودتر بروم سراغ پاسخ دوم که بهانه اصلی 

این یادداشت است.
گیرم که این گزینه درست باشد و هیچ کس در این سرزمین روزنامه 
نخواند، با این حال من کسی را می شناسم که هر روز روزنامه می خرد 

و می خواند. 
او دبیر بازنشسته است، اهل صومعه سرا، آقای ایوب برادران نصیری. 
هر روز صبح یک نفر که توزیع کننده روزنامه بین مشــترکان است، 
حدود ســاعت ۱۱ صبح روزنامه را بــدون اینکه زنــگ در را بزند، 
روی نقش و نگارهای در می گذارد، آقای نصیری که تا آن ســاعت 
صبحانه اش را میل کــرده و ورزش روزانه اش را انجــام داده، مدام 
چک می کند که روزنامه به در الصاق شده یا نه و  تا مطمئن نشود که 

روزنامه رسیده، روزش ادامه پیدا نمي كند.
علاقه او به روزنامــه و روزنامه خوانی به این روزها ختم نمی شــود، 
ســال های دور کیهان می خواند و برای فرزندانــش کیهان بچه ها 
می خرید. اصلا همین کیهان بچه ها و ذوق خواندنش مهارت روخوانی 
بچه ها را کامل می کرد. اطلاعات و ابرار و سلام هم در رفت و آمد بودند 
تا رنگی شدن روزنامه و اضافه شدن همشهری و خصوصا ایران که تا 

سال ها محبوب آقای نصیری بود.
دوران طلایی روزنامه های دوم خردادی تعداد روزنامه ها بیشتر هم 

شد، هم زمان یکی از روزنامه  های راستی و چپی به خانه می آمد.
سال ها گذشت تا برحسب اتفاق آقای نصیری از طریق فرزندانش که 
روزنامه هفت صبح را با خودشان به منزل پدر می آوردند، آشنا شد. 
ذائقه آقای نصیری که گهگاه گله می کرد دیگر روزنامه ها چیزی برای 

خواندن ندارند، برگشت و به هفت صبح عادت کرد.
به تحلیل من کــه روزنامه نگارم و ســعادت ایــن را دارم که فرزند 
آقای نصیری باشم، علاقه ایشــان به روزنامه هفت صبح بی ارتباط با 

سطرهای اول این یادداشت نباشد.
پدرم میانه خوبی با گوشی  هوشمندش و اساسا فضای مجازی ندارد، 
برعکس روزنامه های موجود، روزنامه هفت صبح منبع مناسبی برای 
دریافت اخبار و اطلاعات و ترندهای دســت چین شــده شبکه های 
اجتماعی اســت. پرهیــز از زیاده گویی، توجه درســت بــه عکس و 
دوباره خوانی و بازنویســی جذاب مطالب بحث شــده در شبکه  های 
اجتماعی، حســن بزرگی برای این روزنامه محسوب می شود. به نظر 
می رسد همه این ها سبب شده بعد از این همه سال مخاطب حرفه ای 
بودن مطبوعات، پدرم هفت صبح را به سایر روزنامه ها ترجیح دهد.  همه 
این ها را نوشــتم تا بگویم، نه تنها روزنامه هنوز هم خریدار دارد، بلکه 
خریداران یا بهتر بگویم، مخاطبان روزنامه ها هنوز در حال خواندن شان 

هستند، یا با گوشی یا مثل آقای نصیری از روي کاغذ و با دقت تمام.

به احترام آقای نصیری 

بهجایستونیکشنبه
مستوره نصیری

به بهانه 
پخش 

»رحیل« 
و بازپخش 

»بانوی 
عمارت«

صفحه 09

 قيمت در تهران و البرز 6000 تومان
ساير استان ها 5000 تومان
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قیمت گلکسی اس ۲۴ لو رفت

سامسونگ قصد دارد 17 ژانویه از سری گلکسی اس 24 رونمایی کند و در همین 
راستا به تازگی خبری در رابطه با قیمت گوشی های این سری منتشر شده است. 
سری گلکسی اس 24 یکی از مورد انتظارترین پرچمدارانی است که سال 2024 
رونمایی و راهی بازار خواهند شد. تاکنون اطلاعات زیادی از این گوشی ها منتشر 
شده اما به تازگی قیمت رســمی این محصولات هم منتشر شده تا بدین ترتیب 
بدانیم این گوشــی ها با چه قیمتی در دســترس قرار می گیرنــد. جدیدترین 
گزارشات از یک نشریه  هلندی می آید مبنی بر اینکه گلکسی اس 24 و اس 24 
پلاس با قیمتی پایین تر از نسل گذشــته در دسترس قرار خواهند گرفت و این 
در حالی است که سامسونگ در این دو گوشی از سخت افزار به روزتری استفاده 
کرده است. این گوشی ها فقط در آمریکا و کانادا با اسنپدراگون ۸ نسل 3 عرضه 
می شوند و در سایر بازارها با اگزینوس 2400 در دســترس قرار می گیرند. اما 
می پردازیم به قیمت گلکسی اس 24 و اس 24 پلاس که گفته می شود کمتر از 
نسل گذشته خواهد بود. این خبر خوبی محسوب می شود اما اینطور که پیداست، 
مدل اولترا قرار است این خبر خوب را برایمان تلخ کند چون ظاهرا سامسونگ 
می خواهد مدل پایه  این محصول را با تقریبا ۵0 یورو قیمت بیشتر در دسترس 
قرار دهد. البته مدل ۵12 گیگابایتی و 1 ترابایتی اس 24 اولترا با قیمت 11 یورو 

کمتر در مقایسه با اس 24 اولترا در دسترس قرار می گیرند.

همکاری طراح آیفون با غول هوش مصنوعی

جانی آیو، طراح سابق اپل با همکاری شــرکت OpenAI که خالق ربات چت 
ChatGPT است، می خواهند دستگاه هوشمند بهتری از گوشی های هوشمند 
بسازند. بر اساس شایعات، سم آلتمن مدیرعامل OpenAI و جانی آیو، طراح 
افســانه ای ســابق کمپانی اپل با همکاری یکدیگر به  دنبال خلق یک دستگاه 
نوآورانه هســتند. این همکاری کاملا در خفا در حال انجام است و هیجان زده 
هستیم بدانیم که حاصل آن چه خواهد بود. بر اساس گزارش بلومبرگ، طراح 
افســانه ای آیفون و مدیرعامل اوپن ای آی اکنون از یکــی از مدیران اپل به نام  
Tang Tan که رهبری تیم طراحی آیفون و اپل واچ را بر عهده داشــته برای 
ســاخت یک دســتگاه جدید مبتنی بر هوش مصنوعی کمک گرفته اند. جانی 
آیو پس از اینکه سال 201۹ از اپل جدا شد، یک شرکت طراحی مستقل به نام 
LoveFrom را راه اندازی کرد. به گزارش گجت نیــوز، حالا ظاهرا آن ها روی 
نخستین پروژه بزرگ خود مشغول کار هســتند. پروژه ای که سخت افزارش را 
طراحی و تولید خواهند کرد و توسعه نرم افزار آن هم بر عهده OpenAI است. 
تانگ تن، آخرین عضو تیم طراحی اپ اســت که با ترک کوپرتینو به شــرکت 
LoveFrom می پیوندد. به تازگی شوتا آئویاگی هم اپل را ترک کرده و به شرکت 
جانی آیو، رئیس سابق خودش در اپل پیوســته است. گرچه جزئیات زیادی از 
این همکاری در دست نیست، اما همین که یکی دیگر از طراحان آیفون به جمع 
همکاران سابق پیوسته و قصد دارد با سم آلتمن که غول هوش مصنوعی جهان 

را ساخت بپیوندد، جذاب به نظر می رسد. 

ساخت قدرتمندترین موتور مافوق صوت جهان

پژوهشگران تسلیحات مافوق صوت چینی ادعا می کنند قوی ترین موتور انفجار 
دوار جهان را ساخته اند. این موتور هوا-تنفســی جدید که به عنوان »انقلابی« 
نامیده می شــود، می تواند یک هواپیما را تا ارتفاع 30 کیلومتری بالا ببرد و به 
سرعت حدود 16 ماخ )16برابر سرعت صوت( برساند. اگر این ادعا صحت داشته 
باشد، با چنین ســرعتی، پروازهای بین قاره ای تنها چند ساعت طول خواهد 
کشید و در مقایسه با موتورهای جت معمولی ســوخت بسیار کمتری مصرف 
می شود. این موتور توسط ژانگ یینینگ و تیمش در مؤسسه ماشین آلات قدرت 
پکن همراه با ارتش خلق چین طراحی شــده اســت و اطلاعات کمی در مورد 
 China Journal of Propulsion آن، فراتر از طرحی که در مجله معتبر
Technology  منتشر شده، در دسترس اســت. این موتور در دو حالت کار 
می کند که حالت اول یک حالت 7 ماخ است که به عنوان یک موتور انفجاری دوار 

پیوسته)RDE(  کار می کند.

هفت کشف از منظومه شمسی 
در سال ۲0۲3

هر ســال نکات بیشــتری را درباره  پیچیدگی های منظومه 
شمسی می آموزیم. سال 2023 هم از این قاعده مستثنا نبود. 
در سالی که گذشت، دانشمندان به داده های بیشتری از محله 
خورشیدی دســت یافتند. از کوچک شدن سیاره ها تا کشف 
قمرهای جدید و یخ فشان و لکه های اسرارآمیز که در ادامه به 

آنها می پردازیم. 
 سفرمان را با نزدیک ترین سیاره به خورشید یعنی عطارد 
شروع می کنیم. بر اساس پژوهشی در ماه اکتبر، کوچک ترین 
سیاره  منظومه شمســی به کوچک شــدن ادامه خواهد داد. 
کارشناسان مدت هاست می دانند که عطارد از زمان شکل گیری 
در حال انقباض بوده اســت. ترک های عظیــم یا خراش های 
سطحی عطارد به مرور زمان بر اثر انقباض و دوره های طولانی 

سردشدن به وجود آمده اند.
دانشــمندان در ابتدا تصور می کردند خراش های ســطحی 
عطارد، میلیاردها سال قدمت داشته باشــند، اما پژوهش ها 
نشــان دادند قدمت برخی از آن ها فقط به 300 میلیون سال 
می رسد. این شواهد نشان می دهند عطارد در بخش زیادی از 
عمرش منقبض شده است و ممکن است این انقباض امروز هم 

ادامه داشته باشد.
 پژوهشگرها در ماه نوامبر برای دومین بار از کشف اکسیژن 
در جو سیاره  زهره خبر دادند؛ یافته ای که وجود این عنصر را 
در جو جهنمی زهره بالاخره ثابت کرد. لایه نازک اکســیژن 
مولکولی )اتم های غیرپیوندی اکسیژن( با استفاده از رصدخانه 
استراتوســفری نجوم فروسرخ ناسا رصد شــد؛ این تلسکوپ 
روی هواپیمای بزرگی نصب شده بود که بین سال های 2014 
و 2022 بــالای جو زمین پرواز می کرد. با این حال اکســیژن 
مولکولی نشانه حیات روی زهره نیست. بلکه به باور دانشمندان 
این گاز بر اثر برخورد پرتوهای خورشــیدی به مولکول های 
کربن دی اکســید و مونوکســید و تجزیه آن ها به وجود آمده 
است. این اکســیژن همچنین برای اســتعمارگران انسانی 
آینده بلااستفاده خواهد بود؛ زیرا تنفس پذیر نیست و فقط در 

تراکم های پایین وجود دارد.
 بر اســاس پژوهشــی در ماه اکتبر، ماه قمر زمین حداقل 
40 میلیون ســال قدیمی تر از تصورمان اســت. پژوهشگرها 
کریستال های برخوردی کوچکی موســوم به کریستال های 
زیرکنی را در نمونه سنگ های ماه کشف کردند که از نمونه های 
بازگشتی مأموریت آپولو 17 بودند. تحلیل جدیدی نشان داد 
کریســتال های زیرکنی که بر اثر برخــورد عظیم بین زمین 
و ســیاره ای در ابعاد مریخ باقی ماندند، بســیار قدیمی تر از 
کریستال های مشابهی هستند که در دیگر نمونه های قمری 
کشف شدند. درواقع این کریستال ها قدیمی تری نمونه های 
شناخته شده از برخورد عظیم هســتند و مانند معیاری برای 

سنجش طول عمر ماه عمل می کنند.
 یکی از بزرگ ترین اخبار امســال مریخ این بود که سرعت 
چرخش این ســیاره به دور خود هر ســال افزایش می یابد و 
دانشمندان هنوز دلیل آن را نمی دانند. داده های به دست آمده از 
مأموریت اینسایت ناسا نشان می دهند چرخش مریخ با سرعت 4 
میلی ثانیه قوسی در سال افزایش می یابد و به این ترتیب روزهای 
مریخی به مرور زمان کوتاه تر می شوند. یک میلی ثانیه قوسی 

برابر است با یک هزارم ثانیه قوسی که واحدی زاویه ای است.
 امسال دانشمندان 12 قمر جدید را اطراف مشتری کشف 
کردند و به این ترتیب تعداد قمرهای این سیاره به ۹2 عدد رسید 
و رکورد جدیدی را از خود به جا گذاشت. قمرهای جدید مشتری 
کوچک هستند و قطرشان بین 1 تا 3/2 کیلومتر است. اغلب این 
قمرها دارای مدارهای عریضی هستند به طوری که از این میان 
۹ قمر پس از ۵۵0 روز مدار مشتری را کامل می کنند. قمرهای 
جدید سیاره مشتری بین سال های 2021 و 2022 کشف شدند 
بااین حال اتحادیه بین المللی نجوم، امســال آن ها را به صورت 

رسمی تأیید کرد.
 اگر فکر می کنید مشتری رکورد بیشترین تعداد قمرها را 
از آن خود کرده است، سخت در اشتباهید. امسال دانشمندان 
62 قمر جدید را به مجموعه زحل اضافه کردند و به این ترتیب 
تعداد کل قمرهای این ســیاره حلقه دار به 14۵ عدد رســید 
و رکورد جدیدی را از خود به جای گذاشــت که بعید اســت 
مشتری بتواند آن را بشکند. برخی از قمرهای جدید زحل تنها 
2/۵ کیلومتر عرض دارند. تمام قمرهای جدید از انواع نامنظم 
هستند به طوری که در مدارهای بیضی شکل دوردست نسبت 
به سیاره میزبانشان قرار دارند و اغلب اوقات به صورت پسگرد یا 
خلاف جهت چرخش زحل به دور آن می چرخند. برخی از این 

قمرها حاصل چسبیدن توده های مختلف به یکدیگر هستند.
 تصاویر جدید اورانوس نشان دهنده گردباد قطبی عظیمی 
در اطراف قطب شمال این غول یخی هستند که نشان می دهد 
جو این سیاره بر خلاف تصور گذشته چندان هم آرام نیست. 
گردباد قطبی، حلقه ای چرخان از هوای سرد و گرم است که در 
منطقه قطبی اورانوس می چرخند. این گردبادها روی سطح 
زهره، زمین، مریخ، مشتری، زحل و نپتون هم دیده شده  اند. 
کاوشگر وویجر 2 در سال 1۹۸6 یک گردباد قطبی را در قطب 

جنوب اورانوس کشف کرده بود.

   هدست ویژن پرو
فارغ از اینکه هدست ویژن پرو به یک محصول 
موفقیت آمیز تبدیل خواهد شــد یا شکســت 
بزرگی را برای اپــل به همــراه دارد، ویژن پرو 
محصولی اســت که در ســال 2024 خیلی ها 
در موردش صحبت خواهند کرد. این هدســت 
واقعیت ترکیبی )که ترکیبی از واقعیت مجازی و 
واقعیت افزوده را ارائه می کند( یکی از مهم ترین 
و جدیدترین اختراعات اپل طی 10 ســال اخیر 
است. از زمانی که اپل هدست واقعیت ترکیبی 
ویژن پرو را در کنفرانس WWDC 2023 )که 
ژوئن امسال برگزار شــد( رونمایی کرد، خبار و 
اطلاعات ضد و نقیضی را در مورد آن می شنویم. 
ابتدا توســعه دهندگان دعوت شــدند تا در این 
کنفرانس آن را آزمایش کنند. سپس خبرنگاران 
فرصت آزمایش آن را پیــدا کردند. بازخورد هر 
دو گروه نســبت به عملکرد این محصول کاملا 
مثبت بود. هنوز سوالات پاسخ داده نشده زیادی 
در مورد ویــژن پرو و موفقیــت احتمالی آن )با 
قیمت وحشــتناک 3۵00 دلاری( وجود دارد. 

اما بی شک ما مشتاق هســتیم تا در سال جدید 
میلادی این دیوایس را از نزدیک ملاقات کنیم.

  آیفون ۱۶
جای تعجب نیســت که اپل می خواهد در سال 
2024 از خانواده جدیــد آیفون هایش رونمایی 
کند، اما اعضای سری آیفون 16 پیشرفت قابل 
توجهی نسبت به نسل فعلی خواهند کرد. یکی از 
آن ها اضافه شدن دکمه گرفتن عکس روی قاب 
کناری گوشی است که می تواند دسترسی سریع 
به دوربین را امکان پذیر کند. علاوه بر این اکشن 
باتن نیز دیگر به صورت در انحصار مدل های پرو 
نخواهد بــود و تمام اعضــا آن را ارائه می کنند. 
همه این امکانات به شما کمک می کنند تا کمتر 
به دنبال اپلیکیشــن ها داخل منــوی برنامه ها 
بگردید و خیلی ســریع و با زدن یــک دکمه، 

کارهای مختلفی را با گوشی تان انجام دهید.

  آیفون اس ای
در حالی که آیفــون 16 در مرکز توجه ها قرار 

دارد، اما اپل نگاه متفاوتی به ارزان قیمت ترین 
گوشــی خودش، آیفون اس ای خواهد داشت. 
در واقع چهارمین نســل این گوشــی ها قرار 
است ســال 2024 روانه بازار شــود که از قضا 
بزرگ ترین تغییرات را هم در طول تاریخ عرضه 
آن ها تجربــه خواهد کرد. ایــن تغییرات هم 
در بیرون و هــم در داخل قاب گوشــی اتفاق 
می افتند. به طور مثال شنیده ایم که فریم های 
عریض بالا و پایین نمایشگر حذف خواهد شد و 
اپل یک طراحی تمام صفحه را برای آن در نظر 
گرفته اســت. حذف فریم های اضافه به معنای 
حذف دکمه هوم گوشی و جایگزین شدن آن 
با سیستم تشــخیص چهره فیس آیدی است. 
این گوشی می تواند یک نمایشــگر با فناوری 
پیشــرفته تر اولد را به خودش ببیند، دوربین 
اصلی آن به 4۸ مگاپیکســل ارتقا پیدا کند و 
یک تراشه سریع تر به زیر قاب آن اضافه شود. 
بر اساس شایعات این گوشــی از نظر ظاهری 
شــباهت زیادی به آیفون 14 پیــدا می کند؛ 
هرچند همچنان دوربین پشتی آن تک لنزی 

باقی خواهد ماند.

  مک بوک ایر
با اضافــه شــدن یــک نســخه 1۵ اینچی به 
لپ تاپ های ســری مک بوک ایر، اپــل گزینه 
انتخاب سایز نمایشگر را در اختیار علاقه مندانش 
قرار داد تا خودشــان انتخاب کننــد که به یک 
نمایشگر 1۵ اینچی احتیاج دارند یا 13 اینچی. 
اما به رغم بزرگ تر شــدن نمایشگر، زیر قاب هر 
دو لپ تاپ از پردازنده نسل قبلی اپل یعنی ام2 
استفاده شــده اســت. حالا ظاهرا این پردازنده 
نیز در ســال 2024 ارتقا پیدا خواهد کرد. طی 
ماه های آتی، ما می توانیم شــاهد عرضه نســل 
جدید مک بوک ایر با قدرت گیــری از پردازنده 
ام3 باشیم که تغییر چشمگیری در عملکرد آن 
نسبت به نسل قبلی به وجود خواهد آورد. عمده 
این تغییرات در بخش گیمینگ اســت، چرا که 
پردازشگر گرافیکی داخل M3 پیشرفت بسیار 
خوبی نسبت به پردازشگر نسل قبلی، مدل ام2 

داشته است.

  اپل واچ ۱0
اپل واچ یکی از محصولات موفق اپل طی سالیان 
اخیر بوده اســت و این احتمــال وجود دارد که 
اپل سال 2024 بخواهد دهمین سالگرد عرضه 
آن را با یک مدل ویژه جشــن بگیرد. این فقط 
یک حدس و گمانه زنی ســاده نیست؛ شایعات 
زیــادی را در مورد عرضه یک مــدل ویژه به نام 
»اپــل واچ 10« شــنیده ایم. مــارگ گورمان، 
گزارشــگر بلومبرگ ادعا می کند که این مدل 
ویژه از بدنــه باریک تر، یک نمایشــگر میکرو 
ال ای دی و ده هــا قابلیت مربوط بــه رهگیری 
سلامت جدید برخوردار خواهد بود. در واقع اپل 
می خواهد با این مدل ویژه کاری کند که اپل واچ 
همیشه در یادها باقی بماند. درست مثل کاری 
که با آیفون 10 به مناسبت دهمین سالگرد عرضه 
گوشی های آیفون انجام داد و تغییرات انقلابی را 
در طراحی آن به وجود آورد. البته هنوز نمی توان 
با قاطعیت گفت که این اپل واچ ویژه سال 2024 
عرضه می شــود. شاید هم یک ســال بعد از آن 

راهی بازار شود.

  تحلیل 

فهرستی از محبوب ترین افزونه های گوگل کروم در سال 
2023 منتشر شد که شامل ابزاری برای تبدیل متن به 
صدا، ساخت فایل های آموزشی، دسترسی به ربات های 
چت و غیره می شوند. افزونه ها یا Extension، یکی از 
کلیدی ترین ویژگی های مرورگر گوگل کروم هســتند 
که به کاربران ایــن امکان را می دهند تــا تجربه مرور 
اینترنت خود را با اضافه کردن امکانات جدید و بهبودهای 
مختلف   سفارشــی کرده و بهبود بخشند. این افزونه ها 
از فرآیند نصب و حذف آســان برخوردارند و می توانند 
به طور مستقیم از فروشگاه آنلاین گوگل کروم دریافت 
و نصب شوند. افزونه ها از تنوع بســیاری برخوردارند و 
می توانند وظایف مختلفــی از جمله مدیریت رمزهای 
عبور، مسدودســازی تبلیغات، افزایش کارایی، ایجاد 
پوسته های گرافیکی جذاب  و حتی توسعه وبسایت ها را 
انجام دهند. یکی از مهمترین مزایای افزونه های گوگل 

کروم، افزایش بهره وری و سفارشی سازی تجربه کاربری 
اســت. آنها به کاربران اینترنت این امکان را می دهند 
که مرورگر خود را به طور دقیق تر بــا توجه به نیازها و 
علایق شخصی خود تنظیم کرده و از امکانات بیشتری 
برخوردار شوند. گوگل کروم هر ساله فهرست بهترین و 
محبوب ترین افزونه های گوگل کروم را منتشر می کند و 
حالا نوبت به انتشار لیست سال 2023 آنها رسیده است. 
نکته جالب اینجاست که با توجه به افزایش محبوبیت و 
فراگیر شدن هوش مصنوعی طی سالی که گذشت، اکثر 

این اکستنشن ها هم با همین موضوع مرتبط هستند.
Speechify   

این افزونه می تواند محتوای متنی شــما از هر جایی، 
اسناد، فایل های PDF یا حتی ایمیل های شما را بلند 
بلند بخواند تا اگر خودتان حوصله یا وقت خواندن شان 
را ندارید، هیچ اتفاقی را از دســت ندهید. این افزونه از 

فناوری TTS اســتفاده می کند و میلیون ها کاربر فعال 
دارد.

QuillBot   
افزونه QuillBot هنگام نوشــتن در کنار شماست تا 
مطمئن شود متن شما بیشترین اثرگذاری را دارد. شما 
می توانید از این اکستنشن برای بررسی اشکالات گرامری 
کمک بگیرید، از آن بخواهید خلاصه ای از متن طولانی 
شما بنویسد  یا یک موضوع به آن بدهید و ازش بخواهید 
که برایتان یک ایمیل را خودش از صفر تا 100 بنویسد.

 ChatGPT Sidebar   
به دنبال محبوبیت ربات های چت در سال جاری، کاربران 
زیادی از آنها بــرای انجام امور مختلف خود اســتفاده 
 ChatGPT می کنند. یکی از بهتریــن ربات های چت
ساخت شرکت OpenAI است. همانطور که می دانید 
برای دسترسی به این ربات باید به سایتش مراجعه کنید  
اما حالا یک افزونه گوگل کروم کار شما را راحت کرده 
و می تواند آن را با یک کلیک ســاده در یــک نوار کنار 

مرورگرتان به نمایش بگذارد.

 Bonjourr   
ایــن افزونه یک صفحــه آغــاز زیبا، ســبک و قابل 
سفارشی سازی را در اختیار شــما می گذارد تا تجربه 
مرور وب دلنشین تری را به دست بیاورید. هر زمانی که 
یک تب یا پنجره جدید باز کنید، صفحه ای با پس زمینه 
و ویجت های دلخواه شما به نمایش درخواهد آمد که 
کار طولانی در طول روز با مرورگر وب را خسته کننده 

نخواهد کرد.
 Scribe   

آیا صاحب یک وب ســایت آموزشی هستید؟ با کمک 
این افزونه می توانید به راحتی محتوای آموزشی مرحله 
به مرحله بسازید و آن را در دســترس مخاطبان تان 
 GPT-4 بگذارید. این افزونه حتی از هوش مصنوعی
هم بهره می برد که به کمک آن می تواند متن و تیترهای 
فایل آموزشی شما را به صورت خودکار ایجاد کند. چند 
مورد دیگر هم به جز موارد بالا در لیست محبوب ترین 
افزونه های ســال 2023 گوگل کروم حضور دارند که 
کمتر برای کاربران ایرانی کارایی دارند. به همین خاطر 

هم به صورت خیلی جزئی به آنها اشاره می کنیم. به طور 
مثال افزونه Coupert به دنبــال کپن های تخفیف 
فروشگاه های اینترنتی مثل آمازون و والمارت می گردد، 
DeepL Translate ادعا می کنــد که دقیق ترین 

ترجمه را در اختیار مخاطب می گذارد )که البته از زبان 
فارسی پشتیبانی نمی کند( و افزونه Teal هم مناسب 
کســانی اســت که به دنبال پیدا کردن موقعیت های 

شغلی هستند.

ذرهبین
ساراارجمند

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزاربازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهبرخیازآنهاراشایدحتیاسمشانراهمنشــنویدامامخاطبهایخاصخودرابههمراهدارند.هرهفتهدربخشآتلیهبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریکهفتهاخیر
میپردازیم.ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

Custom Mech Wars
DThree Publisher سازنده          

         متوسط امتیاز 63
هرچندطییکسالگذشتهیکی

 Mechازموفقترینبازیهای
روانهبازارشدوتوانستحتیدر
فصلجوایزنیزعملکردخوبی

داشتهباشدامافعلاکارمانبااین
دستبازیهابهپایاننرسیده.

جدیدترینآثارمرتبطبهرباتهای
غولپیکرتمرکزاصلیخودراروی
شخصیسازیاینابزارهاگذاشته
والبتهازدیدگیمپلیباضعفهای

مشخصیهمراهشده.

  
Parking Master

RVBinary  سازنده          
         متوسط امتیاز 2هزار

طیماههایاخیربازیهاییکه
بامحوریتپارککردنخودرو

طراحیشدهاند،بیشازپیشمورد
توجهقرارگرفتهوازاینسوشاهد
انتشارتعدادزیادیازآنهاهستیم.
بازیParking Masterیکیاز
همیندستعناویناستوبهجز
برخیتفاوتهادرزمینهجلوههای
بصری،شباهتزیادیبهآثارمشابه

دارد.

تجربه ای بهبودیافته از اینترنت
  بررسی کوتاه

شبیه ساز بساز بفروش!

Join & Strike
Hitapps سازنده          

         متوسط امتیاز 100هزار
هرچندبازیهایزیادیاینروزهادرفروشگاههایآنلاین

حضوردارندکهتمرکزاصلیخودراتیراندازیدریکمحیط
سادهقرارمیدهنداماJoin & Strikeتفاوتیاساسیباآنها
دارد.دراینبازیهدفاصلیهمکاریبادیگرگیمرهاقرار
گرفتهوبهشمااجازهدادهمیشودکهدریکساختارآنلاین

بهسراغمبارزهبادشمنهایمتنوعیبروید.

  
Trinity Fusion

Angry Mob سازنده          
          متوسط امتیاز 81

درآخرینروزهایسال2023شاهدانتشاریکبازیمستقل
وموفقدیگریعنیTrinity Fusionهستیم.اثریکهکنترل

سهشخصیاصلیرابرعهدهشماقرارمیدهدکههرکدام
قابلیتهایبهخصوصیرادراختیاردارند.قابلیتهاییکه
البتهبااتمسفرعلمی-تخیلیبازیهمراهبودهوتجربهای

جذابرارقممیزنند.

ادمیرال مک ریون در یکی از سخنرانی های مطرح 
خود جملات جالبی را بیــان می کند:»تخت خود 
را مرتب کنید در این صورت اولیــن وظیفه روز را 
به درستی انجام داده اید و در صورت بد پیش رفتن 
روز، حداقل در آخر شب با یک تخت مرتب روبه رو 
خواهید بود.« مغز ما انســان ها برمبنای سیســتم 
Task & Reward )وظیفه و پاداش( مدت هاست 
که طی روند تکامل، این گونه ســرکش را به سمت 
اهداف بیشــتر و جاه طلبانه تر رهسپار کرده است و 
دوپامین آزاد شــده برای هر هدف و وظیفه موفق، 
انگیزه و انرژی لازم او برای حرکت به سمت وظیفه 
بعد را تامین کرده است. حتما بارها در سخنرانی های 
انگیزشــی و یا جلسات ارتقا فردی شــنیده اید که 
برای کارهای خــود To Do List تهیه کنید چرا 
که پس از تیک زدن هر کار کامل، انرژی لازم برای 

خیز به سمت هدف بعدی را خواهید داشت. با این 
 House اوصاف تا حدودی با دلیل اینکه چرا بازی
Flipper 2 قرار است عنوان لذت بخشی باشد آشنا 
شدید؛ وظایف پشت سر هم و پیشروی در برنامه ای 
دلچسب. ساخته استودیو Frozen District که 
در عین سادگی قادر خواهد بود ســاعت ها شما را 
سرگرم کند. تلفیقی رقیق از مهندسی و خدمات و 
رنگ آمیزی و…در قالبی آرامش بخش که زمانی 
که حال چیزی جز چیل کــردن! ندارید می توانید 
به آن پناه ببرید. همانطور که انتظــار می رود قرار 
نیست در این ســبک عناوین با داستانی پیچیده و 
چند لایه روبه رو باشیم و داستان صرفا بهانه ایست 
تا چرخ دنده های گیم پلی به حرکت در بیایند.بعد 
از نقل مکان به یک شــهر کوچک دوســت قدیمی 
شــما تام  که می داند مهارت کافی دارید و به دنبال 

چند اسکناس بیشــتر در جیب خود می گردید، با 
شــما تماس می گیرد؛ و این آغاز ماجراجویی شما 
از یک نظافت کار ساده تا یکی از بزرگترین دلالان 
ملک شهر است! دراین میان به دنبال پیشرفت کاری 
شما تعاملات و درخواست های بیشتری به سمت تان 
سرازیر خواهند شد و از سوی دیگر برای دادن اندک 
عمقی به داســتان، خانواده این فرزنــد جاه طلب 
که می خواهــد روی پای خودش بایســتد،گه گاه 
جویای حال او می شوند و اورا در جریان وقایع خانه 
می گذارند.اما می رســیم به بزرگترین عامل خلق 
این اثر یعنی گیــم پلی.گیم پلی این عنــوان را از 
دو جهت می توان بررســی کرد،اول برای مخاطبان 
کژوال و دوم مخاطبان آشنا و دل باخته این سبک.
از دیدگاه اول بــازی ملقمه دلنشــینی از وظایف 
دوپامین زاست. به یاد بیاورید زمانی را که بچه بودید 

و از طــرف والدینتان وظیفه داشــتید حیاط خانه 
را تمیز و مرتب کنید.حس خــوب پس از انجام آن 
وظیفه هنوز نوستالژی زا بوده  و این تحریک حسی 
ریشه در ساختار مغز ما انسان ها دارد.ساختار گیم 
پلی بر مبنای همین حقه  ساده شما را ساعت ها در 
پای بازی خواهد نشــاند و در لابه لای کارهایی که 
احساس می کنید کم کم در آن ها استاد کار شده اید، 
غرق خواهد کرد.وظایفی که از یک تمیز کاری ساده 
شروع شــده و به  احیا صفر تا 100 یک خانه ختم 
خواهند شد.خالقان بازی حتی پا فراتر گذاشته و با 
اضافه کردن بخش سندباکس مرز ها را برای خلاقیت 
بازی باز بی اعتبار می کنند.دراین قسمت شما قادر 
خواهید بود خانه دلخواه خود را در نهایت جزئیات 
طراحی و پیاده سازی کنید و از سوی دیگر با اضافه 
کردن وظایف و ســوییچ به پلی مود در مرحله خود 
ساخته خود و دنیای خلق شده پس آن، قدم زده و 
آن را با بقیه به اشــتراک بگذارید.شاکله اصلی گیم 
پلی اگرچه بر احیای خانه ها استوار است،اما در دل 

 Rage House،های لذت بخــش ASMR خود
  Hidden Object های نجیبانه،مینی گیم های
و طیف وســیعی از فعالیت ها، که تا ســیم کشــی 
ساختمان نیز می رود را شامل می شود که می تواند 
ساعت ها شــما را در دنیای صلح آمیز خود و بدون 
هیچ گونه اصطکاک تنشــی جا دهد.از سوی دیگر 

شــاهد ارتقا یکی از بخش های اصلــی بازی یعنی 
Assembly هســتیم که جزئیات دلچســب آن 
می تواند بازی باز را در حد یک آماتور با قواعد ساخت 
و پیاده سازی بسیاری از متعلقات خانه آشنا کند که 
مسلما تجربه ای استاندارد و جذاب برای علاقه مندان 

خواهد بود.

  
Resident Evil 4 VR
Capcom سازنده          
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بعدازتجربهموفققسمتهفتموهشتممجموعه
بازیResident Evilرویهدستهایواقعیت

مجازی،کپکامبهسراغبازسازینسخهچهارمرفته.
اینبازیدقیقاهمانچیزیاستکهبهشکلمعلوم
تجربهکردهایدبااینتفاوتکهمیتوانیدآنرااز
نمایاولشخصودرساختارواقعیتمجازیروی

پلیاستیشن5خودتجربهکنید.

  بی سیم

تضمین ریاضیدانان برای برنده شدن در 
قرعه کشی

ریاضیدانان دانشگاه منچســتر پیشــنهاد کرده اند که اگر در بخت آزمایی لوتو 
چند بلیت خاص را خریداری کنید، برد شــما حتمی خواهد بود. برخی از افراد 
واقعاً در لاتاری شــانس زیادی دارند و بقیه بدون توجه به این موضوع که چقدر 
بلیت می خرند یا چه سیستم هایی را امتحان می کنند، واقعا شانسی برای برنده 
شــدن در قرعه کشــی ندارند. با این حال، اگر به لاتاری ملی بریتانیا )بازی لوتو( 
دسترسی دارید، راهی برای تضمین برنده شدن وجود دارد. به گزارش زومیت، 
اوایل ســال جاری، دو ریاضیدان به نام های دیوید کوشینگ و دیوید استوارت از 
دانشگاه منچستر، اعلام کردند تنها کاری که باید برای تضمین برد در بازی لوتو 
انجام دهید، این اســت که 27 بلیت خاص را خریداری کنید. این درحالی است 
که 4۵.0۵7.474 ترکیب اعداد امکان پذیر اســت. به نوشته  وب سایت دانشگاه 
منچستر، استوارت و کوشینگ با تمرکز روی بازی لوتو که شش عدد تصادفی را از 
1 تا ۵۹ انتخاب می کند، متوجه شدند 27 بلیت کمترین تعداد ممکن بلیت های 
موردنیاز برای تضمین برنده شدن است، اگرچه تضمینی برای سود کردن وجود 
ندارد. آن ها راه حل خود را با استفاده از سیستم ریاضی معروف به هندسه متناهی 
توصیف می کنند که حول ساختار مثلث مانندی به نام صفحه فانو متمرکز است. 
هر نقطه از این ساختار با جفت اعداد نشان داده شــده و با خطوط به هم متصل 
می شود. هر خط مجموعه ای از شــش عدد را تولید می کند که معادل یک بلیت 
است. برای پوشــش دادن کل ۵۹ عدد و تولید 27 مجموعه بلیت، به سه صفحه 
فانو و دو مثلث نیاز اســت. با انتخاب بلیت به این روش، مهم نیست کدامیک از 
4۵.0۵7.474 حالت قرعه کشی ممکن رخ دهد، حداقل یکی از بلیت ها حداقل 
دو عدد مشترک خواهد داشت. از هر شش عدد قرعه کشــی، دو عدد باید روی 
یکی از پنج ساختار هندسی ظاهر شود که تضمین می کند آن ها حداقل در یک 
بلیت وجود داشته باشند. البته برد می تواند به معنای ورود رایگان به قرعه کشی 
بعدی باشد و لزوما جایزه ای به همراه ندارد. به همین دلیل پژوهشگران می گویند 
هرچند استفاده از سیســتم آن ها موجب برنده شدن می شود، درعین حال راهی 

عالی برای از دست دادن پول نیز هست. 

انتظار اپل در  دنیا 
بررسی تمام تکنولوژی های سازنده آیفون برای 2024

نارضایتیمخاطبهااز
استارفیلد

انتقادبازیکنهاازاستارفیلدروز
بهروزبیشترشدهواینباربازیبه

یکیازبدترینآثارفروشگاهاستیم
تبدیلشدهاست.استارفیلددر

واقعاولینعنوانجدیدبتزدابعد
ازدودههبهشمارمیرودکهپیشاز

عرضهبهیکیازموردانتظارترینآثار
انحصاریایکسباکستبدیلشده
بودوسازندگانهموارهبهایدههای

جاهطلبانه،مقیاسباورنکردنیجهان
وگیمپلیجذابومنحصربهفردآن
تاکیدمیکردند.بااینحال،بهرغم
استقبالخوبگیمرهاازبازیدر

زمانانتشار،لیکنوضعیتاستارفیلد
بهتدریجافتپیداکرد؛بهطوریکه
انتقادگیمرهاازباگ هاوایرادهای

بازیبیشتروبیشترشدوامتیازآن
درشبکهاستیمبهوضعیتزردرنگ
تغییرکرد.حال،وضعیتازاینهم

بدترشدهودربخشبازخوردهااینبار
عبارتاغلبمنفیبهچشممیخورد.
تنهاامیدهوادارهافقطوفقطتداوم

پشتیبانیبتزداوبهبودوضعیت
بازیباارائهبهروزرسانیهایمتعدد

است؛بهخصوصکهاینکمپانیسابقه
درخشانیدرپشتیبانیازعناوین

خوددارد.

گ
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محمدطالبیان|یکیازشلوغترینســالهایصنعتبازیبهپایانرسیدوحالابهترینفرصت
استتابهمعرفیبهترینبازیهای2023بپردازیم.آثاریکهدرژانرهایمتنوعیحضورداشتهو
تواناییراضیکردنهرسلیقهایرادراختیاردارند.هرقدرامسالشاهدعرضهبازیهایبزرگ
وموردانتظاربودیم،آثاریکهشایدباکمترینسروصدایممکنعرضهشدند،نهایتاتوانستند
بیشترینتوجههارابهخودجلبکنند.طی12ماهاخیربازیهاییمنتشرشدندکهدرابتداشاید
هیچکسپیشبینینمیکردکهبتواننددراینابعادبهموفقیتهایقابلتوجهیدستپیداکنند.
موضوعیکهنشــانمیدهدباوجودتبلیغاتپرهزینهوبودجههایسنگین،بازهممیتوانند
بازیهاییازراهبرسندکههیچکدامازاینمواردرادراختیارندارنداماخروجینهاییکهبهدست
میآورنددربالاترینســطحکیفیقرارمیگیرد.آثاریکههرکدامپتانسیللازمبرایتبدیل
شدنبهبهترینبازیسال2023رادراختیاردارنداماشایددرجزئیاتاندکینسبتبهیکدیگر

فاصلهداشتهباشند.

معینکریمی|یکاپلواچویژه،آیپدهاییبانمایشــگرهایاولد،مکبوکهایپیشرفتهوآیفونهای
سریجدیدمحصولاتموردانتظاراپلبرایسال202۴هستند.درادامهبیشترباآنهاآشناخواهید
شد.محصولاتشرکتاپلبهعنوانیکیازمحبوبترینوبهترینگجتهایفناوریدرجهانشناخته
میشــوندواینبهدلایلمتعددیبازمیگردد.اولیندلیل،طراحیوکیفیتساختبینظیراپلاست.
محصولاتاینشرکتبااستفادهازجدیدترینتکنولوژیهاوبهکارگیریمتریالباکیفیت،تاحدامکان
نیازهایکاربرانرابرطرفمیسازندواینباعثایجادتجربهکاربریمنحصربهفردولذتبخشیمیشود.
دومیندلیل،اکوسیستمیکپارچهاپلاست.محصولاتاینشرکتمثلآیفون،آیپد،مکبوکوسایر
دستگاههابهخوبیبایکدیگرهماهنگشدهاندوکاربرانمیتوانندازامکاناتهمگراوانتقالدادههای
بیندستگاههایمختلفبهسادگیبهرهمندشوند.سومیندلیل،اعتبارواعتمادمشتریانبهبرنداپل
است.اینشرکتبهواسطهسالیانسالفعالیتخودشدرحوزهتکنولوژی،اعتبارفراوانیراکسبکرده
ومشتریانبهدلیلپشتیبانیمداوموبهروزرســانیهاینرمافزاریطولانیمدت،محصولاتاپلرابه

سایربرندهاترجیحمیدهند.

Hogwarts Legacy  
اگر رده بندی ای برای بدشانس ترین توسعه دهندگان 
 Avalanche Software سال داشتیم، بدون شک
در صدر آن قــرار می گرفت. اســتودیویی که بعد از 
ســال ها کار کردن روی بازی های بی اهمیت برای 
جریان اصلی گیمرها بالاخره این فرصت را به دست 
آورد که رویای بســیاری از علاقه مندان به مجموعه 
هری پاتر را تبدیل به واقعیت کند. آنها بعد از سال ها 
بالاخره توانستند فرصتی را ایجاد کنند که طی آن 
گیمرها تجربه ای کامل و آزادانه را در هاگوارتز داشته 
باشند اما از جایی ضربه خوردند که شاید هیچکس 
فکرش را هم نمی کــرد. اظهار نظرهــای جنجالی 
جی کــی  رولینگ خالق ایــن مجموعه بــرای آنها 
 Hogwarts گران تمام شد و بســیاری از رسانه ها
Legacy را به خاطر همین دلیل بی ارتباط تحریم 

کردند. 
SuperMarioBros.Wonder  

تمــام نســخه های Super Mario Bros با یک 
هدف ساده ســاخته می شــوند و Wonder هم 
از این قائده مســتثنا نیســت؛ تکرار فرمول موفق 
گذشــته و ایجاد انــدک بهبودی در آن کــه نهایتا 

به محصولــی تبدیل شــود کــه بــرای مخاطب 
آشناست اما همچنان در ســطح کیفی خوبی قرار 
 می گیرد. جدیدترین ســاخته موفق نینتندو یعنی

 Super Mario Bros. Wonder توانســته به 
هدف تعیین شده دست پیدا کرده و عملکردی را از 
خود نشان دهد که اکثر گیمرها در انتظارش بودند. 
با این حال همین تکرار مکررات نهایتا تاثیر خود را 

گذاشته و نمی توان آن را انکار کرد. 
Resident Evil 4  

ساخت بازســازی های باکیفیت این روزها تبدیل به 
بخشی از برند Capcom شده. به جز یک استثنا، 
مجموعه Resident Evil تبدیل به فضایی ایده آل 
برای ساخت بازسازی شده و Resident Evil 4 هم 
دقیقا با شرایطی مشابه همراه شده. اثری که به عنوان 
یکی از بهترین بازی های تاریخ شــناخته می شود و 
Capcom موفق به توسعه بازسازی ایده آلی از آن 
شده. با اینکه چهارمین قسمت از این مجموعه کمتر 
از بازی های قبلی به تغییرات اساسی نیاز داشت اما 
سازندگان آن ســعی کرده اند تا از هر فرصتی برای 
بهبود شاهکار شینجی میکامی اســتفاده کنند. به 
جز گرافیک که در میان بهترین های امســال است، 

Resident Evil 4 از دید گیم پلی نیز با تغییرات 
جزئی خوبی همراه شــده تا تجربه بازی در شرایط 
فعلی با اســتانداردهای امروزی هماهنگی بیشتری 

پیدا کند. 
 The Legend of Zelda Tears of the  

Kingdom
یعنــی خــود  متفــاوت  کنســول   نینتنــدو 

 Nintendo Switch را بــا متفاوت ترین نســخه 
 Breath یعنی The Legend of Zelda مجموعه
of the Wild روانه بازار کرد و حالا کار آن را با نسخه 
 The دیگری از این ســری به پایان نزدیک کرده. بازی
 Legend of Zelda: Tears of the Kingdom
شاید روی کاغذ ادامه ای ســاده برای قسمت قبلی این 
مجموعه باشد اما در عمل توانسته تا حرف های زیادی 
برای گفتن داشته و قابلیت های جدیدی را پیش روی 
مخاطب ها قرار دهد. هرچند نام آنها را نمی توان نوآوری 
گذاشت اما نینتندو موفق شده تا فضایی را در این بازی 
ایجاد کند که به واسطه آن خلاقیت گیمرها مستقیما 
درگیر جریان کلی گیم پلی شود. در این بازی نینتندو 
تمام تلاش خود را به کار گرفته تــا دنیایی غنی و پر از 

جزئیات را طراحی کند. 

Marvel’sSpider-Man2  
در شــرایطی که ایــن روزها تمــام تمرکــز صنعت 
شــدن  هــک  و   Wolverine روی  بــازی 
 Insomniac Games قــرار گرفتــه امــا نبایــد

 Marvel’s Spider-Man 2 را به راحتی فراموش 
کرد. اثری که برای بار دیگر توانایی های این زیرمجموعه 
پلی استیشن را به نمایش گذاشت و حالا به عنوان یکی از 
بهترین بازی های ابرقهرمانی تاریخ شناخته می شود. هر 
آن چیزی که باعث شد تا قسمت اول این مجموعه تبدیل 
 Marvel’s Spider-Man 2 به اثری موفق شود در
به شــکلی بهتر، بزرگ تر، هیجان انگیزتر و بهبود یافته 
تکرار شده. با این حال پیشرفت های این بازی نسبت به 
نسخه پیشین تنها به ارتقایی اندک در چارچوبی ثابت 
خلاصه نشده و سازندگان بازی موفق شــده اند تا این 
عنوان را در تمامی زمینه های ممکــن با نکاتی جدید 

همراه کنند.
AlanWake2  

 ،Alan Wake 13 سال بعد از انتشــار اولین قسمت
اســتودیو Remedy دچار تغییرات زیادی شده و به 
همین واســطه اثری کاملا متفاوت نســبت به گذشته 
را تحــت عنــوان Alan Wake 2 عرضــه کــرده. 

 Alan بازی ای که تنها از دید داســتان ادامــه ای برای
Wake است و از نظر گیم پلی دچار تغییراتی اساسی 
 شــده. جدای از معرفی یک شــخصیت اصلی جدید،
 Alak Wake 2 حتی از دید داستانی هم در مسیری 
کاملا متفاوت حرکت کرده و سعی داشته تا روایتی جدید 
را مورد استفاده قرار دهد. رویکردی که بهترین نتیجه 
ممکن را نمایان و ساخته Remedy را تبدیل به یکی از 

بهترین داستان های سال 2023 کرده. 
Baldur’s Gate 3  

کمتر بازی ای را می توان پیدا کرد که برای هر موقعیت، 
انتخاب و شــرایطی یک جواب قابل قبول داشته باشد. 
سومین قســمت از مجموعه Baldur’s Gate یکی 
از همین دست بازی هاســت. اثری که در آن گیم پلی و 
روایت داستان تنها به انتخاب های گیمر محدود می شود 
و ساختار کلی بازی هیچ بن بستی را در مقابل شما قرار 
نمی دهد. فرقی نمی کند به ســراغ چه ماموریتی رفته، 
کدام NPC را از پا در می آورید یا چه شخصیتی را با خود 
همراه می کنیــد، Baldur’s Gate 3 برای تمام این 
موقعیت و تصمیم ها راهی را پیش روی شما قرار می دهد. 
موضوعی که باعث شده عملا هیچ دو گیمری، تجربه ای 

یکسان از ساخته Larian Studios نداشته باشند. 

شلوغ ترین سال بازی های ویدئویی
پرونده ای برای هفت اثر برتر سال 2023
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تازه های دنیای بازی و تکنولوژی؛ هر يکشنبه
صفحات 10 و11  را بخوانید

درخشش در قامت 
شخصیت قجری

پاسخ کیانیان، قرارداد نیازمند، خواهران غریب، 
سایت نگار صفحه 04وضعیت ممدوح
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فاطمه رجبی  
هفتصبح

چند روز پیش سخنگوی دولت اعلام کرد وزیر 
ارتباطات درخواســت رفع فیلتــر گوگل پلی را 
داده است اما کارگروه تعیین محتوای مجرمانه 
این کار را هنوز انجام نداده است. او این حرف را 
در ادامه تاکیدهایش بــر تلاش دولت در زمینه 
کاهش فشار فیلترینگ و گشوده شدن فضا زد. 
این در حالی اســت که تعداد زیادی از اعضای 
کارگروه تعییــن مصادیق مجرمانــه را اعضای 
دولت تشکیل می دهند. همین هم باعث شد که 
خیلی ها تعجب کنند. یکی از شناخته شده ترین 
کســانی که تعجبش را اعلام کــرد علی آذری 
جهرمی، وزیــر ارتباطات دولــت روحانی بود. 
او در کانــال تلگرامی اش نوشــت:»اول آن که 
رئیس جمهور محترم بارهــا تاکید کرده اند که 
رفع فیلتر زمانی محقق می شود که پلتفرم های 
فیلترشده به خواســت های دولت ایران تمکین 
کنند. آیا گوگل شیوه همکاری جدیدی با دولت 
ایران در پیش گرفته است و ما از آن بی خبریم؟ 
دوم آن که اگر پاسخ سوال فوق مثبت است، به 
چه دلیلــی کارگروه تعییــن مصادیق محتوای 
مجرمانه که 6 عضــو آن از اعضای دولتند با این 

درخواست دولت مخالفت کرده اند؟«
مجموع این حرف ها باعث شد که توجه خیلی ها 
به اعضــای کارگروه تعییــن مصادیق محتوای 
مجرمانه در فضای مجازی جلب شود اما سوالی 
که جوابش می تواند جالب باشــد این است که 
چند نفر از آنها خودشان در شبکه های اجتماعی 
فیلترشــده مانند توئیتر، اینســتاگرام و تلگرام 
عضویت دارند. البته از آنجــا که تعداد زیادی از 
آنها تیک آبی ندارند نمی توان با اطمینان کامل 
گفت که صفحات آنها به خودشان تعلق دارد یا از 

سوی خودشان اداره می شود.
   آقای زارع پور کمرنگ

بیاییــد از وزیر ارتباطات شــروع کنیم، یکی از 
اعضای مهم دولت در کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه که اسمش بعد از دادستان کل 
کشور در فهرســت اعضا دیده می شود. عیسی 
زارع پور که یکی از وزرای جوان دولت سیزدهم 
است. در ابتدای ورودش به دولت اعلام کرد که 
در شبکه های اجتماعی عضویت ندارد اما آذرماه 
1400 طبق اعلام روابط عمومی این وزارتخانه 

اعلام کرد که او عضو شبکه های داخلی و خارجی 
از جمله آی گپ، ایتا، بله، روبیکا، سروش، گپ، 
روبینو، لینکدین و اینستاگرام است و با شناسه 
کاربری EisaZarepour فعالیت می کند و با 

مردم در ارتباط خواهد بود.
خودش هم بعدتر گفت: »در شبکه های اجتماعی 
هستم اما ترجیح می دهم وزیر برقراری ارتباطات 
باشــم تا وزیر رســانه. برای ارتباط خانوادگی و 
برقراری ارتباط با دانشجویان همه ساعته آنلاین 
هستم و پاسخگوی ایمیل نیز هستم. اما فرصت 
زیادی بــرای حضور در شــبکه های اجتماعی 
ندارم. نباید توقع داشت که در همه ساعت ها در 
شبکه های اجتماعی حضور داشته باشم و پاسخ 
بدهم. در حال حاضر نیز روزانه پیام های بسیاری 
از اکانت هایی که در شبکه های اجتماعی حضور 
دارم دریافــت می کنم. اگر بخواهــم به تمامی 
پیام ها پاســخ دهم و حضور مداوم داشته باشم 
باید کل کارم را تعطیل کنــم. اما نگاه منفی به 

شبکه های اجتماعی ندارم.«
  ۱۲هزار فالوئر برای وزیر ارشاد

غیر از زارع پور کــه قبول دارد بــرای ارتباط با 
خانواده و دوســتان و دانشــجویان و بقیه باید 
عضو شــبکه های اجتماعی بود، محمد مهدی 
اسماعیلی وزیر ارشاد و یکی دیگر از اعضای دولت 
که عضو مهمی در کارگــروه مصادیق محتوای 
مجرمانه محسوب می شود هم در توئیتر حضور 
دارد و اتفاقا قــوی هم ظاهر می شــود. صفحه 
او در توئیتــر نزدیک به 12هــزار دنبال کننده 
دارد و خــودش هم 47نفر را دنبــال می کند از 
جمله رئیس جمهور، سخنگوی دولت، وزیر امور 
خارجه، وزیر اقتصاد، وزیر راه وشهرسازی، وزیر 

کشور، وزیر نفت، معاون اول رئیس جمهور و...
  وزیــر علوم و آمــوزش و پــرورش در 

اینستاگرام 
محمد زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
یکی دیگر از اعضای دولت در کارگروه مصادیق 
محتوای مجرمانه اســت که غیبتش در توئیتر 
احساس می شــود اما یک صفحه نه چندان پر 
رونق در اینســتاگرام دارد که به نظر می رســد 
قبل از وزیر شدن او وجود داشــته. این صفحه 
بیشتر از ۸هزار دنبال کننده دارد و تعداد زیادی 
از خبرنگاران حوزه وزارت علوم هم آن را دنبال 

می کنند.
رضامــراد صحرایــی، وزیــر نســبتا جدیــد 

آموزش وپرورش هم یکی دیگر از اعضای دولت 
در کارگروه است که اگرچه در توئیتر نیست اما 
در اینســتاگرام صفحه ای دارد که در بخش بیو 
نوشته: صفحه رســمی دکتر رضامراد صحرایی 
معلم وزیر آموزش و پرورش. »این صفحه توسط 

ادمین مدیریت می شود.«
صفحه او هم که به نوعی آرشیو فعالیت ها و دید و 
بازدیدهایش محسوب می شود نزدیک به 10هزار 

دنبال کننده دارد.
  وزیر اطلاعات در توئیتر؟

جالب اینکه یک صفحه توئیتری هم به نام سیّد 
اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات دولت سیزدهم 
در توئیتر وجــود دارد کــه در معرفی خودش 
نوشته: انتشار مطالب و اخبار حجت الاسلام سید 

اسماعیل خطیب.
نمی تــوان مطمئن بود که ایــن صفحه به وزیر 
اطلاعات تعلق داشته باشــد اما تکذیبیه ای هم 
در مورد  آن دیده نمی شــود. ایــن صفحه 447 
دنبال کننده و 3 دنبال شــونده دارد. این ســه 
صفحه هم دوتــا صفحات منتســب به رهبری 

هستند و یکی به رئیس جمهور تعلق دارد.
همچنین این صفحــه هیچ نــوع فعالیتی هم 

نداشته است.
  بیرون از دایره وزرا

از اعضــای دولت در کارگــروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه که بگذریم و ســراغ اعضای 
خارج از دولت برویم می بینیــم آنها هم حضور 
نســبتا پررنگی در فضای مجازی دارند. رئیس 
صداوســیما یکی از آنهاســت. پیمان جبلی در 
توئیتر نزدیک به 13هــزار دنبال کننده دارد. او 
که از دو سال پیش این صفحه را راه اندازی کرده 
فقط یک نفر را دنبال می کنــد و آن هم صفحه 

منتسب به رهبری است.
نمی توان گفــت جبلی دائما در توئیتر پســت 
می گذارد اما به طور میانگین هر ماه سه پست در 
صفحه او منتشر شــده که خیلی هم کم نیست. 
پیمان جبلی در اینســتاگرام هم عضو اســت و 
تقریبا همین تعــداد دنبال کننده دارد اما تعداد 
پست های اینستاگرامی او بســیار بیشتر است 
و تقریبا تصاویر تمام فعالیت های شــغلی آقای 

جبلی را در بر می گیرد.
حالا می رویم سراغ محمد قمی رئیس سازمان 
تبلیغات اسلامی و یکی دیگر از اعضای کارگروه 
تعیین مصادیق محتــوای مجرمانه که حضور 

او به عنوان یک جوان 42ســاله در شــبکه های 
اجتماعی اصلا عجیب نیست. او در هر دو پلتفرم 
اینســتاگرام و توئیتر صفحــه دارد اما بین این 
دو صفحه تفاوت بســیار اساسی دیده می شود. 
صفحه توئیتــر آقای قمــی کمتــر از دو هزار 
دنبال کننده دارد و فقط هــم در آن یک توئیت 

دیده می شود: بسم الّل الرحمن الرحیم.
در حالی که صفحه اینستاگرامی او با نزدیک به 
20هزار دنبال کننده و بیشتر از 100 پست رونق 
قابل قبولی دارد. در اینســتاگرام او مانند خیلی 
از جوان های دیگر همه چیز دیده می شــود؛ از 
پستی مربوط به ســینه زنی پسرش همراه یک 
نوشته احساســی گرفته تا پست های مربوط به 

سخنرانی های خودش و پست های مناسبتی.
دو نفــر از اعضــای کارگروه تعییــن مصادیق 
محتوای مجرمانه هم اعضایی هستند که از سوی 
دو کمیسیون مجلس معرفی می شوند. یکی از 
آنها حجت الاســلام مهدی باقری است که در 
صفحه اش در توئیتر زیــر 200نفر دنبال کننده 
دارد و نزدیک به 100پست هم منتشر کرده اما 
صفحه اینستاگرامی او به عنوان نماینده زنجان 
در مجلس رونق بسیار بیشــتری دارد آن هم با 
نزدیک به 26هزار دنبال کننده و صدها پســت 
که بیشــتر آنها به مصاحبه ها، ســخنرانی ها و 

بازدیدهای او مربوط است.
سید جواد حسینی کیا دیگر عضو ناظر مجلس 
در کارگروه هم در توئیتر حضور دارد. صفحه او به 
عنوان نماینده سنقر و کلیایی در مجلس نزدیک 
به دوهزار دنبال کننده دارد و حدود دو سال پیش 
کارش را شروع کرده است. جالب اینکه یکی از 
توئیت های جنجالی آقای حســینی کیا به لزوم 
محدودتر کردن شبکه های اجتماعی می پرداخت 
و سر و صدای زیادی به راه انداخت. او نوشته بود: 
»با محدود کردن رســانه های مخربی همچون 
اینستاگرام و توئیتر فضا برای رسانه های انقلابی 
و آنها که دل در گــرو اهداف انقــلاب و منافع 
عالی کشور دارند فراهم می گردد که با فعالیت 
ارزشمند خود در خط مقدم جهاد اُمیدآفرینی 

بنمایند.«
یکی از جالب ترین واکنش هــا را به این توئیت، 
المیرا شریفی مقدم مجری خبر صداوسیما نشان 

داد: »پس شما کجا بنویسید؟«
جالب تر از همه اینها اینکه حتــی فرمانده کل 
انتظامی ایران یعنی ســردار رادان هم به عنوان 
یکی از اعضای بسیار مهم کارگروه عضو توئیتر 
است. او در توئیتر حدود 6هزار دنبال کننده دارد 
و در دوسالی که از عضویتش می گذرد بیشتر از 
60 توئیت داشــته و این توئیت ها هم خبرهای 
کاری از جمله پاکســازی محله های شــوش و 
هرندی  است و هم توئیت های مناسبتی داشته 

است.

رئیس قوه قضائیه روز جمعه از زندان 
اوین بازدیــد کرد. در ایــن بازدید 
4ســاعته او وارد بندهای عمومی و 
امنیتــی  شــد و با افــراد مختلف 
گفت وگویی داشت که مرکز رسانه قوه 
قضائیه بخش های مهمی از گفت وگو 
با مجرمان مالی را منتشر کرده است. 

نکات مهم آن چه بوده؟
  برای مــا نامه بنویســید: در نامه هایی 
که برای ما می نویسید، مســائل خود را با 
جزئیات و به صــورت تفصیلی درج کنید و 
فکر نکنید که این نامه ها خوانده نمی شوند؛ 
مطمئن باشــید تمامی این نامه ها با دقت 
خوانده می شوند تا هم در چارچوب قانون، 
مشکلات و مسائل مربوط به پرونده نگارنده 
نامه برطرف شود و هم از خلال محتویات 
این مرقومه ها، آسیب شناســی مربوط به 
علل ایجاد پرونده های قضایی صورت گیرد 
و ریشــه هایی که بعضاً مشترک هستند و 
سبب ازدیاد پرونده های قضایی می شوند 

شناسایی و رفع گردند.
  کدام مجرمان عفو نمی شوند؟ مرتکبین 
جرائم خشن و سرقت که امنیت فیزیکی و 
روانی مردم و شهروندان را تهدید می کنند، 
در فهرســت عفوهــا قــرار نمی گیرند و 

تأسیسات ارفاقی شامل آن ها نمی شود.
  توصیه هایی کاربردی بــرای مجرمان 
مالی: اندرزگاه شــماره 6، بنــد محکومان 

مجرمان مالی است.  آیت ا لل اژه ای عناصر 
و فعالان بخش هــای مختلــف اقتصادی 
به ویژه فعالان حــوزه بازرگانی و تجارت را 
هم دیده که بعد از دادگاه مفاسد اقتصادی 
شــامل چهره های مهمی می شود. آیت الل 
اژه ای بــرای آنها هم توصیه هایی داشــته 
اســت. مهم ترین بخــش از توصیه های او 
این اســت:»گاهی مشــاهده می شود که 
یک بازرگان یــا تاجرِ خِبــره و مُجرب، به 
واســطه اعتمادی که به طرف مقابل دارد، 
بدون مطالعــه مفاد قرارداد یــا تعهدنامه، 
به امضــای آن مبــادرت مــی  ورزد و بعداً 
مشــخص می گردد اجرای آن تعهد، وَرای 
توان و استطاعتش اســت و بدین ترتیب با 
محکومیت مواجه می گردد؛ لذا سنجیدن 
همه جوانب امر در انجــام امور اقتصادی و 
تجاری، یک اصل بسیار مهم است و تمامی 
تجار و فعالان اقتصادی همواره باید این مهم 
را مدنظر قرار دهند که امور خود را مُتقن و 
مُحکم و به دور از هرگونه شائبه انجام دهند 
تا خدای ناکرده با محکومیــت و مراجعت 
به زنــدان مواجه نشــوند.« در جریان این 
سرکشــی مکالمه ای هم با زندانیان مهریه 
رسیده و او گفته است: »در قضیه مهریه نیز 
امر فوق الذکر صادق است؛ نباید مهریه ای 
را پذیرفت که ورای توان و استطاعت است 
و در پرداخت آن با عجز مواجه شد؛ چرا که 
در اینصورت فرد برای خــود و خانواده اش 

و طرف مقابل و حتی دســتگاه قضا مشکل 
ایجاد می کنــد.« در کل رئیس قوه قضاییه 
در بند مالی اولا تاکید کرده که محکومان 
تلاش کنند که از شــاکی رضایت بگیرند و 
دوما اگر می خواهد به رئیس دستگاه قضایی 
نامه بنویســند این جزئیات را بنویسند: »با 
جزئیــات و به صورت واضح، مســائل خود 
را قید کنید، از جملــه آنکه اصل بدهی تان 
چه مقدار است و آیا این بدهی در اثر تورم 
افزایش داشته است یا خیر؟ همچنین طرف 
شــکایت خود را هم ذکر کنید و درج کنید 
که آیا وی آمادگی برای اعمال رضایت دارد 
یا خیر؟ ایضاً چنانچه مُعسر نیز می باشید، 
جزئیات مربوطه را در نامه تان درج کنید.« 

  بخش دیگر یــک گفت وگو با محکومی 
است که 13ســال از حکم خود را گذرانده 
بود. اژه ای گفت: »هر کجا که لازم است و 
تصور می کنید وضعیت زندان و زندانیان در 
آن بخش و اندرزگاه مطلوب نیست، اعلام 
کنید تا شخصاً سرکشی کنم و از نزدیک به 
بررسی مشکلات بپردازم.« قاضی القضات 
خطاب بــه زندانیان این را هــم گفت که 
در بیان مسائل و مشــکلاتتان، سانسور و 
لکنت نداشته باشــید و بدانید که به اینجا 
نیامده ام تــا یک کار نمایشــی انجام دهم 
بلکه می خواهم آسیب شناسی داشته باشم 
و مشکلات شــما مددجویان و زندانیان را 

رفع کنم.

 روایتی از بازدید
 ۴ ساعته محسنی اژه ای 

رئیس قوه قضائیه

حضور حداکثری اعضای کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه در پلتفرم های فیلتر

با مردم و خانواده برای ارتباط بیشتر   یک گزارش 
اوین زندان  از 

    تیتر دو    سوژه روز

از این به بعد این چهره قرار است برای مجوزهای 
موســیقی، کنســرت ها و همه حواشی های این 
حوزه تصمیم گیری کند: امیرحســین سمیعی. 
نام او نه خیلی زیاد اما چندین بار در آهنگسازی 
آثار مذهبی، مقاومتی، جشن فجر و از همه مهم تر 
شهرداری شنیده اید. از این آقای سمیعی که دو 
ســه روز پیش حکم خود را به عنــوان مدیر کل 
دفتر موســیقی دریافت کرد این اطلاعات را در 

دست داریم:
 سمیعی سال 1362 به دنیا آمده. در نوجوانی 
وارد هنرســتان موســیقی و از ایــن مجموعه 
فارغ التحصیل شــد. بعد در رشته ســینما وارد 
دانشگاه هنر معماری تهران می شود. اینطور به 
نظر می رســد که یک مدرک دیگر هم در رشته 
آواز کلاسیک دانشــگاه کومیتاس در ارمنستان 

دارد.
 موسیقی را با تار زدن یادگرفته اما بعدا سازهای 
خود را تغییر داده. دهه هشــتاد عمدتا مشغول 
تدریس آواز کلاسیک، هارمونی و موسیقی فیلم 
بوده. از همان موقع به عضویت شورای تخصصی 
موسیقی، سرود سازمان هنری و امور سینمایی 
دفاع مقدس و کارشناس موسیقی صدا و سیما در 

مراکز استان ها هم در می آید.
  سال قبل او در جشنواره موسیقی فجر شرکت 
داشــت. جایزه خود را هم دریافت کرد که برای 

گرفتن آن به همراه فرزندش روی صحنه گرفت.
 دو سه سال قبل تر از این حرف ها  گفته می شد 
که گزینه اصلی مدیر کلی موسیقی وزارت ارشاد 
اســت اما ســال 1400به جای وزارت ارشاد، به 
عنوان مدیر موسیقی سازمان فرهنگ شهرداری 
تهــران منصوب شــد. دو ســه مــاه از انتصاب 

او می گذشــت که به عنوان یکــی از چهره های 
برگزیده هنر انقلاب در حوزه موسیقی و شعر در 

سال 1400 معرفی شد.
  اسم او در یکی از ویدئوهای علیرضا افتخاری 
بالا آمد. ماجرا ایــن بود که علیرضــا افتخاری، 
خواننده، با انتشار ویدئویی گفت: »حوزه هنری 
سازمان تبلیغات اسلامی یک ترانه از او را »بدون 
اجازه« در آلبوم »قاسم هنوز زنده است« منتشر 
کرده اســت.« این آلبوم حوزه هنــری چندین 
آهنگساز داشــت که یکی از آنها ســمیعی بود. 
ترانه ای که از افتخاری در این آلبوم گذاشته شده 
بود شــعر مولانا با عنوان مرد میدان سال 139۸ 
بعد از یک بی خبری طولانی منتشر شد ولی تهیه 
کننده آن همین حوزه هنری بود. منتها به گفته 
اختیاری به صورت مستقل در اختیار این حوزه 
قرار گرفته بود. از آن طرف آلبوم »قاســم هنوز 
زنده است« آذر امسال در دسترس قرار گرفت و 
اول در تلویزیون به انتشار درآمد. افتخاری گفت 
از طریق وکلایش قصد پیگیری و شکایت از حوزه 

هنری را دارد. 
 او آهنگساز عمده آثار انقلابی یا حوزه مقاومت 
بوده اســت. معروف تریــن خواننــده ای که به 
آهنگسازی ســمیعی اثری را منتشر کرده باشد 
محمد معتمدی بوده که از سوی مرکز موسیقی 
صداوســیما ترانه ای ویژه محرم سال 139۸ به 

بازار داد.
 قبل از او محمد الهیاری فومنی دانش آموخته 
دکترای علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی 
در جایگاه مدیر کل دفتر موسیقی وزارت ارشاد 
قرار است که با این جابه جایی او برای ریاست، به 

دفتر بنیاد رودکی منتقل شد.

ادامه ازصفحه   اول  
 به این مبلغ باید هزینــه كلاس ها و لوازم 
مورد نیاز شــركت در آزمون را هم اضافه 
كنیم كه درمجموع به 30 هزار دلار مي رسد 
یعني یك میلیــارد و صدمیلیــون تومان 
فقط براي شــركت در این مرحله از آزمون 
معادل ســازي. در صورت قبول نشدن در 
یكي از مراحل آن، دوباره نیمي از این هزینه 

باید پرداخت شود. 
این هفت خــان هنــوز تمام نشــده؛ اگر 
توانستید از این دیوار بزرگ عبور كنید، باید 
در امتحان برد ملي كانادا هم شركت كنید 
و حالا نوبت دریافت اقامت دائم است؛ اگر 
آنقدر خوش شانس باشید كه این اقامت به 
شما تعلق بگیرد، مجوز طبابت برایتان صادر 
خواهد شد و به جمع پزشكان فعال ایراني 

در كانادا اضافه مي  شوید. 
تمام این مراحل این روند طاقت فرســا هم 
به 50 هزار دلار كانادا و حداقل ســه سال 
صبوري نیــاز دارد. چیــزی در حدود دو 

میلیارد تومان برای هر نفر. 
مهم تریــن دلایل آمــار بــالاي مهاجرت 
پزشكان ایراني به كانادا این چند مورد است: 
مشخص بودن نقشــه راه، دریافت راحت 
ویزاي توریستي و مجوز كار، آسان تر بودن 
روند مهاجرت به این كشور نسبت به آمریكا، 
ناامیدي نســبت به آینده و كوچك بودن 
جمعیت و گروه هاي هدف در كشــورهایي 
مثل كانادا که به شدت نیاز به دندانپزشك 

دارند. 

  درآمــد دندانپزشــك در كانادا 
چقدر است؟

این پزشــك ایراني جزئیاتي هــم درباره 
میــزان درآمــد دندانپزشــكان در ایران 
و كانادا مي گوید: میــزان درآمد در حرفه 
دندانپزشكي هم به فاكتورهایي مثل محل 
طبابت، انگیزه، تجربه و ... بســتگي دارد. 
براي مثال درآمد یك دندانپزشك در ایران 
ممكن است از ماهي 30 میلیون تومان آغاز 
و به 600 میلیون تومان هم برســد. همین 
تفاوت درآمد در كانادا هم وجود دارد و بازه 
درآمد این حرفه از ماهانه 15هزار دلار آغاز 

مي شود و ممكن است به 40 هزار دلار هم 
برسد كه البته استثنائاتي هم وجود دارد. 

  انتاریوي محبوب و گران
منظور از اســتاني كه 400 دندانپزشــك 
ایراني بــه آن مهاجرت كرده انــد، انتاریو 
است؛ موضوعي كه حسین كرمانپور، روابط 
عمومي وقت سازمان نظام پزشكي، دو سال 
پیش درباره آن صحبت كــرده بود. دلیل 
محبوبیت این اســتان كــه در كنار تورنتو 
به مقاصد منتخب ایراني ها براي مهاجرت 

تبدیل شده، چیست؟ 
انتاریو نبض اقتصادي كاناداست و تقریبا 3۸ 
درصد از جمعیت این كشور را  در خودش 
جا داده و به غیر از آن هم به آمریكا نزدیك 
است؛ پس براي كساني كه به رفت وآمد به 
این كشور نیاز دارند گزینه خوبي است و به 
واسطه پرجمعیت بودن، احتمالا بازار كار 
مناسب تري هم دارد، البته باید رقبا را هم 

در نظر گرفت.
جذابیت هاي مهاجرت به تورنتو هم دلایل 
مشابهي دارد و علاوه بر اینكه  مدرن بودن، 
فرصت هاي شــغلي زیادي دارد و به یكي 
از شــهرهاي محبوب ایراني ها تبدیل شده 
است. دندانپزشــكان ایراني در این استان 
انجمني هم بــه راه انداخته انــد و نام 56 
پزشك هموطن هم در این فهرست وجود 

دارد. 
در هر اســتان دیگــري از این كشــور هم 
مي توان بــا یك جســت وجو به لیســت 
دندانپزشكان ایراني دسترسي پیدا كرد.  اما 
همه چیز هم به این شیریني نیست و باید 
هزینه بالاي اجاره مسكن و خرید، ترافیك 
و دوربودن محل كار از زندگي را هم در نظر 
گرفت. ما هنوز اطلاعات زیادي درباره میزان 
كمبود دندانپزشــك در این كشور نداریم، 
اما تجربه پزشكان ایراني در كانادا مي گوید 
كه دندانپزشكان زیادي در روند جذب بازار 

پزشكي آن قرار دارند. 
به نظر مي رسد یكي از دلایل سخت گیري 
در پذیرش پزشكان غیر كانادایي، این است 
كه دولت این كشــور تصمیم دارد با شیب 

كمتري دندانپزشكان را جذب كند. 

میدان برای کنسرت و آلبوم  باز می شود؟
سکان موسیقی در وزارت ارشاد عوض شد

سرنوشت دندانپزشکان ایرانی در انتاریو
چرا دندانپزشکان ایرانی به کانادا می روند؟  جزئیاتی دقیق  از 

هفت خانی که بر سرراه آنان وجود دارد

دستپخت یک اقلیت پر سر و صدا
حامیان ایرانی غزه در آمریکا به روش های 

مختلف مورد حمله قرار می گیرند
دو روز پیش »میدل ایست آی« یک گزارش 

درباره ایرانیان ساکن آمریکا منتشر کرد 
که آنها به سختی می توانند حمایت خود از 

فلسطین را نشان دهند. تجربه نشان داده که 
حمایت از فلسطین در یک مورد منجر به حمله 

گروهی به آنها شده. یا در مواردی به صورت 
واقعی و فیزیکی تهدید شده اند. طرفداران 

اسرائیل حتی با محل کارشان تماس گرفته اند 
و خواسته اند که در مورد حساب های بانکی 

ایرانیان حامی غزه تحقیق شود. 
عمر فاروق، نویسنده این گزارش نوشته که 

آمریکائیان ایرانی تبار حامی اسرائیل، برای به 
حاشیه راندن و ساکت کردن هرصدای حامی 

فلسطین تلاش زیادی می کنند. ترجمه سایت 
عصر ایران از این گزارش را می خوانید:

از 7 اکتبر، همین گروه از ایرانی - 
آمریکایی هایی که پارسال در تظاهرات 

علیه جمهوری اسلامی بسیج شده بودند، با 
پرچم های اسرائیل به خیابان های شهرهای 

آمریکا آمده اند و خواهان نابودی حماس 
شده اند. حمایت شدید از اسرائیل در میان 

برخی از اعضای جامعه ایرانی-آمریکایی ده ها 
سال است که وجود دارد. با این حال، در چند 

ماه گذشته شاهد افزایش شدید این حمایت از 
سوی یک اقلیت کوچک بوده ایم که به دنبال 

ساکت کردن هرگونه صدای طرفدار فلسطین 
هستند.

چند فعال ایرانی-آمریکایی که به شرط 
ناشناس ماندن به میدل ایست آی گفتند که با 
فشاری که این گروه ایجاد کرده اند نظر خود را 
به طور علنی در حمایت از فلسطین ابراز کنند، 
چون حتی با تهدیدات جانی مواجه می شوند. 

چطور جرات می کنی؟
یکی دیگر از فعالان ایرانی گفت که آنها همیشه 

می دانستند که بخش هایی از جامعه ایرانی وجود 
دارند که از ایدئولوژی صهیونیستی حمایت 

می کنند، اما تا زمان حملات 7 اکتبر از عمق نفوذ 
ایرانیان صهیونیست در بین دیاسپورای ایرانی 

ساکن آمریکا آگاه نبودند. زمانی که این فعال 
ایرانی شروع به انتشار محتوایی برای حمایت از 
فلسطین و انتقاد از جنگ اسرائیل در غزه کرد، 

بسیاری از ایرانیان شروع به »آنفالو کردن« او 
کردند. »این ایرانی ها به من می گفتند که چطور 
جرات می کنی آزادی زنان ایرانی را بخواهی، اما 
از نوار غزه که توسط شبه نظامیان حماس اداره 

می شود، حمایت می کنی.«

اقلیتی کوچک اما پرسروصدا
یکی از فعالان ایرانی به میدل ایست آی گفت: 
»قبل از 7 اکتبر، رضا پهلوی به اسرائیل رفت و 

با نتانیاهو ملاقات کرد. این موضوع نظر بسیاری 
از ایرانیان دیاسپورا )شاخه سلطنت طلب( را 

تغییر داد و برخی از آنها که پیشتر به فلسطین 
آزاد علاقه داشتند، طرفدار اسرائیل کرد.« 
با این حال، چندین فعال ایرانی که با میدل 

ایست آی صحبت کردند، گفتند که این افراد 
تنها اقلیتی کوچک از جامعه بزرگتر ایرانی-

آمریکایی هستند.
یکی از فعالان ایرانی که خواست نامش 

فاش نشود، گفت: »حضور پر سر  و صدای 
صهیونیست های ایرانی در فضای مجازی و در 

راهپیمایی ها ممکن است تصور گمراه کننده ای 
ایجاد کند. در واقعیت، بسیاری از ایرانی ها 

می ترسند صحبت کنند و با این دیدگاه همسو 
نیستند.«

یکی از ویدئوهایی که در فضای مجازی منتشر 
شد، از صهیونیست های ایرانی به دلیل پخش 
تبلیغات در حمایت از اسرائیل انتقاد کرد. این 

کار او منجر به ایجاد کمپینی از طرفداران 
اسرائیل شد که با محل کار او تماس گرفتند و 

خانواده او را به عضویت در حماس، که یک گروه 
تروریستی در ایالات متحده است، متهم کنند.

در موقعیتی دیگر، یک فعال در رسانه های 
اجتماعی که در حمایت از فلسطین صحبت 

می کرد، در معرض کمپین های هجومی از جمله 
درخواست از پلیس برای تحقیق در مورد 

حساب های بانکی اش قرار گرفت.
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خبرگزاري ایسنا گزارشي درباره 
مقایسه هزینه اینترنت در ایران 
و كشــورهاي همسایه منتشر 
كرده است. طبق این گزارش كه 
برمبناي بررسی هاي یك شرکت 
هلندی به نام »سرف شــارک« 
نوشته شــده، رتبه ایران در 
شــاخص كیفیت دیجیتال از 
كشورهاي همســایه پایین تر 
است ولي از نظر مقرون به صرفه 
بودن تقریبا برابر است. علاوه بر 
آن در كشورهایي كه اینترنت 
گران تري دارند، مردم سرعت 
اینترنت پایین تري را هم تجربه 

مي كنند. 
شــاخص کیفیــت زندگــی 
دیجیتالی ۲۰۲۳ که توســط 

شرکت سرف شارک منتشر شده 
است، بررسی رفاه دیجیتالی ۱۲۱ 
کشور جهان است که ۹۲ درصد 
جمعیــت جهان را تشــکیل 
می دهند. این بررسی، هر کشور 
را بر اساس پنج رکن تاثیرگذار بر 
کیفیت زندگی دیجیتالی شامل 
مقرون به صرفه بودن اینترنت، 
کیفیت اینترنت، زیرســاخت 
الکترونیکی، امنیت الکترونیکی 
و دولت الکترونیکی رتبه بندی 
کرده است. مقایسه رتبه ایران 
با برخی از کشورهای همسایه 
در منطقه خاورمیانه، بر اساس 
این شاخص به این ترتیب است:

 طبق بررســي هاي این شركت، 

رتبه ایران از نظر شــاخص کیفیت 
دیجیتالــی، 95 و از نظــر مقرون 
به صرفه بــودن 6۸ اســت و جایگاه 
ایــران از نظر كیفیــت اینترنت در 

منطقه 104 است.

 رتبه جهاني كشور عربستان هم از 
نظر شاخص کیفیت دیجیتالی، 45 
و رتبه مقرون به صرفه بودن اینترنت 
این كشور هم  74 است. از نظر رتبه 
كیفیت اینترنت هم وضعیت بهتري 
نســبت به ایران دارد و رتبه 5۸ را 

به دست آورده است. 

 امارات هم از نظــر رتبه جهانی 
در شــاخص کیفیت دیجیتالی، در 
جایگاه 3۸ اســت و از نظــر هزینه 

  گزارش روز

 یک سری اعداد و ارقام که شاید
آرامتان کند

قیمت و کیفیت اینترنت در کشورهای دیگر 

اینترنت هم جایگاه 63 را به دســت 
آورده، امــا از نظــر رتبــه کیفیت 

اینترنت، در منطقه اول است. 

 تركیه هم در این شاخص رتبه 55 
را به دست آورده و از نظر هزینه هم 
رتبه 65 به او اختصاص داده شــده 
است. با این حال كیفیت اینترنت در 
این كشور همسایه ایران امتیاز 77 را 

به دست آورده است. 

 جمهوری آذربایجان هم رتبه 74 
شاخص كیفیت دیجیتالي را به دست 
آورده و از نظر مقرون به صرفه بودن 
اینترنت هم به رتبه ۸7 رسیده است. 
این كشــور از نظر كیفیت اینترنت 

توانسته رتبه 93 را به دست آورد. 

 رتبه پاکستان هم از نظر كیفیت 
اینترنــت 97 اســت و از نظر هزینه 
خرید آن هم جایگاه 45 را دارد. علاوه 
بر آن از نظر رتبه جهانی شــاخص 
کیفیت دیجیتالی هــم رتبه 93 را 

به دست آورده است. 
طبق بررسي این شركت در مناطقي 

از جهان که به طور متوسط بیشترین 
هزینه برای خدمات پهنای باند تلفن 
همــراه و ثابت پرداخت مي شــود، 
مردم با کندترین ســرعت اینترنت 
و پایین تریــن ثبات اتصــال روبه رو 
مي شــوند.  به عنوان مثــال افرادی 
که در كشــورهاي آفریقایي زندگی 
می کنند، باید تقریبا 11 ســاعت در 
ماه کار کنند تا پول حتی ارزان ترین 
بســته پهنای باند را پرداخت کنند 
و حدود 12 دقیقه بــرای پرداخت 
پول یک گیگابایــت اینترنت همراه 

کار کنند.

  متوسط سرعت خدمات پهنای 
باند در آفریقا، 4/۸5مگابیت بر ثانیه 
است در حالی که اتصال تلفن همراه، 

20/55مگابیت در ثانیه است.

 بر اســاس میانگین  جهانی افراد 
برای پرداخت حتی ارزان ترین بسته 
پهنای باند هم باید سه ساعت و 4۸ 
دقیقه در ماه کار کننــد. این مدت 
زمان از کشــوری به کشــور دیگر 
متفاوت اســت. به عنــوان نمونه در 

نیجریه این زمان تقریبا 34 ساعت، 
در هندوراس، 10 ساعت، در آمریکا 

52 دقیقه و در کانادا 7 دقیقه است.
در حالی که کشورهای اسکاندیناوی 
از نظر کیفیت کلی زندگی دیجیتالی 
در رتبــه بالایی قرار دارند، نســبت 
به ســایر کشــورهای ثروتمند، از 
قیمــت پهنای بانــد پایین تری هم 

برخوردارند. 

 تحقیقــات این شــركت هلندي 
نشــان داد که هیچ رابطه آشکاری 
بین قیمت مناسب اینترنت و سرانه 
تولید ناخالــص داخلی وجود ندارد. 
به عنــوان مثال ایران از نظر ســرانه 
تولیــد ناخالــص داخلــی در رتبه 
پایینی قــرار دارد، اما طبق گزارش 
سال گذشته شــركت سرف شارک، 
پنجمین اتصــال اینترنتی مقرون 
به صرفه در ســطح جهان را دارد. در 
مقایســه با ایران، دانمارک ســرانه 
تولیــد ناخالــص داخلــی بالایی 
دارد، ولــي از نظــر اینترنت مقرون 
 به صرفه، در رتبه هاي بالاتر از هفتم

 قرار دارد.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

هزینه سنگین یک اشتباه/ فرهیختگان نوشت: چهارشنبه 
هفته گذشته سردار رمضان شریف، سخنگوی سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی در نشست خبری خود اشــاره ای به عملیات 
»طوفان الاقصی« داشــت و آن را »یکــی از انتقام های محور 
مقاومت از صهیونیست ها برای شهادت شهید سلیمانی« خواند. 
او ناخواسته هزینه سنگینی را به ایران و محور مقاومت تحمیل و 
جنبش حماس را ناچار کرد تا بلافاصله در بیانیه ای »اعتبار« 
اظهارات سردار شریف را زیر سوال ببرد و تاکید کند که  انگیزه و 
دلیل طوفان الاقصی در درجه اول خطرهایی است که مسجد 
الاقصی را تهدید می کند. با وجود هزینه های غیرقابل  محاسبه 
اظهارنظر سخنگوی سپاه پاسداران، متاســفانه وی حاضر به 
پذیرش اشتباه خود در بیان مواضع یک ارگان نظامی نشد و از 
سوی سپاه پاسداران نیز بیانیه ای مبنی بر اینکه این اظهارنظر 
موضع شخصی سردار شریف بوده اســت، منتشر نشد تا این 
دومین اظهارنظر پرهزینه مقام های نظامی برای کشور و محور 
مقاومت در هفته اخیر باشد. تداوم این خطاهای کلامی از سوی 
فرماندهان عالی رتبه نظامی، یک خلأ بزرگ را نشان می دهد که 
اگر برای آن تدبیری اندیشیده نشود، در بحران ها دامنگیر کشور 
خواهد شد. سخنگوی سپاه پاســداران و سایر مقام های دیگر 
نظامی در واقع حلقه واســط بین فرماندهــان میدانی و افکار 

عمومی هستند.

آمریکایی ها اسیر ایران هستند/ دیروز شهردار تهران چند 
جمله در مراسم میدان امام حسین به زبان آورد. او گفت:»غربی ها 
دنبال راهزنی امید و ایمان مردم ایران هستند اما آنان امروز در 
ضعیف ترین موضع قرار دارند. یک روزی آن ها در پی سرنگونی 
انقلاب اسلامی بودند اما امروز به ما التماس می کنند »ما را رها 
کنید«. آمریکایی ها امروز در سراسر منطقه، اسیر ایران هستند.

}...{ آمریکایی ها امروز بدبخت تر از گذشته برای فرار از منطقه، 
لحظه شماری می کنند. آمریکا برای ما مشکل و مانع ایجاد کرده 
است اما ما از موانع آمریکایی ها عبور کرده ایم و در نزدیکی قله 

هستیم.«

نقشه اسرائیل عملی می شود اگر.../ احمد زیدآبادی فعال 
سیاسی در کانال تلگرامی خود نوشت: تقابل نظامی بین آمریکا و 
شبه نظامیان متحد جمهوری اسلامی در منطقه، به حمله هوایی 
آمریکا به نیروهای ایرانی در شرق سوریه کشیده شده است. این 
وضعیت خطر رویارویی نظامی مستقیم ایران و آمریکا از طریق 
پدید آمدن زنجیره ای از ضربات انتقام جویانه  متقابل را تشدید 
می کند. سیاست اعلام شده جمهوری اسلامی، پرهیز از درگیری 
با آمریکا در جریان جنــگ جاری در غزه اســت به طوری که 
چهره های رسمی و صاحب نفوذ، درگیر کردن آمریکا با ایران را 
»نقشه اســرائیل« دانســته اند. با این حال، اگر برای پرهیز از 

رویارویی نظامی با آمریکا، تمهید روشن و قاطعی اندیشیده نشود 
اوضاع ناخواسته از کنترل خارج و »نقشه اسرائیل« عملی خواهد 

شد!

خلف وعده رئیســی درباره اینترنت و روسیه/ حجت 
الاســلام محمدتقی فاضل میبدی، عضو مجمــع محققین و 
مدرسین حوزه علمیه قم در واکنش به گران شدن تعرفه اینترنت 
در کشور در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: آقای رئیسی در دولت 
شما در کنار اتفاقات ناگوار در مسائل مهم کشور، دو اتفاق ناگوارتر 
بود، یکی فیلتر کردن شبکه های اجتماعی و دیگری گران کردن 
اینترنت. چه کسی پشت مافیای گران کردن اینترنت هست؟ در 
سیاســت خارجی که رو به شرق داشــتی، برادر! پوتین هم از 
نتانیاهو دفاع کرد هم در مورد جزایر سه گانه در کنار دیگران بود. 

به کجا می روی؟

هزینه گزاف برای اینترنت نیم بند فیلترشــده/ جلال 
رشیدی کوچی، نماینده مجلس شورای اسلامی که از زمان طرح 
صیانت با چهره همیشه منتقدانه او روبه رو شدیم، دیروز پشت 
تیریبون مجلس عصبانیت خود را از این تصمیم نشان داد. او گفت 
است: »باید در نظر بگیریم با این افزایش قیمت اینترنت دیگر در 
توان بسیاری از افراد نیست که این اندازه هزینه کنند و یا اگر هم 

هست بالاخره به سبد خانوار فشار می آید. ما عملًا داریم برای یک 
اینترنت نیم بند فیلتر شده با کلی محدودیت های مختلف قیمت 
بالایی پرداخــت می کنیم. بارها و بارها شــاهد افزایش قیمت 
اینترنت توســط اپراتورها بوده ایم و همیشه هم وزرای مربوطه 
گفته اند ما با این شرط می پذیریم که کیفیت افزایش پیدا کند اما 
نیافته. لذا ما داریــم پول چیزی را می دهیم کــه از آن محروم 
هستیم. حداقل این همه شبکه ها فیلتر نباشند. هنگامی که یک 
فرد این همه پول می دهد بعد مــی رود می بیند چیزی هم در 
اختیارش نیست مشخص اســت که نارضایتی ایجاد می کند 
هرچند بالاخره اپراتورها می گوینــد ما داریم ضرر می دهیم اما 

راهکار جبران ضرر، رقابت باشد.«

ماجرای اطلاعات غلط رئیســی به قم/ محمد مهاجری، 
فعال سیاسی اصولگرا در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: وقتی در 
حضور علما در قم اطلاعات غلط درباره  تورم می دهید، توهین به 
آنهاست علما برای خانه شان خرید می کنند و واقعیت را می دانند.

یک اعتراف درباره مداحان/ عبدالرضــا هلالی در تلگرام 
کانالی دارد که به اطلاع رسانی فعالیت های جمعی عام المنفعه خود 
می پردازد. او نوشته:»انصافاً ما هیاتی ها هم عجیب وغریبیم، یک 
دسته شــب یلدا را تحریم می کنیم و ناســزا می گوییم به هرچه 

فرهنگ ایران و ایرانی ست. دسته ای دیگر، که معمولًا تازه ازدواج 
کرده اند و متأثر از همسرِ گرام، کلًا بند را به آب داده اند و پیراهن 
قرمز را با کت سبز سِــت می کنند که اصطلاحاً، تِم یلدا را گرامی 
بدارند. بخشی هم از شب یلدا، گریز می زنند به امام زمان عجل الل 
و با باجناق روی شیعه بودن جناب حافظ بحث می کنند و پسته را 
از ظرف آجیل قاپ می زنند. دســته  آخر هم ما بچه های بهشت 
هستیم. کاری نداریم این مناسبت ریشه در سنت های ایرانی دارد 
یا اسلامی، لباس قرمز داریم ولی حرمت و خوش باش خاصی دارد 
و شب یلدا آن را نمی پوشیم. کاری هم به گریزهای عارفانه نداریم.«

نماینده ها به دولت هزار پیشنهاد دادند، لطفا پیشنهاد 
ندهید!/ پیشنهادات نمایندگان به لایحه بودجه هفته گذشته 
تمام شد. یک فرصت پنج روزه کمیسیون های تخصصی مجلس 
برای رسیدگی به پیشنهادهای نمایندگان باقی مانده بود که باز 
هم امروز )10 دی( به اتمام رســید. کمیســیون تلفیق از فردا 
)دوشنبه( باید پیشنهادهای خودش را اعلام کند. چه زمانی به 
جلسه عمومی می رســد؟ حدود 14 روز بعد. حالا که وقت ارائه 
پیشنهادها شده، سید محمد حسینی، معاون پارلمانی رئیسی 
خواسته که نماینده ها پیشنهاداتشان در لایحه بودجه 1403 را 
کم کنند. »نمایندگان پیشنهاداتی در دوره های قبل داشتند به 

گونه ای که چندهزار پیشنهاد مطرح می شد.«

نقطه نظر خاص چمران
ما شاید به لیست واحد نرسیم اما اصلاح طلبان می رسند

روایت تاریخ دان از تلاش یک پرسپولیسی برای نام خلیج فارس

مهدی چمران، فقط رئیس شــورای 
شهر تهران نیست. او همین جایگاه 
مهم ریاست را در شــورای ائتلاف 
تهران هم دارد. دیروز دیده بان ایران 
مصاحبه مفصلی با این سیاستمدار 
قدیمی داشت. سیاستمداری که یکی 
از چهره های مهم ایــن ائتلاف برای 
وحدت بین احــزاب اصولگرا بود که 

سال ۱۳۹۹ اعلام وجود کرد. چمران 
در بخش هــای جالبــی از مصاحبه 

اینطور گفته است:
 در سوال مهم تری از او خواسته اند که 
تحلیلی از لیســت جبهه اصلاحات بدهد 
و چمران گفته اســت: آنچــه الان دارند 
فعالیــت می کنند، فکر می کنــم به یک 
نتیجه مشــخصی نرســیده اند ولی بنده 

برداشتم این است یا پیش بینی ام این است 
که بالاخره به یک فهرست واحدی خواهند 
رسید و به نظر واحدی دست خواهند یافت 
و مسیرشان مشخص خواهد شد. در این 
زمینه شاید در اصولگرایان به یک فهرست 
واحد نرسیم. می گویم شاید که امیدواریم 
برسیم ولی شاید نرســیم، اما آن طرف را 
تقریبا پیش بینی این اســت که خواهند 
رسید. روی این مســئله خیلی باید دقیق 
شد؛ یعنی دوستان ما بدانند که بالاخره اگر 
می خواهند رقابتی صورت بپذیرد فضای 

رقابت این مدلی است.

مجید تفرشــی پژوهشــگر و تاریخ دان در 
گفتگو با خبرآنلایــن خاطره جالبی درباره 
تلاش های جعفر کاشــانی، پیشکســوت 
باشگاه پرســپولیس برای حفظ نام خلیج 
فارس را نقل کرد. تفرشی در این خصوص 
گفت: »ممکن است شــما فکر کنید توجه 
به منافع ایــران در خلیج فارس و نام خلیج 
فارس یا مثلا ایران مداری یک امری است 
که ساده به دســت آمده و کسی بابت آن 
هزینه نکرده است. من دوست دارم یادآوری 
کنم که اوایل انقلاب کسانی بودند که این 
مسائل برایشــان مهم نبود. بعضی هایشان 
در حکومت هــم نبودند ولی عامل فشــار 
بودند. در قم بعضی مجتهدان و روحانیون 
اینطور بودند و در تهران هم بودند. در سال 
135۸ یک مقام ارشــد روحانی که حیات 
و ممات مــردم ایران تا یک زمانی دســت 

ایشان بود، آقای خلخالی، به دوبی تشریف 
بردند و آنجا تصمیم گرفت در یک حرکت 
انقلابی اختلافات ایران و اعراب را حل کند 
و با تغییر نام خلیج فارس که ایران 1000 
سال برای آن سند دارد و نام دیگر که جعلی 
اســت، یک اقدام خیرخواهانه کند و اسم 
خلیج اسلامی را روی آن بگذارد. از کاردار 
وقت ایران در دوبی می خواهد یک کنفرانس 
مطبوعاتی برای او ترتیب دهد و این موضوع 
را اعلام کند. آن کاردار آقای جعفر اشــرف 
کاشانی، مدافع و کاپیتان اسبق تیم ملی و 
پرسپولیس کنسولگر ایران در منچستر بود. 
آقای کاشانی را اکثر ورزشکاران می شناسند 
ولی کمتر کسی می دانست دیپلمات است. 
من خودم وقتی در باشگاه شــاهین بود با 
او دیدار کردم. او طبق وظیفــه این کار را 
نمی کند و برخلاف تهدید آقای خلخالی زیر 

بار انجام آن نمی رود که یک کنفرانس برود 
و نام خلیج فارس عوض شود. آقای خلخالی 
به ایران برگشــت و در مجلس نطقی علیه 
وزارت امور خارجــه و آقای ولایتی که تازه 
وزیر شده بود، کرد و گفت شما هنوز افراد 
فاســد و طاغوتی دارید که از جمله شخص 
معلوم الحالی به نام جعفر اشــرف کاشانی 
که طاغوتی و ســلطنت طلب اســت چون 
معتقد است این نام خلیج فارس است. در 
نهایت آقای کاشانی به ناحق از وزارت کنار 
گذاشته شد و سال ها آواره بود و همسرش 
از او جدا شد. در نهایت با ترس و لرز به ایران 
آمد و تا آخر عمر درگیر مشکلات مالی بود 
و تا آخر عمر نتوانست سرپا شود. این یکی 
از هزینه های کوچکی است که برای خلیج 
فارس داده شده و خود من هم کم برای این 

موضوع هزینه نداده ام.«

    یک روز با سیاستمداران

    روایت

  گالری   

    
لیگ برتر بسکتبال 
زنان/دیدار تیم های 

داتیس یزد و ستاد 
گاز تهران

    
جمیله علم الهدی 
در همایش »زنان 
تاثیرگذار جبهه 
مقاومت«

     
عکس جدیدی که از 
نوید محمدزاده پس 
از مدت ها منتشر 
شده است 

     
بازرسی شرکت کنندگان 

در آزمون استخدامی 
دولت برای یافتن لوازم  

دیجیتالی تقلب

      تابلوی شهید قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس  در یکی از خیابان های تهران نصب شده است.

      نفرات برتر انتخابی تیم ملی بزرگسالان زنان اسکواش معرفی شدند.
 فرشته اقتداری و دیانا مقری از گروه A و غزال شرف پور و فاطمه فلاحتی مروست از گروه B به مرحله بعدی اردوی تیم 

ملی راه یافتند.

نگین باقری

توصیه روزنامــه اصولگرا دربــاره »زورگویی 
دولت«/ حجت الاسلام مسیح مهاجری مدیرمسئول 
روزنامه جمهوری اسلامی خطاب به کارکنان این روزنامه 
در سراسر کشور از قطع آگهی های دولتی این رسانه خبر 
داده و نوشته اســت: »روزنامه برای دومین بار مشمول 
قطع شدن آگهی های دولتی شده اســت. برای ناکام 
نمودن زورگویان، از شــما همکاران گرامی روزنامه در 
سراســر کشــور انتظار دارم با تــلاش در جهت اخذ 
آگهی های خصوصی کاهش درآمــد روزنامه را جبران 
نمایید«. بعد از او عباس عبدی، تحلیلگر مسائل سیاسی 
هــم نوشــت:  در شــأن هیــچ نیرویی نیســت که 
مسئولیت های اداری در جهت تامین منافع شخصی و 
گروهی به کار ببرد. همین نشانه ضعف مفرط است. ماجرا 
از روز پنجشنبه شروع شــد که مدیرمسئول روزنامه 
جمهوری اسلامی از قطع آگهی های دولتی روزنامه از 
سوی وزارت ارشاد به دلیل انتقادات این روزنامه خبر داد 
و اعلام کرد که حاضر به تمکین نسبت به »خواسته های 
غیر فرهنگی« وزارت مذکور نشده است. هشت ماه پیش 
خبرنگار دیگری مدعی شــده بود که به دلیل انتشــار 
عکس دبیر کل سابق حزب اعتماد ملی از آگهی دولتی 

محروم شده است.

اگر رای ندهید قیمت مــرغ پایین می آید؟/ 
معاون سیاسی نیروی دریایی سپاه پاسداران با بیان 
اینکه فتنه همواره وجود دارد، اما امروز فتنه در اتاق 
ســتاد نفوذ چیده شــده و به دنبال دوگانگی و وصل 
کردن امور با معیشت هستند، تصریح کرد: می خواهند 
در این دوگانگی دولت را فشل نشان داده و دوگانگی 
معیشت و نظامی گری، معیشت و مسائل حوزه قدرت 
را به وجود آورند تا افراد را به ســمت انفعال ببرند و با 
دوگانگی مشارکت را پایین آورند. در دولت جمهوری 
اسلامی اشــکالاتی وجود دارد، اما آیا اگر کسی رای 
ندهد دلار پایین می آید یا مرغ ارزان می شــود؟ خیر 
ربطی ندارد چراکه رای دادن مسئله ای حاکمیتی است 
و اما بعد آن برای حل مشــکلات بایــد مطالبه گری 
داشت، اما مطالبه گری بلد نیستیم. بزرگ ترین کاری 
که دولت انجام داده موضوع مهار بوده که بسیاری از 
افراد مطلع نیستند، دلاری که می خواست 200 هزار 
تومان و تورمی که 3 رقمی شود را مهار کرد، موضوع 
مســکن را پیگیری و انجام داد، اکنون فتنه ها بر این 
است که دولت را ناکارآمد نشان دهند، اما مردم باید 
بدانند رای دادن و مطالبه گری پیوســت دارد و باید 

رعایت شود.
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امام علی عليه السلام  
لا تَخُن مَنِ ائتَمَنَكَ وَ إِن خانَكَ و َلا تُذِع سِرَّهُ و َإِن أَذاعَ سِرَّكَ 

 به كسی كه تو را امین قرار داده است خیانت مكن هر چند او به تو خیانت كرده باشد و راز او را فاش مساز اگر چه او راز تو را فاش ساخته 
باشد.

بازی سرنوشت در     ریاض!
درباره سوپرکاپ و وعده و اینترنت 

  سایت نگار

پاسخ کیانیان، قرارداد نیازمند، خواهران غریب، وضعیت ممدوح
   فرشید شکیبا، مدیر واحد دوبلاژ سیما، در پی انتشار ویدئویی کوتاه از وضعیت 
جسمی ناصر ممدوح در روزهای اخیر، ضمن انتقاد از منتشرکنندکان آن، متنی را 

منتشر کرد که به شرح زیر است:
»بی رحم نباشید!

رحم کنید اول به خودتان و بعد به تصویری که از دیگران می سازید!
نمی دانم کدام انسان شریفی تصویر استاد نازنین و مهربان، ناصر ممدوح را در مراسم مرحوم 

استاد طهماسب ضبط و با تدوین و موسیقی حزن انگیزی منتشر کرده. 
می دانید این کار شــما چه انرژی منفی اي منتقل می کند. کاش تدوین و صداگذاری این 
تصویر باعث دلگرمی می شد. استاد ممدوح ۸۰ ساله ما با قلبی مهربان روزهای سختی را 
پشت سر گذاشته، کاش برای اینکه در این سن همچنان با صدای خاطره انگیزش برای مردم 

بهترین فیلم ها را دوبله می کند، افتخار و برایش بهترین ها را آرزو کنیم.
کاش یاد بگیریم برای هم تصاویر خوب همراه با مهربانی و امید ثبت کنیم!«

    روح الله سهرابی، مدیرکل نظارت سازمان سینما هفته پیش پست طعنه آمیز رضا 
کیانیان علیه مرحوم ناصر طهماسب را محکوم کرد و به سختی به کیانیان تاخت. حالا 

کیانیان جوابی داده که در مرور جواب می توانید حرف های سهرابی را نیز پیدا کنید: 
رضا کیانیان در اعتماد نوشت:

آقای سهرابی شــما به من خرده گرفته اید که فیلم ها و سریال هایی بازی کرده ام با بودجه 
دولتی! آیا این جرم اســت؟ شــما از کجا حقوق می گیرید؟ غیر از دولت؟ ولی بدانید که 

سال هاست با تلویزیون همکاری نمی کنم، چون مثل شما فکر می کنند.
به من خرده گرفته اید در سریال هایی بازی کرده ام با بودجه مشکوک! مشکوک بودن بودجه 
را من باید بررسی کنم یا شما و دستگاه های مسئول؟ مگر اجازه ساخت و پخش سریالی که 
با بودجه مشکوک ساخته شــده را من می دهم یا امثال شما و دستگاه های دولتی ازجمله 

وزارت متبوع تان؟
به من خرده گرفته اید کارگاه های آموزشی می گذارم با درآمد های نجومی؟ اول اینکه آموزش 
وظیفه من است، اما این شمایید که باید ثابت کنید دستمزد نجومی گرفته ام. لطفا برایم 

بنویسید کجا و از چه کسی تا بروم دستمزد نجومی ام را بگیرم.
سوال من از شما این اســت که معیار نجومی از نظر شما چقدر است؟ شما چقدر حساب و 
ریاضی در حد دبستان بلد هستید؟ من برای شما می نویسم پول های نجومی جای دیگر، 
به شکل های دیگر به جیب های دیگر می رود. برای روشن شدن شما اشاره می کنم به تمام 

اختلاس هایی که رو شدند.
مثلا چای دبش! سکه های بانک مرکزی! و... آیا شما و مسئولان تان و دوستان هم اندیش تان 
تا به حال عکس العملی در برابر این دزدی های آشــکار از جیب ملت داشــته اید؟ آیا اینها 
نجومی اند؟ یا دستمزد من؟ من دستمزد کارم را می گیرم. دستمزد سال ها دانش و تجربه ام 

را می گیرم. آیا اختلاس کنندگان هم دستمزدشان را برمی دارند؟
شما سینما را مظلوم خواندید و مرا متهم به جلوگیری از پیشرفتش کردید! آیا من فیلم ها 
را سانسور می کنم یا شما و همفکران تان؟ فیلمنامه ها را من سانسور می کنم یا شما؟ جلوی 
اکران فیلم ها را من می گیرم یا شما؟ دستاورد های سینمایی دولت مورد علاقه چیست؟ 
دستاورد شما چند فیلم کمدی بی ریشه است که متاسفانه به آنها افتخار می کنید. شما چند 

سال است با سینما سر و کار پیدا کرده اید؟
آیا بزرگان سینمای ایران را می شناسید؟ در دوران مسئولیت شما و همفکران تان چند نفر 

از این بزرگان اجازه یافتند فیلم بسازند؟
شما و دستگاه مربوطه تان، طلاب جوان را می فرستید نمایش های ما را قبل از اجرا ببینند و 
اجازه اجرا صادر کنند! این طلاب جوان با چه سوادی از نمایش، ما را داوری می کنند؟ من 

اعلام می کنم مجتهد تئاتر هستم. آیا در کار حوزه های علمیه دخالت و داوری می کنم؟
من از آقای ابوالقاسم طالبی شکایت کردم به خاطر نشر اکاذیب، که همین روز ها باید به دادگاه 
بیایند و در برابر قضات ما پاسخگو باشند و قضاوت شوند، ولی حوصله شکایت از شما را ندارم.

    به گزارش ایلنا؛ تصاویری که در روزهای گذشــته و در فضای مجازی از حرکت چند 
کامیون بر بستر دریاچه ارومیه و حمل خاک این دریاچه منتشر شده، بار دیگر به شایعات 
مربوط به استحصال ماده مهم و راهبردی لیتیوم از شورابه های باقی مانده از دریاچه دامن 
زده است. با این حال مقامات مسئول کشوری و استانی و فعالان اقتصادی در بخش معدن 
استان آذربایجان غربی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درستی این شایعات را به کل رد کرده و 

درباره آن توضیحاتی ارائه کردند.
علیرضا شهیدی، رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، در این باره گفت: 
دریاچه ارومیه حاوی لیتیوم هست اما مقادیر آن به قدری اندک است که هیچ کس در ایران 

نمی تواند این میزان اندک را فرآوری کند.
 ppm 35 وی همچنین اضافه کرد: لیتیوم موجود در بستر خشک شده این دریاچه 3۰ تا
است که اگر هم برداشت شود اقتصادی نیست. اســتحصال لیتیوم در شرایطی اقتصادی 
است که بیش از ppm 1۰۰۰ باشــد و 3۰ تا ppm 35 به قدری اندک است که می توان 

گفت اصلا وجود ندارد.
رحیم وهاب زاده، رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ارومیه نیز درباره 
تصاویر منتشرشده به خبرنگار ایلنا گفت: تصاویر مستند نیست و تاکنون هیچ سندی که 
بتواند درستی این امر را تایید کند به دست ما در اتاق بازرگانی ارومیه نرسیده است. همچنین 
در حال حاضر آنچه بیش از هر چیز در مورد این دریاچه اولویت دارد، احیای آن اســت که 

مزایای زیادی برای استان های همجوار دارد.

  سروش بامداد؛ شبکه تلویزیونی آی فیلم که با پخش ســریال ها و فیلم های تکراری 
و پرمخاطب دهه های قبل جور شبکه های کســالت بار دیگر را می کشد تا ارتباط مردم با 
تلویزیون قطع نشود پنجشنبه شب فیلم سینمایی »خواهران غریب« به کارگردانی زنده یاد 
کیومرث پوراحمد و با بازی زنده یاد خسرو شکیبایی و افسانه بایگان و باز زنده یاد پروین دخت 

یزدانیان و لادن طباطبایی را پخش کرد.
شاید کمتر کسی از نسل های سینمارو قبلی »خواهران غریب« را ندیده باشد و اگرچه در 
سال 74 پرفروش ترین فیلم سینما شد اما قطعا بهترین اثر مرحوم پوراحمد یا برترین بازی 
شکیبایی نیست چرا که داستان آن بسیار آشنا اگر نگوییم نخ نما و اتفاقات هم کاملا قابل 
حدس و در موارد متعددی کلیشه ای اســت و بازی هر کدام از بازیگران نیز مثل بازی های 

دیگر آنان است و گاه ضعیف تر ولی گرم و خاطره ساز است.
»خواهران غریب« با این همه »آن«ی دارد که با ترانه »مادر چه مهربونه...« در حافظه جمعی 
ایرانیان خوش نشسته است و کارگردان با مهارت توانسته یک داستان غیر ایرانی را بومی و 
قابل قبول کند. می توان حدس زد نزد بینندگان بیش از آن که خود فیلم توجه برانگیز باشد 
یادآور کسانی بود که دیگر در میان ما نیستند. تازه ترین آنها خود کارگردان فیلم ) کیومرث 
پوراحمد( و بعد مادر او ) خانم یزدانیان یا بی بی قصه های مجید( و آنگاه البته خسرو شکیبایی. 
ضمن این که از یاد ناصر چشم آذر هم نباید غافل بود که 5 سالی است چشم از جهان بسته 
اســت. تازه دو بازیگر دیگر زن اگرچه در قید حیات اند ولی دیگر در سینما نیستند: افسانه 
بایگان و لادن طباطبایی که هر دو در قبال اتفاقات پسامهسا موضع داشتند. به عبارت دیگر 
هیچ یک از آنان دیگر در سینمای کنونی نیستند. یا از دنیا رفته اند یا از ایران یا اگر در ایران 

مانده اند از سینما دورند یا دور نگاه داشته شده اند.
از خسرو شکیبایی البته در این سال ها زیاد یاد شده اما داغ کیومرث پوراحمد با آن قامت 
خدنگ و خلق و خوی شوخ وشنگ و در درون ملتهب و جوشان هنوز تازه است و وقتي فیلم را 
می دیدم بیش از آن که آن را دنبال کنم که در سینما دیده ام به تغییرات اجتماعی و اقتصادی 
در این سال ها می اندیشیدم و این که کارگردان چقدر گشته بود تا دوقلوی زیر 9 سال پیدا 

کند تا در خانه مقنعه نداشته باشند اگرچه در مدرسه و بیرون داشتند و حالا در 14۰2 چقدر 
فضا تغییر کرده است.

     فرمانده انتظامی استان بوشــهر از اقدام قانونی متناسب پلیس فتا با 27 نفر از 
آرایشــگرانی که تصاویر خصوصی مراجعین خود و شهروندان را در فضای مجازی 

منتشر می کردند، خبر داد.
به گزارش مهر، سردار حیدر سوسنی صبح شنبه در جمع خبرنگاران اظهار کرد: این بانوان 
آرایشگر پس از ارائه خدمات به مشتریان و به بهانه های مختلف از آنان تصویر برداری کرده و 
سپس عكس ها را در صفحات اینستاگرامی خود با اهدافی نظیر افزایش تعداد دنبال کننده 

در فضای مجازی، بالا بردن میزان مراجعه مشتریان، کسب درآمد و... انتشار می دادند.
وی اضافه کرد: این افراد حتی در مواردی بدون اطلاع یا رضایت مشتریان این کار را انجام 
داده که ضمن ترویج بی حجابی و ابتذال باعث شــکل گیری مشکلات متعدد آبرویی برای 

برخی از شهروندان می شد.

   بخشی از یادداشت مرتضی رضایی بعد از افشای قرارداد باورنکردنی پیام نیازمند 
دروازه  بان سپاهان:  مغز آدم سوت می کشد وقتی یک سری چیزها را می شنود. رقم آنقدر 
بالا بوده که ابتدا گمان کردم کل بودجه فصل سپاهان است! اول همه چیز در قالب یک شایعه 
مطرح شد اما وقتی پای رضا جاودانی به میان آمد، خبر سبک و سیاق واقعیت را به خودش 
گرفت. گفت و گوی عادل فردوسی پور و رضا جاودانی. ضبط تلویزیونی، عدد گفته شده )که 
1۰ میلیارد برای فصل اول و بقیه برای سال آتی( و رنگی که به رخسار نمانده است. تلفن 
همراهتان را بردارید، 16۰ میلیارد را در ماشین حسابش بزنید؛ اصلا اعدادش جا نمی شود! 

کاش حداقل می شد فهمید این عدد چند تا صفر دارد.
هزار و یک سوال در ذهن است. بچه که بودیم می گفتند فلانی پول را پارو می کند. هضمش 
خیلی سخت بود چون ما فقط برف پارو کردن را دیده بودیم! ولی خب آن آقای فلانی صاحب 
فلان کارخانه بود. کلی کارگر و خدم و حشم داشت. کلی اعتبارش را گذاشته بود و سفره اش 
هم پهن. نه از جیب دولت و بیت المال، بلکه با سرمایه گذاری خودش، هوش و ذکاوتش و 

کارآفرینی ای که کرده بود.
در بین همه این سوال ها می خواهم فقط یک سوال دو تکه ای را بپرسم؛ این پول ها از کجا 
و با چه هدفی به این فوتبال بی در و پیکر تزریق می شــود؟ پیام نیازمنــد یکی از بهترین 
دروازه بان های ایران؛ قبول! اما 16۰ میلیارد را خودش باور می کند؟ تازه این یکی از ارقامی 
است که خواسته یا ناخواسته فاش شده. در فوتبال سمی ایران، چند قرارداد مشابه وجود دارد 
که نه صدایش در آمده و نه در خواهد آمد. تازه دو قورت و نیم رفقا هم باقی است؛ به خصوص 
آنجا که سر حواله های خودرو، سینه شان را سپر می کنند و می گویند حق مان است. آنجا که 
مثل شجاع خلیل زاده، زل می زنند توی دوربین و می گویند: »سایر رشته ها نباید خودشان 
را با ما مقایسه کنند.« راست می گویید! شماها تافته های جدا بافته و بدون افتخاری هستید 
که فقط بلدید غر بزنید! میلیاردهای نیازمندی که هر چقدر در سیاه چاله های حساب های 
بانکی تان بریزند پر نمی شود و باز ولع بیشتری دارید. اتفاقا آقای خلیل زاده، ما شجاع هستیم 
و به وقتش اعتراض هم می کنیم. در روزگاری که بازیکنان متوسطی )در قیاس با فوتبال 
روز دنیا، چون تا حرفی می شود دستمزدهای تان را با آنها قیاس می کنید( چون شما روزانه 
میلیونی پول می گیرند، مردمی زندگی می کنند که دستمزد یک روز شما، حقوق سال شان 

هم نمی شود.

   روابط عمومی دادگســتری آذربایجان غربــی در اطلاعیــه ای از برخورد با 
هنجارشکنان و برهم زنندگان امنیت روانی مردم در بازار ارومیه خبر داد.

در این اطلاعیه آمده است؛ در پی انتشــار تصاویری از هنجار شکنی توسط دو نفر در بازار 
سرپوشیده ارومیه موضوع در دستور کار دستگاه قضایی استان قرار گرفت و دستور تعقیب 

هنجارشکنان صادر شده و برخورد قانونی لازم با این افراد صورت خواهد گرفت.

   بخشــی از حرف های رحیم پور ازغدی:  زنان در جامعه غربی به اسم تکریم، تحقیر 
می شوند و بر اساس ظاهر و اندام هایشــان مورد ارزیابی قرار می گیرند و به خاطر بدنشان 
ارزش گذاری می شــوند. زن در جامعه غربی وقتی مهم می شــود که بتوانند از بدن او یا 
تماشایش لذت ببرند. زن غربی هرچه زیباتر، جوان تر و برهنه تر باشد برای سرمایه داری غربی 
ارزشمندتر است. زن شرقی هم اصلًا آدم حساب نمی شود؛ نه حقوق مساوی اجتماعی با 
مردان دارد نه در عالم سیاست و در جامعه وظیفه ای برایش معین شده است اما زن مسلمان 
معاصر زنی است که هم برای رشد خودش، هم در برابر خانواده و فرزندانش و هم در جامعه 

مسئولیت دارد. زن مسلمان دقیقاً مانند مرد مسلمان وظایف و حقوقی دارد.

   ایسنا نوشت:  در آذرماه 4۰ سینمای اول که بیشــترین فروش را داشتند، نزدیک به 
7۰ درصد از فروش کل سینماهای کشور را در اختیار داشتند.

طبق اعلام روابط عمومی موسسه سینماشهر، پردیس سینمایی »کوروش« تهران با فروش 
بیش از ۸ میلیارد و 717 میلیون تومان، پردیس سینمایی »ایران مال« تهران با فروش بیش 
از 5 میلیارد و 965 میلیون تومان، پردیس »هنر شــهر آفتاب« شیراز با فروش بیش از 4 
میلیارد و 97 میلیون تومان، پردیس سینمایی »آزادی« تهران با فروش بیش از 3 میلیارد 
و 6۸ میلیون تومان، پردیس ســینمایی »هویزه« مشهد با فروش بیش از 3 میلیارد و یک 
میلیون تومان، پردیس سینمایی »اکومال« کرج با فروش بیش از 2 میلیارد و ۸75 میلیون 
تومان، پردیس سینمایی »ســاحل« اصفهان با فروش بیش از 2 میلیارد و 79۰ میلیون 
تومان، پردیس سینمایی »اطلس« مشهد با فروش بیش از 2 میلیارد و 744 میلیون تومان، 
پردیس سینمایی »مگامال« تهران با فروش بیش از 2 میلیارد و 553 میلیون تومان و پردیس 
سینمایی »لوتوس مال« تهران با فروش بیش از 2 میلیارد و 4۰1 میلیون تومان به ترتیب اول 

تا دهم جدول سینماهای پرفروش کشور در آذر ماه هستند.

   معاون محیط  زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
نتیجه آزمایش ها نشان داد که محموله کشف شده پنج تنی زبان حیوان در هرمزگان متعلق 

به گاو بوده است.
حسن اکبری افزود: بعد از کشــف این محموله نمونه ای از آن به آزمایشگاه ارسال و امروز 

)دیروز( مشخص شد که زبان گاو بوده اند.
وی اظهارداشت: بنابراین اکنون وظیفه رســیدگی به این محموله اینکه از کجا آمده، به 
کجا می رود و هدف از این محموله بزرگ چیست برعهده وزارت جهادکشاورزی و سازمان 

دامپزشکی خواهد بود.
چندی پیش نیز اکبری به خبرنگار ایرنا گفته بود که قضیه این است که یک خودرو از مبدا 
چابهار به سمت شیراز حرکت می کرد و بار خودرو هم تحت عنوان آبزی اعلام شده بود که در 

آن مقدار زیادی زبان  حیوانات کشف شد و حالا منتظر جواب آزمایشگاه هستیم.
اکبری ادامه داد: نکته این است که مشخص نیست چنین محموله ای از کجا آمده است. در 
داخل کشور امکان شکار چنین جمعیتی از گراز به شکل یکجا و این تعداد زبان وجود ندارد. 
همچنین داخل کشور مرکز تکثیر و پرورش گراز نداریم. در طبیعت هم این حجم از شکار 
گراز امکان پذیر نیست بنابراین اگر هم زبان گراز باشد احتمالا از خارج از کشور آمده، قطعا 

چنین حجمی نمی تواند از داخل کشور باشد پس باید دنبال این باشیم.
پنجم دی ماه یک محموله بزرگ 5 تنی از زبان حیوان در هرمزگان کشف شد که مدیرکل 
حفاظت محیط زیست هرمزگان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا خبر کشف این محموله را تایید 
کرد. حبیب مسیحی تازیانی افزود: این محموله که زیرِ بار ماهی در یک خودروی یخچال دار 

جاسازی شده بود، از مسیر چابهار به سمت استان فارس بارگیری و در حال حرکت بود.

1    بلافاصله پس از همان بامبولی )چه کلمه 
بدی. بامبول چیه آخه( کــه کاروان الاتحاد در 
اصفهان بر سر سپاهان درآوردند و زمین بازی را 
به خاطر حضور یک تندیس ترک کردند، حالا در 
بازیگوشی سرنوشت، بر سر خودشان نازل شده 
است. قرار بود سوپرجام ترکیه بین گالاتاسرای 
و فنرباغچه در ریــاض برگزار شــود اما دوتیم 
ترکیه ای اصرار کردند که حتما با پرچم آتاتورک 
به زمین خواهند آمد و فینال جام حذفی ترکیه 
است و ربطی به عربستانی ها ندارد. عربستانی ها 
هم پا را در یک کفش کردند که هرگونه استفاده 
از علائم سیاسی در ورزشــگاه ها ممنوع است و 
شرمنده. شما نمی توانید از پرچم و علامت هایی 
که نشان آتاتورک دارند، استفاده کنید. دو تیم 
ترکیه ای هم گفتند خب پس ما بازی نمی کنیم. 

دعوا بالا گرفته است و عربســتان تقاضای 4۰ 
میلیون دلار خسارت کرده است و در آن سمت 
در ترکیه مطبوعات و رســانه ها به طرفداری از 
تصمیم گالاتاســرای و فنرباغچه پرداخته اند و 
آن را ســتوده اند. ســرمایه اجتماعی ترکیه در 
پشــتیبانی از این تصمیم قابل ستایش است و 
نشان می دهد که ناسیونالیسم هنوز می تواند یک 

عنصر سیاسی و اجتماعی مهم باشد. 

2     الان دیگر گوشی دســتمان آمده است 
که یک روش برای پیروزی در هر انتخاباتی این 
اســت که بگردیم و هر مورد و سوژه ای که مورد 
خواســت و توجه مردم کوچه و بازار است، پیدا 
کنیم و وعده دهیم که آنهــا را حل می کنیم و 
ارزان می کنیم و این طور چیزهــا. این که حالا 

شدنی نیست و این که اصلا اشتباه است، اشکالی 
ندارد. انتخابات است دیگر. هر چی بهتر و بیشتر 
وعده ها را بگویی و اعلام کنی موفق تری. بعدش 
هم وقتی پرســیدند پس کو؟  بگو که شــرایط 
عوض شــده و امکانش نیســت! خب این را که 
همه می توانند بگویند! شرایط برای انجام فلان 
وعده مهیا نیست. آن یکی هم همین طور. سومی 
هم اصلا عقلانی نیست. چهارمی را هم مگر من 
گفتم؟ نه... من گفته بودم به شــرط... پنجمی 
هم که توطئه دشمنان است و ششمی هم که... 
خدا شاهد اســت که ما تحســین کننده تلاش 
دولتمردان هســتیم. آفرین به همتشــان اما از 
میزان وعده هایی که نه تنها انجام نشــدند بلکه 
اتفاقا تصمیماتی در جهت مخالفشان هم اتخاذ 

شد، شگفت زده ایم. خدا حفظتان کند!

 واگویه های انتظار
 ای مطربِ عاشقان، نوای تو کجاست؟
ای ساقیِ جان، آبِ بقای تو کجاست؟

گیرم دلِ ما از نظر افتاده ی توست / گیرایی مژگانِ رسای تو کجاست؟

 دستور زبان عشق
    غم ست حاصلم از عشق و من بدین شادم

که گرچه هست غمم نیست از غمم غم هیچ...
 خواجوی کرمانی حزین لاهیجی

در فوتبــال ایــران فوتبالیســت های چــپ و 
کمونیست داشــته ایم مثل قلیچ خانی و لواسانی، 
 فوتبالیســت های نزدیک به ســازمان مجاهدین 
داشته ایم مثل حســن نایب آقا، حبیب خبیری، 
 نویــن روزگار، اصغر ادیبــی و یا بهــرام مودت. 
بازیکن هایی داشته ایم که به حاکمیت و دستگاه 
بروکراســی دولت پهلــوی نزدیــک بودند. مثل 
برومند،  خاتم، ســروری، بهزادی،  کاشانی. اما در 
گــروه بازیکنان مذهبی مطمئنــا کاظم رحیمی 
ســردمدار بوده و بعدهــا چهره هایی مثل محمد 

دادکان به او اضافه شدند.
پرویز قلیچ خانی خاطره ای نقل می کند که بعد از 
قهرمانی در مسابقات جام ملت های آسیا در تهران 
به ســال 1347،  تیم ملی را می برنــد به ملاقات 
محمدرضا و رئیس تشریفات به همه بازیکن ها و 
مربی ها آداب این ملاقات را متذکر می شــوند که 
بخشی از آن خم شدن و بوسیدن دست محمدرضا 
بوده. قلیچ خانی می گوید بعــد از ملاقات دو نفر 
از تیم ملی مورد بازخواســت قــرار گرفتند که از 
بوســیدن دســت محمدرضا امتناع کرده  بودند. 
یکی از آنها قلیچ خانی بوده که خب گرایشات چپ 
داشته و بعدها سروکارش با ساواک هم می افتد و 
دیگری کاظم رحیمی. دفاع راست رزرو تیم ملی. 
از کاظم رحیمی چه می دانیم؟ بچه امامزاده یحیی 
که در دهه ســی به همراه خانواده به قم مهاجرت 
کرد. وقتی یک کودک دبستانی بود. در قم کاظم 
فکر و ذکرش فوتبــال بازی کردن اســت و یک 
همبازی پیدا می کند به اســم سید علی هاشمی. 
پدر و مادر متدینش هــم به بیت آیت الله خمینی 
رفت و آمدهــای مداوم پیدا می کننــد. در همین 
دوران است که کاظم یک دوســت جدید و یک 
رقیب تازه پیدا می کند. ســید احمد خمینی که 
مثل کاظم مفتون فوتبال است و توپ را  لحظه ای 
از خود جدا نمی کند. این دو با هم بزرگ می شوند 
و در تیم منتخب آموزشگاه های قم عضو می شوند 
و بعد می روند در تــاج قم. کاظم بغل راســت و 
ســید احمد دفاع چپ. رحیمی ســریع تر است و 

ســید احمد پرنفس تر. یک بار هر دو در مسابقات 
دوومیدانی آموزشگاه های تهران شرکت می کنند 
که سید احمد در 15۰۰متر دوم می شود و رحیمی 
در 4۰۰ متر سوم. در ســال 1341 کاظم توسط 
دکتر اکرامی به شــاهین جذب می شــود و چند 
ماه بعد سید احمد هم برای تســت عازم شاهین 
می شود. شاهین آن زمان آکنده از ملی پوش بوده 
اســت )دهداری، بهزادی، برمکی، شیرزادگان، 
اصلی، گنجاپور و...(. مجموعــه ای از تهرانی های 
متمول و شهرســتانی های مهاجر. امیر مســعود 
برومند ســتاره دهه سی بازنشسته شــده بود و 
سرپرستی تیم را برعهده داشت. دو قطبی اکرامی 
و دهداری کم کم در شاهین در حال شکل گرفتن 
بوده است. هرچه هست ســید احمد بعد از چند 
تمرین ترجیح می دهد به قم برگردد و تحصیلاتش 
را ادامه دهد اما کاظم در تهران می ماند. با این حال 
پس از تبعید آیت الله خمینی در سال 43، کاظم 
رحیمی باز هم به سید احمد بیش از پیش نزدیک 
شــد. خودش می گوید: » وقتی امــام را به تبعید 
فرستادند، سه منزل تودرتوی ایشان واقع در گذر 
یخچال قاضی قم خالی ماند، من بودم و احمدآقا 
و دو پیشــخدمت امام. در آن زمان چند روحانی 
مبارز معدود بودند که بین امام و مردم واســطه 
شــده و پیام ها را از نجف به تهران و شهرستان ها 
منتقل می کردند. امثال آقایان هاشمی رفسنجانی، 
مطهری، محلاتی، کشــفی، مولایی و... در رأس 
همه آیت الله منتظری«. در همین سال هاســت 
که کاظــم، پنهانی به عراق مــی رود و  در نجف با 
دوســتش دوباره ملاقات می کند و دوسه ماهی 
همان جا می ماند. در نهایت با سید احمد به ایران 
باز می گردند اما خروج مخفیانه شــان لو می رود 
و سروکار جفتشــان به بازداشــتگاه می افتد. از 
آن به بعد رحیمی ممنوع الخروج می شــود و این 
ســد راه دوره حرفه ای فوتبال او می شود. با این 
حال رحیمی تجربه بــازی در تیم ملی را هم پیدا 
می کند. خودش می گوید:  »چندین بار برای تیم 
ملی انتخاب شدم که مهمترین آن ها سال 47 بود 

که ایران قهرمان آسیا شد و موفق به پیروزی مقابل 
رژیم صهیونیستی شــدیم و بعد از آن هم انتخاب 
شدم که یادم است یک روز الهی مدیر تدارکات تیم 
ملی به من گفت که چه کار کردی به تو گذرنامه 

نمی دهند.« 
رحیمی در چند اتفــاق مهم فوتبــال ایران هم 
نقش داشته اســت. اولی در تاسیس پرسپولیس. 
وقتی که شاهین در ســال 1346 منحل می شود 
با رایزنی های پرویز دهداری آرام آرام زمینه کوچ 
مخفیانه شاهینی ها به پرسپولیس فراهم می شود 
و این در حالی است که ستاره هایی مثل بهزادی 
و کلانی آماده بازی در پاس تهران شــده بودند. 
پرسپولیس آن سال ها در دسته سوم تهران بازی 
می کرد و چهار بازیکن از شاهین اولین ورودی های 
این پرســپولیس بودند. از جمله کاظم رحیمی و 
ناظم گنجاپور. آن ها در یک بازی دوســتانه بین 
پرســپولیس و جم آبادان بازی کردند و رحیمی 
اولین کاپیتان پرسپولیس شد. رحیمی بعدها یار 
پرویز دهداری شد و به همراه او به گارد و هما رفت 
و دست آخر در سی سالگی دوباره به پرسپولیس 
برگشت و بعد هم بازنشسته شد. دومین تاثیر مهم 
کاظم رحیمی در سال 59 بود که تصمیم داشت 
بازیکن های شــاهین را به همراه خود و به واسطه 
رفاقت قدیمی اش با سید احمد به ملاقات آیت الله 
خمینی ببرد. اما ســید احمد به آنها می گوید تیم 
شاهین کاری نکرده که سزاوار این ملاقات باشد. 
هروقت قهرمان شدید بیایید. چند ماه بعد شاهین 
تحت هدایت کاظم رحیمــی قهرمان جام حذفی 
تهران می شود و قرار ملاقات گذاشته می شود. اما 
این ملاقات ابعاد وسیعی پیدا می کند و مهمترین 
ستاره های فوتبال ایران در آن شرکت می کنند و 
آن جمله معروف ورزشکار نیستم اما ورزشکاران را 
دوست دارم به کلید رونق دوباره مسابقات قهرمانی 
در کشور بدل می شود. تقریبا همرده جمله »ما با 
سینما مخالف نیستیم با فحشا مخالفیم« و »گاو 
فیلم خوبی است« که اســم رمز احیای سینمای 

ایران در سال های پس از انقلاب بود.

رفقا به نظر من حس و حال انتظار در مطب، یه 
چیزی شبیه انتظار پشت ترافیک چراغ قرمزه. 
معمولا همه در حال نق زدن هستن و نظرشون 
اینه، اونی که تو اتاق دکتره  خیلی کارش طول 
کشیده و اغلب مراجعه کنندگان، همون حسِ 
دست رو بوق گذاشتن پشت چراغ قرمز رو دارن. 
فقط به جای این که دستشون روی بوق باشه، 

معمولا یقه منشی رو می گیرن... 
کلا هم مکان بلا تکلیفیه. بشــینی، خســته 
میشی. بری بیرون راه بری، حوصله ت سر میره. 
سقف رو نگاه کنی، گردن درد میگیری. کف رو 
نگاه کنی، سر درد میگیری. به قیافه مریض ها 
نگاه کنی، همون دو زار روحیه رو هم از دست 
میدی. قاعدتا اعصاب و حوصله خوندن مجلات 
خانواده رو هم که نــداری. فقط باید کله کنی 
تو گوشــی و فقط خبر بخونی و عکس ببینی و 
مواظب باشی صدایی یهو از گوشیت بیرون نیاد 

که رسوای جماعت بشی.
طرف دیگه ماجــرا اینه که هر چی پزشــک، 
معروف تر و متبحرتر باشه تعداد مریض ها هم 
بیشــتره و تعداد افراد در انتظار هم بیشتر. اگر 
به مطب دکتری مراجعه کنیم و فقط دو نفر در 
انتظار باشن، با شک و تردید به نسخه ش نگاه 
می کنیم که قاعدتا اگر تشخیص هاش درست 
بود، مطبش اینقدر خلوت نمی شد. شلوغ هم 

باشه، نق می زنیم...
مشــکلات اســید معده و دردهــای متناوب 
شکمی، مســیر زندگی ام رو به سمت یکی از 
این مطب ها کشــوند. یکی از دوستان، طبق 
معیار شلوغی و نوبت چند ماهه دادن، دکتری 

رو معرفی کــرد و موفق به گرفتــن وقت بینِ 
مریض شدم... 

وارد مطب که شدم، خودمو از بین جمعیت به 
منشی رسوندم. ده دوازده نفری قبل از من نوبت 
داشتند. با احتسابِ نفری ده دقیقه، دو ساعتی 
طول می کشید تا نوبتم بشه. برای این که کرونا 
و آنفلوآنزا و سرماخوردگی به برنامه های مفرح 
زندگی ام اضافه نشه، تصمیم گرفتم در راهروی 

بیرون مطب قدم بزنم.
همینطــور که طــول راهــرو رو می رفتم و بر 
می گشتم، آقای میانسالی هم خلاف جهت من 
قدم می زد. می رفتیم و میومدیم... بعد از چند 
بار که از کنار هم رد شدیم، همین که نزدیک 

من شد، گفت:
- »دو هزار تا دویســت تومن، میشه چهارصد 

تومن.«
گفت و رد شد. نفهمیدم جمله ش سوالی بود یا 
خبری. من هم که حرفی نزده بودم یا راجع به 

جدول ضرب، سوالی نکرده بودم!
در دور بعدی که مثل دو تــا گلادیاتور به هم 
نزدیک می شــدیم، دیدم که زیر لب با خودش 
حرف می زنه. نزدیک من که شد، دوباره چشم 

انداخت تو چشمم و گفت:
- » این میتونه ســرِ هــر ماه، یــه 2۰6 صفر 

بخره...« / » ببخشید با من بودین؟«
وسط راهرو ایستادیم تا تکلیف این محاسبات 

روشن شه:
- » میگم این دکتره، دوهزار تا مریض که ببینه، 
فقط با ویزیتش می تونه یه 2۰6 صفر بگیره...« 
بدون این که منتظر نظر مــن بمونه، رفت به 

بقیه محاســباتش برســه. در حین سنجش 
بازار خودرو، یه صدایــی از داخل مطب اومد 
که منشــی برای یک مریضی توضیح می داد 
که جناب دکتر فقط روزهای زوج هســتند و 
روزهای فرد برای عمل، بیمارســتان تشریف 

دارن...
طرف که اینو شنید، کلیه معادلاتش ریخت به 

هم. با سرعت اومد سمت من:
- » من چه ســاده م... این هفتــه ای یه 2۰6 

میخره... عمل ها رو حساب نکرده بودم...«
و رفت که دقیق تر محاسبه کنه. مشغول دو دو تا 
چهار تا با شرکت ایران خودرو بود که چشمش 
به تابلو مطب افتاد. چــون بیکارتر از من گیر 

نمی آورد دوباره اومد سراغم:
- » چرا این مطب، دو تا تابلو داره؟... اون خانمه 
کیه؟« / » فکر کنم همســر آقای دکتره. دکتر 
 زنان هســتن... ظاهرا روزهای فــرد میاد.« / 

» جدی میگی؟؟؟... هیچی دیگه...«
یه لحظه احساس کردم ســرش گیج رفت که 
دکتر و همسرش این 2۰6 ها رو کجا میخوان 
جا بِدن و رفت که ببینه هفته ای چند تا میتونن 
بخــرن؟ در حین این تراکنش هــای مالی، یه 
گیری هم به منشــی داد که پس چرا نوبت ما 
نمیشه و منشی هم که گوشــش پر بود از این 

حرف ها، نگاهش هم نکرد...
طرف با دلخوری اومد سراغ من:

- » این منشی رو می بینی؟ فکر کرده کیه... سه 
سال کار کنه و یه قرون هم نخوره و خرج نکنه، 
نمی تونه یه دونه 2۰6 کارکرده تیپ 2 بخره ها... 

حالا جواب هم به زور میده...«  

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  بحارالأنوار)ط-بیروت( ج74، ص208

 100 قصه دیگر از لابه لای تاریخ - 126                                                     آرش خوشخو

رفاقت کاظم و احمد



 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری
یکشنبه | 10 دی 1402 | شماره 3676 صفحات 05 تا 08
05

جنسیس از آن دسته ماشین هایی بود که اتفاقا در ایران 
طرفداران زیاد و خاص خود را داشت. سرگُل ماشین های 
خاص در فیلم های ســینمایی برای بچــه پولدارهای 
خوش مشــرب. هیوندای جنسیس یک ســدان کره ای 
است که نسل اول آن در سال 2008 معرفی شد و از سال 
2010 به بازار ایران راه پیدا کرد. تولید هیوندای جنسیس 
سدان تا سال 2013 ادامه پیدا و در سال 2015، هیوندای 
نسل دوم آن را معرفی کرد. هیوندای جنسیس در بازار 
ایران شــرایط خوبی را تجربه کرد و در کنار نسخه کوپه 
جنسیس، مورد توجه کاربران ایرانی قرار گرفتند. حالا 
مدل 2025 آن با آستانه قیمتی 54 هزار دلار وارد بازار 
شده   و خب شاید   زمان های دور هم به ایران برسد. در سال 
2020، نسل دوم جنسیس G80 به بازار عرضه شد و با 
ظاهر زیبا و پیشرانه های پرقدرت، نظر علاقه مندان را به 
خود جلب کرد. این خودرو در دسته   سدان های میان سایز 
و لوکس قرار گرفته و بــا ویژگی های جذاب، بازار رقبای 
خود را تحت تأثیر قرار داده است. نسخه برقی این خودرو 
نیز پس از مدتی معرفی شد و با تغییراتی کوچک در طول 
سال ها به یک رقیب قابل توجه در برابر محصولات آئودی، 
مرسدس بنز و ب. ام. و تبدیل شد. این خودرو با طراحی 
به روز و جزئیــات بی نظیر، تجربه رانندگی را به ســطح 
جدیدی ارتقا می بخشد. سیســتم های پیشرفته ایمنی 
و امکانات رفاهی در G80، مسافران را به سفری ایمن و 

لذت بخش همراه می کنند.
   مشخصات فنی جنسیس G8۰ مدل ۲۰۲۵

گجت نیوز  درباره مشــخصات فنی این خودرو نوشته 
است، جنســیس G80 با توانایی پیشــرانه قوی تر با 

قدرت 338 اسب بخار، نســبت به آئودی A6 با 261 
اســب بخار، یک ســدان با عملکرد بالاتر محســوب 
می شــود. همچنین با توجه به اطلاعات ارائه شــده، 
نسخه های برقی شــده G80 با قیمت حدود ۷5 هزار 
دلار و احتمالًا نسخه های فیس لیفت با قیمت حدود 80 
هزار دلار عرضه می شوند. این قیمت نشان می دهد که 
جنسیس در دسته خودروهای لوکس و برقی با سطح 
تجهیزات بالا قرار دارد و در رقابت با سایر خودروهای 
هم رده مطرح است.از نظر قوای محرکه، در جنسیس 
G80 مدل 2025 تغییری اتفاق نمی افتد و خریداران 
می توانند از بین پیشــرانه های 4 سیلندر 2/5 لیتری 
توربوی پایه و 6 ســیلندر 3/5 لیتــری توئین توربو، 

یکی را انتخاب کننــد. مدل پایه با توان 300 اســب 
بخار و گشــتاور 422 نیوتن متر عرضه می شــود؛ در 
حالی که نسخه با پیشــرانه قوی تر به توان 3۷5 اسب 
بخار و گشتاور 530 نیوتن متر می رسد. این انتخابات 
به خریداران امــکان می دهند تا بر اســاس نیازها و 
ترجیحات خود، پیشــرانه مورد نظر خــود را انتخاب 
کنند.هنوز پرفورمنس دقیق مدل 2025 این ســدان 
اعلام نشده اســت؛ اما بر اســاس اطلاعات مدل پایه 
فعلی، می تواند در حدود 5/5 ثانیه از سکون به سرعت 
 G80 96 کیلومتر در ساعت برسد. انتظار می رود مدل
مدل 2025 با گیربکس 8 سرعته اتوماتیک و سیستم 

چهار چرخ محرک عرضه شود. 

گاراژ

کاتالوگ ساینای جدید منتشر شد
ساینا اس DA به تازگی راهی سامانه فروش شده است

گروه خودروسازی ســایپا به تازگی ساینا اس DA را 
به عنوان یکی از تیپ های جدید ساینا از طریق سامانه 
یکپارچه فروش خودروهای داخلی به مشتریان عرضه 
کرد. مشــتریان هم اکنون می توانند ساینا اس را در 4 
تیپ مختلف شامل ساینا اس DA، ساینا اس 85گانه، 
ساینا S آپشنال و ســاینا S اتوماتیک خریداری کنند 
که تمام نسخه ها به جز نسخه اتوماتیک فقط از لحاظ 
سطح امکانات با یکدیگر تفاوت دارند. در ادامه   با ساینا 

اس DA آشنا می شویم.
DA مشخصات فنی ساینا اس    

گجت نیوز نوشــت: ســاینا S تیپ DA از یک موتور 
1/5 لیتری 4 سیلندر M15 بهره می برد که می تواند 

قدرتی برابر با 86 اسب بخار و گشتاور 130 نیوتن متر 
را به تولید برساند. قدرت تولید شــده از این پیشرانه 
نیز توسط گیربکس 5 سرعته دستی به چرخ های جلو 
منتقل می شود. برای این خودرو فرمان دی کات از نوع 
هیدرولیکی و دریچــه گاز از نوع الکتریکی نیز در نظر 
گرفته شده است. همچنین ساینا S تیپ DA در جلو 
از سیستم تعلیق مک فرســون و در عقب از یکپارچه 
تیرپیچشی به همراه ترمز دیسکی جلو و کاسه ای عقب 

بهره می برد.
DA امکانات ایمنی ساینا اس    

این خودرو به امکانات ایمنی متعددی چون سیستم 
هشدار نبستن کمربند راننده، سیستم هشداردهنده 

امنیتی، سیســتم ضد سرقت، کیســه هوای راننده و 
 ABS-EBD-ESC سرنشــین جلو، سیســتم ترمز
به همراه چراغ ترمز اضطــراری بهره می برد. البته این 
نسخه فاقد سیســتم ترمز BAS بوده که یکی از نقاط 

ضعف آن در این بخش محسوب می شود.
DA تیپ S امکانات رفاهی ساینا    

از امکانات رفاهی ساینا S تیپ DA نیز می توان به باز 
کردن در صندوق عقب با ریموت، چراغ اتوماتیک جلو، 
نمایشــگر دیجیتال چند منظوره MFD، دی لایت، 
چراغ مشــایعت جلو، صندلی 6 حالته دستی راننده و 
4 حالته دستی سرنشین جلو، سیستم محاسبه سفر، 
سنســور پارک دنده عقب، آینه های جانبی با قابلیت 
تنظیم برقی و تاشوندگی دستی، نشانگر تعویض دنده 
GSI و سیســتم تهویه مطبوع نیمه اتوماتیک اشاره 
کرد. قیمت کارخانه ســاینا S تیپ DA حدود 323 

میلیون و ۷5۷ هزار تومان است.

شیائومی جدید از راه رسید

در ابتدای سال 2021، مدیرعامل شیائومی از سرمایه گذاری 1/4 میلیارد دلاری این 
شــرکت برای تولید خودروی برقی خبر داد. این شرکت در آگوست 2023، دامنه 
XiaomiEV.com را نیــز ثبت کرد. حالا این غول فناوری از شــروع تولید انبوه 
نخستین خودروی خود در نیمه اول 2024 خبر داده است. شیائومی SU۷ توسط 
تیم طراحان به سرپرستی طراح ســابق ب ام و یعنی Li Tianyuan شکل گرفته 
است. فرم بدنه این خودرو هم زیرنظر James Qiu طراحی شده که قبلا در شرکت 
مرسدس بنز مشغول بوده است. با تمام این ها، باید قبول کرد که در طرح شیائومی 
SU۷ با ویژگی خلاقانه ای مواجه نیستیم. ابعاد شیائومی SU۷ در طول، عرض، ارتفاع 
و فاصله بین محورها به ترتیب 499۷، 1963، 1445 و 3 متر اعلام شده است. بدنه 
این خودرو بر رینگ های 19 با تایرهای 45/245 یا 20 اینچی با تایرهای 40/245 
استوار می شود. ظرفیت محفظه بار شیائومی SU۷ در زیر کاپوت و در صندوق عقب 

به ترتیب 105 و 51۷ لیتر اعلام شده است.

بازار خودرو رو به گرانی کمانه کرده است!

 اقتصادآنلاین نوشــت: قیمت پژوپارس LX صفر، در بازار به 640 میلیون تومان 
 XU۷P رسید و با افزایش 15 میلیونی،   655 میلیون تومان قیمت خورد. پژو پارس
به 525 میلیون تومان رســید و با افزایش 5 میلیونی،  530 میلیون تومان شد. 
همچنین پژو پارس ELX-TU5 در بازار به 655 میلیون تومان رسید و با افزایش 
5 میلیونی،   660 میلیون تومان قیمت خورد. پژو پارس LX مدل 1400 در بازار 
به 605 میلیون تومان رسید و با افزایش 10 میلیونی   615 میلیون شد. کوییک 
اتوماتیک R از هاچ بک های اقتصادی شرکت ســایپا محسوب می شود که طی 
هفته های گذشته افزایش چند میلیونی داشته   اما روز شنبه بدون تغییر و با 4۷0 
میلیون تومان در حال معامله است. شاهین G از سدان های لوکس سایپا به شمار 
می رود که مدتی است در محدوده 580 الی 590 میلیون تومان نوسان می کرد. 
این خودرو طی هفته گذشته از کانال 600 میلیون تومان عبور کرد و فعلا با همان 
نرخ 610 میلیون تومانی خرید و فروش می شود. آریزو 5 توربو جدید، سدانِ نسبتاً 
اقتصادی مدیران خودرو به شمار می رود که نسبت به روز قبلش تغییر قیمت ندارد 
و با یک میلیارد و 100 میلیون تومان خرید و فروش می شود.هایما 8S جدیدترین 
کراس اوور مونتاژی شرکت ایران خودرو اســت که با همان قیمت یک میلیارد و 
6۷0 میلیون تومانی به فروش می رسد.فردا T5، کراس اوور مونتاژی شرکت فردا 
محسوب می شود که نوسان چندانی در بازار ندارد. قیمت فردا T5،   نیز تغییری 
ندارد و با نرخ یک میلیارد و 420 میلیون تومان معامله می شود.فیدلیتی پرایم نیو 
5 نفره، کراس اوور محبوب بهمن موتور به شمار می رود که در آخرین روز کاری 
هفته گذشته 30 میلیون تومان گران شد  اما فعلا با همان قیمت یک میلیارد و 660 

میلیون تومان خرید و فروش می شود.

سه وارداتی جدید از سوزوکی و جی ای سی 
در آستانه ورود به سامانه

راســا موتور ارائه کننده و متولی خدمات پس از فروش محصولات سوزوکی و 
جی ای سی در ایران در ابتدا با معرفی سوزوکی سیاز و عرضه آن در سامانه فروش 
خودروهای وارداتی کار خود را رســما آغاز کرد. پس از عرضه سوزوکی سیاز، 
راسا موتور سه محصول سوزوکی بالنو، جی ای سی GS3 امزوم و جی ای سی امپو 
را برای عرضه به بازار ایران در نظر گرفته اســت.در تازه ترین رویداد در شرکت 
راسا موتور قرار است از روز یکشنبه ســه محصول جدید معرفی شده در کنار 
سوزوکی سیاز در سامانه فروش خودروهای وارداتی عرضه شود. از آنجایی که 
هنوز قیمت نهایی سوزوکی بالنو، جی ای ســی GS3 امزوم و جی ای سی امپو 
مشخص نیست، مشابه سایر محصولات عرضه شده در سامانه فروش خودروهای 
وارداتی این محصولات نیز با قیمت علی الحساب عرضه خواهند شد و راسا موتور 
می بایست ظرف حداکثر 90 روز کاری خودروهای فروخته شده را به مشتریان 
تحویل دهد.هرچند هنوز قیمت نهایی سوزوکی بالنو، جی ای سی GS3 امزوم و 
جی ای سی امپو مشخص نشده   اما تجربه نشان می دهد این خودروها با قیمت 
علی الحساب در سامانه عرضه شده و در 90 روز کاری تحویل مشتریان خواهد 
شد و در زمان ارسال دعوتنامه تکمیل وجه قیمت نهایی این محصولات نیز بر 

اساس نوبت دهی وزارت صمت به مشتریان اعلام و خودروها تحویل می شود.
 راسا موتور با عرضه دو محصول سوزوکی و دو محصول جی ای سی آماده ورود 

پرقدرت به بازار ایران است.

تولید کدام خودروها در آذر متوقف شد؟
براساس آمار تجمیعی تولید خودرو در آذرماه امسال هم تولید تعدادی از خودروهای 
سواری متوقف شده است.براســاس آمار تجمیعی تولید خودرو در آبان ماه امسال 
وضعیت تولید انواع خودروها در شــرکت ها اعلام شــد.برهمین اساس در شرکت 
ایران خودرو همانند ماه گذشته، پژو 206 تیپ 2، پژو 20۷ پانوراما، پژو 2008، سمند 
LX، دنا، رانا، رانا گیربکس 6دنده، رانا گیربکس 6دنده AMT، پژو 405، پژو 405 
دوگانه سوز، ســورن LX در آبان ماه امسال توقف تولید داشتند.از میان محصولات 
ایران خودرو هم بیشترین افزایش تولید در آذرماه امسال نسبت به مدت مشابه در 
سال گذشته به پژو 20۷ اتوماتیک پانوراما با رشــد 3901 درصد و هایما S8 توربو 
4۷8۷ درصد رشد اختصاص دارد.در محصولات سایپا نیز همانند ماه گذشته تولید 
کوئیک اتوماتیک، ساینا، تیبا دو، ساینا دستی در آذر ماه امسال نسبت به مدت مشابه 
در سال گذشته توقف تولید داشته اســت. میان محصولات این شرکت ساینا 232 
گازسوز رشد 412943درصدی تولید را نسبت به مدت مشابه سال گذشته تجربه 
کرده است. کوئیکS نیز رشد تولید 4800 درصدی نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته داشته است.براساس آمار در سال جاری حدود 83۷ هزار دستگاه خودروی 
سواری تولید شده است که در مقایسه با ۷61 هزار دستگاه تولید مدت مشابه پارسال، 
رشد 10درصد را نشان می دهد، در مدت یادشده 121 هزار دستگاه خودروی وانت 
در کشور تولید شده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال از 36 درصد رشد برخوردار 
بوده است.علاوه بر این در 9ماهه اول امسال حدود 223 هزار دستگاه خودرو در بخش 
خصوصی تولید شد که در مقایسه با تولید 132 هزار دستگاه در مدت مشابه پارسال، 

حدود 69 درصد رشد تولید را نشان می دهد.

دندهمعکوس   

 چهار چرخ نیش ترمز

داشبورد    

جنسیس G80  / 2025 با ظاهر اسپرت تر راهی بازار شد

قصهسدانخوشساخت
وپرطرفدارکرهای

دوئل اهالی سئول 
با شهر آفتاب

 سارا غضنفری| داستان برگزاری نمایشگاه خودروی تهران را باید بگوییم 
بین تیم سئول و شــهرآفتاب در رقابت و نبرد تنگاتنگ است. یک طرف تیم 
همیشگی برگزارکننده نمایشگاه های خودرو در کشــور ایستاده که مجوز 
برگزاری در نمایشگاه بین المللی را برای اســفندماه گرفته   و تیم مقابل هم 
شرکت تبلیغاتی ایران نوین است که   انگار مجوز برگزاری نمایشگاه خودرو 
در شهرآفتاب را دارد که در بهمن ماه قرار بود یا هست   برگزار شود. یک تیم 
هم اصحاب رسانه هستند که وظیفه پرسشگری دارند که بهتر است اسمش 
را بگذاریم تیــم داوران یا ناظران این رقابت عجیب  . مردم عاشــق برگزاری 
نمایشگاه و دیدن دســتاوردهای جدید در صنعت خودرو هستند اما بیایید 
یک مرور کنیم که در کشورهای دیگر آیا این میزان نمایشگاه خودرو برگزار 
می شــود؟ یک روز مشــهد، روز دیگر اصفهان بعد تبریز دو بــار در تهران و 
همینطور ماجرا ادامه دارد. خودروســاز دولتی در این میان نمی تواند بگوید 
شرکت نمی کنم چرا که به دولت وصل است. خودروساز خصوصی هم چاره ای 
ندارد چون باید ارز مورد نیازش را از دولت بگیرد. در نتیجه هر دو سمت تن 
می دهند به اجاره غرفه و عرضه محصول و پول ... که خب مشــخص است به 
حســاب برگزارکننده نمایشگاه و وزارت صمت و ســازمان توسعه و تجارت 
می رود. این نمایشگاهی هم که وعده داده شده در اسفندماه با عنوان حرکت 
جهادی و در راستای هوای پاک برگزار می شود، حرف و حدیث زیاد دارد. چه 
اصراری به نشــان دادن خودروهای برقی ای است که هنوز جایگاه های شارژ 
مناسب در کل کشور ندارند. از ســوی دیگر واقعا کشور ما برق مازاد دارد که 
بتوانیم خودروی برقی شــارژ کنیم؟ کدام هوای پاک؟ قرار است کارخانه ها 
مازوت بیشتر بسوزانند که برق تولید شود  تا خودروی برقی وارد کنیم؟ سوال 
اینجاست چرا هر وزیری در وزارت صمت بر ســر کار می آید، دنبال منویات 
خودش است. یکی عشق واردات خودروی دست دوم دارد تا نیمه راه رفته و بعد 
هم کنار رفت و ماجرا پا در هوا   ماند و حالا هم که می گویند در هیات وزیران 
اســت و وزیر هم که دیگر پیگیری نمی کند. وزیر فعلی هم که سابقه مپنایی 
و برقی دارد و پشت سر هم نمایشگاه با تم خودروی برقی برگزار می کند. در 
این میان مردم مانده اند چرا ظرف یک هفته دوباره خودرو گران شــد؟ پس 
واردات وعده داده شده که قرار بود اقتصادی باشد کو؟ کجاست؟ حتی تعداد 
ماشین های وارداتی تحویل داده شــده را می توان با انگشت شمرد. از سوی 
دیگر، خودروساز خصوصی درگیر جریمه های گران فروشی سازمان تعزیرات و 
افزایش نرخ تعرفه قطعات مونتاژی ها است . در این میان بسیاری از افرادی که 
در سامانه فروش خودرو ثبت نام کرده اند هنوز بعد از مدت ها خودروی وعده 
داده شده خود را تحویل نگرفته اند و یک خودروساز دولتی برای ماشینی که 
هنوز در بازار هم عرضه نشده وعده تابستان سال دیگر را داده است! اما مشتری 
باید تکمیل وجه کند! خب فلسفه برگزاری این همه نمایشگاه برای چیست؟ 
آیا کشور آلمان با این صنعت خودرو با فروش سالانه و صادرات بالا این همه 
در شهرهای مختلف نمایشــگاه دارد؟ نهایتا یک نمایشگاه مهم دارند آن هم 
نمایشگاه فرانکفورت است. از سوی دیگر اغلب خودروهایی که در نمایشگاه ها  
می آیند همان خودروهایی است که بارها در کف خیابان و در نمایشگاه های 
دیگر رویت شده اســت. خودروســاز چرا باید برای برگزاری نمایشگاه پول 
میلیاردی جهت اجاره غرفه بدهد و اگر شرکت نکند نامه تحکیم آمیز دریافت 
کند؟ خروجی نمایشگاه ها  تا به حال چه بوده است؟ یک بار گزارشی داده شده 
  که دستاورد برگزاری این همه نمایشگاه و بریز و بپاش برای چه بوده است؟ 
حتما اهالی رسانه های خودرویی بارها به نمایشــگاه های مختلف در اقصی 
نقاط جهان رفته اند؛ از نمایشگاه خودروی پاریس تا قطر. واقعا استانداردهای 

برگزاری یک نمایشگاه خودرو به این شکل و شمایل است؟
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  طراحی جنسیس جدید
 MLA با استفاده از تکنولوژی G80 چراغ های جلوی
یا آرایش لنز میکرو تولید می شــوند. مدل اســپرت 
این ســدان دارای جلوپنجره ای با الگــوی متفاوت و 
ورودی های هوای بزرگ تر اســت که تفاوتی جذاب 
به طراحی اضافه کرده است. دیفیوزر عقب نیز تغییر 
کرده و طراحی متمایزی با الگوی V شــکل در بخش 
پشتی به چشم می خورد.  خروجی های اگزوز نیز در 
زیر خودرو پنهان شده اند. این جزئیات نشان از دقت 
و توجه به استایل در طراحی خودرو دارند.جنسیس 
اعلام کرده که این تغییــرات نمایانگر حرکت برند به 
سوی برقی سازی محصولات است. همچنین در زمینه 
طراحی، رینگ های جدیدی برای G80 در نظر گرفته 

شده است. افزون بر این، یک رنگ جدید با نام قهوه ای 
بروکلین، حداقل در بازار کره جنوبی برای انتخاب در 
دسترس قرار گرفته است. این اقدامات نشان از تلاش 
برند برای نوآوری و به روزرسانی محصولات خود توجه 

به تغییرات در ترکیب بازار و تقاضا دارند.

 وب گردی

گجت نیــوز نوشــت: تصاویــر و ویدئویی از اولیــن تصادف 
سایبرتراک تســلا منتشر شــد. طی این تصادف سایبرتراک 
با یک تویوتا کرولا برخورد کرده که بیشــترین آسیب را دیده 
است. سایبرتراک که تسلا اخیراً بالاخره اولین دستگاه های آن 
را تحویل داد، بی شک جزو موضوعات پربحث صنعت خودرو 
طی سال 2023 بوده. ســایبرتراک با طراحی منحصر به فرد 
خود از همان زمان رونمایی پرســروصدا شد و اخیراً که تسلا 
ضمن تحویل این پیکاپ تمام برقی مجــدداً قابلیت های آن 
را به نمایش گذاشت، بار  دیگر توجهات را به خود جلب   کرد. 
همین طور خطر سایبرتراک برای عابران پیاده و سایر وسایل 
نقلیه به دلیل شــکل و جنس بدنه اش مورد توجه قرار گرفت 
و ویدئویی از عملکرد آفرود تسلا سایبرتراک عده ای را به آن 

بدبینتر کرد. حالا ویدئویی از اولین تصادف سایبرتراک تسلا 
هم به بیرون درز پیدا کرده اســت. جدیدترین اخبار خودرو 
حکایت از این دارند که یک تسلا ســایبرتراک روز ۷ دی در 
یکی از بزرگراه های کالیفرنیا با یک تویوتا کرولا تصادف کرد. 
به نظر می رسد راننده کرولا کنترل خودرو را از دست داده و از 
جاده منحرف شده، ولی هنگام برگشت به جاده با سایبرتراک 
که از لاین دیگر عبور می کرد، برخورد کرده است. به گزارش 
پلیس، در این تصادف راننده سایبرتراک صرفاً جراحتی جزئی 
را تجربه کرد که حتی نیازی به مراجعه به بیمارستان نداشت. 
راننده تویوتا کرولا هم خوشــبختانه در مواجهه با این پیکاپ 
درشت هیکل صحیح و ســالم باقی ماند. تصاویر منتشر شده 
نشان می دهند که کرولا از پهلو به سایبرتراک برخورد کرده و 

در نتیجه همین، آثار خراش روی در راننده این پیکاپ به چشم 
می خورد و همچنین فلاپ دور گلگیر از جای خود بیرون آمده 
است. ضربه وارد شــده به این خودروی تسلا به قدری شدید 
بود که حتی باعث باز شدن ایربگ پرده ای آن شد. در این بین 
کرولا آسیب بیشتری دید؛ البته مشخص نیست که چقدر از 
این آسیب به خاطر خروج از جاده بوده و چقدر را سایبرتراک به 
این خودرو وارد کرده است. با نگاهی دقیق تر می توان دید که 
بیشترین صدمه به درب راننده کرولا وارد شده و به نظر می آید 
سایبرتراک از پهلو به آن ضربه زده است. ایلان ماسک مدتی 
قبل در ایکس/توئیتر در پاســخ به انتقادها نســبت به ایمنی 
Cybertruck مدعی شــد که محصول جدید تسلا ایمنی 

بیشتری نسبت به بقیه پیکاپ های هم رده خود دارد.

اولین تصادف تسلا سایبرتراک نزدیک بود کار دست راننده اش بدهد



راهنماي بازار
 روزنامه صبح ایران  سال سیزدهم  شماره 3676  یکشنبه  10 دی  1402

راهنماي بازار
 روزنامه صبح ایران  سال سیزدهم  شماره 3676  یکشنبه  10 دی  1402

شاخص بورس رشد کرد
 شاخص بورس در پایان معاملات روز شنبه 9 آذر، با افزایش پنج 
هزار و 314 واحدی همراه شد و تا ارتفاع دو میلیون و 182 هزار و 
725 واحد پیشروی کرد. در این روز بیش از 6/7میلیارد سهم و 

انواع اوراق مالی در قالب 386 هزار فقره معامله دست به دست شد. 
نمادهای فولاد مبارکه، همراه اول، بانک صادرات، توسعه معادن 

غدیر، هلدینگ نفت و گاز، پتروشیمی تامین و ایران خودرو به ترتیب 
بیشترین اثر افزایشی را روی عملکرد شاخص بورس داشتند و نماد  

متعلق به معدنی چادرملو بیشترین اثر کاهشی را روی شاخص 
بورس به نام خود ثبت کرد. در نهایت نیز ارزش روز بازار در بورس 

تهران به بیش از هفت میلیون و 609 هزار میلیارد تومان رسید.

حداکثر افزایش نرخ خدمات گردشگری
 نرخنامه گردشگری اعلام شد. به گفته معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری، 

سقف افزایش نرخ تاسیسات گردشگری که موفق به دریافت گواهینامه کیفیت 
استاندارد خدمات شده اند، حداکثر 30 درصد نسبت به سال گذشته در نظر گرفته 

شد. سقف افزایش نرخ آن دسته از تأسیسات گردشگری مشمول طرح تطبیق شامل 
هتل، هتل آپارتمان، متل، سفره خانه سنتی، اقامتگاه بوم گردی، اقامتگاه سنتی، 

مهمانپذیر و واحد پذیرایی بین راهی که در چرخه ارزیابی قرار گرفته اند، اما تاکنون 
به دریافت گواهینامه کیفیت موفق نشده اند و همچنین سایر تأسیسات گردشگری 

فاقد ضابطه، حداکثر 25 درصد در نظر گرفته شده است. تأسیسات گردشگری که 
بدون عذرموجه در چرخه ارزیابی قرار نگرفته اند، افزایش نرخ نخواهند داشت و در 

صورت موجه بودن، افزایش حداکثر 15 درصد خواهد بود.

ورود لپ تاپ تقلبی به بازار
رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران از ورود لپ تاپ های تقلبی به 

بازار ایران خبر داد. محمدرضا فرجی در این باره به خبرگزاری ایلنا 
گفته هنگامی که صحبت از لپ تاپ استوک می شود، قطعا کیفیت 

این کالاها با اجناس نو متفاوت است. از سوی دیگر مدت هاست که 
در بازار شاهد قاچاق لپ تاپ هستیم که کالای استوک را به جای نو 

به مصرف کننده می فروشند. در نتیجه به خریداران توصیه می کنیم، 
محصول را از فردی خریداری کنند که گارانتی آن مورد تایید 
سامانه جامع گارانتی و اتحادیه است. در کل فروش کالا بدون 

گارانتی به منظور قاچاق است و مردم نباید برای اینکه کالایی را پنج 
درصد ارزان تر بخرند، 95 درصد پول خود را به جوی آب بریزند.
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در 5/330 جلو افتادن بانک ها از روند پرداخت تسهیلات ازدواج10/5115

رئیس کل بانک مرکزی از تحقق 115 درصدی پرداخت تسهیلات 
ازدواج در 9 ماهه ابتدای امسال خبر داد. به گفته محمدرضا فرزین، 
در حالی  که تا هفتم دی ماه امسال، پرداخت 111/8همت تسهیلات 
ازدواج مصوب شده بود، نظام بانکی كشور موفق شده بیش از حدود 

129 همت تسهیلات ازدواج پرداخت کند که این عدد حاکی از 
تحقق 115 درصدی عملکرد توسط شبکه بانکی در سال 1402 
است. از سوی دیگر تا تاریخ هفتم دی ماه، پرداخت 38/2همت 

تسهیلات فرزندآوری مصوب شده بود اما بررسی ها نشان می دهد تا 
این تاریخ بیش از 35/5همت وام فرزندآوری به متقاضیان پرداخت 

شده است که تحقق 93 درصدی تکالیف فوق را نشان می دهد.

آمار واردات موبایل اعلام شد
 آمار رسمی واردات موبایل به کشور اعلام شد. آمارهای 
گمرک نشان می دهد در 9 اول امسال، روی هم رفته 10 

میلیون و 545 هزار و 528 دستگاه موبایل به دو شیوه 
تجاری و مسافری وارد کشور شده است. گمرک ارزش 

این گوشی های تلفن همراه را دو میلیارد و 237 میلیون و 
755 هزار دلار عنوان کرده است. در این مدت 10 میلیون 

و 179 هزار و 860 دستگاه به ارزش دو میلیارد و 25 
میلیون و 262 هزار دلار به شیوه تجاری وارد کشور شده و 
سهم واردات به شیوه مسافری، 365 هزار و 668 دستگاه 
به ارزش 212 میلیون و 493 هزار دلار عنوان شده است. 

   محمد احســان خرامید، مشــاور وزیر ارتباطات از کاربران 
درخواست کرد هرگونه افزایش قیمت بســته اینترنت بالاتر از 
34 درصد را به شماره 1۹۵ سازمان تنظیم گزارش کنند. به گفته 
معاون راهبردی و توسعه بازار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، مانند تمام تعهداتی کــه اپراتورها دارند درصورتی که 
تعهدات خود را انجام ندهند با آنها برخورد می شود و جرایم سخت 

و سنگینی برایشان پیش بینی شده است.
    وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پیامی اعلام کرد: خبر 
منتشــر شــده در فضای مجازی با عنوان »قطع یارانه برخی از 
خانوارهای سه دهک اول« صحت نداشــته و تکذیب می شود. 
همچنین در دفاع از امنیت روانی مردم، حــق وزارت رفاه برای 

برخورد قانونی با دروغ پردازان محفوظ است.
   سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت کشور، فعالیت انحصاری 
یک شرکت پرداخت الکترونیک را عامل تکرار حمله سایبری به 
سامانه هوشمند سوخت و عقب ماندگی در استفاده از فناوری های 
نوین پمپ بنزین ها دانســت: چند ماه قبل از این که در ســال 
1400 حمله سایبری رخ دهد، هشدارهای لازم را در این باره به 
مسئولان مرتبط داده بودیم چون داده های دریافتی از متخصصان 
و روند موجود در جایگاه های ســوخت، نشان دهنده استهلاک 
و بی توجهی ها بود. برای جذب ســرمایه  فراخوانی صادر کردیم 
و شــش بانک برای همکاری، اعلام آمادگی کردند اما مسئولان 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی و اقدامات یک شرکت 
پرداخت الکترونیک، مانع انجام کارها شــد. این شــرکت فقط 
به شــرط اینکه خودش مجری طرح ها باشــد، می پذیرفت که 
طرحی اجرا شود که صورت جلســات آن موجود است اما یکی 
از دســتگاه های امنیتی تصویب کرد که نباید فقط یک شرکت 

پرداخت در جایگاه های سوخت حضور داشته باشد.
   اقتصادآنلاین نوشت: شــرکت ها معمولا کل سود یک سال 
را بین سهامداران خود تقسیم نمی کنند، بلکه بخشی از آن را به  
صورت سود انباشته نزد خود نگه می دارند. افزایش در سرمایه از 
محل اندوخته و سود انباشته به هدف افزایش قدرت تامین مالی 
شرکت انجام می پذیرد و به این معنا است که شرکت بخشی از 
این سود انباشته را تبدیل به سرمایه اسمی خود می کند. سپس 
متناسب با آن، به سهامداران سهم جدید اعطا می کند. سهمی که 
به پرتفوی سهامداران اضافه می شود، اصطلاحاً »سهام جایزه« نام 
دارد که بسته به تعداد سهام سهامداران و درصد افزایش سرمایه 
متفاوت خواهد بود. لازم به ذکر است که در این روش سهامداران 
هیچ وجهی را به شــرکت پرداخت نمی کنند و درصد مالکیت 

سهامداران نیز ثابت مانده و تغییری نمی کند.
    وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی امکان استعلام یارانه را از 

چند روش فراهم کرده است. استعلام با کد ملی سرپرست، تلفن 
گویا و کد دستوری مهم ترین روش های استعلام یارانه هستند. در 
این گزارش با این روش ها آشنا خواهید شد. جهت استعلام یارانه 
می توان با شماره 0۹20000636۹ تماس گرفت. برای استعلام 
یارانه با کد ussd باید کد دستوری #کد ملی*43۸۵7*4* را در 
تلفن خود شمار ه گیری کنید. بلافاصله پس از شماره گیری این کد، 
استعلام یارانه با کد ملی و سریال شناسنامه برای شما انجام گرفته 
و وضعیت دریافت یارانه تان مشخص می شــود.  این روش تنها 
مشمول بودن یا نبودن خانواری که کد ملی سرپرست آن وارد شده 
را برای دریافت یارانه مشخص می کند، یعنی اطلاعات دیگری در 
مورد دهک بندی خانوار ارائه نمی دهد و امکان اعتراض به وضعیت 
یارانه از طریق این روش را هم نخواهید داشت. برای استعلام یارانه 
  hemayat.mcls.gov.ir با کد ملی باید به آدرس اینترنتی
مراجعه کنید. پس از ورود در گوشه بالا و سمت چپ این صفحه 
گزینه »ورود / ثبت نام« قرار گرفته است. روی آن کلیک کرده تا 
وارد مراحل بعدی استعلام شوید. برای استعلام یارانه با کد ملی 
در این سامانه، باید به رقم سمت راست کد ملی تان توجه کنید؛ 
زیرا افرادی که رقم آخر یا سمت راست کد ملی شان زوج است، 
در روزهای زوج امکان وارد شدن به این سامانه و استفاده از آن را 
دارند. اشخاصی هم که رقم سمت راست کدملی شان فرد باشد، در 
روزهای فرد می توانند به این سامانه وارد شده و از آن، جهت اطلاع 
از وضعیت یارانه اســتفاده کنند. با این روش می توانید وضعیت 
دهک بندی درآمدی، مشمول بودن یارانه و اطلاعات اقتصادی 

خانوار را بررسی کنید.
    واریز پــاداش پایان خدمــت بازنشســتگان در برخی از 
استان ها آغاز شده است. طبق شنیده ها، 40درصد مبلغ پاداش 
بازنشستگان سال 1401 در استان کرمانشاه پرداخت شده است. 
بیشتر از این وعده داده شده بود که واریز پاداش بازنشستگان تا 
پایان مهرماه به اتمام خواهد رسید. ماده 7۵ آیین نامه استخدامی 
اعضای غیر هیات علمی، به عضو بازنشسته و از کار افتاده مشمول 
آیین نامه و ورثه قانونی عضو متوفی، به ازاء هر سال خدمت قابل 
قبول تا حداکثر 30 سال، معادل یک ماه آخرین حقوق و مزایای 
مشمول کسور بازنشستگی به اضافه وجوه مربوط به مرخصی های 

ذخیره شده به عنوان پاداش پایان خدمت پرداخت خواهد شد.
   مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام عدالت گفت: 
برای موضوع انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث هیچ پیامکی 
به افراد ارسال نخواهد شد. همچنین افراد نیازی ندارند شماره 
گیری و تماسی داشته باشند تنها کافی است مدارک مورد نیاز 
که پیش تر اعلام شده بود را آماده و به شعب منتخب بانک ها و 

کارگزاری ها مراجعه کنند.

  نبض بازار

هک جایگاه های سوخت، استعلام یارانه و پاداش خدمت بازنشستگان

قیمت لیر ترکیه، شنبه صبح کار خود را از جایگاه هزار 
و 720 تومان آغاز کــرد و در ادامه تا هزار و 740 تومان 
پیش رفت تا آنهایی که برای هر لیر هزار و 730 تومان 
پول خرج کرده اند، عادلانه ترین نرخ را به چشم ببینند. 
قیمت لیر روز گذشته نســبت به آخرین روز معاملاتی 
هفته قبل، 20 تومان افزایش قیمــت را تجربه کرد اما 
هنوز هم می توان گفت بــا پایین ترین نرخ لیر در طول 

سال 1402 روبه رو هستیم.
لیر ترکیه در ابتدای سال 1402، روی پله دو هزار و 700 
تومان ایستاده بود. حوالی دهم اردیبهشت که بازار ارز 
تحت تاثیر دلار به نوســان درآمد، لیر هم خود را به دو 
هزار و ۸70 تومان رساند. این عدد را بالاترین نرخ لیر در 
سال 1402 می شناسیم اما برای پیدا کردن قله تاریخی 
لیر در بازار آزاد ارز ایران ناچاریم تا ســال 13۹۹ عقب 
برویم. قیمت لیر ترکیه، بیستم مهرماه 13۹۹ به چهار 
هزار و 4۹ تومان رسید. قیمت دلار در آن بازه زمانی به 
31 هزار و 4۵3 تومان افزایش پیدا کرده بود. دلار از آن 
موقع تا حالا سرســازش پیدا نکرده و توانسته جایگاه 
خود را تا ۵۵ هزار تومــان ارتقا دهد اما لیر ترکیه، دیگر 
نتوانسته روز خوش به چشم ببیند و روی یک سراشیبی 

دائمی به حرکت ادامه داده است.
عملکرد لیر ترکیه تقریبا در تمام بازه های زمانی با رنگ 
قرمز نشانه  گذاری شده است. در بازه 30 روزه، لیر تقریبا 
20 تومان کاهش قیمت را تجربه کرده و یک درصد ارزان 

شده. لیر در بازه شش ماهه با افت 160 تومانی و بازدهی 
منفی ۸/۵ درصدی روبه رو است. همچنین اگر یک سال 
پیش برای خرید لیر پیشقدم می شدید الان دارایی شما 
2۵ درصد آب رفته بود. مقصــر این اتفاق کاهش ۵۹0 

تومانی ارزش هر لیر در بازار آزاد ارز ایران است.
کاهش قیمت لیر ترکیه با این شــرایط نشان می دهد 
اگر کسی پارسال پنج میلیون تومان پول خود را به لیر 
تبدیل کرده بــود، الان ارزش همان پول نهایتا به ســه 
میلیــون و 7۵0 هزار تومان می رســید. قیمت دلار در 
همین دوره یک ساله، هشــت هزار و ۹۵0 تومان رشد 

کرده و با افزایش 21 درصدی روبه رو است. 
یورو دیگر ارز مشــهوری که کاربرد سرمایه گذاری نیز 
دارد، در طول یک سال 21 درصد گران شده و توانسته 
با بهبود 10 هزار تومانی، تــا ۵۵ هزار و ۸۵0 تومان بالا 

بیاید.
لیر ترکیه فعلا در محدوده قیمت هــزار و 730 تومان 
حضور دارد اما بررسی ها نشان می دهد برای عقب نشینی 
تا جایــگاه هــزار و 700 تومان بی میل نیســت. اولین 
نشانه این اتفاق کاهش قیمت لیر تا هزار و 720 تومان 
و مانــدگاری در همین جایگاه اســت. هــزار و 710 و 
هزار و 700 تومان، مرز حمایتی بعدی لیر را تشــکیل 
می دهند و رســیدن به این نقطه، رکورد کف قیمت لیر 
در سال 1402 را خواهد شکست. اتفاقی که مسافران و 

گردشگران ایرانی را سرذوق می آورد.

   ارز

سرگیجه لیر به نفع مسافران آنتالیا و استانبول

ناتینگ فون 2 وارث تمام زیبایی های نسل یک است هرچند 
می دانیم هر دوتایشان این شکوه را از آیفون دزدیده اید. قیمت 
ناتینگ فون 2 با ظرفیــت 2۵6 گیگابایت و حافظه موقت 12 
گیگابایت به محدوده 30 تا 31 میلیون تومان رسیده. به هیمن 
دلیل بد نیست اگر هنوز تصمیم قطعی نگرفته اید، نظر منفی 

بقیه کاربران را بخوانید.
   اولین ایرادی که می توان به ناتینگ فون 2 گرفت، نبود لوازم 
جانبی است. مواردی مثل قاب و گلس تقریبا در فروشگاه های 
غیراینترنتی تهران نایاب هستند و خب در شهرستان ها وضع 
به مراتب بدتر می شود. تقریبا تمام افراد شجاعی که قبل شما 
ســراغ خرید ناتینگ فون 2 رفته اند با این مورد کلافه کننده 
برخورد داشته اند و دست آخر ناچار شده اند لوازم مورد نیازشان 

را به شکل اینترنتی ثبت  سفارش کنند.
   ناتینگ فون 2 گوشــی تقریبا گرانقیمتی است اما ضدآب 

نیست و نهایتا می تواند مقابل پاشش آب مقاومت به خرج دهد.
    برای اینکه ناتینگ فون 2 از چشــمتان بیفتد، پیشنهاد 
می دهم حالت شب دوربین را روشن کنید و با آن عکس بگیرید. 
کیفیت عکس  ها آنقدر پایین می آید که خود به خود نمی توانید 

از گوشی دفاع کنید.
    نبــود آداپتور شــارژ داخل جعبه فقط به شــرطی روی 
اعصاب تان راه نمی رود که باور کنید ناتینگ فون 2 واقعا دارد 
ادای آیفون را درمی آورد. باتری گوشــی توانایی پشتیبانی از 
شارژســریع 4۵ وات را فراهم می کند که در بازار با قیمت بالا 

پیدایش می کنید.
    گوشی بدی نیست. حداقل از نظر سخت افزار هم پا و هم قدم 

یک گوشــی پرچمدار پیش می آید اما همین  که بحث رابط 
کاربری وســط بیاید، حرفی برای گفتن ندارد. اطمینان دارم 

حداقل در قیاس با سامسونگ شکست می خورد. 
   حسگر اثر انگشــت ناتینگ فون 2 را چطوری ساخته اند؟ 
حتی نسبت به گوشی های پایین رده شیائومی که حسگر روی 
دکمه پاور کار گذاشته شده، ضعیف تر است. ضمن اینکه به نظرم 

نمایشگر نور سفید را فقط از روبه رو خوب نشان می دهد.
    شاید من زیادی حساس هستم اما به نظرم ویبره دستگاه 
مشکل دارد و بیشتر حس گوشــی های ارزانقیمت قدیمی را 

تداعی می کند. یک جور جیغ با فرکانس بالا!
   ســایز گوشــی ناتینگ فون 2 اندازه آیفون پرومکس اپل 
اســت. احتمالا به همین خاطر از دید طراحان و تولیدکننده 
اشکالی نداشــته وزن نهایی محصول از 200 گرم فراتر برود. 
به عنوان مصرف کننده من با این موضوع مشکل دارم چون باعث 

خستگی می شود.
    وجود اندروید خام در هر نقطه ای از دنیا باید عامل امتیاز 
گوشی را بالا می برد اما این میزان وابستگی به خدمات فیلتر شده 

گوگل در ایران، اجازه نمی دهد از ناتینگ فون 2 لذت ببریم.
   به نظرم همگی دارید خودتان را گــول می زنید؛ والا با این 
قیمت می توان از برندهای شناخته شده گوشی های بهتر خرید. 
ناتینگ فونی که من دیدم بیشتر به درد علاقه مندان به لامپ و 

چراغ و ریسه کشی شهر و کوچه می خورد.
    ناتینگ فون 2 تقریبا تمام ویژگی ها و سخت افزار لازم برای 
تبدیل شدن به یک کنسول بازی را دارد ولی یادشان رفته باتری 

مناسبی برایش طراحی کنند.

   دیجیتال

پشت  سر موبایل ناتینگ فون 2 چه می گویند؟
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شش میلیون و ۱۶۰ هزار

۱2 میلیون و ۷۰۰ هزار

۱۰ میلیون و ۴۱۰ هزار

هشت میلیون و ۴۰۰ هزار

هفت میلیون و ۶۶۰ هزار

۹ میلیون و 2۸۵ هزار

پنج میلیون و ۱۸۰ هزار

۱۹ میلیو ن و ۵۰۰ هزار

۹ میلیون و 2۰۰ هزار

۱۰ میلیون و ۷۰۰ هزار

قیمت انواع تلویزیون 

سام الکترونیک

ایکس ویژن

سام الکترونیک

بست

نکسار

دوو

صنام

ایکس ویژن

پارس

اسنوا

 UA32T4600TH

 43XS525

 UA43T5700TH

 BHN32

 H40B214N

 55SU1730

 24M111

 50XYU765

 P43F300

 43SK400G
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قیمت انواع پاوربانک

ای دیتا

کوکوکلاسیک

ای دیتا

سامسونگ

لیتو

اکسیژن

اکسیژن

شیائومی

سامسونگ

سامسونگ

 P20000QCD

 p5

 P10000QCD

EB-P5300

 LP-42

 OX120

 OX110

 PB200LZM

EB-U1200

EB-P3400 

یک میلیون و ۵۰ هزار

یک میلیون و ۵۸۰ هزار

۷۵۰ هزار

دو میلیون و ۹۰ هزار

یک میلیون و ۵۰۰ هزار

یک میلیون و ۶۰۰ هزار

یک میلیون و ۱۰۰ هزار

یک میلیون و ۱۴۵ هزار

یک میلیون و 3۰۰ هزار

یک میلیون و ۸۰ هزار
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بیشترین ۵۰ هزار و ۶۶۰

۵۶ هزار و 2۹

۱3 هزار و ۸۸3

هزار و ۷۴۰

2۹ میلیون و ۹۱۵ هزار

2۶ میلیون و ۴2۰ هزار

۱۵ میلیون و ۷۶۰ هزار

۱۰ میلیون و ۶3۵ هزار

پنج میلیون و ۹2۰ هزار

دو میلیون و ۵2۰ هزار و ۱۰۰

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم
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دو میلیون و ۵۰2 هزار و ۴۰۰

  بانک

2+۱۰ نکته برای جابه جا کردن پول
 سقف مبلغ قابل انتقال در هر کدام از روش های کارت به کارت، 

پرداخت اینترنتی، پایا و ساتنا چقدر است و کدام بیشتر کاربرد دارد
1    انتقال وجه از حساب سپرده یک شخص حقیقی 
به سایر حساب های سپرده آن شخص از طریق درگاه های 
پرداخت غیرحضوری، به شرطی که هر دو سپرده، انفرادی 

باشند، بدون سقف مبلغ امکان پذیر است. 
2    در روش انتقال وجه داخلی می توانید از حساب خود 
در یک بانک به حساب فردی دیگر در همان بانک انتقال 
وجه انجام دهید. در این روش با داشــتن شماره حساب 
مقصد می توانید تا مبلغ 100 میلیــون تومان به صورت 
روزانه انتقال وجه انجام دهید. کارمزد انتقال وجه داخلی 

به ازای هر تراکنش 36 تومان است. 

3   کارت به کارت یا شبا، سامانه پل، پایا و ساتنا دیگر 
روش های مرسوم نقل وانتقال پول هستند. 

4    با نصب نرم افزار موبایلی بانکی که در آن حســاب 
دارید و دریافت نام کاربری و رمز عبور، می توان تا ســقف 
10 میلیون تومان به صورت روزانه انتقال وجه انجام داد. 
هنگام انتقال وجــه از طریق موبایل بانــک به CVV2 و 
همچنین رمز دوم پویا )یکبارمصرف( یــا رمز دوم ثابت 

نیاز است.
5   سقف انتقال وجه به کمک اینترنت بانک روزانه 10 
میلیون تومان اســت مگر اینکه قبلا به بانک رفته باشید 

و از متصدی بخواهید ســقف مبلغ انتقال پول را برایتان 
بالا ببرد. معمولا این کار تا سقف 100 میلیون تومان در 

سامانه های پایا و ساتنا امکان پذیر است.
6    با نصــب برنامک هــای موبایلی حــوزه پرداخت 
می توانید تا ســقف پنج میلیون تومــان به صورت روزانه 
انتقال وجه انجــام دهید. در زمان انتقــال وجه از طریق 
برنامک های موبایلی به CVV2 و همچنین رمز دوم پویا 
)یکبارمصرف( یا رمز دوم ثابت نیاز است. کد CVV2 یک 
عدد چهار یا سه رقمی است که معمولا پشت و در مواردی 
روی کارت بانکی ثبت می شود و جهت انجام تراکنش های 
اینترنتی از جمله خرید یا پرداخت قبوض مورد استفاده 
قرار می گیــرد. رمز دوم )رمز اینترنتی( رمزی اســت که 
برای انتقال وجه کارت به کارت و خریدهای اینترنتی در 
درگاه های پرداخت اینترنتی و یا تلفن بانک مورد استفاده 
قرار می گیرد. معمولا در حال حاضــر رمز دوم پویا برای 

همه فعال است.

7    در صــورت مراجعه حضوری به شــعب بانکی در 
سراسر کشور و به همراه داشــتن مدارک هویتی )کارت 
ملی، شناســنامه یا گواهینامه رانندگــی( و کارت بانکی 
خود می توانید تا سقف 1۵ میلیون تومان به صورت روزانه 

انتقال وجه انجام دهید. 
8    ســقف مجاز انتقال وجه از طریق کارت برای هر 
شخص توسط دســتگاه خودپرداز، کیوسک غیرنقدی، 
موبایل بانــک و اینترنت بانک، به شــکل روزانه مبلغ 10 
میلیون تومان در هر بانک تعیین شده است. سقف مبلغ 
انتقال وجه کارت به کارت حضوری از طریق شعب روزانه 

به 1۵ میلیون تومان می رسد.
9    در انتقال وجه از طریق کارت بــه کارت از طریق 
دستگاه خودپرداز، موبایل بانک، اینترنت بانک، کیوسک 
یا مراجعه حضوری، مبلغ کارمزد برای مبالغ تا یک میلیون 
تومان معادل 720 تومان و به ازای هر یک میلیون تومان 
مازاد، مبلغ 2۸0 تومان اضافه می شود. به این ترتیب برای 

انتقال وجه کارت به کارت در ســقف 10 میلیون تومان 
)ســایر روش ها غیر از مراجعه حضوری( مبلغ سه هزار و 

240 تومان به عنوان کارمزد دریافت می شود.
10    سامانه گل کمک می کند رقم پرداختی شما به شکل 
آنی برای طرف مقابل واریز شــود.  این روش مانند روش 
کارت به کارت در موبایل بانک، اینترنت بانک و مراجعه به 
شعبه است با این تفاوت که دیگر نیازی به اطلاعات روی 
کارت بانکی ندارید و انتقال وجه از طریق شماره شبا انجام 
می شــود. کارمزد انتقال پول از طریق سامانه پل دو صدم 
درصد مبلغ مورد نظر با کف مبلغ ۵00 تومان است. سقف 
انتقال وجه با اســتفاده از ایــن روش در اینترنت بانک و 
موبایل بانک 10 میلیون تومان و در داخل شــعب به 1۵ 

میلیون تومان می رسد.
11    انتقال وجــه از طریــق پایا می توانــد به صورت 
غیرحضوری و با اســتفاده از موبایل بانک و اینترنت بانک 
و همچنین به صورت حضوری و مراجعه به شعبه تا سقف 

100 میلیون تومان در روز انجام شــود. همچنین انتقال 
وجه پایا تا ســقف 1۵ میلیون تومان به صــورت روزانه 
امکان پذیر است. انتقال وجه گروهی نیز از طریق پایا قابل 
انجام اســت. واریز گروهی حداقل برای 10 درخواســت 
امکان پذیر خواهد بود. انتقال وجه از طریق پایا لحظه ای 

نیست و با کمی تاخیر انجام می شود.
12    انتقال وجــه از طریق ســاتنا می توانــد به صورت 
غیرحضوری و با اســتفاده از موبایل بانک و اینترنت بانک و 
همچنین به صورت حضوری و مراجعه به شعبه انجام شود. 
حداقل مبلغ تعیین شــده برای تراکنش های ساتنا در حال 
حاضر ۵0 میلیون تومان و حداکثر مبلغ تعیین شده در انتقال 
وجه غیرحضوری معادل 100 میلیون تومان است. در صورت 
مراجعه حضوری به شعب، انجام تراکنش ساتنا تا سقف مبلغ 
200 میلیون تومان روزانه امکان پذیر است. تسویه حواله های 
ساتنا در شبکه بانکی به صورت آنی انجام می شود اما تنها در 

ساعات اداری می توان از آن استفاده کرد.

  بازارگردي 

قهرمانان پاکیزگی در سکوت
بررسی و مقایسه سه دستگاه جاروبرقی که به قدرت و توان بالای موتور شهرت دارند

گروه بازار |گران ترین جاروبرقی موجود در بازار از برند میله است که بیش از ۴۶ میلیون قیمت دارد. ارزان ترین گزینه را برند اسنوا تولید کرده که قیمتش کمی از سه میلیون تومان بیشتر است. اغلب 
خریداران جاروبرقی مدل های پنج تا ۹ میلیون را ترجیح می دهند. گزینه هایی که توان آنها بالای دو هزار وات است مورد استقبال خریداران قرار می گیرد و آنها توقع دارند دستگاهشان کار جارو کشیدن را با 
سروصدای کمی انجام دهد. برندهای پارس خزر، بوش و دوو جزو موارد پرفروش در بازار جاروبرقی هستند. این مدل های کیسه دار طبق ادعای سازندگانشان مصرف انرژی کمی دارند و از فیلتر ضد حساسیت 

هپا برخوردار هستند. بلند بودن سیم از دیگر مسائلی است که خریداران به آن دقت می کنند. سیم این مدل ها بلند است و افراد می توانند یک اتاق متوسط را بدون عوض کردن مداوم پریز جارو بکشند.

2200W 1   پارس خزر مدل

جاروبرقــی پارس خزر مــدل 2200W  یــک جاروبرقی 
کیسه دار با طراحی ســاده و کلاسیک است. ظرفیت مخزن 
به هشت لیتر می رســد. روی بدنه  جارو به دکمه  خاموش  و 
روشن بر می خورید. دکمه  کشویی دیگری هم که در قسمت 
میانی تعبیه شده است، برای تنظیم قدرت مکش جاروبرقی 
استفاده می شود. بسته به نوع ســطحی که جارو می کشید 
می توانید قدرت مکش را در حالت کم یا زیاد تنظیم کنید. 
این جاروبرقی علاوه بر سری اصلی، از یک سری جانبی هم 
بهره می برد. این سری در واقع دو طرفه است و برای نظافت 
گوشــه و درزها و گردگیری روی اثاثیه و مبلمان اســتفاده 
می شود. مثل بیشتر جاروهای موجود در بازار، این مدل هم 
از لوله  تلسکوپی بهره می برد. مزیت این لوله قابلیت تنظیم 
ارتفاع آن است و کاربر می تواند به تناسب قد خود، آن را کوتاه 
یا بلند کند. این ویژگی، کار با دستگاه را راحت تر خواهد کرد 
و از آسیب دیدن و درد کمر جلوگیری می کند.  طول سیم این 
جاروبرقی به پنج متر می رســد و می تواند شعاعی در حدود 

هشت متر را پوشش دهد.
قیمت: پنج میلیون و 475 هزار

جاروبرقی BGL۸GOLDIR بــوش با توان مصرفی دو هزار و 
200 وات تولید شده است. سیستم Power Protect طراحی 
شده توسط شرکت سازنده با 60 درصد قدرت مکش بیشتر باعث 
می شود تا با جریان هوا، دســتگاه قدرت مناسبی داشته باشد. 
همچنین وجود این سیســتم باعث افزایش مکش جاروبرقی 
در زمان نیمه پر بودن کیســه می شود. فیلتر این جاروبرقی هپا 
است و گرد و غبار را به خود جذب می کند و مانع از پخش شدن 
در محیط می شــوند و آنطور که کارخانه بوش ادعا کرده هوای 
خروجی ۹۹ درصد بدون ذرات آلرژی زا اســت. این فیلتر قابل 
 Air شست وشو بوده و پارویی این مدل جاروبرقی بوش مجهز به
Bumper است که از ایجاد خطوط سیاه روشن روی مبلمان و 
از ایجاد خط و خش روی سطوح جلوگیری می کند. حجم کیسه 
گرد و غبار این مدل جاروبرقی پنج لیتر است. این دستگاه با پنج 
کیسه اضافه به دست خریداران می رســد. لوازم جانبی همراه 
جاروبرقی شــامل برس اثاثیه، برس بســیار بلند درزها و برس 
سری حرفه ای که مجهز به سیستم  Silence Sound  است 

که باعث عملکرد بی صدا و آرام می شود.
قیمت: 9 میلیون و 700 هزار

دوو مدل LH22R یک مدل کم ســروصدا اســت که چون 
وزن کمی دارد، حمل و نقل آن به آســانی صورت می گیرد. 
جاروبرقی دوو از نوع کیسه دار بوده و قدرت موتور این مدل 
دو هزار و 100 وات است و توان مکشی برابر با 6۵0 وات را دارا 
اســت. البته قدرت مکش قابل تنظیم است و کاربر می تواند 
برای سطوح مختلف قدرت آن را کم وزیاد کند. برای این که 
هوای خروجی از پشــت جاروبرقی آلوده نباشــد، برای آن 
 یک فیلتر HEPA13 در نظر گرفته شــده که تا حد زیادی 
گردوغبار و آلودگی را فیلتر می کند. یکی دیگر از نکات مثبت 
LH22R کابل هشــت متری آن است. با این وجود حتی در 
خانه های بزرگ نیز کاربر می تواند مساحت زیادی از خانه را 
بدون نیاز به  عوض کردن پریز برق جارو کند. این جارو دارای 
هشت مرحله فیلتراسیون اســت و به نشانگر پربودن کیسه 
زباله مجهز شده. سری های این مدل به شما کمک می کنند 
تا علاوه بر ســطح زمین و فــرش و... بتوانید مبــل و پرده و 

گوشه های خانه را هم جارو بکشید.
قیمت: پنج میلیون و 600 هزار

LH22R 2     دوو مدلBGL8GOLDIR 3   بوش مدل

   تورم نقطه به نقطه عمومی کل کشور
تورم ماهانــه یعنی درصد تغییر عدد شــاخص 
قیمت، نسبت به ماه قبل . طبق گزارش مرکز آمار 
در آذر ماه 1402 تورم ماهانه خانوارهای کشور 
2/۹ درصد بوده اما مردم یزد در ماه گذشته برای 
خوراکی ها و آشامیدنی ها، دخانیات  و کالاهای 
غیرخوراکی و خدمات بیشتر از بقیه مردم کشور 
هزینه کرده انــد و تورم ماهانه ای کــه برای این 
استان ثبت شده سه درصد است. یزدی ها در تورم 
سالانه نیز صدرنشین گرانی ها هستند و بیشتر از 
بقیه مردم شهرهای دیگر گرانی را درک کرده اند. 
منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین 
اعداد شاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه 
جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن است. در 

آذر ماه 1402 نرخ تورم سالانه  برای خانوارهای 
کشور به 44/4 درصد اعلام شده ، اما تورم سالیانه 
در یزد خیلــی بالاتر از تورم ســالیانه عمومی و 
حدود ۵۵/7 درصد است. طبق این گزارش نرخ 
تورم سالیانه در استان یزد  11درصد بیشتر از نرخ 
تورم سالیانه کل کشور است. بررسی تورم نقطه 
به نقطه هم نشــان می دهد کفه ترازوی هزینه 
مردم یزد برای مخارج ماهیانه از بقیه استان های 
کشور سنگین تر اســت. منظور از تورم نقطه به 
نقطه، درصد تغییر عدد شــاخص قیمت نسبت 
به ماه مشابه سال قبل است. آذر ماه 1402 تورم 
نقطه به نقطه خانوارهای کل کشور 40/2 درصد 
اعلام شده، اما این تورم در یزد ۵0/۵ درصد است. 
حتی در تهران که همه تصور می کنند پایتخت 
تورم است، این عدد حدود 3۵ درصد است. یعنی 

حدود 1۵ درصد کمتر از تورمی که امسال برای 
استان یزد ثبت شده است. نرخ تورم سالانه تهران 
نیز حدود 3۹/2 درصد اســت، اما این عدد برای 
مردم یزد حدود ۵۵/7 درصد اعلام شــده است. 
مردم چهار محال و بختیاری و کرمانشــاه نیز به 
ترتیب با ۵1/7 درصــد و 4۹/۸ درصد بالاترین 
تورم ســالانه را بعد از یزدی ها به نام خود ثبت 

کرده اند. 

   مردم یزد برای اقــلام خوراکی چقدر 
خرج می کنند؟

تورم ماهانــه خوراکی و آشــامیدنی و دخانیات 
در استان یزد ۵/6 درصد اســت. همچنین تورم 
سالانه به ۵4/۸ درصد رســیده و تورم نقطه به 
نقطه نیز 46/2 درصد اســت. اما تــورم ماهانه 

عمومی در این گروه در کل کشــور 4/1  درصد ، 
نرخ تورم سالانه ۵0/3 درصد و نرخ تورم نقطه به 
نقطه 41/4 درصد است. این اعداد نشان می دهد 
یک میلیون و 13۸ هزار نفری که در استان یزد 
زندگی می کنند برای خرید اقلام خوراکی هزینه 
بیشتری نسبت به بقیه مردم کشور می پردازند. 
مثلا مقایســه قیمت مرغ در این شــهر نشــان 
می دهد حداقل قیمت مرغ در این اســتان ۸6 
هزار تومان و حداکثــر آن حدود ۹0 هزار تومان 
است. این در حالی است که میانگین قیمت مرغ 
در کل کشور حدود ۸۸ هزار و ۵00 تومان است. 
در تهران حداقل قیمت مرغ در بازار میوه و تره بار 
حدود 76 هزار تومان است، یعنی حدود 10 هزار 
تومان کمتر از استان یزد. در اصفهان که استان 
همسایه یزد است نیز حداقل قیمت مرغ حدود 

۸۸ و حداکثر آن حدود ۹3 هزار تومان است. 
میانگین قیمت گوشت گوســفند در کل کشور 
حدود، ۵00 هزار تومان اســت و قیمت گوشت 
گوســال نیز به حدود 3۸۸ هزار تومان می رسد. 
اما اگر در یزد بخواهید یک کیلو گوشت گوسفند 
بخرید حداقل باید برای ران گوســفندی حدود 
62۵ هزار تومان، گوشــت مخلوط گوسفندی 
حدود ۵۵0 هزار تومان و بــرای خرید یک کیلو 
ماهیچه نیز باید 62۵ هــزار تومان هزینه کنید. 
قیمت هر کیلو ران گوســاله در این استان بین 
۵00 تا ۵40 هزار تومان اســت و راسته گوساله 
نیز با قیمت 600 تا 630 هــزار تومان به فروش 
می رسد. گوشــت چرخ کرده گوسفندی حدود 
۵۹0 و گوشت چرخ کرده گوســاله نیز با قیمت 

۵40 هزار تومان فروخته می شود. 

    یزدی ها برای مســکن چقــدر هزینه 
می کنند؟ 

درگروه کالاهــای غیرخوراکــی و خدمات، باز 
هم  تورم برای یزدی ها بیشــتر است. تورم نقطه 
به نقطه کل کشــور در این بخش 3۹/۵  و  تورم 
سالانه 41/4 درصد است. اما این اعداد برای مردم 
یزد بیشتر است. مثلا تورم نقطه به نقطه یزدی ها 
برای کالاهای غیرخوراکــی و خدمات ۵3/2 و 
تورم سالانه ۵6/2 درصد است. این اعداد نشان 
می دهد مردم یزد نســبت به بقیه مردم کشور 
برای خرید، مســکن، اجاره مسکن و هزینه های 
مربوط به مسکن و حمل و نقل و ...خرج کرده اند. 
در سال  1401 تورم هزینه های مسکن در ایران 
حدود 33/3 درصد بوده و همچنین  36  درصد از 
سبد هزینه خانوارهای کشور را به خود اختصاص 

داده اســت. حتی طبق آماری که در بهمن ماه 
سال گذشــته منتشر شــده  در بین استان های 
کشور یزد با ۹ /44 درصد بیشــترین تورم را در 
بخش مســکن و هزینه های مربوط به آن به نام 
خود ثبت کرده اســت. با این اوصاف اگر چرخی 
در بازار مسکن شهر یزد بزنید، قیمت ها دستتان 
می آید. مثــلا اگر بخواهید یک خانــه دو خوابه 
نوساز در این شهر اجاره کنید حداقل باید 100 
میلیون تومان برای ودیعه و ماهی هشت میلیون 
و ۵00 هزار تومان برای اجاره داشته باشید. یا اگر 
دنبال یک واحد خاص و شخصی ساز در بهترین 
منطقه یزد هســتید حداقل باید یک میلیارد و 
400 میلیون تومان بــرای رهن یک واحد 130 
متری سه خوابه داشــته باشید. اجاره یک واحد 
مسکونی 240 متری سه خوابه در این شهر نیز 
یک میلیارد تومان پول پیش و ماهی 10 میلیون 
کرایه ماهانه نیاز دارد. قیمت هر متر مربع واحد 
مسکونی در شــهرهای مختلف یزد نیز بسته به 
اینکه کجای شهر است و چند متری است بین 30 
تا 60 میلیون تومان قیمت دارد. مثلا یک واحد 
100 متری در خیابان مهرآوران که شــش سال 
ساخت است و دو اتاق خواب دارد با قیمت چهار 
میلیارد و 1۵0 میلیون تومان فروخته می شود. 
در بین فایل های موجود بــرای فروش نیز یک 
واحد 107 متری دو سال ساخت با قیمت چهار 

میلیارد تومان به فروش می رسد. 

   هزینه تفریح در یزد چقدر است؟
هتل و رســتوران  با ۵6/۵ درصد، صدرنشــین 
جدول تورم نقطه بــه نقطه کالاهــا و خدمات 
مصرفی خانوارهای کشــور هســتند. تفریح و 
فرهنگ نیز بــا 44/1 درصــد در جایگاه چهارم 
است. هزینه اقامت یک شب در یکی از اتاق های 
هتل صفاییه یزد بیــن دو میلیون و ۵00 تا پنج 
میلیون و 200  هزار تومان است. یک شب اقامت 
در هتل داد که یک هتل چهار ســتاره است نیز 
بین دو میلیون و 700 هزار تومان تا شش میلیون 
و ۸00 هزار تومان هزینه دارد. هزینه رستوران 
رفتن هم در این شــهر بالاســت. مثلا اگر یک 
خانواده چهار نفره بخواهند یک شــب بیرون از 
خانه فقط فســت فود بخورند، برای خرید پیتزا 
یک نفره 2۵ ســانتی حداقل  بایــد بین 200 تا 
23۵ هزار تومان بپردازند، و یک شــام معمولی 
برای آنها بین ۸00 تا یک میلیون تومان هزینه 
دارد. هزینه خرید پیتزا خانواده در رستوران های 
فست فود این شــهر نیز بین 6۵0 تا 7۸0 هزار 
تومان اســت. اما اگر خانــواده ای دلش بخواهد 
غذای سنتی بخورد، این هزینه به مراتب خیلی 
بیشــتر اســت. مثلا قیمت چلوکباب سلطانی 

در رســتوران های این شــهر بین 3۸0 تا 420 
هزا رتومان، چلو کباب چنجــه بین 260 تا 340 
هزار تومان و چلوکباب قفقازی بین 200 تا 2۵0 
هزار تومان است. چلو جوجه کباب با استخوان 
بین 160 تا 200 هزارتومان و چلوکباب کوبیده 
نیز با قیمت بین 140 تا 1۸0 هزار تومان فروخته 
می شود. مردم یزد اهل گشت و گذار و سینما و 
شهر بازی رفتن هم هستند. تفریح و فرهنگ هم 
امسال حدود 44/1 درصد نسبت به سال گذشته 
رشد قیمت را تجربه کرده اســت. با این اوصاف 
یک خانواده چهارنفره یزدی برای سینما رفتن 
نسبت به امتیاز سالن بین 60 تا ۸0 هزار تومان 
برای هر نفر هزینــه می کنند و فقط خرید بلیت 
ســینما برای آنها بین 240 تا 320 هزار تومان 
هزینه دارد. البته اگر خرج تنقلات و خوراکی را 
هم حساب کنیم یک سینما رفتن ساده تا ۵00 
هزار تومان هم خرج روی دست یک خانواده چهار 
نفره یزدی می گذارد. شهر بازی هم هزینه های 
مخصوص به خودش را دارد، بررسی این هزینه ها 
نشان می دهد، هزینه شارژ کارت بازی بچه ها در 
شهربازی های متعدد شهر یزد بین 20 تا 3۵ هزار 

تومان است. 

   هزینه حمل و نقل هواپیمــا، اتوبوس و 
قطار

بخش زیادی از هزینه های خانوار مخصوص رفت 
و آمد و سفر است. مثلا اگر یک خانواده چهار نفره 
یزدی بخواهند سالی یک بار به مشهد سفر کنند 
برای خرید بلیت هواپیما باید نفری یک میلیون 
و 2۸0 هزار تومان بپردازنــد. یعنی یک خانواده 
حداقل برای سفر رفت باید بیشتر از پنج میلیون 
تومان فقط پول بلیت هواپیمــا بدهد. یزدی ها 
برای سفر به تهران باید بلیت یک میلیون و 10 
هزار تومانی بخرند .سفر با قطار هم برای مردم این 
شهر خیلی ارزان نیست. یک خانواده چهار نفره 
برای اینکه با قطار خودشان را به مشهد برسانند 
برای مسیر رفت باید روی بلیت ۵00 هزار تومانی 
حساب کنند، یعنی فقط رسیدن به مشهد با قطار 
حدود دومیلیون تومان خرج دارد. قیمت بلیت 
یزد به تهران نیز بین 16۹ تــا 3۸0 هزار تومان 
برای هر نفر است. قیمت بلیت اتوبوس نیز مثل 
قطار و هواپیما هزینه های سنگینی روی دست 
مردم یزد می گذارد. مثلا یزدی ها برای رسیدن 
به تهران با اتوبوس باید بلیت حدود 13۵ تا 2۸0 
هزار تومانی بخرند. قیمت بلیت بقیه شهرها هم 
بســته به فاصله ای که با این شهر دارند متفاوت 
است، مثلا اگر یزدی ها بخواهند از یزد با اتوبوس 
به مشهد بروند باید بین 220 تا 300 هزار تومان 

هزینه کنند.   

رابطه پردوام 
تورم و یزد

بازار مسکن یزد همیشه جزو پنج استان 
نسبتا ارزان کشور بوده؛ آیا این مسئله

نقش موثری در تورم 50 درصدی دارد؟
گروه بازار|   گزارش جدید مرکز آمار نشان می دهد، تورم نقطه ای استان یزد از مرز 
۵۰ درصد عبور کرده و به ۵۰/۵درصد رسیده اســت. این یعنی یزدی ها آذر امسال 
برای خرید سبدی یکســان از کالاها و خدمات، به طور میانگین ۱/۵ برابر بیشتر از 
آذر پارسال هزینه پرداخت کرده اند. تورم برای مردم تهران که همه تصور می کنند 
گرانترین شهر کشور است به  3۵ درصد رسیده و مردم پایتخت برای هماهنگ کردن 
دخل و خرجشان دردسر کمتری متحمل می شوند. نگاه دقیق تر به گزارش مرکز آمار 
ایران نکات جالب دیگری هم افشا می کند. مثلا در قسمت تفکیک کالاها به خوراکی 
و غیرخوراکی، اختلاف زیادی بین تورم غیرخوراکی ها در کل کشور  و در استان یزد 
وجود دارد. تورم غیرخوراکی ها در کل کشور در آذر ماه ۴۱ درصد و در استان یزد ۵۶ 
درصد است. در حوزه اقلام خوراکی که نقش مهمی روی رشد نرخ تورم دارد، تفاوت 
قابل توجهی بین استان یزد و کل کشور دیده نمی شــود. با این اوصاف تورم اقلام 
غیرخوراکی مثل حمل و نقل، خرید مسکن و اجاره خانه نقش مهمی در بالا رفتن این 
عدد و صدرنشینی یزد در استان های با بیشــترین میزان تورم، بازی می کند. طبق 
آخرین نتایج طرح آمارگیري هزینه و درآمد خانوار شهري ، مردم یزد در سال ۱۴۰۱، 
ماهانه ۱۵ میلیون و ۱۹۶ هزار تومان درآمد داشته اند و حدود ۱۰ میلیون و 2۸۸ هزار 

تومان از این درآمد را خرج هزینه های زندگی کرده اند. 
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شورای رقابت رویه »فیدیبو«
 را انحصاری اعلام کرد

با شکایت طاقچه و کتابراه، شورای رقابت فیدیبو را از محدودیت ناشران 
طرف حساب خود برای انعقاد قرارداد با پلتفرم های دیگر منع کرد.

شورای رقابت براساس شکایات طاقچه )شــرکت خدمات هوشمند ایده 
طلایی هاتف( و کتابراه )مؤسسه توسعه راه نشر الکترونیک(، اقدام فیدیبو 
)شرکت آفرینش کتاب الکترونیک فیروزان( به وادار کردن ناشران طرف 
قرارداد با خود به محدود کردن آنها برای معاملات با سایر ناشرین و رقبا را 

رویه ضدرقابتی تشخیص داد.
بر همین اساس شورای رقابت به دلیل درج بند »منع ناشران طرف قرارداد 
از انعقاد قرارداد با ســایر پلتفرم های دیجیتال« در قراردادهای فیدیبو با 
ناشران که منطبق با رویه ضدرقابتی موضوع جز 2 بند الف ماده )4۵( مبنی 
بر »وادار کردن اشخاص دیگر به اســتنکاف از معامله و یا محدود کردن 
معاملات آن ها با رقیب« است، فیدیبو را به دلیل ارتکاب رویه ضدرقابتی و 
با استناد به بند 3 ماده 61 فصل نهم اصل 44 قانون اساسی به توقف رویه 
ضدرقابتی ملزم و با »حذف بند انحصاری موضوع شکایت در قراردادهای 

خود با ناشران« از تکرار رویه ضدرقابتی خود منع کرد.

 مشکلات اینترنتی کاربران صنعت سلامت
مهرشاد تیموری هم بنیان گذار و مدیرعامل پلتفرم آنلاین سلامت بقراط 
معتقد است حوزه ســلامت دیجیتال هنوز هم، چه در دنیا و چه در ایران 
فرآیندی نوظهور به حســاب می آید. او تاکید می کنــد: »کرونا و اجرایی 
شدن طرح نسخه الکترونیک باعث شــد پلتفرم های سلامت به موفقیت 
حال حاضر خود دست پیدا کنند. اما نباید این نکته را هم فاکتور بگیریم 
که هنوز هم درصد قابل توجه از فرآیندهای حوزه سلامت به صورت سنتی 
پیش می رود. فرآیندهایی مثل پرونده پزشکی و... که اگر به صورت آنلاین 
پیش بروند، قطعا با صرف کمترین زمان ممکن، راحت تر، قابل دسترسی تر 
خواهند بود. اما واقعیت غیر قابل کتمان این است که در ایران تنها گام ها 
برای رشد ســلامت دیجیتال از ســمت پلتفرم های خصوصی برداشته 
می شــود. در حالی که رشــد جدی این حوزه، علاوه بر تلاش پلتفرم های 

خصوصی؛ نیازمند یک تلاش در فاز ملی و بزرگ است.«
تیموری در پاسخ به این سوال که عمده چالشــی که کاربران در استفاده 
از پلتفرم های آنلاین با آن مواجه می شوند کدامند، تاکید می کند: »بارها 
شــاهد چالش های زیادی در رابطه با بحث نسخه نویسی بوده ایم. نسخ از 
طریق سامانه ها در پارامترهای مختلف، چه دارویی؛ چه پاراکلینیکی در 
سامانه ثبت می شود. اما بیمار در مراجعه به داروخانه یا مرکز پاراکلینیکی 
با پاسخ »نسخه ای برای شما ثبت نشده است« مواجه می شود. در این بین 
بیمار با پزشک تماس می گیرد و پزشک نیز مجبور به تماس با پلتفرم های 
ثبت نسخ مثل بقراط می شود. در بررســی ها مشخص می شود که نسخه 
ثبت شده و در سیســتم قابل مشاهده است و مشــکل اصلی احتمالا به 
سیستم نســخه پیچی داخل مرکز درمان باز می گردد. اما در این میان از 
طرفی بیمار و از طرفی پزشــک با چالش روبه رو شده اند و در نهایت زمان 
زیادی از طرفین و حتی افرادی که در پلتفرم های آنلاین کار می کنند نیز 

تلف شده است.«

 سرمایه گذاری دوبی 
در استارتاپ های فین تکی

مرکز نــوآوری در مرکز مالــی بین المللی دوبــی، اولیــن و بزرگترین 
شتاب دهنده کســب و کار در بخش فناوری مالی در منطقه خاورمیانه، 
آفریقا و جنوب آسیا، رویداد سالانه پیشگام خود را با نام »روز سرمایه گذار« 

با حضور بیش از ۵00 شرکت کننده به پایان رساند.
از نهمین دوره برنامه »شــتاب دهنده فین تــک« و هفتمین دوره برنامه 
»شتاب اینجا« این رویداد با حضور عیسی کاظم، فرماندار موسسه مالی 

بین المللی دوبی برگزار شد.
محمد البلوشی، مدیرعامل مرکز نوآوری در مرکز مالی بین المللی دوبی، 
گفت: »برنامه شتاب دهنده فین تک سابقه اثبات شده ای در توانمندسازی 
شرکت های نوظهور از طریق کمک و حمایت از آنها در تبدیل ایده هایشان 
به محصولات و پیشنهادات منحصربه فرد دارد. بیش از 200 استارتاپ از 
زمان راه اندازی این برنامه در بازار گسترش یافته اند و بودجه ای بالغ بر 600 
میلیون دلار )2/2میلیارد درهم( جذب کرده اند. در سال 2023، این برنامه 
رکوردی از درخواســت ها را دریافت کرد، به طوری که تعداد متقاضیان از 
700 متقاضی در یک حوزه فراتر رفت که از این تعداد 19 استارتاپ منابع 
لازم را جذب کردند. 19 شرکت استارتاپ مذکور حمایت های مالی بیش 
از دو میلیارد درهمی مورد نیاز خود را از بانک اسلامی دوبی، بانک اسلامی 
ابوظبی )ADIB(، شرکت بیمه ملی ابوظبی )ADNIC( ، NBD امارات، 
 )MCB( بانک تجاری موریس ،HSBC بانک ،)EPG( گروه پست امارات

و گروه بیمه زوریخ دریافت نمودند.
مرکز مالــی بین المللی دوبی میزبان بیش از 800 شــرکت متخصص در 
زمینه فنــاوری مالی و نوآوری اســت که در تلاش بــرای ایجاد افق های 
جدید برای آینده مالی هستند. بســیاری از استارتاپ های نوآور، از جمله 
Norblock، Sarwa، Tarabut Gate و Ziwa، از برنامه هــای 
شتاب دهنده ارائه شده توسط مرکز نوآوری در مرکز مالی بین المللی دوبی 
 ،Step تسهیلات و منابع مالی لازم را دریافت نمودند. همچنین کنفرانس
برجسته ترین رویداد در حوزه فناوری در دوبی، در حال آماده سازی برای 
برگزاری دوازدهمین نشســت خود در 21 و 22 فوریه 2024 با مشارکت 
راهبردی شهر اینترنتی دوبی، وابسته به گروه TECOM است.در طول 
12 سال گذشته، کنفرانس STEP میزبان هزاران استارتاپ به نمایندگی 
از ۵8 کشور بوده اســت که 28/۵درصد از این شرکت ها مجموعا بیش از 
800 میلیون دلار بودجه دریافــت کرده اند. در طول چرخه 2024، ۵00 
استارتاپ و بیش از 1۵0 شــرکت متخصص در سرمایه گذاری خطرپذیر، 
برای تامین منابع مالــی به ارزش 8/2میلیــارد دلار رقابت خواهند کرد.

پیش بینی می شود هشت هزار شرکت کننده از سراسر جهان در این رویداد 
حضور پیدا کننــد. تمرکز کنفرانس مذکور در دور جدید بر شــرکت ها و 

استارتاپ های هوش مصنوعی است.

خیز»همکارانسیستم«برایبازارنرمافزار
نشستخبری»همکارانسیستم«درحاشیهرویداداختصاصی
»باهم«درمحلسالن۴۱نمایشگاهبینالمللیتهرانبرگزارشد.
محمدعزیزاللهی،مدیرعاملهمکارانسیستمدرابتدایاین
نشستودرارائهخودمروریبرعملکردهمکارانسیستمدر
سال۱۴۰۱داشتوگفت:»خوشبختانهمادرششماهاولسال
۱۴۰۱رشددرآمدداشتیموتوانستیمکسبوکارخودراتوسعه

دهیم.امروزهمکارانسیستمحدوددوهزارنفرسرمایهانسانیرا
درخودجایدادهاست.«

اودرادامهبااشارهبهاینکهسرمایهانسانیمهمترینعامل
توسعهکسبوکاردرهمکارانسیستماست،بیانکرد:»امروز

همکارانسیستمبیشاز۱۰۷هزارمشتریدارد؛جامعهایبسیار
بزرگوقابلاتکاازبخشهایمتنوعوبزرگوکوچکومتوسط
بازار.جامعهمشتریانهمکارانسیستممیتواندبهاینشرکت
درشناسایینیازهایجدیدبازاربرایارائهخدماتجدیدکمک
کند.«عزیزاللهیهمچنینگفت:»5۰۰بنگاهبرترکشورکهسهم
غالبیازصنایعکلیدیکشورازجملهپتروشیمی،قطعهسازی،
صنایعغذاییوداروییو…دارند،ازهمکارانسیستمخدمات
دریافتمیکنند.هرکدامازاینصنایعباتوجهبهعمقنیازشان

ازERPهمکارانسیستماستفادهمیکنندوارائهراهکار
همکارانسیستموشیوهتعمیقERPهابستگیبهنوعفعالیتهر

شرکتیاصنعتدارد.«

مهمترینمحصولاتهمکارانسیستمدردوسالگذشته
عزیزاللهیدرادامهمهمترینمحصولاتهمکارانسیستم
دردوسالگذشتهرامعرفیکردوگفت:»یکیازمهمترین
استراتژیهایمادرکارپروداکتلیدرشیپیاهمانرهبری
محصولاست.مادرایناستراتژیسعیمیکنیمهمواره

محصولیارائهدهیمکهحرفیبرایگفتندربازارداشتهباشدو
گپهایموجودراپوششدهد.«

اودرادامهبااشارهبهمدیریتارتباطسازمانیوزیرمجموعهآن
مکاتباتاداریگفت:»مادردهههشتاداتوماسیوناداریرابا
قدرتبیشترینسبتبهگذشتهواردبازارکردیم.اینمحصول
خارجازسوییتیکپارچهآنزمانماوبعدترجداازERPمابه

بازارعرضهشد.یکیازدرخواستهایجدیدراینحوزهایجاد
امکانتلفیقاتوماسیوناداریبابیزینسبود.امروزهمکاتبات
اداریمابارویکردیمدرنطراحیشدهواینامکاننیزفراهم

شدهاست.«
اودرادامهافزود:»حوزهمدیریتکارخانهیکیازبخشهایمهم
وکلیدیهرERPاست.امروزسوییتکارخانههمکارانسیستم

کاملشدهومااینسیستمرادرکنارسیستمکنترلکیفیت
تکمیلکردیم.ضمناینکهسیستمتولیدرابرایپتروشیمیهابه
وجودآوردیمکهاینمحصولنیزدرفصلزمستانعرضهخواهد

شد.«
IOTیااینترنتاشیایکیدیگرازحوزههاییاستکه

همکارانسیستمبهآنورودکردهاست.بهگفتهعزیزاللهی
همکارانسیستمبهحوزهبکآفیسومحصولاتیکهبرایاداره
امورلجستیک،مالی،اداریو…بودهاستورودکردهوسهم

بازارخوبیهمدارد.اینشرکتدریکسالگذشتهواردعملیات
تولیدنیزشدهوقصددارددراینحوزهبااینترنتاشیابهفعالیت

خودادامهدهد.
ابرآمدنیزیکیازشرکتهایتازهتأسیسهمکارانسیستماست
کهاینشرکتباآنبهحوزهفناوریابریورودکردهاست.بهگفته
اودلیلورودبهاینبازار،وجودفرصتهایمناسبدراینحوزه
بودهاست.عزیزاللهیدراینبارهگفت:»همکارانسیستمحدود
۳5۰میلیارددرحوزهفناوریهایابریسرمایهگذاریکردهواین
سرمایهگذاریدردوحوزهزیرساختدیتاسنتروتأمینتجهیزات

اکتیویاستکهبرایدیتاسنتروبرایتجهیزشرکتازلحاظ
نیرویمتخصصنیازاست.ابرآمداکنونبیشازسههزارمشتری

درخوددارد.خوشبختانه۴۰۰مشتریمافقطاززیرساخت
مجازیخودابرآمداستفادهمیکنند.«

محصولاتفناوریابریهمکارانسیستم
مدیرعاملهمکارانسیستمدربارهمحصولاتابرآمدگفت:

»امروزابرآمدمحصولاتیماننددسکتاپمجازی،فضایابری
ابرآمدوپشتیبانگیریابرآمدرابهبازارارائهکردهاست.همچنین
ابرآمدبهعنوانیکمحصولامنیتیبرایمشتریانیکهنیازمند
مراقبتازسازمانهستندتولیدشدهاست.پلتفرمابرآمدنیز

برایارائهخدماتسلفسرویسزیرساختمجازیارائهخواهد
شد.«اودرادامهافزود:»رهبریمحصولدرهمکارانسیستم
براساسفناوریابریعرضهخواهدشدوتماممحصولاتاین

شرکتکلودنیتیوخواهندبود.همچنینهمکارانسیستمقصد
دارددرطراحیمحصولاتخودهوشمصنوعیرابهصورتجدی

درنظربگیرد.«

کته
ن

  ارائه بسته های جدید و متنوع
 اینترنت توسط همراه اول

  همراه اول با انتشار اطلاعیه ای از اصلاح قیمت بســته های اینترنتی و متنوع تر 
شدن این بسته ها خبر داد.

 اپراتور اول تاکید کرده که ایــن اصلاح قیمت هرچند بــا افزایش حداکثر 34 
درصدی، لیکن پس از شــش ســال ثبات تعرفه و با موافقت وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و اخذ تعهدات 
در خصوص ســرمایه گذاری و افزایش کیفیت شــاخص های ارتباطی صورت 

گرفته است.
 همراه اول در این اطلاعیه با اشــاره به ثبات قیمت بسته های اینترنت همراه در 
سالهای اخیر، به بروز مشــکلات جدی در صورت عدم اصلاح قیمت بسته های 
اینترنتی پرداخته  و تصریح کرده، تمام تــوان و ظرفیت خود را برای نگهداری و 
ارتقاء شبکه ارتباطی به کار بســته، اما بی تردید، ثابت ماندن بیش از این قیمت 
بسته های اینترنت همراه، می توانست، به رکود صنعت ارتباطات و افت قابل توجه 

کیفیت شبکه ارتباطی بینجامد.

     خبر

     ویژه

کیسون شــرکت و برند شناخته شده صنعت های 
مختلف از جمله ســاختمان با عــددی 72میلیارد 
تومانی روی برندهای آچاره و زیرمجموعه های آن 
سرمایه گذاری کرده و گلرنگ هم در یکی دو هفته 
اخیر روی شب و الوپیک و... حالا اما یک بازیگر درون 
اکوسیستم که خودش هنوز در دسته استارتاپ های 
روبه رشد این فضاســت هم به شکل جدی تری به 
این فضای سرمایه گذاری ورود کرده است. یکتانت، 
غول تبلیغات و بازاریابی اینترنتی چندســالی بود 
که اعلام کرده بود بازوی ســرمایه گذاری  هم دارد 
که در این حوزه ها فعال اســت اما حالا آن را به یک 
وی ســی با برند مجاز تبدیل کرده است. برندی که 
گویا حوزه تبلیغات و رســانه و محتوا را هدف قرار 
داده و تا همینجا 1۵ تیم مختلف را سرمایه گذاری 

یا پشتیبانی مالی کرده است.

   یکتاونچرز از کجا شروع کرد؟
شرکت یکتانت از CVC )شــرکت سرمایه گذاری 
ســازمانی( خود به نام یکتاونچــرز رونمایی کرد. 
یکتاونچرز قرار اســت روی تیم ها و استارتاپ های 
توســعه یافته به منظور رشــد و در جهت تکمیل 
زنجیره ارزش یکتانت ســرمایه گذاری کند. مبلغ 
فاند یکتاونچرز اعلام نشــد، امــا یکتانت تاکنون 
روی 1۵ کســب وکار بین ۵ تــا 20 میلیارد تومان 

سرمایه گذاری کرده است.
هفته گذشــته نشســت خبری یکتانت در محل 
شــرکت این مجموعه برگــزار و از »یکتاونچرز« 
رونمایی شــد. یکتاونچرز قرار اســت در قالب یک 
سرمایه گذار خطرپذیر شرکتی )CVC(، به عنوان 

بازوی سرمایه گذاری یکتانت عمل کند.

مهدی فروغی، مدیرعامل یکتانت در این نشســت 
گفت که کارشان را با تبلیغات همسان آغاز کرده اند 
و طی سالیان گذشته به هلدینگ تبدیل شده اند و 
اکنون پورتفولیوی یکتانت شــامل 1۵ کسب وکار 
کوچک و بزرگ از جمله تریبون، جریان، نوین هاب 
و ابرکلاس می شــود که روی آنها ســرمایه گذاری 
کرده انــد و از این پس قــرار اســت مدیریت این 

پورتفولیو به شکل متمرکزتری صورت بگیرد.
به گفته او 6۵ درصد بودجه هــای تبلیغاتی در دنیا 
برای دیجیتال مارکتینگ استفاده می شود، اما در 

ایران 10 تا 20درصد اتفاق می افتد.
محمدرضا علمی فرد، مدیرعامل یکتاونچرز در این 
نشســت گفت که او پیش تر مدیر ســرمایه گذاری 
یکتانت بــوده و از این پس قرار اســت بــه عنوان 
مدیرعامل ایــن مجموعه جدیــد در دل یکتانت 
فعالیت خود را ادامه دهد. علمی فرد میزان بودجه 
یا فانــد اختصاص یافته برای ســرمایه گذاری های 
یکتاونچرز را بیان نکرد، اما به طور ضمنی تایید کرد 
که یکتانت پیش تر بین ۵0 تــا 100میلیارد تومان 
روی شــرکت هایی که اکنون بخشی از آن هستند، 

سرمایه گذاری کرده است.

   یکتاونچرز دقیقا چه می کند؟
یکتاونچرز یک CVC است و هدف سرمایه گذاری 
آن در راستای تکمیل زنجیره ارزش یکتانت خواهد 
بود و در زمینه تبلیغات و بازاریابی، کسب وکارهای 
B2، رسانه و تولید محتوا ســرمایه گذاری می کند. 
مدیران یکتانت اعلام کردند به دنبال سرمایه گذاری 
روی استارتاپ های مرحله A و B هستند که صاحب 
تیم و محصول هستند و برای رشــد بیشتر نیاز به 

سرمایه دارند.
مدیرعامــل یکتاونچرز گفت یکی از ســریع ترین 
فرآیندهای ســرمایه گذاری را دارنــد و طی 7 روز 
به درخواست های ســرمایه گذاری پاسخ می دهند 
و در نهایت طی 2 ماه و نیم به نتیجه می رســند که 

سرمایه گذاری خواهند کرد یا خیر.
به گفته علمی فرد مدل ســرمایه گذاری یکتاونچرز 
به ســه طریق اســت؛ ســرمایه گذاری خطرپذیر، 
ایجاد اســتارتاپ با مشــارکت کارآفرینان و ادغام 
و تملک. ســرمایه گذاری به اشــکال مختلف و با 
مقدار ســهام متفاوت بنا به توافق با هر کسب وکار 
انجام می شود. به گفته او بخشی از سرمایه گذاری 
به صــورت غیرنقــدی )non-cash( هم خواهد 
بود و شــبکه ارتباطی یکتانت طیف گسترده ای از 
شرکت ها را شامل می شود و می تواند ارزش افزوده 

برای کسب وکارها ایجاد کند.
مهدی فروغــی، مدیرعامــل یکتانت گفــت بازه 
سرمایه گذاری شان ۵ ساله است و تاکنون روی هر 
کدام از کسب وکارهای پورتفو بین ۵ تا 20 میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری کرده اند. بــه گفته فروغی 
تاکنون هشتاد هزار کسب وکار از یکتانت استفاده 
کرده اند. در انتهای این نشست مدیرعامل یکتانت 
اعلام کرد موضوع IPO یکتانت در دســت اقدام و 

پیشروی است.
باید دید وی سی های سازمانی چون مکس ماموت یا 
یکتاونچرز که متعلق به یکتانت است چطور آینده 
اکوسیستم و بحث سرمایه گذاری خطرپذیر در آن را 
راهبری خواهند کرد. هرچه هست به نظر می رسد 
از این به بعد به جای وی سی ها باید چشم امید را به 

سی وی سی ها دوخت.

در اکوسیستم استارتاپی، سی وی سی ها 
جای وی سی ها را می گیرند؟

یکتاونچرز، باز وی سرمایه گذاری یکتانت معرفی شد:  محتوا و تبلیغات زیر ذره بین 
سرمایه گذاری یکتانت

منطقه آزاد انزلی محور توسعه همکاری های بین المللی:
به  سفر  توافقات  سازی  عملیاتی  راهکارهای  بررسی 
فدراسیون روسیه با حضور مدیران اقتصادی استان گیلان

رشت- حسین محمدیان 
معاون هماهنگی امور اقتصادی 
مدیران  و  گیلان  استانداری 
اقتصادی  های  دستگاه  کل 
استان گیلان در قالب نشست 
و  مدیره  هیأت  رییس  سیاهکارزاده،  سجاد  محمد  با  تخصصی 
مدیرعامل سازمان، که در سالن ملل منطقه آزاد انزلی برگزار شد، 
سازوکارهای عملیاتی سازی توافقات صورت گرفته در سفر اخیر 
هیأت اقتصادی گیلانی به فدراسیون روسیه را مورد بررسی قرار 
دادند. به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل سازمان 
منطقه آزاد انزلی، رییس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه 
به فدراسیون روسیه که  استان  اقتصادی  انزلی، سفر هیأت  آزاد 
با  مرتبط  اختصاصی  و  تخصصی  موضوعات  بررسی  بر  متمرکز 
فرصت ها، ظرفیت ها و مزیت های رقابتی استان گیلان جهت 
توسعه مناسبات با آن کشور بود را فرصت مناسبی برای واکاوی 
راهکارهای رفع برخی موانع و ناهماهنگی های موجود میان بخش 
های دولتی دو کشور ارزیابی، و اظهار داشت: هم افزایی میان نهادی 
بخش خصوصی و دولتی زمینه تسهیل و تسریع در توسعه و افزایش 
حجم و ارزش مناسبات ایران و روسیه می شود. وی با ارائه تحلیلی 
از ظرفیت ها و توانمندی های متنوع استان گیلان در مسیر ایفای 
نقش بیشتر در مناسبات کشورمان با فدراسیون روسیه و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا، تصریح کرد: مهمترین افق متصور برای آینده 
منطقه آزاد انزلی در استان گیلان مبتنی بر مأموریت های ملی و 
بین المللی که بر چهار اصل انتقال فناوری های پیش رفته، گسترش 
و تسهیل تولیدات داخلی و صادرات کالا و خدمات، تأمین نیازهای 
ضروری کشور بهمراه مباحث مترتب بر تأمین مباحث مالی طرح 
های سرمایه گذاری داخلی اشاره کرد. محمد سجاد سیاهکارزاده 
محورهای برشمرده را بخشی از مواد سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی با نتایج و الزامات مخصوص به منظور اثرگذاری در روابط 
اقتصادی داخلی و خارجی بیان کرد و تصریح نمود: حصول افق 
تعیین شده قابل تحقق نخواهد بود مگر با کار گروهی و تصمیم 
بخش خصوصی  و  دولتی  نهادهای  میان  مشارکتی  های  گیری 
استان و منطقه آزاد انزلی. مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی کار 
گروهی و همکاری میان ارگان های دولتی و خصوصی جهت تحقق 
ماموریت های متصور ملی و بین المللی از جمله صادرات، ارزآوری 
و اشتغالزایی بیشتر را مصداق عمل به آیه شریفه تعاونوا علی البر و 
التقوی ارزیابی نمود و گفت: نتیجه عملکرد خوب ما در عرصه تحقق 
ماموریت های حوزه های اقتصادی که ناشی از همراهی و همدلی 
و مدیریت جهادی است، باعث ترویج دین و الگوسازی نظام ما می 
شود، موضوعی که در فرمایشات مقام معظم رهبری در خصوص 

سازوکارهای صدور انقلاب اسلامی می توان مشاهده کرد. 

کلاهبردار حرفه ای در گلستان به دام افتاد 
بدنبال  اشت:  اظهار  تاجره"  "فرزاد  سرهنگ  گرگان- 
شکایت تعدادی از شهروندان مبنی بر کلاهبرداری از آنان توسط 
فردی، رسیدگی به موضوع در دستور کار ماموران پلیس آگاهی 
استان قرار گرفت.وی افزود: طی بررسی ها مشخص شد متهم 
با جلب اعتماد مالباختگان و با وعده پرداخت سود بالا، مبالغ 
هنگفتی از آنان دریافت کرده و به مکان نامعلومی متواری شده 
است.جانشین فرمانده انتظامی استان گلستان گفت: ماموران با 
انجام یکسری اقدامات تخصصی و اشراف اطلاعاتی، موفق شدند 
مخفیگاه متهم را شناسایی و پس از کسب مجوز قانونی وی را 
دستگیر کنند.سرهنگ تاجره تصریح کرد: متهم در تحقیقات 
اولیه به کلاهبرداری از 29 شهروند به مبلغ 50 میلیارد ریال 
اقرار کرد.این مقام انتظامی خاطرنشان کرد: متهم پس از تشکیل 

پرونده برای انجام مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد.

مدیرکل صمت گیلان:
احیای واحدهای راکد در اولویت دولت سیزدهم قرار دارد

رشت - مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گیلان با اشاره به 
سرمایه گذاری ۳50 میلیارد تومان در شهر صنعتی رشت گفت: 
احیای واحدهای راکد در اولویت دولت سیزدهم قرار دارد. تیمور 
پورحیدری ظهر پنج شنبه در حاشیه افتتاح یک واحد تولیدی 
در رشت اظهار کرد: واحد صنعتی مورد افتتاح با سرمایه گذاری 
انواع محصولات  بیش از ۳50 میلیارد تومان در زمینه تولید 
پرمصرف بهداشتی و سلولزی رسماً فعالیت خود را آغاز کرد. 
وی با بیان اینکه این کارخانه در محل 2 واحد صنعتی تعطیل، 
به عزم و همت سرمایه گذار جدید راه اندازی شده است، افزود: با 
افتتاح این واحد صنعتی زمینه اشتغال مستقیم بیش از ۱50 نفر 
از جوانان این مرز و بوم فراهم شده است. مدیرکل صمت گیلان 
با بیان اینکه ایجاد کارخانه فعلی در زمینی به مساحت ۱2 هزار 
متر مربع در شهر صنعتی رشت صورت گرفته است، گفت: علاوه 
بر واحد فعلی، سرمایه گذار پرتلاش این کارخانه توانسته است 
طرح توسعه دیگری را نیز در مجاورت واحد فعلی با پیشرفت ۷5 
درصد و پیش بینی اشتغال ۱05 نفر در دست ساخت قرار دهد. 
پورحیدری از احیای بیش از ۱۱5 واحد صنعتی راکد و تعطیل 
از ابتدای دولت سیزدهم در مناطق مختلف گیلان خبر داد و 
گفت: احیای واحدهای راکد در اولویت دولت سیزدهم قرار دارد.

سومین همایش بین المللی دانش ، صنعت و تجارت 
پنبه در گرگان

و  ، صنعت  المللی دانش  بین  سومین همایش  گرگان- 
تجارت پنبه در گرگان با حضور مهاجر معاون امور زراعت وزارت 
جهاد کشاورزی ، گرجی مدیر کل دفتر صنایع نساجی وزارت 
صمت، برزعلی رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان گلستان ، 
امیر یوسفی رئیس اتاق بازرگانی، صنایع ، معادن و کشاورزی 
فعالان  و  اجرایی  های  دستگاه  مدیران  از  برخی  و  گرگان 
اقتصادی در حوزه پنبه استان و کشورصرفه تولید پنبه کشور 
نیاز به ماشین آلات به روز دارد.رئیس اتاق بازرگانی ، صنایع، 
معادن و کشاورزی گرگان گفت: صرفه تولید پنبه در داخل 
کشور نیازمند تامین امکانات و تحهیزات و ماشین های به روز 
دنیا است.به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی گرگان ، امیر 
یوسفی رئیس اتاق بازرگانی ، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان 
در سومین همایش بین المللی دانش ، صنعت و تجارت پنبه 
در گرگان ، اظهار داشت: اکنون وارد کنندگان پنبه، سودآوری 
برای آن ها بیشتر است، چون تولید این محصول در داخل کشور 
با قیمت جهانی تناسب ندارد.وی ادامه داد: نبود تناسب قیمت 
تولید پنبه در داخل کشور با قیمت جهانی، واردات این محصول 
انجام می شود و به فکر تولید داخلی نیستیم.یوسفی یادآورشد: 
گلستان بهترین تولید پنبه را در دنیا به خاطر خاک و شرایط 
اقلیمی مساعد دارد و باید به فکر راه حل عملیاتی و اجرایی برای 
احیای زراعت پنبه در این استان که زمانی بیش از ۱۷0 هزار 
هکتار این خطه سالانه در گذشته زیر کشت میرفت، دارای 
توجیه و قابل رقابت با دنیا باشیم.وی گفت: اتاق بازرگانی گرگان 
احیای  مرتبط  مسوولان  کنار  در  بخش خصوصی  عنوان  به 
صنعت پنبه در استان با توجیه اقتصادی است.وی ادامه داد : 
برگزاری چنین همایش تخصصی را فرصت برای مرور گذشته 
صنعت پنبه و تلاش درباره برای احیای آن در ایجاد اشتغال 
و رونق تولید است.وی همچنین از پیشنهاد دریافت مالیات از 

تولید کشاورزی گلایه کرد.

پتروپالایش  شرکت  های  طرح  جدید  مجری 
سهروردی منصوب شد

سهروردی  پتروپالایش  شرکت  عامل  مدیر   - اصفهان 
صفاهان طی مراسمی مهندس علی میثاقی را به عنوان مجری 
طرح های شرکت معرفی کرد. آقای مهندس شاه محمدی 
در حکم تنفیذ ایشان، ضمن تاکید بر سازماندهی مناسب 
وظایف و مسئولیت های محوله در راستای تحقق اهداف خرد 
و کلان شرکت خواستار تدوین استراتژی های موثر، هدایت و 
خط مشی های اصلی پروژه ها شد. کاربرد روش های نوین با 
رعایت استانداردهای صنعتی، ارائه پیشنهاد به منظور بهبود 
روند پیشرفت عملیات اجرایی طرح ها و هماهنگی کامل با 
سایر مدیریت های بلافصل شرکت در جهت حصول اطمینان 
از حسن انجام کار از دیگر موارد مد نظر مدیرعامل شرکت 
مهندس  آقای  حکم  در  صفاهان  سهروردی  پتروپالایش 
میثاقی بود. در جلسه معارفه مجری جدید طرح های شرکت 
گفت:  محمدی  شاه  مهندس  آقای  سهروردی،  پتروپالایش 
پروژه های پتروپالایش سهروردی، پروژه های ملی است و از 
این جهت نگاه ما هم باید ملی باشد. وی با بیان اینکه تمام 
انرژی ما باید در مسیر هم افزایی برای اجرای بدون نقص پروژه 
ها باشد افزود: فلسفه وجودی تمام مدیران بایستی بر همکاری 
اتمام کار طرح های شرکت متمرکز شود. مهندس علی  و 
میثاقی پیش از این مجری طرح های هلدینگ پتروپالایش 

اصفهان بوده است.

مورد  فاضلاب شهر خمین  تصفیه خانه  مدول دوم 
بهره برداری قرار خواهد گرفت

اراک- مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی 
اظهار داشت : طرح ارتقا و افزایش ظرفیت تصفیه خانه فاضلاب 
شهر خمین با توجه به افزایش جمعیت شهری و مشکلات 
زیست محیطی و همچنین عدم ظرفیت کافی تصفیه خانه 
فاضلاب شهر در دستور کار این شرکت قرار گرفته و تا کنون 
98 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و اکنون به طور آزمایشی در 
مدار بهره برداری قرار گرفته است . حشمت اله عباسی مدیر 
عامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی اظهار داشت:تاکنون 
برای طرح فاز 2 تصفیه خانه فاضلاب خمین 650 میلیارد ریال 
هزینه شده و برای اتمام آن ۳50 میلیارد ریال دیگر اعتبار مورد 
مرکزی  استان  فاضلاب  و  اب  عامل شرکت  مدیر  است.  نیاز 
تصریح کرد: تصفیه  خانه فاضلاب شهر خمین در ابتدا برای 
جمعیت ۴۳ هزار نفری این شهر و با ظرفیت ۷ هزار و ۳00 
مترمکعب در شبانه روز ایجاد شد که قرار است به ۱۴ هزار و 
600 مترمکعب در شبانه روز برای جمعیتی بیش از 85 هزار 
نفر ارتقا یابد. حشمت اله عباسی با بیان اینکه اولویت وزارت نیرو 
تامین آب شُرب برای استفاده مردم و استفاده از پساب فاضلاب 
برای صنایع است اظهار داشت : شرکت آب و فاضلاب استان 
مرکزی آمادگی کامل برای تامین آب مورد نیاز شهرک صنعتی 
خمین از پساب فاضلاب را دارد و این نیازمند همکاری صنایع 
این شهرک می باشد. وی افزود: با برنامه ریزي مناسب میتوانیم 
زمینه استفاده از پساب و جایگزیني آن به جاي آب خام را 
در حوزه هاي مختلف استان فراهم آوریم. گفتنی ست فرآیند 
تصفیه فاضلاب در مدول دوم تصفیه خانه خمین از نوع برکه 

تثبیت به همراه فیلتر سنگی می باشد.
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   توئیت بازی
تلویزیون»مشاعره«نمیخواهد!

کامنتها

روز گذشته مصاحبه ای با اســماعیل آذر در خبرگزاری ایرنا 
منتشر شد و این مجری، شاعر و استاد دانشگاه باردیگر از حذف 
مسابقه »مشاعره« توسط مدیران جدید تلویزیون خبر داد. او 
گفته: »برنامه »مشــاعره« پس از کنار گذاشته شدن توسط 
صداوسیما، قرار است با کمک کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان تولید شــود. در صورتی که شرایط مهیا نباشد نیز 
آن را به صورت مجازی پخش می کنیم و اجازه نمی دهیم زبان 
فارسی نزد مردم کمرنگ شود و حلاوتش را  از دست بدهد.« 
آذر همچنین اشــاره کرده:»مدیران جدید صداوسیما از تیم 
برنامه »مشــاعره« و همچنین بنده برای تولید برنامه دعوت 
نکردند. هرچند بنده پیشــنهاد کردم که این تنها برنامه ادبی 
صداوسیماست اما ظاهرا صلاح بر این بود که کسی از تیم های 
گذشته در برنامه های فعلی صداوســیما حضور نداشته باشد 
و ما به اندیشــه ها کمال احترام را می گذاریم.« اسماعیل آذر 
پیش تر گفته بود:»برای اینکه مدیران جدید هیچ کس را باور 
ندارند و برای ما این برنامه تمام شد. بنده برای فرهنگم و زبان 
فارسی همیشه آماده هستم و اگر مدیران صداوسیما از بنده 
بخواهند حتما مجدداً برنامه مشاعره را از شبکه تلویزیونی از 

سر می گیریم.«

  وحید سعیدی:   ســوال اینجاســت چرا مدیران فعلی 
تلویزیون با هر برنامه موفقی مخالفند. خودتان که فکر خاصی 
برای تولید برنامه پرمخاطب ندارید و ماحصل فکرتان شــده 
همیــن برنامه هایی که روی آنتن هســتند. لااقــل به همان 
برند های امتحان پس داده میدان بدهیــد ، اتفاقی نمی افتد، 

نگران نباشید.

  احمد رنجبر:  اسماعیل آذر از معدود مجریان تخصصی 
حوزه شعر و ادب است که به دلیل تســلط بر این حوزه و نیز 
اشراف بر آداب تعامل با شــرکت کننده ها توانست »مشاعره« 
را تبدیل به مســابقه ای دلنشــین کند. این اتفــاق به همراه 
اندوخته مثال زدنی شرکت کننده ها از گنجینه شعر فارسی، 
مخاطب را سر ذوق می آورد. کاش دوباره تولید »مشاعره« از 

سر گرفته شود.

   آنالیز    رصد خانه

 سرانجام بعد از کش و قوس های فراوان و تعامل انجام شده بین مهران مدیری و صدا وسیما، این 
بازیگر و کارگردان توانست مجوز ساخت و اجرای رئالیتی شو خود برای شبکه خانگی را بگیرد و اسکار 
را برای پخش از این شبکه آماده کند. »اسکار« یک رئالیتی شوی چالش محور است که مهمانان آن، 
همگی از بازیگران و افراد شناخته شده هستند.در این برنامه، هر فرد تلاش می کند چالش خود را به 
خلاقانه ترین روش ممکن اجرا کند و رقابت بر سر تندیس اسکار خواهد بود.هر مهمان بر اساس نحوه 
انجام چالش خود، از مجری اصلی برنامه امتیاز دریافت می کند و بر اساس امتیازهای دریافتی، برنده 
تندیس اسکار، مشخص می شود. همچنین مهمانی که کمترین امتیاز را دریافت کند، یک مسئولیت 
اجتماعی برعهده خواهد گرفت.در این رئالیتی شو، مهران مدیری، به عنوان کارگردان هنری و مجری 

اصلی برنامه و نیما شعبان نژاد به عنوان دستیار مجری اصلی حضور خواهند داشت.

 کشف استندآپ کمدین با برنامه »خندوانه« و مسابقه »خنداننده شو« آغاز شد و در ادامه تلویزیون 
در این زمینه مســابقاتی چون »زمانی برای خندیدن«، »بگو و بخند« و... تولید کرد، حالا شبکه 
خانگی هم وارد میدان شده و قصد دارد رئالیتی شوئی به نام »رینگو« را در این عرصه تولید کند. این 
رئالیتی شو به تهیه کنندگی و کارگردانی سعید پاک با فضایی متفاوت به لحاظ ساختاری مقابل 
دوربین خواهد رفت و ۴۰ شرکت کننده  در مرحله ابتدایی به شکل انفرادی به رقابت می پردازند و 
سپس براساس رتبه بندی، کمدین ها در مرحله بعد به صورت گروهی باهم دوئل می کنند.محمد 
نادری، محمدرضا هدایتی و زهرا داوودنژاد داوران مسابقه استندآپ کمدی »رینگو« هستند که در 
مراحل مختلف به ارزیابی عملکرد شرکت کنندگان پرداخته و بهترین ها را انتخاب می کنند.اجرای 
این مسابقه که هر قسمت آن شامل هشت اجرای استندآپ  کمدی است را هومن خیاط برعهده دارد.

 چند روز قبل مراسم یادبودی برای ناصر طهماسب فقید برپا شد که بسیاری از صداهای ماندگار 
تلویزیون و ســینما در آن مراســم حضور پیدا کردند. یکی از آنها ناصر ممدوح بود که وضعیت 
جسمی اش بسیاری از دوستدارانش را غافلگیر کرد. انتشار این ویدئو موجب شد تا فرشید شکیبا 
مدیر دوبلاژ به آن واکنش نشــان بدهد و درباره اش بنویسد: »بی رحم نباشید! رحم کنید اول به 
خودتان و بعد به تصویری که از دیگران می سازید! نمی دانم کدام انسان شریفی تصویر استاد نازنین 
و مهربان،  ناصر ممدوح را در مراسم مرحوم استاد طهماسب ضبط و با تدوین و موسیقی حزن انگیزی 
منتشر کرده. می دانید این کار شما چه انرژی منفی منتقل می کند. کاش برای اینکه در این سن 
همچنان با صدای خاطره انگیزش برای مردم بهترین فیلم هــا را دوبله می کند افتخار و برایش 
بهترین ها را آرزو کنیم. کاش یاد بگیریم برای هم تصاویر خوب همراه با مهربانی و امید ثبت کنیم!«

بازگشتروزمهرانمدیریبااسکارمیآید

تازهواردروزاستعدادیابیاستندآپکمدیندررینگو

واکنشروزانتقادبهانتشارویدئویناصرممدوح

سریال »شریک جرم« دومین 
تجربه کارگردانی مازیار میری 

پس از »خسوف« در شبکه 
نمایش خانگی است. او این 
سریال را به تهیه کنندگی 
همایون اسعدیان ساخته.

»فارگو« به عنوان یک سریال جُنگی، هر فصل داستان و شخصیت هایی متفاوت را در بستر روایی گوناگون به تصویر 
می کشد که البته در یک جهان مشترک می گذرند. ماجراهای فصل پنجم در مینِسوتا و داکوتای شمالی و پاییز سال 
۲۰۱۹ روی می دهد. این فصل نیز مورد تحسین اغلب منتقدان قرار گرفته است و در رشته های بهترین سریال کوتاه یا 
فیلم تلویزیونی، بهترین بازیگر مرد اصلی )جان هم( و بهترین بازیگر زن اصلی )جونو تمپل( در یک سریال کوتاه یا فیلم 
تلویزیونی نامزد دریافت جوایز گلدن گلوب ۲۰۲۴ شده است. همانطور که خواندید، هر فصل سریال فارگو داستان 
مستقلی دارد و این قصه فصل ۵ آن است ؛ »سال ۲۰۱۹ در شهر اسکندیا، زن خانه داری به نام دورثی/ دات لیان توسط 
پلیسی به نام ایندیرا اومستِد دستگیر می شود چون در جریان شلوغی مدرسه دخترش اسکاتی، به اشتباه مامور پلیسی 
را با شوکر هدف قرار می دهد و...« نوآ هاولی خالق سریال در روزی که قسمت پایانی فصل چهارم به نمایش در آمد با این 
سوال روبه رو شد که »فصل پنجمی در کار خواهد بود؟« که چنین پاسخ داد: » نمی خواهم فصل دیگری را کار کنم مگر 

این که با خودم به این نتیجه برسم که باید آن را بسازیم چون می تواند بهترین فصل این سریال باشد.«
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شبکه تماشا از شامگاه جمعه 
هشتم دی ماه باکس ساعت 22 

خود را به پخش سریال مهیج 
»فرار از زندان« اختصاص داده 

است. تاکنون فصل یک تا چهار 
این سریال بارها از شبکه تماشا 
پخش شده اما فصل پنجم روی 

آنتن نرفته و احتمال دارد اینبار 
فصل آخر هم پخش شود.

سریال خاطره انگیز »آپارتمان« به 
کارگردانی اصغر هاشمی در باکس 

ساعت 18 شبکه آی فیلم روی 
آنتن می رود. این سریال محصول 

سال 1371 است که نخستین بار به 
شکل هفتگی از شبکه یک پخش 
شد. امین تارخ، فاطمه گودرزی، 
پرویز پرستویی، شهره لرستانی 

و... در این سریال بازی دارند.

افت شريک جرم

شبکهساعتقالببرنامه

ورزش۱۵هفته ۱۵ لیگ برترهوادار - استقلال خوزستان
نماوا / فیلیمو / آنتن۱7:3۰هفته ۲۰ لیگ جزیرهفولام – آرسنال

ورزش۱7:3۰هفته ۲۰ لیگ جزیرهتاتنهام – بورنموث

آی فیلم۱۹سریال ایرانیبرسر دو راهی

آنتن / نماوا / فیلیمو۲۲:3۰بسکتبال حرفه ای NBAواشینگتن ویزاردز - آتلانتا هاکس

نماوا / آنتن / فیلیمو3:3۰بسکتبال حرفه ای NBAاوکلاهاما سیتی تاندر - بروکلین نتس

احمد رنجبر   
هفتصبح

درمياندورههایتاریخــی،عصرقاجارجایگاهی
ویژهنزدفيلمسازانداشتهکهماحصلآنساخت
فيلموسریالهایمتعدداست.یکبار،پروندهای
کاملبهاینموضوعاختصاصدادیموحالاسراغ
رویدیگرماجرارفتهایم.اینشــبهافصلدوم
»رحيل«رویآنتنشبکهسهاستوازهفتهپيش
نوبتبــهبازپخش»بانویعمارت«رســيده.این
دواتفاقباعثشدســوژهگزارشرابهبازیگرانی
اختصاصدهيمکهباسریالهایمرتبطباقاجاربه
شهرترسيدند.اینراهمیادآوریکنيمکهبازه
زمانیمورداشــارهاینگزارش،سریالهاییک

دههاخيراست.

   عباسیزادهوراد|رحيل
علی عباسی  زاده پیش تر تجربیاتی در بازیگری و نیز فعالیت 
پشت دوربین داشت. شناسنامه حرفه ای او اما »رحیل« و 

نقش اصلان، پسر صحاف  باشی است که مرمت کتاب های 
منثور و منظوم کتابخانه سلطنتی را به  همراه پدرش بر عهده 
دارد. او شمایل یک جوان محجوب و عاشق پیشه را »خوب« 
ارائه کرده است. باید منتظر ماند و دید او پس از »رحیل« 
چه خواهد کرد؛ سریالی که خط عشقی آن و موانع وصال 
دو دلداده، موقعیت خوبی در اختیارش قرار داده اســت. 
نقش مقابل عباسی زاده را گیتا راد بازی کرده که »رحیل« 
اولین آزمون جدی اوست. این بازیگر در قامت دختری به 
اسم محا ظاهر شده که ابتدا ولیعهد دلبسته اش بود و حالا 
ســرهنگ زمان به عنوان یک مرد قدرتمند حکومتی، سد 
راه ازدواج  او و اصلان است. گیتا راد خصوصیات بارز محا از 
جمله جلوه  گری در عین متانت و دلبری  های ظریف زنانه 

را باورپذیر به نمایش گذاشته. او در ادامه چه خواهد کرد؟

   منظورومومن|بانویعمارت
حسام منظور چهره ای مطرح و موفق در تئاتر بود و سال ها 
در این عرصه درخشیده بود. شهرت او پیش عامه مخاطب 
اما، به نقش شازده ارسلان میرزای قوانلوی قاجار درسریال 
»بانوی عمارت« برمی گردد. این بازیگر بهره کافی از نقش را 
برد و پس از آن و در فرصتی کوتاه، کارنامه  ای قابل دفاع در 

عرصه تصویر نیز از خود برجا گذاشت. مریم مومن از کودکی 
سودای بازیگری داشته و برای رسیدن به آرزوی خود تلاش 
کرده. در نهایت سال ۹7 افتاد اتفاقی که باید و با نقش بانو 
فخر الزمانِ سریال »بانوی عمارت« طعم شهرت را چشید. او 
حالا بازیگری مطرح و پرکار است. این سریال زمینه شهرت 
میلاد میرزایی در نقش خواستگار فخرالزمان را نیز فراهم 
کرد. نیکی نصیریان، دختر بچه خوش سر و زبان »بزنگاه«، 
با شخصیت آهو حضوری متفاوت در بازیگری داشت. این 
ســریال و کاراکتر جواهر، موفقیت مینا وحید را ســرعت 

بخشید و باعث شد در تلویزیون هم صاحب شهرت شود.

   رفيعومعاوی|گيلدخت
میترا رفیع پیش از بازی در ســریال »گیلدخت« هم فیلم 
بازی کرده بود و هم سریال. آنچه شهرت و محبوبیت او را 
رقم زد اما این عاشقانه قجری و نقش گلنار است؛ سریالی 
که به رغم کیفیــت نه چندان بالا، طیف زیــادی را با خود 
همراه کــرد. رفیع در مرکز اتفاقات ســریال قرار داشــت 
و به خوبی توانســت مصائب یــک خــان  زاده را به تصویر 
بکشــد. جالب آن که کمی پیش از »گیلدخت« در سریال 
»بی همگان« بازی کرده بود اما دومی بیشتر رفیع را توی 

چشم آورد. یاسمن معاوی، بازیگر نقش فیروزه در سریال 
»گیلدخت« نیز عملکردی درخشــان داشت و محبوب  تر 
شــد. مشــابه این اتفاق برای رضا اکبرپــور، بازیگر نقش 

اسماعیل هم افتاد.

   مسعودیفرودهقان|جيران
فاطمه مســعودی فر پیش از بازی در »جیــران«، با فیلم 
»پوست« ساخته برادران ارک نظر مخاطبان را جلب کرده 
بود. در ادامه نقش سارای گرجیِ ســریال حسن فتحی را 
بازی کرد و بار دیگر توانایی خود را نمایان ساخت. شهرت 
فاطمه مســعودی  فر پیــش مخاطبان گســترده، حاصل 
این سریال قاجاری است. او اســتفاده ای خوب از لحظات 
احساسی سریال کرد و در طول پخش نظر مثبت پیگیران 
ســریال را به خود دید. ســتایش دهقان در نقش گلنسا، 
خواهر جیران نیز با این سریال خانگی به شهرت بیشتری 

دست یافت. 

   دیگربازیگران
روی گــزارش، بازیگرانی اســت که به خاطــر حضور در 
سریال های قجری مورد توجه انبوه مخاطب قرار گرفتند. 
طبعا می توان فهرســتی بلند از چهره های حرفه ای ردیف 
کرد در این آثار درخشش آن ها تداوم یافت؛ نمونه متاخرش 
پریناز ایزدیار، مریلا زارعی، مهدی پاکدل و دیگر بازیگران 
سریال پرستاره »جیران«. علاوه بر موارد مذکور چند نفر 
دیگر را نیز نباید از یاد برد. مثلا در همین ســریال جدید 
»رحیل«، ریحانه رضی با نقش شمامه و غزاله اکرمی بازیگر 
نقش ماهی، وجهی دیگر از توانمندی خود را نشان داده و 

به همین نسبت مشهورتر شده  اند.

به بهانه پخش »رحیل« و بازپخش »بانوی عمارت« مروری داریم بر سرنوشت بازیگرانی که به 
واسطه حضور در سریال هایی برخاسته از قاجار، صاحب شهرت و موفقیت شدند

درخشش در قامت شخصیت قجری

آغاز داستان »شریک جرم« با یک شوک همراه بود: محسن )سجاد بابایی( به دلیل           منظر اول| شروع خوب
شک و نیز اصرار همسر )ندا با بازی المیرا دهقانی( ابتدا او را کشت و سپس یک گلوله در مغز خود خالی کرد. این 
اتفاق در دفتر خانم وکیل )سارا بهرامی( رخ داد و یکی از عوامل میخکوب شدن طیفی از مخاطبان بود. در ادامه 
کشیده شدن پای وکیل در این قتل، داستان را جذاب تر کرد. همچنین تلاش او برای یافتن سر نخ گذشته ندا، 
باعث بالا رفتن حجم درام »شریک جرم« شد. در قسمت بعدی، ماجرای قاچاق دختران به میان آمد که به رغم 
تکراری بودن، باز هم پرداختن به آن مهم است. یعنی هم می  تواند شــاخک مخاطب را تیز کند و هم احتمالا 
هشداری به خانواده ها و مسئولان اســت. پیش تر آثاری مثل »لاتاری«، »نگین«، »آقازاده« و »قلب یخی« به 

همراه مستندهایی چون »فقر و فحشا«، »پول و پورن« و... به این موضوع پرداخته بودند.

این اولین بار نیست که یک سریال، خوب شروع می شــود اما بعد از چند قسمت           منظر دوم| افت سريال
میزان اتفاقات و داستان آن رنگ می بازد. »شریک جرم« نیز در قسمت های اخیر، روی یک دور تکراری افتاده 
و حجم درام آن اندک است. مثلا قسمت اخیر را می توان در ۱۰ دقیقه روایت کرد. کش دادن آن اما به سریال 
لطمه زده و آن را تبدیل به اثری خسته کننده کرده. چالش اصلی خانم وکیل یعنی گیر افتادن در ماجرای 
قتل در دفترش، رها شده و او به تنهایی سراغ مسببان قاچاق دختران رفته و نیز در تلاش است تا پاکدامنی 
ندا و عدم خیانت به همسر را اثبات کند. خط عشقی و رابطه به ظاهر مرموز برادرش با یک دختر هم، کمکی 
به خوش ریتم شدن سریال نکرده. »شریک جرم« بر یک داستان خوب بنا نهاده شده اما در اجرا بیش از حد 

کش آمده است.

 فصل پنجم »فارگو«
  پخش:   فیلیمو / نماوا
  کارگردان: کار گروهی

  بازیگران: جونو تمپل، جان هم، جنیفر 
جیسن لی، دیوید ریسدال، جو کیری و...

  نمره در »imdb«:8/6 از 10
  محصول : 2023 / آمریکا
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قیمت گلکسی اس ۲۴ لو رفت

سامسونگ قصد دارد 17 ژانویه از سری گلکسی اس 24 رونمایی کند و در همین 
راستا به تازگی خبری در رابطه با قیمت گوشی های این سری منتشر شده است. 
سری گلکسی اس 24 یکی از مورد انتظارترین پرچمدارانی است که سال 2024 
رونمایی و راهی بازار خواهند شد. تاکنون اطلاعات زیادی از این گوشی ها منتشر 
شده اما به تازگی قیمت رســمی این محصولات هم منتشر شده تا بدین ترتیب 
بدانیم این گوشــی ها با چه قیمتی در دســترس قرار می گیرنــد. جدیدترین 
گزارشات از یک نشریه  هلندی می آید مبنی بر اینکه گلکسی اس 24 و اس 24 
پلاس با قیمتی پایین تر از نسل گذشــته در دسترس قرار خواهند گرفت و این 
در حالی است که سامسونگ در این دو گوشی از سخت افزار به روزتری استفاده 
کرده است. این گوشی ها فقط در آمریکا و کانادا با اسنپدراگون ۸ نسل 3 عرضه 
می شوند و در سایر بازارها با اگزینوس 2400 در دســترس قرار می گیرند. اما 
می پردازیم به قیمت گلکسی اس 24 و اس 24 پلاس که گفته می شود کمتر از 
نسل گذشته خواهد بود. این خبر خوبی محسوب می شود اما اینطور که پیداست، 
مدل اولترا قرار است این خبر خوب را برایمان تلخ کند چون ظاهرا سامسونگ 
می خواهد مدل پایه  این محصول را با تقریبا ۵0 یورو قیمت بیشتر در دسترس 
قرار دهد. البته مدل ۵12 گیگابایتی و 1 ترابایتی اس 24 اولترا با قیمت 11 یورو 

کمتر در مقایسه با اس 24 اولترا در دسترس قرار می گیرند.

همکاری طراح آیفون با غول هوش مصنوعی

جانی آیو، طراح سابق اپل با همکاری شــرکت OpenAI که خالق ربات چت 
ChatGPT است، می خواهند دستگاه هوشمند بهتری از گوشی های هوشمند 
بسازند. بر اساس شایعات، سم آلتمن مدیرعامل OpenAI و جانی آیو، طراح 
افســانه ای ســابق کمپانی اپل با همکاری یکدیگر به  دنبال خلق یک دستگاه 
نوآورانه هســتند. این همکاری کاملا در خفا در حال انجام است و هیجان زده 
هستیم بدانیم که حاصل آن چه خواهد بود. بر اساس گزارش بلومبرگ، طراح 
افســانه ای آیفون و مدیرعامل اوپن ای آی اکنون از یکــی از مدیران اپل به نام  
Tang Tan که رهبری تیم طراحی آیفون و اپل واچ را بر عهده داشــته برای 
ســاخت یک دســتگاه جدید مبتنی بر هوش مصنوعی کمک گرفته اند. جانی 
آیو پس از اینکه سال 201۹ از اپل جدا شد، یک شرکت طراحی مستقل به نام 
LoveFrom را راه اندازی کرد. به گزارش گجت نیــوز، حالا ظاهرا آن ها روی 
نخستین پروژه بزرگ خود مشغول کار هســتند. پروژه ای که سخت افزارش را 
طراحی و تولید خواهند کرد و توسعه نرم افزار آن هم بر عهده OpenAI است. 
تانگ تن، آخرین عضو تیم طراحی اپ اســت که با ترک کوپرتینو به شــرکت 
LoveFrom می پیوندد. به تازگی شوتا آئویاگی هم اپل را ترک کرده و به شرکت 
جانی آیو، رئیس سابق خودش در اپل پیوســته است. گرچه جزئیات زیادی از 
این همکاری در دست نیست، اما همین که یکی دیگر از طراحان آیفون به جمع 
همکاران سابق پیوسته و قصد دارد با سم آلتمن که غول هوش مصنوعی جهان 

را ساخت بپیوندد، جذاب به نظر می رسد. 

ساخت قدرتمندترین موتور مافوق صوت جهان

پژوهشگران تسلیحات مافوق صوت چینی ادعا می کنند قوی ترین موتور انفجار 
دوار جهان را ساخته اند. این موتور هوا-تنفســی جدید که به عنوان »انقلابی« 
نامیده می شــود، می تواند یک هواپیما را تا ارتفاع 30 کیلومتری بالا ببرد و به 
سرعت حدود 16 ماخ )16برابر سرعت صوت( برساند. اگر این ادعا صحت داشته 
باشد، با چنین ســرعتی، پروازهای بین قاره ای تنها چند ساعت طول خواهد 
کشید و در مقایسه با موتورهای جت معمولی ســوخت بسیار کمتری مصرف 
می شود. این موتور توسط ژانگ یینینگ و تیمش در مؤسسه ماشین آلات قدرت 
پکن همراه با ارتش خلق چین طراحی شــده اســت و اطلاعات کمی در مورد 
 China Journal of Propulsion آن، فراتر از طرحی که در مجله معتبر
Technology  منتشر شده، در دسترس اســت. این موتور در دو حالت کار 
می کند که حالت اول یک حالت 7 ماخ است که به عنوان یک موتور انفجاری دوار 

پیوسته)RDE(  کار می کند.

هفت کشف از منظومه شمسی 
در سال ۲0۲3

هر ســال نکات بیشــتری را درباره  پیچیدگی های منظومه 
شمسی می آموزیم. سال 2023 هم از این قاعده مستثنا نبود. 
در سالی که گذشت، دانشمندان به داده های بیشتری از محله 
خورشیدی دســت یافتند. از کوچک شدن سیاره ها تا کشف 
قمرهای جدید و یخ فشان و لکه های اسرارآمیز که در ادامه به 

آنها می پردازیم. 
 سفرمان را با نزدیک ترین سیاره به خورشید یعنی عطارد 
شروع می کنیم. بر اساس پژوهشی در ماه اکتبر، کوچک ترین 
سیاره  منظومه شمســی به کوچک شــدن ادامه خواهد داد. 
کارشناسان مدت هاست می دانند که عطارد از زمان شکل گیری 
در حال انقباض بوده اســت. ترک های عظیــم یا خراش های 
سطحی عطارد به مرور زمان بر اثر انقباض و دوره های طولانی 

سردشدن به وجود آمده اند.
دانشــمندان در ابتدا تصور می کردند خراش های ســطحی 
عطارد، میلیاردها سال قدمت داشته باشــند، اما پژوهش ها 
نشــان دادند قدمت برخی از آن ها فقط به 300 میلیون سال 
می رسد. این شواهد نشان می دهند عطارد در بخش زیادی از 
عمرش منقبض شده است و ممکن است این انقباض امروز هم 

ادامه داشته باشد.
 پژوهشگرها در ماه نوامبر برای دومین بار از کشف اکسیژن 
در جو سیاره  زهره خبر دادند؛ یافته ای که وجود این عنصر را 
در جو جهنمی زهره بالاخره ثابت کرد. لایه نازک اکســیژن 
مولکولی )اتم های غیرپیوندی اکسیژن( با استفاده از رصدخانه 
استراتوســفری نجوم فروسرخ ناسا رصد شــد؛ این تلسکوپ 
روی هواپیمای بزرگی نصب شده بود که بین سال های 2014 
و 2022 بــالای جو زمین پرواز می کرد. با این حال اکســیژن 
مولکولی نشانه حیات روی زهره نیست. بلکه به باور دانشمندان 
این گاز بر اثر برخورد پرتوهای خورشــیدی به مولکول های 
کربن دی اکســید و مونوکســید و تجزیه آن ها به وجود آمده 
است. این اکســیژن همچنین برای اســتعمارگران انسانی 
آینده بلااستفاده خواهد بود؛ زیرا تنفس پذیر نیست و فقط در 

تراکم های پایین وجود دارد.
 بر اســاس پژوهشــی در ماه اکتبر، ماه قمر زمین حداقل 
40 میلیون ســال قدیمی تر از تصورمان اســت. پژوهشگرها 
کریستال های برخوردی کوچکی موســوم به کریستال های 
زیرکنی را در نمونه سنگ های ماه کشف کردند که از نمونه های 
بازگشتی مأموریت آپولو 17 بودند. تحلیل جدیدی نشان داد 
کریســتال های زیرکنی که بر اثر برخــورد عظیم بین زمین 
و ســیاره ای در ابعاد مریخ باقی ماندند، بســیار قدیمی تر از 
کریستال های مشابهی هستند که در دیگر نمونه های قمری 
کشف شدند. درواقع این کریستال ها قدیمی تری نمونه های 
شناخته شده از برخورد عظیم هســتند و مانند معیاری برای 

سنجش طول عمر ماه عمل می کنند.
 یکی از بزرگ ترین اخبار امســال مریخ این بود که سرعت 
چرخش این ســیاره به دور خود هر ســال افزایش می یابد و 
دانشمندان هنوز دلیل آن را نمی دانند. داده های به دست آمده از 
مأموریت اینسایت ناسا نشان می دهند چرخش مریخ با سرعت 4 
میلی ثانیه قوسی در سال افزایش می یابد و به این ترتیب روزهای 
مریخی به مرور زمان کوتاه تر می شوند. یک میلی ثانیه قوسی 

برابر است با یک هزارم ثانیه قوسی که واحدی زاویه ای است.
 امسال دانشمندان 12 قمر جدید را اطراف مشتری کشف 
کردند و به این ترتیب تعداد قمرهای این سیاره به ۹2 عدد رسید 
و رکورد جدیدی را از خود به جا گذاشت. قمرهای جدید مشتری 
کوچک هستند و قطرشان بین 1 تا 3/2 کیلومتر است. اغلب این 
قمرها دارای مدارهای عریضی هستند به طوری که از این میان 
۹ قمر پس از ۵۵0 روز مدار مشتری را کامل می کنند. قمرهای 
جدید سیاره مشتری بین سال های 2021 و 2022 کشف شدند 
بااین حال اتحادیه بین المللی نجوم، امســال آن ها را به صورت 

رسمی تأیید کرد.
 اگر فکر می کنید مشتری رکورد بیشترین تعداد قمرها را 
از آن خود کرده است، سخت در اشتباهید. امسال دانشمندان 
62 قمر جدید را به مجموعه زحل اضافه کردند و به این ترتیب 
تعداد کل قمرهای این ســیاره حلقه دار به 14۵ عدد رســید 
و رکورد جدیدی را از خود به جای گذاشــت که بعید اســت 
مشتری بتواند آن را بشکند. برخی از قمرهای جدید زحل تنها 
2/۵ کیلومتر عرض دارند. تمام قمرهای جدید از انواع نامنظم 
هستند به طوری که در مدارهای بیضی شکل دوردست نسبت 
به سیاره میزبانشان قرار دارند و اغلب اوقات به صورت پسگرد یا 
خلاف جهت چرخش زحل به دور آن می چرخند. برخی از این 

قمرها حاصل چسبیدن توده های مختلف به یکدیگر هستند.
 تصاویر جدید اورانوس نشان دهنده گردباد قطبی عظیمی 
در اطراف قطب شمال این غول یخی هستند که نشان می دهد 
جو این سیاره بر خلاف تصور گذشته چندان هم آرام نیست. 
گردباد قطبی، حلقه ای چرخان از هوای سرد و گرم است که در 
منطقه قطبی اورانوس می چرخند. این گردبادها روی سطح 
زهره، زمین، مریخ، مشتری، زحل و نپتون هم دیده شده  اند. 
کاوشگر وویجر 2 در سال 1۹۸6 یک گردباد قطبی را در قطب 

جنوب اورانوس کشف کرده بود.

   هدست ویژن پرو
فارغ از اینکه هدست ویژن پرو به یک محصول 
موفقیت آمیز تبدیل خواهد شــد یا شکســت 
بزرگی را برای اپــل به همــراه دارد، ویژن پرو 
محصولی اســت که در ســال 2024 خیلی ها 
در موردش صحبت خواهند کرد. این هدســت 
واقعیت ترکیبی )که ترکیبی از واقعیت مجازی و 
واقعیت افزوده را ارائه می کند( یکی از مهم ترین 
و جدیدترین اختراعات اپل طی 10 ســال اخیر 
است. از زمانی که اپل هدست واقعیت ترکیبی 
ویژن پرو را در کنفرانس WWDC 2023 )که 
ژوئن امسال برگزار شــد( رونمایی کرد، خبار و 
اطلاعات ضد و نقیضی را در مورد آن می شنویم. 
ابتدا توســعه دهندگان دعوت شــدند تا در این 
کنفرانس آن را آزمایش کنند. سپس خبرنگاران 
فرصت آزمایش آن را پیــدا کردند. بازخورد هر 
دو گروه نســبت به عملکرد این محصول کاملا 
مثبت بود. هنوز سوالات پاسخ داده نشده زیادی 
در مورد ویــژن پرو و موفقیــت احتمالی آن )با 
قیمت وحشــتناک 3۵00 دلاری( وجود دارد. 

اما بی شک ما مشتاق هســتیم تا در سال جدید 
میلادی این دیوایس را از نزدیک ملاقات کنیم.

  آیفون ۱۶
جای تعجب نیســت که اپل می خواهد در سال 
2024 از خانواده جدیــد آیفون هایش رونمایی 
کند، اما اعضای سری آیفون 16 پیشرفت قابل 
توجهی نسبت به نسل فعلی خواهند کرد. یکی از 
آن ها اضافه شدن دکمه گرفتن عکس روی قاب 
کناری گوشی است که می تواند دسترسی سریع 
به دوربین را امکان پذیر کند. علاوه بر این اکشن 
باتن نیز دیگر به صورت در انحصار مدل های پرو 
نخواهد بــود و تمام اعضــا آن را ارائه می کنند. 
همه این امکانات به شما کمک می کنند تا کمتر 
به دنبال اپلیکیشــن ها داخل منــوی برنامه ها 
بگردید و خیلی ســریع و با زدن یــک دکمه، 

کارهای مختلفی را با گوشی تان انجام دهید.

  آیفون اس ای
در حالی که آیفــون 16 در مرکز توجه ها قرار 

دارد، اما اپل نگاه متفاوتی به ارزان قیمت ترین 
گوشــی خودش، آیفون اس ای خواهد داشت. 
در واقع چهارمین نســل این گوشــی ها قرار 
است ســال 2024 روانه بازار شــود که از قضا 
بزرگ ترین تغییرات را هم در طول تاریخ عرضه 
آن ها تجربــه خواهد کرد. ایــن تغییرات هم 
در بیرون و هــم در داخل قاب گوشــی اتفاق 
می افتند. به طور مثال شنیده ایم که فریم های 
عریض بالا و پایین نمایشگر حذف خواهد شد و 
اپل یک طراحی تمام صفحه را برای آن در نظر 
گرفته اســت. حذف فریم های اضافه به معنای 
حذف دکمه هوم گوشی و جایگزین شدن آن 
با سیستم تشــخیص چهره فیس آیدی است. 
این گوشی می تواند یک نمایشــگر با فناوری 
پیشــرفته تر اولد را به خودش ببیند، دوربین 
اصلی آن به 4۸ مگاپیکســل ارتقا پیدا کند و 
یک تراشه سریع تر به زیر قاب آن اضافه شود. 
بر اساس شایعات این گوشــی از نظر ظاهری 
شــباهت زیادی به آیفون 14 پیــدا می کند؛ 
هرچند همچنان دوربین پشتی آن تک لنزی 

باقی خواهد ماند.

  مک بوک ایر
با اضافــه شــدن یــک نســخه 1۵ اینچی به 
لپ تاپ های ســری مک بوک ایر، اپــل گزینه 
انتخاب سایز نمایشگر را در اختیار علاقه مندانش 
قرار داد تا خودشــان انتخاب کننــد که به یک 
نمایشگر 1۵ اینچی احتیاج دارند یا 13 اینچی. 
اما به رغم بزرگ تر شــدن نمایشگر، زیر قاب هر 
دو لپ تاپ از پردازنده نسل قبلی اپل یعنی ام2 
استفاده شــده اســت. حالا ظاهرا این پردازنده 
نیز در ســال 2024 ارتقا پیدا خواهد کرد. طی 
ماه های آتی، ما می توانیم شــاهد عرضه نســل 
جدید مک بوک ایر با قدرت گیــری از پردازنده 
ام3 باشیم که تغییر چشمگیری در عملکرد آن 
نسبت به نسل قبلی به وجود خواهد آورد. عمده 
این تغییرات در بخش گیمینگ اســت، چرا که 
پردازشگر گرافیکی داخل M3 پیشرفت بسیار 
خوبی نسبت به پردازشگر نسل قبلی، مدل ام2 

داشته است.

  اپل واچ ۱0
اپل واچ یکی از محصولات موفق اپل طی سالیان 
اخیر بوده اســت و این احتمــال وجود دارد که 
اپل سال 2024 بخواهد دهمین سالگرد عرضه 
آن را با یک مدل ویژه جشــن بگیرد. این فقط 
یک حدس و گمانه زنی ســاده نیست؛ شایعات 
زیــادی را در مورد عرضه یک مــدل ویژه به نام 
»اپــل واچ 10« شــنیده ایم. مــارگ گورمان، 
گزارشــگر بلومبرگ ادعا می کند که این مدل 
ویژه از بدنــه باریک تر، یک نمایشــگر میکرو 
ال ای دی و ده هــا قابلیت مربوط بــه رهگیری 
سلامت جدید برخوردار خواهد بود. در واقع اپل 
می خواهد با این مدل ویژه کاری کند که اپل واچ 
همیشه در یادها باقی بماند. درست مثل کاری 
که با آیفون 10 به مناسبت دهمین سالگرد عرضه 
گوشی های آیفون انجام داد و تغییرات انقلابی را 
در طراحی آن به وجود آورد. البته هنوز نمی توان 
با قاطعیت گفت که این اپل واچ ویژه سال 2024 
عرضه می شــود. شاید هم یک ســال بعد از آن 

راهی بازار شود.

  تحلیل 

فهرستی از محبوب ترین افزونه های گوگل کروم در سال 
2023 منتشر شد که شامل ابزاری برای تبدیل متن به 
صدا، ساخت فایل های آموزشی، دسترسی به ربات های 
چت و غیره می شوند. افزونه ها یا Extension، یکی از 
کلیدی ترین ویژگی های مرورگر گوگل کروم هســتند 
که به کاربران ایــن امکان را می دهند تــا تجربه مرور 
اینترنت خود را با اضافه کردن امکانات جدید و بهبودهای 
مختلف   سفارشــی کرده و بهبود بخشند. این افزونه ها 
از فرآیند نصب و حذف آســان برخوردارند و می توانند 
به طور مستقیم از فروشگاه آنلاین گوگل کروم دریافت 
و نصب شوند. افزونه ها از تنوع بســیاری برخوردارند و 
می توانند وظایف مختلفــی از جمله مدیریت رمزهای 
عبور، مسدودســازی تبلیغات، افزایش کارایی، ایجاد 
پوسته های گرافیکی جذاب  و حتی توسعه وبسایت ها را 
انجام دهند. یکی از مهمترین مزایای افزونه های گوگل 

کروم، افزایش بهره وری و سفارشی سازی تجربه کاربری 
اســت. آنها به کاربران اینترنت این امکان را می دهند 
که مرورگر خود را به طور دقیق تر بــا توجه به نیازها و 
علایق شخصی خود تنظیم کرده و از امکانات بیشتری 
برخوردار شوند. گوگل کروم هر ساله فهرست بهترین و 
محبوب ترین افزونه های گوگل کروم را منتشر می کند و 
حالا نوبت به انتشار لیست سال 2023 آنها رسیده است. 
نکته جالب اینجاست که با توجه به افزایش محبوبیت و 
فراگیر شدن هوش مصنوعی طی سالی که گذشت، اکثر 

این اکستنشن ها هم با همین موضوع مرتبط هستند.
Speechify   

این افزونه می تواند محتوای متنی شــما از هر جایی، 
اسناد، فایل های PDF یا حتی ایمیل های شما را بلند 
بلند بخواند تا اگر خودتان حوصله یا وقت خواندن شان 
را ندارید، هیچ اتفاقی را از دســت ندهید. این افزونه از 

فناوری TTS اســتفاده می کند و میلیون ها کاربر فعال 
دارد.

QuillBot   
افزونه QuillBot هنگام نوشــتن در کنار شماست تا 
مطمئن شود متن شما بیشترین اثرگذاری را دارد. شما 
می توانید از این اکستنشن برای بررسی اشکالات گرامری 
کمک بگیرید، از آن بخواهید خلاصه ای از متن طولانی 
شما بنویسد  یا یک موضوع به آن بدهید و ازش بخواهید 
که برایتان یک ایمیل را خودش از صفر تا 100 بنویسد.

 ChatGPT Sidebar   
به دنبال محبوبیت ربات های چت در سال جاری، کاربران 
زیادی از آنها بــرای انجام امور مختلف خود اســتفاده 
 ChatGPT می کنند. یکی از بهتریــن ربات های چت
ساخت شرکت OpenAI است. همانطور که می دانید 
برای دسترسی به این ربات باید به سایتش مراجعه کنید  
اما حالا یک افزونه گوگل کروم کار شما را راحت کرده 
و می تواند آن را با یک کلیک ســاده در یــک نوار کنار 

مرورگرتان به نمایش بگذارد.

 Bonjourr   
ایــن افزونه یک صفحــه آغــاز زیبا، ســبک و قابل 
سفارشی سازی را در اختیار شــما می گذارد تا تجربه 
مرور وب دلنشین تری را به دست بیاورید. هر زمانی که 
یک تب یا پنجره جدید باز کنید، صفحه ای با پس زمینه 
و ویجت های دلخواه شما به نمایش درخواهد آمد که 
کار طولانی در طول روز با مرورگر وب را خسته کننده 

نخواهد کرد.
 Scribe   

آیا صاحب یک وب ســایت آموزشی هستید؟ با کمک 
این افزونه می توانید به راحتی محتوای آموزشی مرحله 
به مرحله بسازید و آن را در دســترس مخاطبان تان 
 GPT-4 بگذارید. این افزونه حتی از هوش مصنوعی
هم بهره می برد که به کمک آن می تواند متن و تیترهای 
فایل آموزشی شما را به صورت خودکار ایجاد کند. چند 
مورد دیگر هم به جز موارد بالا در لیست محبوب ترین 
افزونه های ســال 2023 گوگل کروم حضور دارند که 
کمتر برای کاربران ایرانی کارایی دارند. به همین خاطر 

هم به صورت خیلی جزئی به آنها اشاره می کنیم. به طور 
مثال افزونه Coupert به دنبــال کپن های تخفیف 
فروشگاه های اینترنتی مثل آمازون و والمارت می گردد، 
DeepL Translate ادعا می کنــد که دقیق ترین 

ترجمه را در اختیار مخاطب می گذارد )که البته از زبان 
فارسی پشتیبانی نمی کند( و افزونه Teal هم مناسب 
کســانی اســت که به دنبال پیدا کردن موقعیت های 

شغلی هستند.

ذرهبین
ساراارجمند

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزاربازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهبرخیازآنهاراشایدحتیاسمشانراهمنشــنویدامامخاطبهایخاصخودرابههمراهدارند.هرهفتهدربخشآتلیهبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریکهفتهاخیر
میپردازیم.ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

Custom Mech Wars
DThree Publisher سازنده          

         متوسط امتیاز 63
هرچندطییکسالگذشتهیکی

 Mechازموفقترینبازیهای
روانهبازارشدوتوانستحتیدر
فصلجوایزنیزعملکردخوبی

داشتهباشدامافعلاکارمانبااین
دستبازیهابهپایاننرسیده.

جدیدترینآثارمرتبطبهرباتهای
غولپیکرتمرکزاصلیخودراروی
شخصیسازیاینابزارهاگذاشته
والبتهازدیدگیمپلیباضعفهای

مشخصیهمراهشده.

  
Parking Master

RVBinary  سازنده          
         متوسط امتیاز 2هزار

طیماههایاخیربازیهاییکه
بامحوریتپارککردنخودرو

طراحیشدهاند،بیشازپیشمورد
توجهقرارگرفتهوازاینسوشاهد
انتشارتعدادزیادیازآنهاهستیم.
بازیParking Masterیکیاز
همیندستعناویناستوبهجز
برخیتفاوتهادرزمینهجلوههای
بصری،شباهتزیادیبهآثارمشابه

دارد.

تجربه ای بهبودیافته از اینترنت
  بررسی کوتاه

شبیه ساز بساز بفروش!

Join & Strike
Hitapps سازنده          

         متوسط امتیاز 100هزار
هرچندبازیهایزیادیاینروزهادرفروشگاههایآنلاین

حضوردارندکهتمرکزاصلیخودراتیراندازیدریکمحیط
سادهقرارمیدهنداماJoin & Strikeتفاوتیاساسیباآنها
دارد.دراینبازیهدفاصلیهمکاریبادیگرگیمرهاقرار
گرفتهوبهشمااجازهدادهمیشودکهدریکساختارآنلاین

بهسراغمبارزهبادشمنهایمتنوعیبروید.

  
Trinity Fusion

Angry Mob سازنده          
          متوسط امتیاز 81

درآخرینروزهایسال2023شاهدانتشاریکبازیمستقل
وموفقدیگریعنیTrinity Fusionهستیم.اثریکهکنترل

سهشخصیاصلیرابرعهدهشماقرارمیدهدکههرکدام
قابلیتهایبهخصوصیرادراختیاردارند.قابلیتهاییکه
البتهبااتمسفرعلمی-تخیلیبازیهمراهبودهوتجربهای

جذابرارقممیزنند.

ادمیرال مک ریون در یکی از سخنرانی های مطرح 
خود جملات جالبی را بیــان می کند:»تخت خود 
را مرتب کنید در این صورت اولیــن وظیفه روز را 
به درستی انجام داده اید و در صورت بد پیش رفتن 
روز، حداقل در آخر شب با یک تخت مرتب روبه رو 
خواهید بود.« مغز ما انســان ها برمبنای سیســتم 
Task & Reward )وظیفه و پاداش( مدت هاست 
که طی روند تکامل، این گونه ســرکش را به سمت 
اهداف بیشــتر و جاه طلبانه تر رهسپار کرده است و 
دوپامین آزاد شــده برای هر هدف و وظیفه موفق، 
انگیزه و انرژی لازم او برای حرکت به سمت وظیفه 
بعد را تامین کرده است. حتما بارها در سخنرانی های 
انگیزشــی و یا جلسات ارتقا فردی شــنیده اید که 
برای کارهای خــود To Do List تهیه کنید چرا 
که پس از تیک زدن هر کار کامل، انرژی لازم برای 

خیز به سمت هدف بعدی را خواهید داشت. با این 
 House اوصاف تا حدودی با دلیل اینکه چرا بازی
Flipper 2 قرار است عنوان لذت بخشی باشد آشنا 
شدید؛ وظایف پشت سر هم و پیشروی در برنامه ای 
دلچسب. ساخته استودیو Frozen District که 
در عین سادگی قادر خواهد بود ســاعت ها شما را 
سرگرم کند. تلفیقی رقیق از مهندسی و خدمات و 
رنگ آمیزی و…در قالبی آرامش بخش که زمانی 
که حال چیزی جز چیل کــردن! ندارید می توانید 
به آن پناه ببرید. همانطور که انتظــار می رود قرار 
نیست در این ســبک عناوین با داستانی پیچیده و 
چند لایه روبه رو باشیم و داستان صرفا بهانه ایست 
تا چرخ دنده های گیم پلی به حرکت در بیایند.بعد 
از نقل مکان به یک شــهر کوچک دوســت قدیمی 
شــما تام  که می داند مهارت کافی دارید و به دنبال 

چند اسکناس بیشــتر در جیب خود می گردید، با 
شــما تماس می گیرد؛ و این آغاز ماجراجویی شما 
از یک نظافت کار ساده تا یکی از بزرگترین دلالان 
ملک شهر است! دراین میان به دنبال پیشرفت کاری 
شما تعاملات و درخواست های بیشتری به سمت تان 
سرازیر خواهند شد و از سوی دیگر برای دادن اندک 
عمقی به داســتان، خانواده این فرزنــد جاه طلب 
که می خواهــد روی پای خودش بایســتد،گه گاه 
جویای حال او می شوند و اورا در جریان وقایع خانه 
می گذارند.اما می رســیم به بزرگترین عامل خلق 
این اثر یعنی گیــم پلی.گیم پلی این عنــوان را از 
دو جهت می توان بررســی کرد،اول برای مخاطبان 
کژوال و دوم مخاطبان آشنا و دل باخته این سبک.

از دیدگاه اول بــازی ملقمه دلنشــینی از وظایف 
دوپامین زاست. به یاد بیاورید زمانی را که بچه بودید 

و از طــرف والدینتان وظیفه داشــتید حیاط خانه 
را تمیز و مرتب کنید.حس خــوب پس از انجام آن 
وظیفه هنوز نوستالژی زا بوده  و این تحریک حسی 
ریشه در ساختار مغز ما انسان ها دارد.ساختار گیم 
پلی بر مبنای همین حقه  ساده شما را ساعت ها در 
پای بازی خواهد نشــاند و در لابه لای کارهایی که 
احساس می کنید کم کم در آن ها استاد کار شده اید، 
غرق خواهد کرد.وظایفی که از یک تمیز کاری ساده 
شروع شــده و به  احیا صفر تا 100 یک خانه ختم 
خواهند شد.خالقان بازی حتی پا فراتر گذاشته و با 
اضافه کردن بخش سندباکس مرز ها را برای خلاقیت 
بازی باز بی اعتبار می کنند.دراین قسمت شما قادر 
خواهید بود خانه دلخواه خود را در نهایت جزئیات 
طراحی و پیاده سازی کنید و از سوی دیگر با اضافه 
کردن وظایف و ســوییچ به پلی مود در مرحله خود 
ساخته خود و دنیای خلق شده پس آن، قدم زده و 
آن را با بقیه به اشــتراک بگذارید.شاکله اصلی گیم 
پلی اگرچه بر احیای خانه ها استوار است،اما در دل 

 Rage House،های لذت بخــش ASMR خود
  Hidden Object های نجیبانه،مینی گیم های
و طیف وســیعی از فعالیت ها، که تا ســیم کشــی 
ساختمان نیز می رود را شامل می شود که می تواند 
ساعت ها شــما را در دنیای صلح آمیز خود و بدون 
هیچ گونه اصطکاک تنشــی جا دهد.از سوی دیگر 

شــاهد ارتقا یکی از بخش های اصلــی بازی یعنی 
Assembly هســتیم که جزئیات دلچســب آن 
می تواند بازی باز را در حد یک آماتور با قواعد ساخت 
و پیاده سازی بسیاری از متعلقات خانه آشنا کند که 
مسلما تجربه ای استاندارد و جذاب برای علاقه مندان 

خواهد بود.

  
Resident Evil 4 VR
Capcom سازنده          
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بعدازتجربهموفققسمتهفتموهشتممجموعه
بازیResident Evilرویهدستهایواقعیت

مجازی،کپکامبهسراغبازسازینسخهچهارمرفته.
اینبازیدقیقاهمانچیزیاستکهبهشکلمعلوم
تجربهکردهایدبااینتفاوتکهمیتوانیدآنرااز
نمایاولشخصودرساختارواقعیتمجازیروی

پلیاستیشن5خودتجربهکنید.

  بی سیم

تضمین ریاضیدانان برای برنده شدن در 
قرعه کشی

ریاضیدانان دانشگاه منچســتر پیشــنهاد کرده اند که اگر در بخت آزمایی لوتو 
چند بلیت خاص را خریداری کنید، برد شــما حتمی خواهد بود. برخی از افراد 
واقعاً در لاتاری شــانس زیادی دارند و بقیه بدون توجه به این موضوع که چقدر 
بلیت می خرند یا چه سیستم هایی را امتحان می کنند، واقعا شانسی برای برنده 
شــدن در قرعه کشــی ندارند. با این حال، اگر به لاتاری ملی بریتانیا )بازی لوتو( 
دسترسی دارید، راهی برای تضمین برنده شدن وجود دارد. به گزارش زومیت، 
اوایل ســال جاری، دو ریاضیدان به نام های دیوید کوشینگ و دیوید استوارت از 
دانشگاه منچستر، اعلام کردند تنها کاری که باید برای تضمین برد در بازی لوتو 
انجام دهید، این اســت که 27 بلیت خاص را خریداری کنید. این درحالی است 
که 4۵.0۵7.474 ترکیب اعداد امکان پذیر اســت. به نوشته  وب سایت دانشگاه 
منچستر، استوارت و کوشینگ با تمرکز روی بازی لوتو که شش عدد تصادفی را از 
1 تا ۵۹ انتخاب می کند، متوجه شدند 27 بلیت کمترین تعداد ممکن بلیت های 
موردنیاز برای تضمین برنده شدن است، اگرچه تضمینی برای سود کردن وجود 
ندارد. آن ها راه حل خود را با استفاده از سیستم ریاضی معروف به هندسه متناهی 
توصیف می کنند که حول ساختار مثلث مانندی به نام صفحه فانو متمرکز است. 
هر نقطه از این ساختار با جفت اعداد نشان داده شــده و با خطوط به هم متصل 
می شود. هر خط مجموعه ای از شــش عدد را تولید می کند که معادل یک بلیت 
است. برای پوشــش دادن کل ۵۹ عدد و تولید 27 مجموعه بلیت، به سه صفحه 
فانو و دو مثلث نیاز اســت. با انتخاب بلیت به این روش، مهم نیست کدامیک از 
4۵.0۵7.474 حالت قرعه کشی ممکن رخ دهد، حداقل یکی از بلیت ها حداقل 
دو عدد مشترک خواهد داشت. از هر شش عدد قرعه کشــی، دو عدد باید روی 
یکی از پنج ساختار هندسی ظاهر شود که تضمین می کند آن ها حداقل در یک 
بلیت وجود داشته باشند. البته برد می تواند به معنای ورود رایگان به قرعه کشی 
بعدی باشد و لزوما جایزه ای به همراه ندارد. به همین دلیل پژوهشگران می گویند 
هرچند استفاده از سیســتم آن ها موجب برنده شدن می شود، درعین حال راهی 

عالی برای از دست دادن پول نیز هست. 

انتظار اپل در  دنیا 
بررسی تمام تکنولوژی های سازنده آیفون برای 2024

نارضایتیمخاطبهااز
استارفیلد

انتقادبازیکنهاازاستارفیلدروز
بهروزبیشترشدهواینباربازیبه

یکیازبدترینآثارفروشگاهاستیم
تبدیلشدهاست.استارفیلددر

واقعاولینعنوانجدیدبتزدابعد
ازدودههبهشمارمیرودکهپیشاز

عرضهبهیکیازموردانتظارترینآثار
انحصاریایکسباکستبدیلشده
بودوسازندگانهموارهبهایدههای

جاهطلبانه،مقیاسباورنکردنیجهان
وگیمپلیجذابومنحصربهفردآن
تاکیدمیکردند.بااینحال،بهرغم
استقبالخوبگیمرهاازبازیدر

زمانانتشار،لیکنوضعیتاستارفیلد
بهتدریجافتپیداکرد؛بهطوریکه
انتقادگیمرهاازباگ هاوایرادهای

بازیبیشتروبیشترشدوامتیازآن
درشبکهاستیمبهوضعیتزردرنگ
تغییرکرد.حال،وضعیتازاینهم

بدترشدهودربخشبازخوردهااینبار
عبارتاغلبمنفیبهچشممیخورد.
تنهاامیدهوادارهافقطوفقطتداوم

پشتیبانیبتزداوبهبودوضعیت
بازیباارائهبهروزرسانیهایمتعدد

است؛بهخصوصکهاینکمپانیسابقه
درخشانیدرپشتیبانیازعناوین

خوددارد.

گ
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محمدطالبیان|یکیازشلوغترینســالهایصنعتبازیبهپایانرسیدوحالابهترینفرصت
استتابهمعرفیبهترینبازیهای2023بپردازیم.آثاریکهدرژانرهایمتنوعیحضورداشتهو
تواناییراضیکردنهرسلیقهایرادراختیاردارند.هرقدرامسالشاهدعرضهبازیهایبزرگ
وموردانتظاربودیم،آثاریکهشایدباکمترینسروصدایممکنعرضهشدند،نهایتاتوانستند
بیشترینتوجههارابهخودجلبکنند.طی12ماهاخیربازیهاییمنتشرشدندکهدرابتداشاید
هیچکسپیشبینینمیکردکهبتواننددراینابعادبهموفقیتهایقابلتوجهیدستپیداکنند.
موضوعیکهنشــانمیدهدباوجودتبلیغاتپرهزینهوبودجههایسنگین،بازهممیتوانند
بازیهاییازراهبرسندکههیچکدامازاینمواردرادراختیارندارنداماخروجینهاییکهبهدست
میآورنددربالاترینســطحکیفیقرارمیگیرد.آثاریکههرکدامپتانسیللازمبرایتبدیل
شدنبهبهترینبازیسال2023رادراختیاردارنداماشایددرجزئیاتاندکینسبتبهیکدیگر

فاصلهداشتهباشند.

معینکریمی|یکاپلواچویژه،آیپدهاییبانمایشــگرهایاولد،مکبوکهایپیشرفتهوآیفونهای
سریجدیدمحصولاتموردانتظاراپلبرایسال202۴هستند.درادامهبیشترباآنهاآشناخواهید
شد.محصولاتشرکتاپلبهعنوانیکیازمحبوبترینوبهترینگجتهایفناوریدرجهانشناخته
میشــوندواینبهدلایلمتعددیبازمیگردد.اولیندلیل،طراحیوکیفیتساختبینظیراپلاست.
محصولاتاینشرکتبااستفادهازجدیدترینتکنولوژیهاوبهکارگیریمتریالباکیفیت،تاحدامکان
نیازهایکاربرانرابرطرفمیسازندواینباعثایجادتجربهکاربریمنحصربهفردولذتبخشیمیشود.
دومیندلیل،اکوسیستمیکپارچهاپلاست.محصولاتاینشرکتمثلآیفون،آیپد،مکبوکوسایر
دستگاههابهخوبیبایکدیگرهماهنگشدهاندوکاربرانمیتوانندازامکاناتهمگراوانتقالدادههای
بیندستگاههایمختلفبهسادگیبهرهمندشوند.سومیندلیل،اعتبارواعتمادمشتریانبهبرنداپل
است.اینشرکتبهواسطهسالیانسالفعالیتخودشدرحوزهتکنولوژی،اعتبارفراوانیراکسبکرده
ومشتریانبهدلیلپشتیبانیمداوموبهروزرســانیهاینرمافزاریطولانیمدت،محصولاتاپلرابه

سایربرندهاترجیحمیدهند.

Hogwarts Legacy  
اگر رده بندی ای برای بدشانس ترین توسعه دهندگان 
 Avalanche Software سال داشتیم، بدون شک
در صدر آن قــرار می گرفت. اســتودیویی که بعد از 
ســال ها کار کردن روی بازی های بی اهمیت برای 
جریان اصلی گیمرها بالاخره این فرصت را به دست 
آورد که رویای بســیاری از علاقه مندان به مجموعه 
هری پاتر را تبدیل به واقعیت کند. آنها بعد از سال ها 
بالاخره توانستند فرصتی را ایجاد کنند که طی آن 
گیمرها تجربه ای کامل و آزادانه را در هاگوارتز داشته 
باشند اما از جایی ضربه خوردند که شاید هیچکس 
فکرش را هم نمی کــرد. اظهار نظرهــای جنجالی 
جی کــی  رولینگ خالق ایــن مجموعه بــرای آنها 
 Hogwarts گران تمام شد و بســیاری از رسانه ها
Legacy را به خاطر همین دلیل بی ارتباط تحریم 

کردند. 
SuperMarioBros.Wonder  

تمــام نســخه های Super Mario Bros با یک 
هدف ساده ســاخته می شــوند و Wonder هم 
از این قائده مســتثنا نیســت؛ تکرار فرمول موفق 
گذشــته و ایجاد انــدک بهبودی در آن کــه نهایتا 

به محصولــی تبدیل شــود کــه بــرای مخاطب 
آشناست اما همچنان در ســطح کیفی خوبی قرار 
 می گیرد. جدیدترین ســاخته موفق نینتندو یعنی
 Super Mario Bros. Wonder توانســته به 
هدف تعیین شده دست پیدا کرده و عملکردی را از 
خود نشان دهد که اکثر گیمرها در انتظارش بودند. 
با این حال همین تکرار مکررات نهایتا تاثیر خود را 

گذاشته و نمی توان آن را انکار کرد. 
Resident Evil 4  

ساخت بازســازی های باکیفیت این روزها تبدیل به 
بخشی از برند Capcom شده. به جز یک استثنا، 
مجموعه Resident Evil تبدیل به فضایی ایده آل 
برای ساخت بازسازی شده و Resident Evil 4 هم 
دقیقا با شرایطی مشابه همراه شده. اثری که به عنوان 
یکی از بهترین بازی های تاریخ شــناخته می شود و 
Capcom موفق به توسعه بازسازی ایده آلی از آن 
شده. با اینکه چهارمین قسمت از این مجموعه کمتر 
از بازی های قبلی به تغییرات اساسی نیاز داشت اما 
سازندگان آن ســعی کرده اند تا از هر فرصتی برای 
بهبود شاهکار شینجی میکامی اســتفاده کنند. به 
جز گرافیک که در میان بهترین های امســال است، 

Resident Evil 4 از دید گیم پلی نیز با تغییرات 
جزئی خوبی همراه شــده تا تجربه بازی در شرایط 
فعلی با اســتانداردهای امروزی هماهنگی بیشتری 

پیدا کند. 
 The Legend of Zelda Tears of the  

Kingdom
یعنــی خــود  متفــاوت  کنســول   نینتنــدو 

 Nintendo Switch را بــا متفاوت ترین نســخه 
 Breath یعنی The Legend of Zelda مجموعه
of the Wild روانه بازار کرد و حالا کار آن را با نسخه 
 The دیگری از این ســری به پایان نزدیک کرده. بازی
 Legend of Zelda: Tears of the Kingdom
شاید روی کاغذ ادامه ای ســاده برای قسمت قبلی این 
مجموعه باشد اما در عمل توانسته تا حرف های زیادی 
برای گفتن داشته و قابلیت های جدیدی را پیش روی 
مخاطب ها قرار دهد. هرچند نام آنها را نمی توان نوآوری 
گذاشت اما نینتندو موفق شده تا فضایی را در این بازی 
ایجاد کند که به واسطه آن خلاقیت گیمرها مستقیما 
درگیر جریان کلی گیم پلی شود. در این بازی نینتندو 
تمام تلاش خود را به کار گرفته تــا دنیایی غنی و پر از 

جزئیات را طراحی کند. 

Marvel’sSpider-Man2  
در شــرایطی که ایــن روزها تمــام تمرکــز صنعت 
شــدن  هــک  و   Wolverine روی  بــازی 
 Insomniac Games قــرار گرفتــه امــا نبایــد

 Marvel’s Spider-Man 2 را به راحتی فراموش 
کرد. اثری که برای بار دیگر توانایی های این زیرمجموعه 
پلی استیشن را به نمایش گذاشت و حالا به عنوان یکی از 
بهترین بازی های ابرقهرمانی تاریخ شناخته می شود. هر 
آن چیزی که باعث شد تا قسمت اول این مجموعه تبدیل 
 Marvel’s Spider-Man 2 به اثری موفق شود در
به شــکلی بهتر، بزرگ تر، هیجان انگیزتر و بهبود یافته 
تکرار شده. با این حال پیشرفت های این بازی نسبت به 
نسخه پیشین تنها به ارتقایی اندک در چارچوبی ثابت 
خلاصه نشده و سازندگان بازی موفق شــده اند تا این 
عنوان را در تمامی زمینه های ممکــن با نکاتی جدید 

همراه کنند.
AlanWake2  

 ،Alan Wake 13 سال بعد از انتشــار اولین قسمت
اســتودیو Remedy دچار تغییرات زیادی شده و به 
همین واســطه اثری کاملا متفاوت نســبت به گذشته 
را تحــت عنــوان Alan Wake 2 عرضــه کــرده. 

 Alan بازی ای که تنها از دید داســتان ادامــه ای برای
Wake است و از نظر گیم پلی دچار تغییراتی اساسی 
 شــده. جدای از معرفی یک شــخصیت اصلی جدید،

 Alak Wake 2 حتی از دید داستانی هم در مسیری 
کاملا متفاوت حرکت کرده و سعی داشته تا روایتی جدید 
را مورد استفاده قرار دهد. رویکردی که بهترین نتیجه 
ممکن را نمایان و ساخته Remedy را تبدیل به یکی از 

بهترین داستان های سال 2023 کرده. 
Baldur’s Gate 3  

کمتر بازی ای را می توان پیدا کرد که برای هر موقعیت، 
انتخاب و شــرایطی یک جواب قابل قبول داشته باشد. 
سومین قســمت از مجموعه Baldur’s Gate یکی 
از همین دست بازی هاســت. اثری که در آن گیم پلی و 
روایت داستان تنها به انتخاب های گیمر محدود می شود 
و ساختار کلی بازی هیچ بن بستی را در مقابل شما قرار 
نمی دهد. فرقی نمی کند به ســراغ چه ماموریتی رفته، 
کدام NPC را از پا در می آورید یا چه شخصیتی را با خود 
همراه می کنیــد، Baldur’s Gate 3 برای تمام این 
موقعیت و تصمیم ها راهی را پیش روی شما قرار می دهد. 
موضوعی که باعث شده عملا هیچ دو گیمری، تجربه ای 

یکسان از ساخته Larian Studios نداشته باشند. 

شلوغ ترین سال بازی های ویدئویی
پرونده ای برای هفت اثر برتر سال 2023
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   گزارش

مرد اسکاتلندی نیمکت چکش ها یک ستاره شاخص 
در ترکیب تیمش داشت؛ ســتاره ای که بزرگان قاره 
سبز برایش سر و دســت می شکستند و سوال مهم و 
سرشار از نگرانی هواداران وســتهام این بود؛ با رفتن 
دکلان رایس چگونه باید کنــار بیاییم! دیوید مویس 
خیلی نرم تر و ملایم تر از حد تصور با جدایی ســتاره 
خط میانی تیمش کنار آمد و در نبود رایس به نتایجی 
بهتر از دوران حضور این بازیکن دست پیدا کرده. یکی 
از بزرگ ترین کابوس های وستهام و مویس، آرسنال 
بود؛ تیمی که با درخشش رایس در ترکیب وستهام هم 
تسلیم چکش ها نمی شد و بازی در برابر توپچی ها بازی 
نمایش قابلیت های هافبک انگلیسی نبود. رایس حالا 
در پیراهن آرسنال و در سمت دیگر این جدال با همان 
مشکلات سابق دست به گریبان اســت. تغییر تیم، 
تغییری در بازنده بودن این بازیکن در مصاف آرسنال 
و وستهام ایجاد نکرده و هر سمت این مسابقه با حضور 
رایس، بازنده میدان خواهد بود! این ظاهرا یک قانون 
نانوشته است. گویا وستهام برای غلبه بر آرسنال فقط 

یک بازیکن اضافه داشته و آن هم دکلان رایس بود.
   مرد بازنده

ستاره سابق وستهام در تیم قبلی خودش برای برتری 
در مقابل تیم کنونی اش با مشکلات زیادی همراه بود. 
دکلان رایس پیش از پیوستن به آرسنال در پیراهن 

وســتهام 11 بار در برابر تیم فعلی اش قرار گرفت و 
این 11 مسابقه با 8 شکســت رایس و تیم قبلی اش 
به سرانجام رســید. هافبک انگلیســی توپچی ها در 
ترکیب وســتهام فقط یک بار و با تک گل خودش در 
سال 2019 موفق به بردن آرسنال شد. شکست پشت 
شکست برابر آرسنال در نهایت رایس را به گرفتن یک 
تصمیم بزرگ رســاند. او در نهایت مصمم شد به زعم 
خودش در سمت درســت این جدال قرار بگیرد و به 
تیم برنده میدان بپیوندد. این اســتراتژی اما تا اینجا 
جواب نداده و رایس در تیم جدیدش مرد بازنده این 
جدال نــام دارد. او در هر 2 بازی این فصل آرســنال 
مقابل وستهام حضور داشته و نتیجه هر 2 مسابقه را 
هم به حریف واگذار کرده. عملکرد رایس در آرسنال 
مطلوب و تاثیرگذار قلمداد می شــود اما شاید آرتتا 
برای این یک مسابقه باید قید درخشش هافبک جدید 
تیمش را بزند و در مسیر برتری مقابل وستهام روی 
رایس حساب نکند. دیوید مویس روی نیمکت وستهام 
به عنوان سرمربی سابق هافبک ملی پوش انگلیسی، راه 
متوقف کردن ستاره سابق تیمش را به خوبی بلد است.

   بازگشت به خانه قدیمی
البته دکلان رایس تا اینجــای فصل جدید یک بار به 
خانه قدیمی اش در لندن ســر زده و طعم شکســت 
را چشیده اســت. با این حال او یک بار دیگر در قالب 

رقابت های لیگ به مصاف وستهام خواهد رفت. رایس 
در هفته بیست و چهارم لیگ برتر انگلیس به ورزشگاه 
لندن باز می گردد تا یک بار دیگر شــانس خودش را 
پیش روی هم تیمی های ســابق امتحان کند و از زیر 
عنوان مرد بازنده این جدال بیــرون بیاید. باخت در 
ســومین رویارویی متوالی با وســتهام، یک شکست 
بزرگ برای دکلان رایس خواهد بــود و این بازیکن 
با انگیزه زیادی بــه خانه قدیمی اش بــاز می گردد. 
اگر وستهام باز هم بتواند آرسنال را در حضور رایس 
شکست دهد به وضوح و با صدای بلند به این بازیکن 
اعلام کرده احتیاج چندانی به او نداشته و با رفتنش 
حال همه در اردوی چکش ها حتی بهتر از گذشــته 
به نظر می رسد! موفقیت با آرسنال در مسیر قهرمانی 
لیگ برتر یک ســمت ماجراست و ســمت دیگر این 
داستان که شــاید برای دکلان رایس به اندازه چنین 
موفقیتی اهمیت داشته باشــد، پیروزی در برابر تیم 
قبلی نام دارد. او شــاید در صورت گلزنی به وستهام 
به احترام تیم سابق و هوادارانش خوشحالی عجیب 
و پر سر و صدایی نکند اما دستکم در ذهن خودش از 
قالب بازنده بیرون خواهد آمد و در ذهن دیوید مویس 
هم یک بار این حسرت را می نگارد که کاش درخشش 
رایس هنــوز هم برای وســتهام  یونایتد و در خدمت 

اندیشه های مرد اسکاتلندی بود.

آخرین بازی اســتقلال در نیم فصل اول، به 
خوبی نشــان داد این تیم برای موفقیت در 
لیگ بیست و ســوم چه کم و کاستی هایی 

دارد. 
اســتقلال دیروز بــا ترکیب سیدحســین 
حســینی، صالح حردانی، روزبه چشــمی، 
آرمین سهرابیان، کوین یامگا، جعفر سلمانی، 
زبیر نیک نفــس، مهدی مهدی پــور، آرش 
رضاوند، مهرداد محمــدی و آرمان رمضانی 
بازی مقابل پیکان را آغــاز کرد. ترکیبی که 
نشان از سردرگمی جواد نکونام در هفته های 

اخیر داشت. 
هفته هاست که ترکیب اولیه استقلال نسبت 
به بازی قبــل تغییر می کنــد و در این چند 
هفته هرگز ندیده ایم که استقلال در دو بازی 
با ترکیب ثابــت به میدان بــرود. این تغییر 
فقط محدود به نفرات نیســت و در سیستم 
و چینش استقلال هم تغییراتی وجود دارد 
که نشان می دهد جواد نکونام بعد از یک نیم 
فصل هنوز درباره بهترین ترکیب و سیستم 
مورد نظر بــرای تیمش به نتیجه نرســیده 

اســت. بازی دیروز اگرچه با برتری استقلال 
به پایان رسید اما نشــان داد که او حق دارد 
بعد از 15 هفته اینقدر ســردرگم باشــد. او 
خوش شــانس بود که بازی ها بــه نیم فصل 
رسیده و می تواند تیمش را تقویت کند و از 

این سردرگمی بیرون بیاید.

   این همه هافبک شبیه   هم!
از بعضــی از تغییرات اجبــاری که بگذریم، 
نکته مهم در ترکیب استقلال، چینش خط 
هافبک این تیم است. چیزی که مدت هاست 
این تیــم را آزار می دهد، نبــود یک هافبک 
خلاق، بازی ســاز و طراح اســت که باعث 
شــده مهاجمان این تیم در جریــان بازی 
کمتر صاحب فرصت گلزنی شــوند. مهدی 
مهدی پــور در نیم فصــل اول 4 پاس گل به 
هم تیمی هایش داده که آمار بدی نیســت 
اما نکته اینجاســت که همــه پاس گل های 
او روی ضربات کرنر یا ضربــات آزاد نصیب 
هم تیمی هایش شده و در جریان بازی هیچ 
پاس گلی از او ثبت نشــده اســت. ســبک 

بازی دیگر هافبک های اســتقلال هم شبیه 
مهدی پور است. رضاوند، مهری، حامدی فر 
و نیک نفس بیشتر در امور دفاعی، دوندگی 
و تخریب بازی حریــف موثرند و کمتر پیش 
می آید که مهاجمان را به خوبی تغذیه کنند 
و برای آنها فرصت گل بســازند. حتی سبک 
بازی روزبه چشمی هم که قبل از مصدومیت 
مدافعان اســتقلال در خــط هافبک بازی 

می کرد، خیلی تفاوتی با دیگران ندارد. 

   درخشش گزینه هایی که نیامدند
قبل از شروع فصل، هافبک های طراح زیادی 
به استقلال لینک شــدند که مهم ترین آنها 
روبرتو تورس و منتظر محمــد بودند. اولی 
ظاهرا به دلایــل مالی به اســتقلال نیامد و 
راهی گل گهر شد و دومی اگرچه با استقلال 
قرارداد بست اما به دلیل پر بودن فهرست، به 
تیم مس رفسنجان قرض داده شد و عجیب 
اینکه هر دو بازیکن در تیم های جدیدشان به 

خوبی جا افتادند و درخشیدند. 
تورس اســپانیایی که در فولاد نشــان داده 

بود چــه بازیکن مهم و تاثیرگذاری اســت، 
در ســیرجان خیلی بهتر عمــل کرد و حالا 
با 3 گل و 4 پــاس گل، موثرترین و بهترین 
بازیکن این تیم در نیم فصل اول است و این 
در حالی است که فقط در 7 بازی برای تیمش 
به میدان رفته اســت! منتظر محمد هافبک 
جوان عراقی هم به تدریــج در ترکیب مس 
فیکس شــد و با پاس گل فوق العاده اش در 
بازی با ملوان خودنمایی کرد. او در هفته های 
اخیر نمایش های خوبی در این تیم داشــته 
است. به نظر می رسد هر کدام از این دو نفر 
می توانستند مشکل بزرگ استقلال در میانه 
میدان را حــل کنند اما بــه دلایل مختلف، 
نتوانســتند برای این تیم به میدان بروند و 
حالا دارند در ترکیب تیم های دیگر، مقابل 
چشم کادر فنی و هواداران استقلال دلبری 

می کنند.

   دو مدافع میانی کافی نیست
مشکل دیگر اســتقلال در خط دفاع است. 
جایی کــه دو مدافع میانی ایــن تیم که به 

تدریج در ترکیب اصلــی جا افتاده بودند و با 
هم هماهنگ شده بودند، در فاصله کوتاهی 
مصدوم شــدند و دســت جواد نکونام را در 

پوست گردو گذاشتند.
 نکونام خوش شانس بود که روزبه چشمی تا 
حدود زیادی می توانست جای خالی یکی از 
این دو نفر را پر کند و اگر او نبود، استقلال در 
هفته های پایانی نیم فصل اول باید بدون حتی 
یک مدافع میانی متخصص در برابر رقیبان 
حاضر می شد. اما این اتفاقات درس بزرگی 
به نکونام داد. او حالا می داند که داشــتن دو 
مدافع میانی تخصصی برای یک فصل کافی 
نیســت و او باید یک یا دو مدافع وسط دیگر 
جذب کند تا در طول فصل به مشکل نخورد. 
گفته می شود بازگشت رافائل سیلوا تا حدود 
زیادی قطعی شده و احتمالا عارف غلامی هم 
بار دیگر پیراهن استقلال را بر تن خواهد کرد. 
با جدایی دو هافبک میانی که فرم بازی شان 
شــبیه هم اســت، جا برای جذب دو مدافع 
وسط بازی می شــود و این مشــکل بزرگ 
استقلال برای نیم فصل دوم حل خواهد شد.

 لوکادیا-پرسپولیس؛ معامله 
برد-برد در ابهام

یورگن لوکادیا مدتی قبل با مدیر روابط بین الملل پرسپولیس 
درباره بازگشتش صحبت کرده بود اما مسئله اصلی ماجرای دعوای 

حقوقی او بود. پرسپولیس از این بازیکن به فیفا شکایت کرد و سر 
آخر توانست لوکادیا را محکوم کند تا او ملزم به پرداخت 324 هزار 

و 500 دلار شود که اگر خودش پرداخت نمی کرد باشگاه چینی اش 
ملزم به پرداخت این مبلغ می شد، منتهی بعدتر اینطور گفته شد که 

ظاهراً لوکادیا می خواهد این رأی را به دادگاه عالی ورزش بکشاند. 
لوکادیا فصل قبل و حدود 14 ماه قبل بعد از بازی مس کرمان و 

پرسپولیس درست در آستانه دربی، پرسپولیس را رها کرد و رفت. 
او در 9 بازی لیگ برتری برای تیم یحیی 6 گل زد و محبوب شد اما 
زمستان تهران را هم ندید. لوکادیا چند ماه بدون تیم بود تا اینکه 

اردیبهشت ماه به تیم کانگژو در سوپرلیگ چین پیوست. لوکادیا در 
24 مسابقه و مدت 1878 دقیقه برای این تیم چینی به میدان رفت 
که 9 گل زد و 6 پاس گل داد اما آخرین بازی او برای این تیم مربوط 
به تاریخ 28 آگوست 2023 )6 شهریور 1402( مقابل بی جی گوان 

بوده که 45 دقیقه بازی کرد. بعد از آن تیم کانگژو 6 بازی دیگر 
تا تاریخ 4 نوامبر )13 آبان( انجام داده که لوکادیا اصلًا در لیست 

این تیم حضور نداشته چرا که باشگاه چینی اش را هم بنا به دلایل 
نامشخصی رها کرد و رفت!

بدین ترتیب لوکادیا درست مثل زمانی که به پرسپولیس آمد ماه ها 
دور از مسابقه بوده است. او در حال حاضر چیزی حدود چهار ماه 

دور از مسابقه رسمی بوده و اگر قرار به حضور در پرسپولیس برای 
نیم فصل دوم باشد شش ماه دور از میدان خواهد بود که بازگشتش 
به شرایط بدنی ایده آل را دشوار می کند هر چند بحث فنی او آنقدر 

چشم گیر است که ظاهراً این مسئله را زیر سایه قرار می دهد. 
موضوع دوم و شاید مهم تر بحث مالی قرارداد اوست. در نگاه اول 

اینطور به نظر می رسد که لوکادیا می خواهد با توجه به برنده شدن 
باشگاه پرسپولیس در فیفا آن مبلغ 324 هزار دلار را پرداخت نکند 

و این مبلغ را به نوعی با قرارداد جدیدش تهاتر کند.
اما باید در نظر داشت که مبلغ قرارداد لوکادیا با پرسپولیس در 

تابستان 1401 چیزی حدود 1/1میلیون دلار بود که با نرخ فعلی 
دلار بالای 55 میلیارد تومان می شود و حتی اگر پرسپولیس بتواند 

با همان مبلغ این مهاجم هلندی را راضی کند باید چیزی حدود 
776 هزار دلار به او بپردازد که رقمی حدود 39 میلیارد تومان 
می شود و چنانچه این بازیکن برای یک و نیم فصل جذب شود 
پرسپولیس دوباره باید 75 تا 80 میلیارد تومان برای او در نظر 

بگیرد.
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دل تان تنگ شده؟  به دیدنش بروید!
چند روزی از جدایی خداداد عزیزی از کادر فنی می گذرد اما هنوز هیچ واکنشــی از سوی مدیران فدراسیون و 
سرمربی تیم ملی دیده نشده است. البته یک نقل قول از امیر قلعه نویی در یکی از رسانه ها منتشر شد که توسط 
سایت رسمی فدراسیون فوتبال تکذیب شد. دیروز اما هومن افاضلی که مثل خداداد مشاور کادر فنی بود و همزمان 
با او به تیم ملی آمد و اتفاقا کارنامه مربیگری اش هم شبیه اوست، مصاحبه ای کرد و گفت: »واقعا حیف است که او 
کنار تیم ملی نباشد. او ارتباط نزدیکی با بازیکنان دارد و در جلسات فنی هم نظراتش را صریح می گوید. از طرف 
بچه های تیم ملی و اعضای کادرفنی به او می گویم که آقا خداداد دل مان برایت تنگ شــده و امیدواریم زودتر به 
تیم ملی برگردی.« راستش مطمئن نیســتیم اما احتمال می دهیم جدایی خداداد دقیقا به دلیل همین صریح 
بودنش باشد که بعضی از دوستان تحملش را ندارند  اما خب هنوز هم خیلی ها هستند که معتقدند حضور خداداد 
از نظر فنی کمکی به تیم ملی نمی کرد، دقیقا مثل خیلی دیگر از نفرات و مشــاوران کادر فنی! دلتنگی هم اصلا 
بهانه خوبی برای بازگشت او به تمرینات تیم ملی نیست. واقعا اگر دل تان برای او تنگ شده، می توانید با او تماس 
بگیرید و به دیدنش بروید اما لزومی به دعوت  دوباره اش به تیم ملی نیست. خداداد اتفاقا کار خوبی کرد که رفت 
اما اگر موقع رفتن دســت چند نفر دیگر از اعضای کادر فنی را هم می گرفت و با خودش می برد، بهتر بود. اما باز 

همین هم غنیمت است!

برنده این احکام کدام تیم بود؟
حالا که امتیازات کسر شده به تیم ها برگشته و جدول به قول دوســتان یکپارچه شده و از نظر بعضی از دوستان 
خوش خیال هم نتایج در زمین فوتبال تعیین شده، سوال این است که از این فعل و انفعالات کدام تیم سود کرد؟ فعلا 
که جنگ بین پیشکسوتان و مسئولان رسانه های دو باشگاه پرسپولیس و استقلال است و هر کدام سعی می کنند 
با ادله خودشان، باشگاه رقیب را برنده واقعی قانون سقف بودجه و احکام کمیته استیناف بدانند. اما از نظر ما برنده 
واقعی باشگاه سپاهان است. تیمی که بدون توجه به قانون، با هر بازیکنی که اراده کرد قرارداد بست، البته با فرمت 
خاص! و اجازه نداد تیم های رقیب تقویت شوند. حالا هم بدون حتی کوچک ترین جریمه فوتبالی، صدرنشین است 
و به احتمال قریب به یقین قهرمان هم خواهد شد. این وسط استقلال و پرسپولیس بیشتر ضرر کردند. البته آنها هم 
به اشکال مختلف قانون را دور زدند اما خیلی وارد نبودند. همین استقلال برای اینکه بتواند قرارداد بلانکو را ثبت 
کند، یک ماه معطل کسر قرارداد از بازیکنان و کادر فنی بود. چند بازیکن هم به دلیل اینکه استقلال نمی توانست 
مبلغ پیشنهادی آنها را قبول کند، نیامدند و به تیم های دیگر رفتند. پرسپولیس هم برای رعایت سقف، مجبور شد 
مهاجمی در حد نبیل باهویی را جذب کند و بی خیال جذب دروازه بان دوم شود! ولی سپاهان خیلی شیک خودش 
را تقویت کرد و اگرچه در یکی دو بازی نمی تواند از بعضی از بازیکنانش استفاده کند، اما آنقدر تقویت شده که همه 

از قهرمانی اش مطمئن باشند.

 از آن جا مانده،
 از این جا رانده!

هافبک درخشان و آماده 
توپچی ها هر 2 بازی اول 

خود مقابل تیم سابقش را 
باخته است

پایان دوران 
سردرگمی

استقلال بر پیکان غلبه کرد و حالا در 
تعطیلات نیم فصل، نکونام می تواند تیمش 

را بهتر از قبل بسازد

 افشای خودداری راموس از دادن تست
 دوپینگ در رئال

پس از افشای حقایقی درباره وجود فساد در آژانس مبارزه با دوپینگ در ورزش 
اســپانیا طی ســال های 2017 تا 2022 ، اکنون جزئیات  تازه ای درباره این 
پرونده منتشر شده مبنی بر اینکه سرخیو راموس کاپیتان پیشین تیم فوتبال 
رئال مادرید و مدافع کنونی تیم سویا، یکی از افرادی بوده که از این فساد نفع 
برده است. طبق گزارش نشریه »Revelo«در ماه آوریل سال 2018، پس از 
مصاف رئال مادرید با مالاگا، مأموران آژانس مبارزه با دوپینگ اسپانیا از راموس 
می خواهند که تست دوپینگ دهد اما او و خولیو دلامورنا، پزشک وقت باشگاه 
رئال مادرید، از انجام این کار امتناع می کنند و بازیکن برای گرفتن دوش به 
رختکن می رود. بر اساس قوانین آژانس جهانی مبارزه با دوپینگ، ورزشکارانی 
که از سوی مأموران این آژانس برای دادن تست دوپینگ انتخاب می شوند، 
موظف هستند که بلافاصله پس از انجام مسابقه شــان نمونه خود را مطابق 
دستورالعملی که به آنها گفته می شود، ارائه کنند و در غیراین صورت با آنها 
هچون افرادی برخورد خواهد شد که تست دوپینگ شان مثبت شده است. 
با این وجود خودداری راموس از دادن تســت دوپینگ پنهان می ماند و هیچ 

بازجویی یا مجازاتی برای او درنظرگرفته نمی شود.

مسی برزیلی در تور بارسلونا
در برزیل، آینده اســتوائو، مروارید جدید فوتبال برزیــل، همچنان یکی از 
موضوعات مورد بحث است. به گزارش UOL، بارسا در رقابت برای خرید این 
بازیکن جوان پیشتاز است. در روزهای اخیر آندره کوری، استعدایاب سابق 
بارسا از طرف باشگاه کاتالان با استوائو، معروف به مسینیو، صحبت کرد. این 
منبع خبری نوشته است که مهاجم جوان 16 ساله پالمیراس، باشگاه بارسلونا را 
به عنوان مقصد مورد علاقه خود انتخاب کرده است. او قبلًا در گذشته چندین 
بار این موضوع را بیان کرده است. باید توجه داشت که استوائو باید تا پنجره 
جولای 2025 در برزیل بماند )زمانی که او 18 ساله خواهد شد( تا بتواند به 

یک تیم خارجی منتقل شود.

امباپه در آستانه تمدید با پی اس جی
از دوشــنبه پیش رو کیلیان امباپــه آزاد خواهد بود تا با تمام باشــگاه های 
علاقه مند وارد مذاکره رسمی شود، زیرا قرارداد او با پاری سن ژرمن در ژوئن 
2024 به پایان می رسد. از اول ژانویه، حتی او می تواند با تیم مدنظرش قرارداد 
امضا کند و جدایی اش در پایان فصل قطعی شود. داستان سال گذشته قرار 
نیست تکرار شود و هم باشگاه، هم این بازیکن و هم اطرافیانش تمایل خود 
را برای اجتناب از موقعیتی مشــابه آنچه در ابتدای سال 2022 رخ داد ابراز 
کرده اند. مقطعی که هر روز شایعه ای جدید در مورد انتقالش امباپه به رئال 
منتشر شد. طبق گزارش ها، پاری سن ژرمن نسبت به قبل اعتماد به نفس و 
آرامش بیشتری دارد. آنها ادعا کرده اند که هر اتفاقی بیفتد از نظر مالی بیمه 
هستند و گزینه خروج رایگان دیگر فاجعه نخواهد بود. اگرچه مذاکرات تمدید 
قرارداد محرمانه است  اما ادعا می شود که گفت وگو بین امباپه و ناصر الخلیفی، 
رئیس پاری سن ژرمن، مطلوب و مثبت خواهد بود. برخی منابع خبر می دهند 

او به تمدید نزدیک تر از جدایی است و دوباره قرار است همه را غافلگیر کند.

جهنم واقعی در انتظار رئال مادرید
ماه ژانویه ماه ســختی برای فوتبالیست هاســت. به خصوص برای بازیکنان 
تیم های بزرگ فشردگی رقابت ها می تواند آزاردهنده باشد. رئال مادرید نیز 
اولین ماه پیچیده سال 2024 را تجربه خواهد کرد که می تواند تا 8 بازی بین 
لیگ، جام حذفی و سوپرجام داشته باشد. همه اینها در صورت صعود به یک 
چهارم نهایی کوپا دل ری و فینال سوپرجام اســت. اولین مورد برای مردان 
آنچلوتی میزبانی از مایورکا در لیگ در 3 ژانویه )13 دی( خواهد بود و بازی 
بعدی در یک شانزدهم نهایی کوپا دل ری مقابل آراندینا خواهد بود. پس از 
آن، نیمه نهایی سوپرجام اسپانیا با دربی برابر اتلتیکو مادرید در 10 ژانویه از راه 
می رسد و در صورت پیروزی، فینال در 14 برابر برنده بازی بارسلونا -اوساسونا 
خواهد بود. رئال مثل ســه تیم دیگر باید به عربستان برای انجام این بازی ها 
برود. سپس در 17 ژانویه، در صورت حذف آراندینا، مرحله یک هشتم نهایی 
کوپا دل ری فرا می رســد و بعد از آن در 20 یا 21 ژانویه، آنها در خانه میزبان 
آلمریا هستند. رئال اگر به یک چهارم نهایی کوپا دل ری رسیده باشد، باید در 
24 ژانویه به مصاف حریف خود برود و آخرین بازی ژانویه 27 یا 28 ژانویه در 

زمین لاس پالماس است.

برگزاری دیدار ایران - بورکینافاسو در کیش
سایت فدراسیون فوتبال نوشــت: با برنامه ریزی انجام شده میان فدراسیون 
فوتبال و سازمان منطقه آزاد کیش، تیم ملی فوتبال اردوی نهایی خود را در 
این جزیره برگزار می کند. بر اساس این برنامه ریزی، تیم ملی 14 دی ماه اردوی 
خود را در کیش برگزار می کند و در آخرین دیدار خود پیش از ســفر به قطر 
برای حضور در جام ملت های آسیا جمعه 15 دی در ورزشگاه المپیک کیش 
به مصاف تیم ملی بورکینافاسو خواهد رفت. این دیدار ساعت ١٨ در ورزشگاه 
المپیک جزیره کیش برگزار می شود. بورکینافاسو در آخرین رده بندی فیفا 
بالاتر از قطر، فنلاند و ایرلند در رتبه 57 جهان و در جام ملت های قاره آفریقا 
قرار گرفت. این تیم در حال حاضر در دوبی اردوی آمادگی خود را بر پا کرده 
است. تیم ملی ایران پس از این دیدار 18 دی برای حضور در جام ملت های 
آسیا به صورت مستقیم از کیش به دوحه پرواز خواهد کرد و 19 دی در دیداری 

دوستانه برابر اندونزی به میدان می رود. 

 اعتراض رسمی پرسپولیس به رأی
 انضباطی دربی

سایت رسمی باشگاه پرسپولیس نوشت: کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 
هفته گذشته آرای خود درباره اتفاقات دربی را صادر کرد. در بخشی از این رأی، 
باشگاه پرسپولیس ضمن جریمه نقدی، به محرومیت از حضور تماشاگرانش در 
نخستین بازی خانگی بعدی محکوم شد که با توجه به برنامه مسابقات در پیکار 
با تیم تراکتور در هفته هفدهم اعمال می شود. همچنین یحیی گل محمدی 
سرمربی تیم، به پرداخت جریمه و یک جلسه محرومیت تعلیقی که تا شش ماه 
اعتبار خواهد داشت، محکوم شد. باشگاه پرسپولیس با توجه به جمیع شرایط 
به این آرا معترض است و لایحه خود برای بررسی این رأی در کمیته استیناف 

را تقدیم فدراسیون فوتبال کرد.

ارسلان، اولین خروجی استقلال است؟
استقلال دیروز در آخرین بازی نیم فصل اول لیگ برتر به مصاف پیکان رفت 
اما نکته بارز پیش از شروع این مسابقه، قرار نگرفتن دوباره ارسلان مطهری در 
لیست بازیکنان این تیم برای مصاف با پیکان بود تا مشخص شود این بازیکن 
جایی در بین تفکرات کادرفنی ندارد و او بدون پیدا کردن فرصتی دیگر، از جمع 
آبی ها جدا خواهد شد. این اتفاق در شرایطی رخ می دهد که در هفته های اخیر 
عنوان شده بود ارسلان مطهری در نیم فصل از استقلال جدا می شود و حتی از 
ذوب آهن به عنوان مقصد بعدی وی یاد می شد و حالا از آنجایی که او از دیدار 
با شمس آذر هرگز برای تیمش به میدان نرفته، به نظر می رسد که فاصله تا 
جدایی از جمع آبی ها ندارد. به این ترتیب مطهری که در نیم فصل لیگ نوزدهم 
به استقلال آمده بود، پس از چهار سال از استقلال جدا خواهد شد و فوتبالش 

را در تیم دیگری دنبال خواهد کرد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 
یکشنبه | 10 دی 1402 | شماره 3676 صفحات 13 تا 16
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مرگ مشکوک مرد کارتن خواب در بزرگراه خلیج

 پلیس در تعقیب عامل زورگیری از زن جوان
 در شهر جدید مهرگان

دستگیری سارقان  قاپ زن گوشی تلفن شهروندان در غرب پایتخت

قاتل وکیل شاهرودی به قصاص 
محکوم شد

سحرگاه جمعه 8 دی ماه امســال رهگذران در 
اتوبان خلیــج تهران با پیکر مــرد کارتن خواب 

مواجه شدند. 
عابران که در ابتــدا تصور می کردنــد این مرد 
به دلایــل نامعلومــی از هوش رفته اســت، با 
اورژانس تماس گرفتند اما در همان حال متوجه 
رد خونی شــدند که از ســر او جاری شده بود و 
احتمال دادند که شاید در تاریک و روشنی هوا 
 خودرویی به او اصابت کــرده و از محل تصادف

 گریخته است.
بلافاصله امدادگــران اورژانس برای نجات جان 
مرد کارتن خواب در محل حادثه حاضر شدند اما 
در همان معاینه اولیه اعلام کردند که بیش از یک 

ساعت از مرگ مرد کارتن خواب می گذرد.
به این ترتیب رسیدگی به موضوع وارد فاز جنایی 
شده و در دســتور کار امیرحســین علیمردان 

بازپرس کشیک قتل پایتخت قرار گرفت.
در بررسی های ابتدایی مشخص شد ساعتی قبل 
از اینکه رهگذران ســر رسیده و با جسد بی جان 

مرد کارتن خواب مواجه شوند، مردی در کنار او 
بوده که احتمال می رود با او آشــنایی داشته اما 

از او دور شده و مرگ او را نیز اعلام نکرده است.
بنابراین فرضیه درگیری منجــر به وارد کردن 

ضربه با جسم سخت به سر متوفی قوت گرفت.
اما همچنــان یکی از فرضیه هــا در این پرونده، 
مرگ مــرد کارتن خــواب در جریــان تصادف 

صبحگاهی می باشد.
با دســتور بازپرس جنایی جســد بــرای انجام 
معاینات و اعلام علت دقیق مرگ راهی پزشکی 

قانونی شد.
همچنین دستور بازبینی دوربین های مدار بسته 
محل و تحقیق از خودروهای عبوری که در لحظه 

مرگ در اتوبان تردد داشتند نیز صادر شد.
در ادامه دســتور انجام اقدامات لازم برای احراز 

هویت متوفی نیز صادر گردید.
بنابراین گزارش رســیدگی به موضوع تا روشن 
شدن راز مرگ مشکوک مرد کارتن خواب ادامه 

دارد.

فرمانــده انتظامــی شهرســتان البــرز گفت: 
دســتگیری فردی که قصد زورگیــری از یک 
شــهروند خانم را در یکی از ساختمان های شهر 
جدید مهرگان داشت به صورت ویژه در دستور 
کار پلیس قرار گرفت. سرهنگ بهرام منصوری 
در تشریح این خبر اظهار داشت: به دنبال شکایت 
یکی از شهروندان خانم مبنی بر زورگیری و ایراد 
ضرب و جرح توسط فردی مزاحم، دستورات ویژه 
جهت شناسایی و دستگیری فرد موردنظر صادر 

و تیم های مجرب پلیس آگاهی وارد عمل شدند. 
فرمانده انتظامی شهرستان البرز با اشاره به انتشار 
این خبر در فضای مجــازی تصریح کرد: پلیس 
ضمن اقدام در خصوص تامین امنیت شهروندان، 
با جدیت برای شناسایی و دستگیری عامل این 
عمل مجرمانه در تلاش است و نتیجه تحقیقات 
پلیس اطلاع رسانی خواهد شد. بنا به این گزارش 
کلیپ زورگیری از این زن در چند روز گذشته در 

فضای مجازی بازتاب گسترده ای داشت.

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری 2 سارق حرفه ای تلفن 
همراه در غرب تهران خبر داد. سردار کارآگاه  علی ولیپور گودرزی 
رئیس پلیس آگاهی پایتخت اظهار داشــت: با وقوع ســرقت های 
سریالی به شــیوه قاپ زنی در غرب شــهر تهران، کارآگاهان اداره 
هجدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ اقدامات گسترده خود را برای 
شناسایی و دستگیری سارقان آغاز کردند. وی افزود: آذر ماه سال 
جاری خبری مبنی بر دستگیری یک پیک موتوری که محموله تلفن 
همراه هوشمند مسروقه )تعداد 20 عدد( را جا به جا می کرد توسط 
گشت انتظامی به اداره هجدهم ارسال شد و طی عملیاتی ضربتی، 
این پیک موتوری دستگیر و در بازجویی ابتدایی اقرار داشت که برای 
یک شرکت حمل و نقل اینترنتی مشغول به کار است و با توجه به 
اینکه محموله در بســته بندی کامل و غیرقابل پیش بینی است، از 

محتویات آن بی اطلاع است. این مقام انتظامی در ادامه تصریح کرد: 
کارآگاهان اداره هجدهم پلیس آگاهی بــا توجه به اظهارات پیک 
موتوری، به محلی که بسته پستی را تحویل گرفته بود اعزام شده 
و موفق شدند 2 مرد را که سفارش محموله را داده بودند، دستگیر 
کنند.رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ در ادامه با بیان اینکه از منزل 
متهمان، 2 قبضه سلاح سرد و مبلغ 40 میلیون تومان وجه حاصل 
از فروش اموال مسروقه کشف و ضبط شد، عنوان کرد: متهمان در 
بازجویی ها به جرم خود اعتراف و به بیش از 50 فقره سرقت به شیوه 
قاپ زنی در شهر تهران اقرار کردند. ســردار ولیپور گودرزی گفت: 
متهمان با صدور قرار قانونی از ســوی مرجع قضایی، برای کشف 
دیگر جرائم و شناسایی شکات در اختیار اداره هجدهم پلیس آگاهی 

قرار گرفتند.

وکیل مدافع اولیای دم محمودرضا جعفر آقایی،  وکیل دادگستری 
که سال گذشته در شــاهرود در مقابل دیدگان همسر و فرزند پنج 
ساله اش به ضرب گلوله به قتل رســید از محکومیت متهم اصلی 
این پرونده به قصاص در ملأعام خبر داد.رسول کوهپایه زاده درباره 
آخرین وضعیت این پرونده گفت: خوشــبختانه شعبه دوم دادگاه 
کیفری یک استان سمنان پس از برگزاری جلسات رسیدگی رای 
خود را در خصوص پرونده موکلم اعلام کرد. بر اســاس رأی صادره 
مباشر قتل که صراحتاً به ارتکاب قتل اقرار کرده، به قصاص محکوم 
شد و در متن دادنامه، اجرای حکم در ملأعام و به صورت علنی مورد 
تاکید قرار گرفته است. وی افزود: در خصوص آمر قتل، کسی که با 
پرداخت وجه و اجیر کردن اشخاص، دستور قتل را صادر کرده بود 
به اتهام معاونت در قتل به اشد مجازات یعنی تحمل 25 سال حبس 
محکوم شد. آمر به قتل، پدر موکل سابق جعفر آقایی بود که برای 
جلوگیری از افشای ابعاد گســترده پرونده فساد مالی، پولشویی و 
اخلال در نظام اقتصادی دستش به قتل همکار مظلومم آلوده شد. 
کوهپایه زاده ادامه داد: در متن دادنامه آمده کــه با توجه به زمان 

ارتکاب قتل که مصادف با شب عاشورای حسینی بوده و همچنین 
شیوه ارتکاب بزه موصوف و محل وقوع جرم که از جمله مسیرهای 
اصلی و پرتردد و مسکونی شهرستان شاهرود است و  وقوع این بزه و 
قساوت مرتکب در ارتکاب آن در انظار عمومی، ایجاد رعب و  وحشت 
و جریحه دار شدن احساسات مردم را داشته و با عنایت به اینکه نحوه 
جنایت موصوف بیم تجری مرتکب و دیگران را فراهم کرده است؛ 
لذا تقاضای قصاص نفس و اجرای آن در ملأعام را کرده اســت و در 
خصوص معاون جرم نیز اشد مجازات یعنی تحمل 25 سال حبس 
را در زندان ایران شــهر مورد حکم قرار داده است.وی گفت که رای 

صادره بدوی است وظرف مهلت قانونی قابل فرجام خواهی است.

فاطمه شیخ علیزاده| اواسط سال 99 زن جوانی با 
مراجعه به پلیس آگاهی تهران مفقود شــدن ناگهانی 
همســرش را گزارش کرد و گفت که از یک روز قبل از 
همسر خود بی خبر اســت و این در حالی بود که تلفن 
همراه مرد 47 ساله به نام سهراب هم خاموش شده بود.
به این ترتیب تحقیقات کارآگاهان پلیس آگاهی برای 
پیدا کردن ردی از سهراب آغاز شد تا اینکه جسد مرد 
جوانی در حوالی پرند کشف شد و مشخصات ظاهری 
او با آنچه همســر ســهراب اعلام کرده بود مطابقت 
 داشت. خانواده ســهراب در سردخانه بالای سر جسد
کشف شده حاضر شده و اعلام کردند که جسد متعلق 

به سهراب است.
با توجه به اینکه وجود دستمالی که دور گلوی سهراب 
پیچیده شــده بود حکایت از خفه شدن او توسط فرد 
دیگری داشت، پرونده وارد فاز جنایی شد و رسیدگی 
به موضوع در دســتور کار بازپرس جنایی قرار گرفت. 
جسد با دستور بازپرس جنایی برای انجام کالبدشکافی 
و تن پیمایی راهی پزشکی قانونی شد و این در حالی 

بود که آثار ضربه به سر نیز روی جسد مشخص بود.
در اولین قدم از تحقیقات تیم جنایی مشــخص شد 
آخریــن فردی که با ســهراب تماس داشــته یکی از 
دوستان او به نام مجید بوده است.به این ترتیب مجید 
تحت تعقیب قرار گرفت اما مشــخص شد هم زمان با 
قتل سهراب،  مجید به طرز مرموزی ناپدید شده است.

همین کافی بود که ظن کارآگاهان پلیس آگاهی و تیم 
جنایی نسبت به مجید بیشتر شده و ردیابی او وارد فاز 

تخصصی شد.
سرانجام در حالی که شش ماه از وقوع قتل گذشته بود 
مجید شناسایی و دستگیر و مشخص شد که در مدت 
زمان شــش ماه که او متواری بوده مراسم عروسی اش 

را هم برگزار کرده و سر خانه و زندگی اش رفته است.

متهم در همان برخورد ابتدایی با ماموران جنایی اقرار 
کرد که در جریان اختلاف باسهراب به همراه همسرش 
او را به قتل رسانده، سپس جسد را در حاشیه شهر پرند 

رها کرده و از مهلکه گریخته اند.
بنابر این همسر مجید نیز بازداشت شد اما از همان ابتدا 

همدستی در قتل را انکار کرد.
با توجه به ادله به دست آمده زن و مرد جوان متهم به 
مشارکت در قتل سهراب شــناخته شده و محکوم به 

قصاص شدند.
اما رای صادر شده در شعبه چهارم دادگاه کیفری یک 
استان تهران از ســوی قضات دیوان عالی کشور نقض 
شــد و پرونده برای رفع ابهامات و محاکمه مجدد به 
شعبه دهم دادگاه کیفری یک استان تهران ارجاع شد. 
متهمان بار دیگر پای میز محاکمه ایســتاده و ضمن 

دفاع از خود به تشریح جزئیات این جنایت پرداختند.

   در دادگاه
در ابتدای جلسه رسیدگی اولیای دم تقاضای قصاص 

هر دو متهم را مطرح کردند.
سپس مجید به عنوان متهم ردیف اول در جایگاه حاضر 
شــد و در تشــریح ماجرا گفت:»مدتی بود با سهراب 
دوست شده بودم. او دوست شوهرخواهرم بود و چند 
بار او را در معاشرت مهمانی ها دیده بودم. کم کم ارتباط 
ما صمیمی شد تا جایی که حتی سهراب با من از خود 
شوهرخواهرم هم صمیمی تر شده بود و خیلی وقت ها 
پیش می آمد که با من تماس می گرفــت و با هم قرار 
ملاقات می گذاشتیم. بعد چند ساعتی گپ می زدیم و 
با اینکه حدود 15سالی از من بزرگتر بود اما از اینکه در 
کنار هم گل بگوییم و گل بشنویم خیلی لذت می بردیم 

و به هر دوی ما خوش می گذشت.«
متهم در ادامه گفت:» تا اینکه روز حادثه سهراب خیلی 

اتفاقی با من تماس گرفت و می خواست حال و احوالم را 
بپرسد. من هم به تازگی نامزد کرده بودم و اتفاقا همان 
روز قرار بود کــه من به همراه نامزدم بــرای تفریح به 
پرند برویم. وقتی با سهراب صحبت کردم و فهمید که 
می خواهیم به تفریح برویم به من گفت که دوست دارد 
با ما بیاید. من هم به خاطر اطمینانی که به او داشــتم 
گفتم که اشکالی ندارد و با او قرار گذاشتم و سه نفری 

به تفریح رفتیم.«
متهم همراه خود چادر سفری هم برده بود:»در نزدیکی 
باغ های حوالی پرند چادر زدیم تا از آب وهوای مطبوع 
آنجا استفاده کنیم. نزدیک غروب که شد گرسنه مان 
شــده بود و من بیرون از چادر رفتم تا سرک بکشم و 
ببینم در آن نزدیکی رســتورانی چیزی هســت یا نه. 
داشــتم با خودم فکر می کردم که شاید همان حوالی 
لااقل سوپرمارکت پیدا کنم که بتوانم خوراکی بخرم 
برای همین کمی از آنجا دور شــدم که با صدای فریاد 
نامزدم به سرعت سمت چادر برگشتم. همان موقع بود 
که دیدم سهراب در حال آزار رساندن به همسرم است و 
دیگر نفهمیدم چه کار می کنم. تمام وجودم پر از خشم 
شده بود و برای دفاع از همسرم پاره سنگی برداشتم و 
با آن به سر ســهراب زدم. یکدفعه دیدم که او دستش 
را روی سرش گذاشت و از ســرش خون می آمد. بعد 
بی حال روی زمین افتاد و من دست نامزدم را گرفتم و 
از آنجا فرار کردیم اما نامزدم در این ماجرا هیچ نقشی 

نداشت. او به حدی وحشت کرده بود که نمی توانست 
هیچ حرکتی انجام دهد. بعد از آن به همســرم گفتم 
که باید فــورا از محل زندگی قبلی خــودم نقل مکان 
کنم. برای همین خانه ام را عوض کردم چون احتمال 
می دادم که ماموران پلیس درصدد یافتن رد و نشانی 
از من باشــند. حدود یک ماه بعــد در حالی که گمان 
می کردیم آب ها از آسیاب افتاده و پلیس نتوانسته رد 
ما را بزند، مطابق برنامه هایی که از قبل داشتیم مراسم 

ازدواجمان را برگزار کردیم.«
متهم در مقام آخرین دفاع گفت:»وقتی من و نامزدم در 
حال دور شدن از سهراب بودیم او هنوز نفس می کشید. 
ما دســتمال دور گلوی او نبســتیم و اقدامی به خفه 
کردنش هم نکردیم. نمی دانم چه کسی این کار را کرده 
است اما من به قتل رساندن سهراب را قبول ندارم. فقط 
برای دفاع از همسرم ضربه ای به سرش زدم که منجر 

به مرگ او نشد.«
در ادامه جلسه محاکمه همســر مجید به عنوان یکی 
دیگر از متهمان در دفاع از خــود گفت:»من در قتل 
سهراب هیچ نقشی نداشتم. او قصد آزار و اذیت من را 
داشت اما همان موقع شوهرم سر رسید و برای اینکه 
مانع او شود سنگی برداشت و با عصبانیت ضربه ای به 

سر سهراب زد.«
بعد از اتمام دفاعیات متهمان قضات دادگاه برای صدور 

رای وارد شور شدند.

داماد  و  عروس   محاکمه تازه 
اتهام قتل رفیق  به 

متهم در دادگاه ادعا کرد که مقتول قصد آزار همسرش را داشته است

مرگ دردناک کوهنورد حرفه ای در دل کوه
صبح روز جمعه 8 دی ماه امسال جسد کوهنورد حرفه ای در ارتفاعات 
دربند تهران کشف شد. کوهنوردان حرفه ای که موقع حرکت در مسیر 
کوهستان با جسد این کوهنورد روبه رو شده بودند، این مرد 60ساله را 
می شــناختند چون او از افرادی بود که طی سالیان متمادی هر هفته 
برای کوهنوردی به ارتفاعــات دربند می رفت و کوهنوردی را حرفه ای 
دنبال می کرد. برای همین اغلب افــرادی که همچون متوفی هر هفته 

کوهنوردی می کردند با چهره او آشنا بودند.
رسیدگی به مرگ هولناک این مرد میانســال خیلی سریع در دستور 
کار امیرحسین علیمردان بازپرس کشیک قتل دادسرای جنایی تهران 

قرار گرفت.
در بررسی های ابتدایی فرضیه مرگ مرد 60ســاله به دلیل سقوط از 
ارتفاعات کوهســتان رقم خورده بود اما با توجه بــه اینکه او کاملا به 
مسیر آشنا بود، احتمال می رفت که شــاید قبل از سقوط سکته قلبی 

کرده باشد.
به این ترتیب جسد با دســتور بازپرس جنایی برای روشن شدن علت 
تامه فوت راهی پزشــکی قانونی شد تا آزمایشــات و بررسی های لازم 

انجام شود.
بنا بر این گزارش رسیدگی به پرونده مرگ ناگهانی کوهنورد میانسال 
تا روشن شــدن علت اصلی مرگ در دســتور کار بازپرس شعبه دهم 

دادسرای جنایی تهران قرار دارد.

20 فقره کلاهبرداری با رسیدساز جعلی
رئیس پلیس آگاهــی تهران گفت: با تلاش کارآگاهــان اعضای باند 3 
نفره کلاهبرداران اینترنتی دستگیر شدند. سردار کارآگاه علی ولیپور 
گودرزی توضیح داد: در پی وقوع چند فقره کلاهبرداری مشابه به شیوه 
خرید اموال شهروندان در فضای مجازی و ارائه رسید جعلی، رسیدگی 
به موضوع  در دســتور کار تیمی از کارآگاهان اداره ســیزدهم پلیس 
آگاهی قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان در گام نخســت طی تحقیق 
از  مالباخته ای پی بردند، این شــهروند در مردادماه یک دستگاه تلفن 
همراه را به قیمت 190میلیون ریال در یکی از سایت های خرید و فروش 
اینترنتی آگهی کرد و پس از تماس فردی که مدعی خرید تلفن همراه 
بود، با او قرار ملاقات حضوری گذاشت و در نهایت پس از دریافت رسید 
انتقال وجه و تحویل تلفن همراه متوجه شد رسید دریافتی جعلی بوده 
و مبلغی به حساب وی  واریز نشده است.سردار ولیپور گودرزی تصریح 
کرد: با تجمیع پرونده های مشابه و پالایش اطلاعات به دست آمده در 
نهایت هویت و مخفیگاه  کلاهبردار در جنوب غرب تهران شناســایی 
و این فــرد پس از هماهنگی هــای قضایی در مخفیگاهش دســتگیر 
شــد.رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ در ادامه بیان داشت: متهم در 
تحقیقات اولیه ضمن اعتراف به جرمش گفت اموال به ســرقت رفته را 
به مالخری برای اوراق یا فروش می فروخت و پول حاصل از آن را نیز به 
حساب یکی از اقوامش واریز می کرد. رئیس پلیس آگاهی تهران عنوان 
کرد: کارآگاهان در ادامه موفق شدند مخفیگاه مالخر و همدست سارق 
را شناسایی و آنها را در 2 عملیات غافلگیرانه و منسجم در غرب و شرق 
استان تهران دســتگیر کنند. وی در پایان با بیان اینکه متهمان به 20 
فقره کلاهبرداری به همین شــیوه اعتراف کردند، گفت: با صدور قرار 
قانونی هر 3 متهم برای تکمیل تحقیقات بیشتر و کشف جزئیات پرونده 

در اختیار اداره سیزدهم پلیس آگاهی قرار گرفتند.

قتل جوان 25 ساله با ضربه چاقو در قزوین
جانشین فرمانده انتظامی استان قزوین از دستگیری قاتل لحظاتی پس 
از ارتکاب جرم در شهر قزوین خبر داد.سرهنگ داود عبدالمالکی اظهار 
کرد: در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی بر وقوع یک فقره 
درگیری منجر به قتل در یکی از مناطق شهر قزوین، بلافاصله مأموران 
انتظامی به محل حادثه اعزام شدند.مأموران در تحقیقات بیشتر متوجه 
شدند بر اثر این درگیری جوانی 25ســاله از ناحیه سینه مورد اصابت 
سلاح سرد قرار گرفته و به علت خونریزی جان خود را از دست داده است. 
بنا بر اعلام روابط عمومی نیروی انتظامی اســتان قزوین، عبدالمالکی 
عنوان کرد: با تحقیقات و اقدامات به موقع پلیس، متهم در کمترین زمان 
ممکن شناسایی و دستگیر شد.جانشین فرمانده انتظامی استان قزوین 
با اشاره به کشف یک قبضه سلاح سرد از متهم بیان کرد: در این درگیری 
قاتل نیز با سلاح سرد توسط مقتول مصدوم شده بود که جهت مداوا به 

بیمارستان منتقل شده و تحت درمان قرار گرفت.

قتل با قرار قبلی جلوی مغازه صافکاری
تحقیقات جنایی برای دســتگیری قاتلانی که بــرای قربانی خود تله 
گذاشته بودند، آغاز شد. کارآگاهان پلیس آگاهی تهران و بازپرس ویژه 
قتل چهارشنبه گذشته باخبر شدند مردی جلوی مغازه صافکاری اش 
در سعادت آباد به قتل رسیده است. بررســی های اولیه مشخص کرد 
چهار متهم به مقتول و دوستش زنگ زده، آنها را به صافکاری کشانده و 
خودشان پشت کرکره مغازه مخفی شده  بودند و به محض اینکه مقتول 
و دوستش به محل رســیدند و کرکره را بالا دادند، چهار مرد به مقتول 
حمله کردند و او را با ضربات چاقو به قتل رساندند و فرار گریختند. در 
پایان تحقیقاتی که در محل حمله مرگبار انجام شــد، بازپرس جنایی 
دستور انتقال جسد مقتول به پزشکی قانونی را صادر کرد و گروهی از 
ماموران اداره دهم پلیس آگاهی تهران هم ماموریت یافتند تحقیقات 

خود را ادامه دهند تا عاملان این قتل دستگیر شوند.

  خرده حادثه 
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تعویض برای گل طلایی؟
 شی جینپینگ، رئیس جمهوری چین، چند روز پیش و در 

یکصد و سی امین سالگرد تولد مائوتسه تونگ، رهبر و 
بنیان گذار چین معاصر، با تأکید بر ضرورت تعمیق تعامل و 

توسعه حوزه های مختلف در دو سوی تنگه تایوان، گفت که 
باید روی »توسعه صلح آمیز روابط دو طرف« کار کرد و »برای 
جلوگیری از جدایی تایوان از چین، مقابل هر کسی« ایستاد. 
وی افزود که تایوان بی شک دوباره به چین خواهد پیوست، 

زیرا اتحاد دوباره سرزمین چین یک مسیر عمومی بوده و 
خواست مردم این کشور است. تایوان جزیره ای خودگردان 

است که چین آن را بخشی از خاک خود دانسته و حمله 
نظامی را یکی از راه های پس گرفتنش می داند. پکن ارتباط 

دیپلماتیک مستقل کشورها با تایوان را مردود می داند. 
در ۲۰۲۲ بود که با سفر نانسی پلوسی، رئیس وقت مجلس 

نمایندگان آمریکا به تایوان، تنش ها میان پکن و غرب افزایش 
یافت و چین رزمایش های گسترده ای پیرامون این جزیره 

خودگردان برگزار کرد. علاوه بر این، در سال میلادی جاری 
هم دیدار تسای اینگ ون، رئیس جمهوری تایوان با کوین 

مک کارتی، رئیس وقت مجلس نمایندگان آمریکا در کالیفرنیا 
خشم شدید چین را برانگیخت و به برگزاری رزمایشی 

سه روزه پیرامون تایوان منجر شد که تا چند روز پس از پایان 
آن، هنوز ادوات نظامی چین آب های پیرامون این جزیره را 

ترک نکرده بودند. آمریکا بزرگ ترین تأمین کننده تسلیحاتی 
تایوان بوده و بارها به روش های مختلف اعلام کرده که در 

صورت حمله چین، به نحوی از این جزیره خودگردان حمایت 
خواهد کرد. بر اساس پیمان های امضا شده میان واشنگتن و 

تایپه، آمریکا به طور قانونی موظف به حمایت از تایوان است. 
این در حالی است که شی جینپینگ پیوستن دوباره تایوان به 
سرزمین اصلی چین را به عنوان یکی از اولویت های دستورکار 
خود اعلام کرده و درگیری آمریکا در دو جنگ غزه و اوکراین، 

احتمال اقدام پکن برای پس  گرفتن این جزیره را افزایش 
داده است. از این رو باید این تغییر و تحولات در بین مقامات 

عالی رتبه نظامی را حول این موضوع هم فهمید. )خبرآنلاین(

کته
ن

ک 
کمی

 
   

سیاست های مرزی دولت بایدن، همواره مورد انتقاد جمهوری خواهان واقع شده است. حالا دولت بایدن به صرافت افتاده تا برای اخذ مجوز کمک  به اوکراین از مجلس 
نمایندگان، سیاست های مرزی خود را طوری اصلاح کند که جمهوری خواهان راضی شوند. اما اینطور که از شواهد و قرائن پیداست، این مسئله فراتر از اختلاف نظر 

است و مشکل اصلی جمهوری خواهان، خود بایدن و رویکرد اوست. کارتونی از ژاپن نیوز

  سایت نگار جهان

 سویه جی ان.۱ ویروس کرونا در جهان، خیلی 
سریع در حال گسترش است

سازمان بهداشت جهانی می گوید که یکی از زیرمجموعه های 
سویه امیکرون ویروس کرونا را به عنوان »گونه قابل توجه« 
طبقه بندی کرده است، چرا که دارد با سرعت زیادی پخش 

می شود. جی ان.۱ در بسیاری از کشورهای دنیا، از جمله هند، 
چین، بریتانیا و آمریکا دیده شده است. به گفته این سازمان 
در حال حاضر، خطر چندانی برای مردم ندارد و واکسن های 

فعلی در برابر آن موثر هستند. اما این سازمان هشدار می دهد 
که موارد ابتلا به کووید ۱۹ و دیگر بیماری های عفونی ممکن 

است در زمستان بیشتر شود. ویروس های تنفسی چون 
آنفلوآنزا، سین سیشیال، و سینه پهلوی کودکان هم در نیم کره 

شمالی با افزایش همراه بوده اند. ویروس بیماری کووید ۱۹ 
مرتب در حال تغییر است و این رویه بعضی وقت ها به ایجاد 
سویه های جدید منجر می شود. امیکرون از مدت ها پیش 

سویه فراگیر در دنیا بوده است. سازمان بهداشت جهانی در 
حال حاضر دارد چند گونه قابل توجه را که با امیکرون ارتباط 

دارند رصد می کند – از جمله جی ان.۱ - اما هیچ یک از آن ها به 
نظر محل نگرانی نیستند. اما جی ان.۱ دارد به سرعت زیاد در 
اطراف دنیا پخش می شود. به گفته مرکز کنترل و پیشگیری 

بیماری در آمریکا، سرعت پخش جی  ان.۱ در این کشور 
بیش از هر گونه دیگری است و ۱۵ تا ۲۹ درصد موارد ابتلا را 
در بر می گیرد. آژانس ایمنی سلامت بریتانیا نیز می گوید که 

جی ان.۱ حدود ۷ درصد کووید مثبت تست های آزمایشگاهی 
را به خود اختصاص داده است. این آژانس می گوید که بررسی 
تمامی داده های موجود مربوط به این گونه و گونه های دیگر 
را ادامه خواهد داد. جی ان.۱ دارد در همه مناطق به سرعت 
پخش می شود، به احتمال فراوان  به این خاطر که پروتئین 

اسپایک آن نسبت به گونه مادر بی ای.۸۶.۲ یک جهش اضافی 
داشته است.

سازمان بهداشت جهانی در ارزیابی خود از خطرات می گوید 
»انتظار می رود که این گونه باعث افزایش موارد ابتلا به ویروس 
کرونا شود، آن هم در شرایطی که دیگر عفونت های ویروسی و 
میکروبی نیز رو به افزایش است، مخصوصا در کشورهایی که 

دارند وارد فصل زمستان می شوند.« به گفته این سازمان هنوز 
اطلاعات کاملی درباره قابلیت این گونه جدید در دور زدن 

ایمنی ناشی از واکسن ها وجود ندارد. البته گزارشی نیز مبنی 
بر حادتر بودن بیماری ناشی از این گونه نسبت به گونه های 
قبلی وجود ندارد. با این حال، این سازمان می گوید که برای 

رسیدن به یک جمع بندی دقیق به پژوهش بیشتری نیاز 
هست، چرا که تعداد کشورهایی که تعداد مبتلایان بستری 

در بیمارستان ها را اعلام می کنند به شدت کاهش پیدا کرده 
است. سازمان بهداشت جهانی برای پیشگیری از بیماری های 
عفونی و شدید این توصیه ها را می کند: در مکان های سربسته 

و شلوغ ماسک بزنید، هنگام سرفه و عطسه جلوی دهان و 
بینی خود را بگیرید، دست های خود را مرتب بشویید،  واکسن 

آنفلوآنزا و کووید خود را تجدید کنید، در صورت بیماری در 
خانه بمانید و در صورت بروز علائم تست بدهید. )بی بی سی(
  نگرانی ارتش پاکستان از دستیابی تی تی پی 

به تسلیحات پیشرفته
فرماندهان ارتش پاکستان می گویند نیروهای وابسته به 

تحریک طالبان پاکستان )تی تی پی( به تسلیحات پیشرفته ای 
مجهز شده اند که از کشور همسایه در دسترس آنان قرار 

گرفته است. در نشستی که روز پنجشنبه، ۲۸ دسامبر )هفتم 
دی ماه( در مرکز فرماندهی ارتش پاکستان در راولپندی 

برگزار شد، عاصم منیر، رئیس ستاد ارتش پاکستان، گفت 
تی تی پی اکنون با آزادی بیشتری فعالیت می کند، زیرا 

سلاح های پیشرفته زیادی از کشور همسایه به چنگ آورده 

است. به گزارش مجله هندی ویک، ارتش پاکستان با انتشار 
اعلامیه ای خبری، نگرانی  از افزایش فعالیت تی تی پی را اعلام 
کرده است. در این بیانیه آمده است: »پناهگاه ها و آزادی عمل 

بیشتری به تروریست های تحریک طالبان پاکستان و سایر 
گروه های مشابه در کشور همسایه داده شده است و دسترسی 

تروریست ها به جدیدترین سلاح ها باعث نگرانی جدی در مورد 
امنیت پاکستان شده است.« در بیانیه خبری ارتش پاکستان 
همچنین آمده است که در نشست مزبور تصمیم گرفته شد 

در مقابل تروریست ها، تسهیل کنندگان فعالیت تروریست ها، 
و حامیان آن ها موضع قاطع گرفته شود و از همه ابزارهای 

ممکن برای سرکوب کردن تحریک طالبان پاکستان استفاده 
شود. با وجود اینکه در بیانیه ارتش پاکستان نامی از افغانستان 

برده نشده است، اما اشاره ای تلویحی به طالبان و افغانستان 
دارد. پیش از این، فرماندهان ارتش پاکستان بارها طالبان را به 

حمایت از تی تی پی متهم کرده و گفته اند که طالبان پایگاه های 
آموزشی در اختیار تی تی پی گذاشته و با تسلیحاتی که آمریکا 

در افغانستان به جا گذاشته است، جنگجویان این گروه را 
مسلح کرده اند.

وزیر کشور دولت پاکستان در نشستی خبری اعلام کرد که 
طالبان نه تنها تی تی پی را تجهیز کرده است، بلکه برخی 
از جنگجویان طالبان در کنار تی تی پی با دولت پاکستان 

می جنگند و در بیشتر حمله های تروریستی رد پای طالبان 
افغان نیز دیده می شود. با این حال، گروه طالبان تجهیز و 
تسلیح تی تی پی را رد کرده و گفته اند که به هیچ گروهی 

اجازه نمی دهند از خاک افغانستان علیه کشورهای همسایه 
و جهان استفاده کند. همچنین، فرماندهان طالبان بارها 

تاکید کرده اند که حاضرند میان تی تی پی و دولت پاکستان 
میانجیگری کنند. این اظهارات نشان می دهد که تی تی پی 

رابطه نزدیکی با طالبان افغان دارد. امیرخان متقی، سرپرست 
وزارت خارجه طالبان، در حاشیه کنفرانس تهران به یک 

دیپلمات پاکستانی گفته بود که مذاکرات میان تی تی پی و 
دولت پاکستان به مرحله نهایی رسیده بود، ولی پاکستانی ها 
عقب نشینی کردند. این اظهارات متقی با واکنش مقام های 
دولت پاکستان رو به رو شد. یک مقام ارشد دولت پاکستان 

بدون افشای نامش به روزنامه اکسپرس تربیون پاکستان گفت: 
»اظهارات متقی پوچ و نادرست است. تی تی پی خواست های 

غیرقانونی و غیرمنطقی داشت که باعث برهم خوردن مذاکرات 
صلح شد.« با این حال، بر اساس گزارش نهادهای پژوهشی، 
طالبان به ده ها گروه تروریستی اجازه فعالیت در افغانستان 

داده اند. سازمان های اطلاعاتی آمریکا و وزارت دفاع آن کشور 
گزارش دادند که طالبان افغان برای القاعده، تحریک طالبان 

پاکستان، حرکت اسلامی ازبکستان، جنبش ترکستان 
شرقی، شاخه خراسان گروه داعش، و چند گروه و سازمان 
تروریستی دیگر در داخل خاک افغانستان پایگاه آموزشی 

ایجاد و آن ها را مسلح کرده اند. همچنین، از تسلیحات 
آمریکایی که پس از سقوط دولت جمهوری در افغانستان به 

چنگ طالبان افتاد در پاکستان، کشمیر هند، فلسطین، و 
حتی بخش هایی از آفریقا استفاده شده است. تصمیم های 
جدید در نشست فرماندهان ارتش پاکستان نشان می دهد 

که دولت آن کشور از اقدام طالبان برای مهار کردن گروه های 
تروریستی ناامید شده و در پی گسترش عملیات نظامی علیه 

تی تی پی  است. دولت پاکستان پیش از این هشدار داده بود 
که در صورت نیاز، برای سرکوب تی تی پی، در داخل خاک 
افغانستان نیز عملیات نظامی انجام خواهد داد. هرچند این 

اظهارات با واکنش تند طالبان افغان رو به رو شد، بعید به نظر 
می رسد که در صورت انجام عملیات ارتش پاکستان در داخل 
خاک افغانستان، طالبان توانایی مقابله با آن را داشته باشند، 
به خصوص که بیشتر این عملیات هوایی و توپخانه ای خواهد 

بود. )ایندیپندنت(

خانه تکانی     در       ارتش چین
۹ مقام عالی رتبه و ۴ ژنرال چینی پس از انتصاب وزیر جدید  دفاع 

از کار برکنار شدند
کمی پس از انتصاب وزیــر دفاع جدید چین، 
حکومت این کشــور ۹ مقام نظامی، از جمله 
چهار ژنرال واحد مسئول موشک های راهبردی 
را از کنگــره ملی خلق )پارلمان این کشــور( 
حذف کرد. ایــن تصمیم اواخــر روز جمعه و 
پس از جلسه کمیته مرکزی حزب کمونیست 
چین، تنها حزب حاکم در این کشــور توسط 
خبرگزاری رسمی شــینهوا اعلام شد. هنوز 
به طور رسمی، دلایلی برای این تصمیم ارائه 
نشده است. خبرگزاری فرانسه گزارش داد که 
به نظر می رسد تغییرات عمده ای در رده های 
بالای ارتــش چین از زمان ناپدید شــدن لی 
شانگفو وزیر دفاع پیشین از عرصه عمومی در 
اواخر ماه اوت در جریان است. لی شانگفو در 
ماه مارس به عنوان وزیر دفاع منصوب و سپس 

برکناری رسمی او در ماه اکتبر اعلام شد.
روز جمعه، دونگ جون به عنــوان وزیر دفاع 
جدید چین منصوب شــد و ایــن انتصاب به 
ماه ها ســردرگمی در این مقام اســتراتژیک 
حکومت چین پایــان داد. در اوایــل ژوئیه، 
مقامات چین اعلام کردند که واحد مســئول 
موشک های استراتژیک، به ویژه موشک های 
هســته ای، مدیریت جدیدی خواهند داشت. 
رسانه ها ســپس از تحقیقات مربوط به فساد 
در مورد رئیس ســابق این واحد خبر دادند. 

مقاماتی که روز جمعــه از کنگره ملی خلق یا 
همان پارلمان چین حذف شــدند، به عنوان 
نمایندگان غیرمنتخب در ایــن نهاد حضور 
داشتند. سینو اینستیدر، یک موسسه مستقر 
در آمریکا که در زمینه سیاســت چین فعال 
است، نوشت که اخراج این افراد نشان می دهد 
آنان تحت تحقیقــات حکومت قــرار دارند.  
برخی تحلیلگران نیز گفته اند که ارتباط بین 

این افسران و لی شانگفو وجود داشته است.
وزیر جدید دفاع چین از بیش از دو سال پیش 
فرماندهی نیروی دریایی این کشور را برعهده 
داشــت. دونگ جون در ســال ۱۹۶۱ به دنیا 
آمده و مدتی نیز مدیــر بخش آموزش نیروی 
دریایی ارتش چین بود. البته تحلیلگران انتظار 
داشتند که لیو ژنلی، ژنرال ۵۹ ساله و رئیس 
فعلی ستاد مشــترک ارتش چین، وزیر دفاع 
جدید شود. او هفته گذشته با همتای آمریکایی 
خود، در جریان اولین تماس سطح بالا میان 
دو کشور طی بیش از یک سال گذشته دیدار 
کرد. انتصاب وزیر دفاع جدید دو هفته قبل از 
انتخابات ریاست جمهوری در تایوان صورت 
می گیرد که چین آن را یکی از استان های خود 
می داند. به گفته تایپه، پکن در ماه های اخیر و 
در آستانه رای گیری، فشار نظامی را در اطراف 

این جزیره افزایش داده است. )فردا(

   شاخص

سود بازار ارائه خدمات پزشکی در ســطح جهان در سال 
۲۰۲۳ نزدیک به هشت تریلیون دلار بود. نرخ رشد مرکب 
سالانه بازار ارائه خدمات پزشکی جهان در مقایسه با سال 
۲۰۲۲ میلادی نیز ۶/۳درصد بود. پیش بینی می شود که 
سود بازار ارائه خدمات پزشکی در جهان در سال ۲۰۲۷ به 
۱۰ تریلیون دلار برسد. بسیاری از کشورها با کمبود پزشک 
روبه رو هستند و این مسئله پس از همه گیری ویروس کرونا 
بیش از پیش مورد توجه سیاست گذاران قرار گرفته است. 
این در حالی است که کمبود پزشک به دلیل طولانی بودن 
دوره تحصیل دانشجویان پزشــکی به سادگی قابل جبران 
نیست. در همین راستا کشورها برای جذب پزشکان از دیگر 
مناطق جهان باید دستمزدی قابل قبول به آن ها پیشنهاد 
کنند. از ســوی دیگر یکی از معضلات پزشکان آمار بالای 
فرسودگی شغلی یا »برن آوت« در میان آنها ست. ساعات 
کار زیاد و حس تعهد به بیماران اغلب باعث می شــود که 
پزشکان برای استراحت و ایجاد فاصله بین زندگی شخصی 
و حرفه ای خود با مشکل روبه رو شوند.  این در حالی است 
که در بسیاری از کشورهای پیشرفته پزشکان در عمل به 
کارمندان مجموعه های بزرگ پزشکی و بهداشتی تبدیل 
شده اند و به همین دلیل آنها حس می کنند که منزلتی را که 
لایق آن هستند ندارند. در ادامه به چند کشور اروپایی که 

پزشکان عمومی در آنها بیشترین درآمد را دارند اشاره شده 
است. همه رقم ها به یورو تبدیل شده و میزان درآمدها بدون 
توجه به اخذ مالیات که در اغلب کشورها به صورت پلکانی 

افزایش می یابد ذکر شده است.
پزشکان در سوئیس نه تنها بالاترین میزان درآمد در قاره اروپا 
را دارند بلکه بیشترین دستمزد را در میان همکاران خود در 
سطح جهان دریافت می کنند. با این حال سوئیس نیز مانند 
بسیاری از کشــورهای دیگر با کمبود پزشک مواجه است. 
درآمد پزشکان در سوئیس به طور متوسط سالانه ۲۴۳ هزار 
و ۹۳۷ یورو است. بخش بهداشت و درمان لوکزامبورگ به 
دلیل کاهش شمار پزشکان با بحران روبه رو است. بسیاری از 
پزشکان متخصص در حوزه های مختلف طی ۱۱ سال آینده 
در این کشور کوچک اروپایی بازنشســته می شوند. با این 
حال لوکزامبورگ در رده دوم این فهرست ایستاده و درآمد 
سالانه پزشکان در لوکزامبورگ به طور میانگین ۲۲۷ هزار 
و ۳۹۴ یورو است. پزشکان علاقه مند به مهاجرت به ایسلند 
می توانند از هم اکنون این ایده را پیگیری کنند چرا که نظام 
درمانی این جزیره با کمبود پزشک روبه رو است. مهمترین 
مرحله از مهاجرت پزشکان به ایسلند به رسمیت شناخته 
شدن مدرک تحصیلی شان است. به رغم این شرایط سخت، 
ایسلند از منظر درآمد پزشــکان در رده سوم اروپا ایستاده 

است و پزشکان در ایسلند به طور متوسط هر سال ۱۷۷ هزار 
و ۳۸۱ یورو درآمد دارند.

نظام درمانی دانمارک در سطح جهان ساختاری استثنایی 
دارد که به پزشــکان امکان می دهد درآمد بــالا و اعتبار 
اجتماعی زیادی داشته باشــند. هر بیمار در نظام درمانی 
دانمارک شــماره اختصاصی خود را دارد و ســابقه اش با 
مراجعه به هر پزشک با همان شماره قابل شناسایی است. 
این ســاختار امکان مدیریت جامع بیماران را فراهم کرده 
است. پزشــکان در دانمارک به طور میانگین می توانند هر 
ســال ۱۷۵ هزار و ۶۲۹ یورو درآمد داشــته باشند. به این 
ترتیب پزشکان دانمارکی یکی از بالاترین سطح دستمزدها 
را در اروپا دریافــت می کنند و در رده چهــارم قرار دارند. 
نزدیک به ۲۰ درصد از ظرفیت دانشکده های علوم پزشکی 
ایرلند شمالی در آستانه سال تحصیلی جدید خالی مانده 
بود. انتظار می رود که کمبود پزشک عمومی و متخصص در 
جزیره ایرلند با بازنشسته شدن تعداد بیشتری از پزشکان 
افزایش یابد. پزشکان در ایرلند به طور متوسط سالانه ۱۵۸ 
هزار و ۸۱۳ یــورو درآمد دارند و این کشــور در رده پنجم 
ایستاده است. گفتنی است کشورهای بلژیک، نروژ، هلند، 
انگلیس و فرانســه نیز در رده های بعدی این فهرست قرار 

دارند. )یورونیوز(

پزشکان در کدام کشورهای اروپایی درآمد بیشتری دارند؟

نگاهی به پرفروش ترین 
فیلم های سینمایی جهان

 در سال ۲۰۲۳
 سینمای جهان در سال ۲۰۲۳ با 

رکوردشکنی فیلم هایی چون »باربی«، 
»اوپنهایمر« و انیمیشن »برادران 

سوپرماریو«، سال موفقی را در گیشه با 
وجود اعتصاب چند ماهه نویسندگان و 
بازیگران آمریکا رقم زد. فیلم »باربی« 
ساخته گرتا گرویگ بدون شک پدیده 

سینمای جهان در سال ۲۰۲۳ از حیث فروش بود و توانست با درآمد 1/44میلیارد دلاری و با هزینه 
تولید 14۵ میلیون دلاری سود بزرگی را نصیب سازندگان و کمپانی برادران وارنر کند. باربی به 

نخستین فیلم ساخته یک کارگردان زن در تمام ادوار سینما تبدیل شد که به فروش میلیارد دلاری 
دست می یابد. همچنین این فیلم، سریع ترین فیلم از میان تمام آثار کمپانی برادران وانر است که 
به فروش یک میلیارد دلاری دست یافته و این فروش را تنها در طول 1۷ روز اکران خود ثبت کرد. 

این رکورد پیش از این در اختیار فیلم »هری پاتر و هدیه های مرگبار- قسمت دوم« بود. در رتبه دوم 
پرفروش ترین فیلم های سال، انیمیشن »برادران سوپرماریو« محصول استودیو ایلومینیشن کمپانی 

یونیورسال قرار دارد که با هزینه تولید 1۰۰ میلیون دلاری توانست به فروش 1/۳6میلیارد دلاری 
در سینماها دست یابد. رتبه سوم این فهرست به فیلم زندگینامه »اوپنهایمر« ساخته کریستوفر 

نولان تعلق دارد. فیلمی که توانست با فروش ۹۵1 میلیون دلاری در مقابل هزینه تولید 1۰۰ میلیون 
دلاری، به موفق ترین اثر کارنامه سینمایی نولان تبدیل شود، ضمن این که تحسین منتقدان را نیز 

برانگیخت. »اوپنهایمر« پرفروش ترین فیلم زندگینامه تاریخ سینما و دومین فیلم پرفروش سینما با 
درجه سنی »R« است. رتبه چهارم این فهرست به سینمای ابرقهرمانی رسیده جایی که قسمت سوم 

»نگهبانان کهکشان« با فروش ۸4۵ میلیون دلاری جای گرفته است. )ایسنا(

ون
و ز

یل

بازداشت ۱۸۹ مظنون 
به همکاری با داعش 
در ۳۷ استان ترکیه

 طی عملیــات همزمــان نیروهای 
امنیتــی و اطلاعاتــی ترکیــه در 
۳۷ استان کشــور ۱۸۹ مظنون به 
همکاری با گروه تروریستی داعش 
بازداشــت شــدند. طــی عملیات 
همزمان بخش مبارزه با تروریســم 
پلیس و ســازمان اطلاعات ترکیه 
در ۳۷ استان کشور ۱۸۹ مظنون به 
همکاری با گروه تروریستی داعش 
بازداشــت شــدند. علی یرلی کایا، 
وزیر کشــور ترکیه با انتشار مطلبی 
در شــبکه های اجتماعی از اجرای 
همزمــان عملیــات قهرمانان-۳۸ 
توسط پلیس و ســازمان اطلاعات 
کشور در ۳۷ اســتان خبر داد. طی 
عملیات  صورت گرفته ۱۸۹ مظنون 
به همکاری با گروه تروریستی داعش 
در ۳۷ استان ترکیه از جمله شهرهای 
آنکارا، اســتانبول و ازمیر بازداشت 
شدند. وزیر کشــور ترکیه بر ادامه 
مبارزه نیروهای امنیتی با گروه های 

تروریستی تاکید کرد. )آناتولی(

  ینگه دنیا  حادثه روز

  گالری   

هشتاد و چهارمین روز جنگ غزه؛ تشدید حملات و افزایش کشته ها
در آخرین روزهای سال میلادی ۲۰۲۳ درحالی که جهان برای آغاز سال جدید آماده  می شود، پس از کشته شدن 
نزدیک به ۲۰۰ نفر در طول ۲4 ساعت در جریان عملیات اسرائیل علیه اهالی غزه، درگیری در این منطقه طی روز 

شنبه شدت گرفته است. به گزارش رویترز، اسرائیل جمعه شب با تانک و بمباران هوایی شدید به خان یونس در نوار 
غزه حمله کرد. به گفته پزشکان و خبرنگاران فلسطینی، همچنین یک سری حملات هوایی به اردوگاه نصیرات در 

مرکز غزه انجام شد. نیروهای اسرائیلی به منظور آماده سازی برای پیشروی بیشتر به سمت شهر اصلی جنوب غزه - 
که بخش هایی از آن را در اوایل دسامبر به تصرف خود درآوردند - به خان یونس حمله کردند. یوآو گالانت، وزیر دفاع 
اسرائیل، مدعی شد که نیروهای اسرائیلی در حال رسیدن به مراکز فرماندهی و انبارهای تسلیحات حماس اند. ارتش 

اسرائیل نیز اعلام کرد تونل زیرزمینی در نزدیکی یکی از خانه های یحیی سنوار، رهبر حماس در غزه را ویران کرده 
است. با اعلام مقام های بهداشتی غزه مبنی بر این که حدود ۲۰۰ فلسطینی در حملات اسرائیل در مدت ۲4 ساعت 

کشته شدند، مجموع کشته شدگان غزه به ۲1 هزار و ۵۰۷ نفر رسید که حدود یک درصد از جمعیت غزه است. در 
این میان، دفتر رسانه های دولتی غزه اعلام کرده است که 1۰6 روزنامه نگار فلسطینی در حمله های اسرائیل کشته 

شده اند. در تازه ترین مورد، به گفته مقامات بهداشتی، یک خبرنگار فلسطینی که برای تلویزیون القدس کار می کرد 
به همراه تعدادی از اعضای خانواده اش در حمله هوایی به خانه شان در اردوگاه نصیرات در مرکز نوار غزه کشته 

شد. کمیته حفاظت از روزنامه نگاران، هفته گذشته اعلام کرد که 1۰ هفته اول جنگ اسرائیل و غزه به عنوان یکی از 
مرگبارترین روزهای ثبت شده برای روزنامه نگاران محسوب می شود، زیرا بیشترین تعداد روزنامه نگاران کشته شده 

در طول یک سال در یک مکان را به ثبت رسانده است. گفتنی است بیشتر روزنامه نگاران و کارمندان رسانه ای که 
در این جنگ کشته شدند، فلسطینی بودند. در عین حال، آفریقای جنوبی،روز جمعه با گشایش پرونده ای در دیوان 

بین المللی دادگستری، اسرائیل را به »اقدامات گسترده در جهت نسل کشی« متهم کرد. آفریقای جنوبی با مطرح 
کردن چنین پرونده ای، از دیوان بین المللی دادگستری درخواست کرد با صدور حکمی فوری، به اسرائیل دستور دهد 
عملیات نظامی را »برای محافظت مردم فلسطین در برابر آسیب های شدید و جبران ناپذیر بیشتر« متوقف کند. غزه 
تقریبا به طور کامل برای تامین مواد غذایی، سوخت و تجهیزات پزشکی به خارج وابسته است و نهادهای بین المللی 

می گویند که دریافت تدارکات از طریق بازرسی های اسرائیل تنها بخش کوچکی از نیازهای غزه را تامین می کند. 
هفته گذشته اسرائیل در مقابل فشارهای بین المللی برای باز کردن دومین گذرگاه تسلیم شد و اعلام کرد که عبور 
تعداد کامیون های تدارکاتی روزانه را دو برابر می کند و به ۲۰۰ دستگاه می رساند، اما به گفته سازمان ملل متحد، در 

روز پنجشنبه تنها ۷6 کامیون توانستند وارد نوار غزه شوند. این امکانات کم در حالی به ساکنان غزه می رسد که در 
زمان صلح ۵۰۰ کامیون امکان تردد داشتند. )گتی ایمیجز(

    پدر و دختر مهاجری را در تصویر می بینیم که قصد دارند خود را از مسیر و گذرگاه 
ریوگرانده در مکزیک به گذرگاه ایگل در آمریکا برسانند، باید از مسیری آبی و خطرناک عبور 

کنند. از این رو پدر، دخترش را روی شانه  هایش نشانده که خطری او را تهدید نکند. )رویترز(

   
درب اتاقی در یکی از دانشگاه های 

آمریکا که به عنوان »دخمه 
تمدن« شناخته می شود ۸۳ سال 

پیش بسته شده و قرار است تا 
شش هزار و نود سال دیگر هم باز 
نشود.  تورنول جیکوبز، دانشمند 

و تاریخدان آمریکایی در سال 
1۹4۰ »دخمه تمدن« را مُهر و 
موم کرد تا بشر در سال ۸11۳ 

میلادی با بازگشایی آن بتواند به 
دستاوردهای انسان از ابتدا تا قرن 
بیستم پی ببرد. او ایده ساخت این 
کپسول زمان را از اهرام مصر الهام 

گرفته بود. تورنول جیکوبز طرح 
خود را در دانشگاه اگلتروپ در 

ایالت جورجیای آمریکا که ریاست 
آن را برعهده داشت پیاده کرد. 

)ویکی مدیا کامن(

    شرکت دیزنی از روز اول ژانویه سال ۲۰۲4 به 
بعد، حق کپی رایت انحصاری خود را بر روی نسخه 

اولیه میکی ماوس از دست خواهد داد و هرکسی 
از جمله طراحان، فیلمسازان و نویسندگان قادر 

خواهند بود برای کارهای خود از این شخصیت الهام 
بگیرند. میکی ماوس اولین بار در یک انیمیشن سیاه 
و سفید به نام »کشتی بخار ویلی« در سال 1۹۲۸ در 

حالی که پشت سکان کشتی ایستاده بود و سوت 
می زد به مردم معرفی شد. پس از پایان حق کپی رایت 

انیمیشن »قایق بخار ویلی« و »دیوانه هواپیما«، 
هرکسی که بخواهد می تواند از نسخه های اولیه 

شخصیت های کارتونی که در این دو انیمیشن حضور 
داشتند، از جمله میکی و مینی ماوس در کارهایش 

استفاده کند یا از آن ها الهام بگیرد. )آسوشیتدپرس(

    کمرون دیاز، ستاره سینمای آمریکا که مدتی را 
در بازنشستگی خودخواسته سپری می کرد، همراه با 
دختر و همسرش در حال پیاده روی در شهر ساحلی 

تونی دیده شدند. )بک گرید(

    زک براون، خواننده آمریکایی و کلی یزدی، بازیگر آمریکایی ایرانی تبار، 4 ماه پس از ازدواج شان و درست در 
روزهایی که از سفر ماه عسل بازگشتند، اعلام کردند که زندگی مشترکشان به پایان رسیده و از یکدیگر طلاق خواهند 

گرفت. )گتی ایمیجز(

اسماعیل الثوابته، سخنگوی 
رسانه دولتی غزه روز جمعه 

پیش بینی کرد که جسد بیش از 
۷ هزار نفر همچنان زیر آوارها 

در مناطق مختلف نوار غزه مانده 
باشد. )میدل ایست نیوز(
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سلین برتون، رئیس اداره امنیت 
داخلی فرانسه، روز جمعه گفت 
اقدامات امنیتی برای شب سال 
نو میلادی در این کشور تشدید 
می شود و ۹۰ هزار پلیس و نیروی 

انتظامی بسیج خواهند شد. 
)فردا(

رامتین لطیفی| اپل نماد بارز و عیان فناوری نوین 
در دنیای امروز اســت . اما علاوه بر فناوری یکی از 
وجوه اصلی این مجموعه، وجه اقتصادی آن است. 
صحبت از کمپانی اپل یعنــی صحبت از یک غول 
بزرگ اقتصــادی که ارزش آن بالــغ بر ۲/۴۲هزار 
میلیارد دلار برآورد شده اســت. برای آنکه درک 
درستی از این رقم داشته باشید باید بدانید علاوه 
بر آمریکا تنها ۷ کشور دیگر در دنیای امروز وجود 
دارند که تولید ناخالص ملی آن ها از ارزش کمپانی 
اپل بیشــتر اســت. به علاوه به عنوان یک مقیاس 
دیگر می توان گفت ارزش اپل بیشــتر از مجموع 
هزینه های هنگفت ارتش آمریــکا در جنگ های 
جهانی دوم، ویتنام و عراق اســت. امروز ارزش هر 
سهم از کمپانی اپل در بازار سرمایه آمریکا نسبت 
به فصل تابســتان گذشــته ۴۲/۱۳دلار افزایش 
داشــته و به ۱۴۸/۴دلار رسیده است. جالب است 
بدانید مجموع معاملات و خرید و فروش ســهام 
اپل در بازار ســرمایه آمریکا در سال ۲۰۲۲ رقمی 
حدود ۲/۰۸هزار میلیارد دلار را نشــان می دهد. 
برای فهم شــفاف تر این رقم نیز باید اشاره کرد که 

تنها مجموع معاملات انجام شــده در بازار سرمایه 
۱۱ کشور جهان از میزان خرید و فروش سهام اپل 

بیشتر است.
    سیب گاز خورده چینی

اگرچه اپل یکی از برندهای شاخص آمریکایی در 
دنیاست اما محصولات این کمپانی، از جمله گوشی 
تلفن همراه آیفون در کشــور چین تولید می شود. 
البته کشورهای دیگری مانند جمهوری چک، هند و 
ویتنام نیز وظیفه تولید بخش کوچکی از محصولات 
اپل را به عهده دارند اما با توجــه به مقدار محدود 
تولید در این کشورها می توان از آن ها چشم پوشی 
کرد و گفت این محصول به طــور انحصاری تولید 
کشور چین است. از این رو برخی از سیاستمداران 
آمریکایی از جمله جمهوری خواهان محافظه کار در 
برهه های مختلف خواستار بازگشت کارخانه های 
آمریکایی مانند اپل به داخل مرزهای این کشــور 
شدند. هدف این افراد جلوگیری از انتفاع اقتصادی 
کشــور کمونیســتی چین از دانش و محصولات 
آمریکایی است. از سوی دیگر فعالان حقوق بشری 
و کارگری آمریکایی نیز فشــار را بر کمپانی هایی 

مانند اپل افزایــش داده اند. بر اســاس اطلاعات 
موجود شــرایط کارگران در چین مساعد نیست 
و آن ها با ســاعات کاری بیشــتر، حقوق به مراتب 
کمتر از متوسط جهانی دریافت می کنند و فعالان 
کارگری این شرایط را به مثابه یک استثمار واقعی 
قلمداد می کنند. اما حقیقت ماجرا این اســت که 
خروج اپل از چین به معنای ضرر ۲۹ درصدی این 
کمپانی و ضربه مهلک اقتصادی به این غول فناوری 
است. به همین دلیل نه تنها اپل ترجیح می دهد به 
دلایل اقتصادی در چین باقی بماند بلکه به منظور 
جلوگیری از ورود هرگونه خدشه ای به موجودیت 
این شــرکت، با هر ســازی که چینی ها می نوازند 
می رقصــد و نهایت همکاری را بــا آن ها دارد. این 

همکاری به گونه ای اســت که صدای منتقدان را 
درآورده است و آن ها اپل را به  عنوان بازوی اجرایی 

فرامین حزب کمونیست سرزنش می کنند .
   قرارداد ۲۷۵ میلیارد دلاری

تنها در کارخانه ای که مختص به تولید گوشی های 
آیفون است بیش از ۲۰۰ هزار کارگر چینی مشغول 
به کار هســتند. فکر جایگزینی کارخانه آمریکایی 
به جای کارخانه چینی و استخدام ۲۰۰ هزار کارگر 
جدید مبتنی بر موازین و حداقل دستمزد در این 
کشور کابوسی است که مدیران اپل حتی لحظه ای 
هم به آن فکر نمی کنند. از این رو تیم کوک، مدیر 
کمپانی اپل طی سال ۲۰۲۲ و برای تمدید ۵ ساله 
قرارداد با چین، خود به این کشور سفر کرد. البته 

باید به این نکته مهم اشــاره کرد که سفر کوک به 
چین مخفیانه بود و رسانه های خبری مدتی پس از 
بازگشت کوک به آمریکا، از سفر او به چین مطلع 
شدند. اطلاعات و جزئیات سفر و جلسات محرمانه 
کوک رفته رفته به رســانه درز پیدا کرد و مشخص 
شد او علاوه بر عقد قراردادی بالغ بر ۲۷۵ میلیارد 
دلار، جلسه ای نیز با سران حزب کمونیست چین 
داشــته و به آن ها قول داده است نهایت همکاری 
راهبردی را با آن ها داشته باشــد. این خبر سبب 
شــد تا رابطه اپل و حکومت چین با دقت بیشتری 
رصد شــود و تمام فعل و انفعالاتشان زیر ذره بین 

قرار بگیرد.
   اپل، دوست خوب کمونیست ها

اگر اپل را کنار بگذاریم، تمام کمپانی های دیگری 
که گوشی های تلفن همراه هوشمند تولید می کنند 
از سیستم عامل اندروید بهره می برند. امروز حدود 
۳ میلیارد گوشــی تلفن همراه اندرویدی و ۹۰۰ 
میلیون آیفون فعال در جهــان وجود دارد. آیفون 
پرفروش ترین محصول کمپانی اپل است و جالب 
اســت بدانید بیشــترین فروش این گوشی نه در 
آمریکا بلکه در چین اســت. چین با بیش از ۲۲۸ 
میلیون آیفون فعال بیشترین خریدار این گوشی 
در میان کشورهای جهان است و آمریکا با بیش از 
۱۲۰ میلیون آیفون فعال در رده دوم ایستاده است. 
البته در این آمارها تایوان و هنگ کنگ نیز به عنوان 

عضوی از کشور چین در نظر گرفته شده اند.

بررســی انجمن های فناوری نشان می دهد که در 
بین کارخانه های آمریکایی، اپل بیشترین همکاری 
و مماشات را با حزب کمونیست چین داشته و تیم 
کوک به قول هایی که در زمان عقد قرار به سران این 
حزب داد متعهد مانده است و این کمپانی بر خلاف 
معیارهای مورد ادعای خودش به سانسور و ممیزی 
اطلاعات در این کشــور کمک شایانی کرده است. 
همچنین پس از صدور فرمان دونالد ترامپ مبنی 
بر تحریم شــرکت و محصولات هوآوی که موجی 
از ملی گرایی در چین را بــه راه انداخت، اپل برای 
حفظ بازار خود در این کشــور و نیز جلب اعتماد 
هرچه بیشتر حزب کمونیســت و حکومت چین، 
تلاش خود برای همکاری با آن هــا را به بالاترین 

حد خود رساند.
  پرسودترین کمپانی آمریکایی

مجله فورچون در آخرین شــماره خود و به سیاق 
ســال های گذشــته، فهرســتی از پرســودترین 
کمپانی های جهان در سال ۲۰۲۳ منتشر کرد. در 
این فهرست آرامکوی عربستان با ۱۵۹/۱میلیارد 
دلار سود ســالانه از دیگران پیشــی گرفته و در 
رتبه اول ایســتاده اســت. اپــل پــس از آرامکو، 
دومین کمپانی ســودده جهان با رقم خالص سود 
۹۹/۸میلیارد دلاری طی ســال ۲۰۲۳ است. اپل 
امســال جدیدترین محصول خــود، آیفون ۱۵ را 
به بازار عرضه کرد و همین امر موجب ســودآوری 

مضاعف آن شد.

سیبی در میان داس و چکش...
نگاهی به رابطه اپل و چینی ها در سالی که این کمپانی 

سودآورترین کمپانی آمریکایی لقب گرفت

  کیوسک

لس آنجلس تایمز در عکس دو خود 
به بحران غذا در غزه پرداخت و گفت 

از هر 4 خانوار، یک خانواده دچار 
گرسنگی شدید است.

نیویورک  تایمز خبر یک خود را به 
پیش بینی دمای سال آینده اختصاص 
داد و نوشت که ۲۰۲4 بیش از حد 
تصور گرم تر از ۲۰۲۳ است.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

عملیات بزرگ و دستگیری اعضای داعش در ترکیه

قتل ولادیمیر لگویدا، پدر رئیس سرویس مطبوعاتی کلیسای ارتدکس مسکو

گزارشی از روزهای سخت کریم بنزما در عربستان

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

تمدید قرارداد کارلو آنچلوتی با رئال مادرید تا سال ۲۰۲6

مسابقه فوتبال آمریکایی بین تیم های میزوری و اوهایو
 اخبار کوتاه

     وزارت کشور رومانی اعلام کرد که با اتریش بر سر پیوستن این کشور به منطقه شنگن به توافق رسیده است. بر 
اساس این توافق، از ماه مارس سال آینده زمینه الحاق جزئی رومانی و بلغارستان به شنگن از طریق دریایی و هوایی 

فراهم می شود. )دویچه وله(
    سازمان جهانی بهداشت با ابراز نگرانی شدید از شیوع بیماری های عفونی در غزه، می گوید که صدها هزار فلسطینی 

همچنان آواره هستند و بسیاری از آنها در پناهگاه های شلوغ و مراکز بهداشتی زندگی می کنند. )صدای آمریکا(
    دولت آمریکا با فروش اضطراری حدود صد و پنجاه میلیون دلار مهمات به اسرائیل موافقت کرد. )رادیو فرانسه(

    روزنامه گاردین در گفت وگو با صاحب نظران گزارش داد که روابط تل آویو و مسکو که از حمله روسیه به اوکراین رو 
به سردی گذاشته بود، با درگیری اسرائیل و حماس و چرخش به جنوب کرملین به پایین ترین سطح خود نزول کرده 

است. )ایرنا(
    چین با هدف احیای گردشگری و تقویت اقتصاد خود، از اول ژانویه درخواست روادید برای گردشگران از آمریکا را 

ساده می کند و مدارک مورد نیاز را کاهش می دهد. )ایرنا(
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- مذکور- نام يكي از آثــار خانم طاهره 

صفار زاده
2- کارگاه فیلمسازی- شهری در استان 

خراسان جنوبی
3- پراکندگی-  بله روســی-  نوعی آب و 

هوا- طرف و کنار
4- پسنديده و خوب- شما و من- پارچه 

روپوشی- دست گره شده
5- کرانه های آســمان- چشــم چران- 

نورشناسی
6- اســتطاعت- پارتیزان- نــت چهارم 

موسیقی
7- خرمای تازه- برآمدگی پشــت شتر- 

پرده
8- بیابانی- جان ها- مسافر

9- هر جسمی دارد- آب جوش صنعتی- 
از امراض پوستی

10- آب بند - بانو- اسكیت روی يخ
11- مســابقه پايانــی- درخــت انگور- 

خواهش و التماس
12- اثری از هرمان ملويل- هديه دادن- 

مردن از غصه- انسان
13- نان کاغذی- بلنــد و مرتفع- میان و 

وسط- صفحه اينترنتی
14- بخشی از اوستا- پايتخت اسكاتلند
15- نوعی تومور بدخیم- طبقه بندی

عمودي
 1- غريبه- اسب اســكندر کبیر و يكی از 

مشهورترين اسب های دنیای باستان بود
2- گرفتن تمام حق- قمر کوچک اورانوس

3- هم بازی کارتونی پت- از شــهرهای 
استان فارس- چیزهای کمیاب

4- هستی و وجود- جعبه- دوش و کتف-  
خوش پوش

5- ادامه داشــتن- غرور و تكبر- مخالف 
کلمه پايین-  عدد ورزشی

6- از ماه هــای زمســتان- از جانــوران 
زيباچشم - معلق- جود و بخشش

7- عقل و خرد- از پرندگان- خدمتكار پیر
8-  کلام نهفته- حرکت کرم- کامل و تمام

9- از پادشاهان سلجوقی- هر حیوانی که 
با دو  دســت و دو  پا راه می رود- مواد ريز 

حاصل از خرد شدن سنگ ها
10- دانــا و آگاه- نشــاط- نخســتین 

امپراتوری جهان- قلب
11-  گوجه پخته شده- موجود- نام قديم 

يزد- زاج سیاه
12- عدد فرد يک رقمی- نفس سیگاری- 

پرچم و بیرق- خو گرفتن
13- پشیمانی- تقويم- صدای  کلفت

14- اثری از  رومن رولان - کشــوری در 
همسايگی فرانسه

15- از صنايع دستی- نوعی ساندويچ 

ط
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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مراقب و 
آنکه هرگز همیشهنگهبان

شهرى در نمیرد
استان کرمان ملقب به 

فرسوده و ادا و اطوارسالارملى
رنجدیده

ییلاق

خودبین

تمام کننده

خانه ها

سیال تنفسىمادر عرب
نفت دریاى 

شمال
 از امراض 

چشم
مخفف آتش

سیمرغ

بیمارى 
زوال عقل

رود مرزى 
جهاد کننده ایران

در راه خدا از غذاهاى 
ایرانى

جد رستم  اسراف کار
در شاهنامه غرور و تکبر

از صفات 
خداوند

یکدل و 
یکزبان

حرف 
دهن کجى

دریاچه 
لرستان

 وجه و سوار
جهت

 از ماه هاى 
زمستان
ایستگاه 
راه آهن

پایتخت  
چک

 نوعى 
پیشوند 

فعل مضارع
از ایالات 
ینگه دنیا

 قفسه 
شیشه اى

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 آمده
 تمنا
رغام

 سفته
 سمان
 طريق

 کوشک
 يكتا

5 حرفي : 
 اشراق
 اشقیا
 راندن

 رخشان
 رمانس
 زرکوب
 سرامد
 شونیز

 شهامت

 کسادی
 متولد

 مصادف
 نسناس
 هندسه

6 حرفي : 
 ديروقت

 سس سويا
 قربانی

 نیل فام

7 حرفي : 
 میانمار

 هنرمندی

8 حرفي : 
 ابن فرزاد

 سرطان ريه
 عابربانک
 فرمانروا

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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پرونده همیشه مجهول شهلا جاهد
برگی از تاریخ؛ دهم آذر امسال   13 سال از قصاص شهلا جاهد همسر دوم ناصر 

محمدخانی   گذشت

مرتضی کلیلی   قاب  
  قاب نوستالژی 1

عکسی تماشا کنید از صف خودرو ها برای بنزین در 
دی ماه ۱۳۵۷ مقابل جایگاه خیابان عباس آباد. در 

زمستان سال ۱۳۵۷ که اعتصاب صنعت نفت ایران  
باعث کمبود بنزین شده بود، صف طولانی خودرو ها در 
مقابل جایگاه ها از مناظر رایج شهری محسوب می شد. 

)اطلاعات آنلاین(

  قاب تاریخ
عکسی از آلبوم خانوادگی   شیخ الاسلامی از  نوزادی با 
کلاه خاص و ابروهای سیاهی که برای او کشیده اند.  از 

آرشیو دنیای زنان قاجار

   قاب  نوستالژی 3
چشم اندازی از بلوار کریم خان زند در شیراز - دهه 40

  
قاب مشاهیر

پرسپولیس اولین 
قهرمان لیگ 

تخت جمشید –دی ماه 
۱۳۵۲ ؛ با حضور :  

وطن خواه، ایرانپاک، 
مسیح نیا، مودت، 
بهزادی -کاشانی، 
معینی، خلعتبری، 
آشتیانی، پروین، 

کلانی. ) فدراسیون 
تاریخ و آمار فوتبال 

ایران(

  قاب نوستالژی 2
بریده جراید؛ تبلیغ کادیلاک الدورادو بروگام تاون کار – 
دهه 40؛ در سال ۱۹۵4، جنرال موتورز توسعه  الدورادو 

بروگام را به عنوان سدانی فوق لوکس آغاز کرد. این خودرو 
محصولی رؤیایی و ویترینی برای نمایش توانایی های فنی و 

مهندسی جنرال موتورز بود. پیش از معرفی الدورادو بروگام 
تولیدی اما جنرال موتورز نسخه ای نمایشی از آن را با نام 

تاون کار در »موتوراما« به نمایش درآورد تا نظر خریداران 
را جلب کند. این کانسپت توسط  رابرت کامبرفورد  ۱۹ ساله 
طراحی شد که زیر نظر »هارلی ارل« افسانه ای کار می کرد. 

وی این خودرو را به صورت نیمه کانورتیبل طراحی کرد و 
بعداً از همین ایده در کادیلاک های تولیدی استفاده شد. 

در داخل، همه چیز به صورت اختصاصی ساخته شده بود و 
بسیاری از قطعات آن از برنز یا با روکش طلا بودند. سیستم 

تهویه، آفتاب گیرهای پلاریزه، دستگاه اینترکام برای 
صحبت با راننده و سینی هایی با روکش طلا هم از دیگر 

ویژگی های داخلی این کادیلاک بودند.)پدال(

  پرونده جنجالی شــهلا و ناصــر و لاله 
سحرخیزان همســر محمدخانی که همه 
شــواهد نشــان می داد لاله به دست شهلا 
در خانه اش واقع در میدان کتابی تهران به 
قتل رسیده است. لاله سحرخیزان ۱۷ مهر 
۱۳۸۱ در خانــه اي واقــع در میدان كتابي 
تهران به قتل مي رســد. با كشف جسد لاله 
مشخص مي شــود او با ضربات متعدد چاقو 
به قتل رسیده اســت. ناصر محمدخاني در 
زمان وقوع جنايت ايران نبود و به همراه تیم 
پرسپولیس در اردوي آلمان به سر مي برد. در 
اين پرونده جنجالی قتل که امروز سالگرد 
وقوع آن اســت، پای ۲ همسر ستاره سابق 
تیم ملی و پرســپولیس و مربی مشهور آن 

زمان قرمزپوشان پايتخت در میان بود.
  عصر روز ۱۷ مهر ماه )ســال ۱۳۸۱(، 
گزارشی از وقوع يک قتل خونین در میدان 
کتابی بــه پلیس داده شــد و در آن تماس 
خبر وقوع يک فقره قتل در خیابان گل نبی 
واقع در میدان کتابی تهران به کارآگاهان 
پلیس آگاهی گزارش شــد.اين گزارش با 
موارد ديگری که روزانه بــه پلیس آگاهی 
اطلاع داده می شد، کمی فرق داشت، چراکه 
در ايــن پرونده پای يک مربــی مطرح آن 
زمان فوتبال ايران در میان بود. مقتوله لاله 
سحرخیزان همسر ناصر محمدخانی بازيکن 
اسبق تیم فوتبال پرســپولیس و تیم ملی 
ايران بود که در زمــان وقوع قتل در اردوی 
تیم فوتبال پرسپولیس در کشور آلمان به 
سر می برد.از همان دقايق ابتدايی دريافت 
خبر وقوع قتــل، کارآگاهان جنايی پلیس 
آگاهی بر ســر صحنه جرم حاضر شدند و 
نسبت به بررسی موضوع و به دست آوردن 
دلايل وقــوع قتل اقــدام کردند.زمانی که 
کارآگاهان وارد محل حادثه شدند با جسد 
آغشــته به خون مقتوله مواجه شدند و در 
اولین بررسی های کارآگاهان ويژه قتل، پای 
يک زن به میان آمد و نوک پیکان اتهام قتل 

به سمت او رفت.
  شــهلا جاهــد، همســر موقــت ناصر 
محمدخانی که گفته می شــود بــا يکی از 
همبازيان محمدخانی نسبت فامیلی داشت 
و به واسطه معرفی وی اين دو با يکديگر آشنا 
شدند، از همان روز نخســت مدعی بود که 
هیچ کس را نکشته و تنها جرمش اين است 
که عاشــق ناصر محمدخانی است. دعای 
شــهلا کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران را قانع نکرد و با دستور بازپرس ويژه 
قتل وقــت در آبان ۸۱ به زنــدان رفت و به 

مدت ۱۱ ماه مورد بازجويی قرار گرفت.
  جاهــد در ايــن مدت مــدام فقط يک 
جمله که »من فقط عاشــق ناصر هستم« 
را به کارآگاهان می گفــت و اتهام قتل لاله 
را رد می کــرد.در ادامــه بازجويی ها ناصر 
محمدخانی در مهر ماه سال ۸۲ برای ادای 
توضیحات بازداشت شــد و مورد بازجويی 
قرار گرفت.تقريبا يک سال از قتل مشکوک 
لاله سحرخیزان گذشــت و شهلا همچنان 
منکر هرگونه دخالت در قتل او بود تا اينکه 
يک ملاقات در شب بارانی تهران در حیاط 
آگاهی ورق را برگرداند و همه چیز را تغییر 
داد، محمدخانی به ملاقات شــهلا رفت و 
پس از آن ديدار بود که شــهلا به قتل لاله 

اعتراف کرد.
  باشــگاه خبرنگاران جوان در ســالگرد 
بازخوانی ايــن پرونده دربــاره آن ملاقات 
کذايی در شب بارانی در حیاط بازداشتگاه 
نوشــته بود:» با گذشت چند ســال از اين 
ديدار، هیچ کــس نمی داند که در آن ديدار 
بین اين دو نفر چه گذشت؛ اما موضوعی که 
مهم بود، اين است که بعد ها شهلا درباره آن 
ديدار گفت: ناصر به من گفت يک ماه ديگر 
سالگرد »لاله« اســت و اگر تو قتل را گردن 
نگیری، آنها من را بازداشت می کنند.ناصر از 
من خواست به قتل اعتراف کنم تا آبرويش 
حفظ شــود؛ وی به من گفت برای گرفتن 
رضايت از اولیای دم يعنی دو پسرش و پدر و 
مادر لاله تمام سعی خود را خواهد کرد و از 
طرفی من نمی توانستم مردی را که اينقدر 
عاشقش بودم، اينطور خوار ببینم؛ من فقط 
به خاطر اينکــه ناصر بیشــتر از اين اذيت 

نشود، به اين قتل اعتراف کردم.« 
  همه سرانجام اين پرونده را می دانند؛ در 
نهايت شهلا به جرم قتل لاله قصاص شد و 
شهلا که به وعده های محمدخانی دل بسته 
بود و امیدوار بود که او رضايت اولیای دم را 
جلب کند و باعث جلوگیری از اعدام خودش 
شــود، با بی تفاوتی ناصر مواجه شد و حین 
برگزاری جلســه دادگاه خطــاب به قاضی 
پرونده اعلام کرد که من کسی را نکشتم و 
قاتل نیستم و فقط برای اينکه عاشق ناصر 
هستم، خواســتم تا قتل را به گردن بگیرم. 
پرونده همیشه جزو علامت سوال ها در حوزه 
جنايی بود. هنوز هم اين سوال وجود دارد که 
واقعا شهلا قاتل بود؟ هم بندی های او هنوز 
خاطرات زنی را به ياد دارند که ســاعت ها 
با ناصــر تلفنی حرف مــی زد و برايش آواز 

می خواند.

 پیشگیری از پوسیدگی 
دندان با این مواد غذایی 

ايسنا نوشت: شايد همیشه وقتی در مورد پیشگیری 
از پوسیدگی دندان صحبت می شود، منتظر شنیدن 
نکاتی در مورد مســواک زدن و نخ دندان کشیدن 
باشــید  اما نوع مواد غذايی مصرفی روزانه ما نیز در 
کاهش يا تشديد پوســیدگی دندان ها نقش دارند. 
وقتی بعضی مــواد غذايی به دندان می چســبند و 
برای مدتی می مانند و توســط باکتری های عامل 
پوســیدگی در دهان مصرف شده و اســید تولید 
می شود که اين اســید موجب آسیب به دندان ها و 
پوسیدگی می شود. هر ماده غذايی که کربوهیدرات، 
خصوصا قند و شکر داشته باشد و چسبنده هم باشد 
مثل کراکر، چیپس، شکلات و شیرينی، میوه هايی 
مثل موز و کشمش و ... مســبب اصلی پوسیدگی 
دندان است. در بین میوه ها نیز هرچه میوه آبدارتر 
باشد احتمال چســبندگی کمتر است و در نتیجه 
کمتر باعث پوسیدگی می شــود؛ مثلا هندوانه در 
مقابل موز باعث پوسیدگی کمتری می شود. پس اين 
باور که گاز زدن سیب مثل مسواک عمل   و دندان ها 
را تمیز می کند، کاملا اشــتباه است و همین سیب 
اگر از روی دندان ها شســته نشود باعث پوسیدگی 
می شود چرا که قند آن به مصرف باکتری های عامل 
پوسیدگی در دهان می رســد. پنیر و آدامس های 
حاوی قند زايلیتول دو ماده غذايی محافظ دندان ها 
هستند که اگر احیانا دسترسی به مسواک نداشتید 
از اين دو ماده غذايی برای محافظت از دندان هايتان 
در مقابل پوســیدگی اســتفاده کنید. در کنار اين 
دو، مواد غذايی ديگــری مانند چای و کاکائو )البته 
منظور چای بدون قند و محصولات قندی و شکلات 
تلخ اســت( در حفظ مینای دندان موثرند. مصرف 
برخی ويتامین هــا و املاح از طريــق رژيم غذايی 
برای سلامت دندان و لثه ضروری هستند و کمبود 
آنها خصوصا در کودکان باعــث اختلال در بیرون 
زدن و رشــد دندان ها و حتی اختــلال در عملکرد 
غدد بزاقی می شــود. به طور مثال کمبود پروتئین، 
کلسیم، ويتامین D و يد در کودک باعث تاخیر در 
جوانه زدن دندان ها می شود و در کودکی که مبتلا 
به کم خونی فقر آهن است، رشد کند دندان ها دور 

از انتظار نیست.
  نقش ویتامین C، فولات و روی در انســجام 
لثه:  کمبود اين مواد مغذی ما را مستعد بیماری های 
دهان و لثه مثل عفونت ها می کند. يکی از نشانه های 
بارز کمبــود ويتامین C، خونريزی لثه ها اســت؛ 
افرادی که همیشــه حین مســواک زدن شــاهد 
خونريزی از لثه های شان هستند بايد اين موضوع را 
هم مد نظر داشته باشند. البته هیچ مطالعه ای دال 
بر اين نیســت که نیازی به مکمل ويتامین C برای 
حفظ سلامت لثه ها باشد بلکه مصرف روزانه منابع 
غذايی آن نیاز بدن را تامین می کند. فلفل دلمه ای، 

کیوی و پرتقال از منابع عالی اين ويتامین هستند.

   سلامت
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